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Katastrofen

Det hela började inte alls bra. Det började med en katastrof. Och kata-
strofen var jag. Men låt oss ta det från början. Jag föddes i Veberöd, en
liten by i södra Skåne, den andre oktober 1934 inom ett äktenskap, som
jag tydligen var orsaken till. Detta framgår, om man jämför mitt födelse -
datum med min mors och fars bröllopsdag. Men jag förebådades och tur
var nog det, för annars hade det förmodligen inte blivit något bröllop
över huvud taget. Barn utanför äktenskapet var en synnerligen neslig
företeelse på den tiden. Enligt äldre släktingar och bekanta till familjen,
var min far i unga dagar något ”orolig”, medan min mor var rena dygde-
mönstret. (Jag är som bekant mycket lik min mor). Så min mor lär ha
tvekat in i det sista. Men så blev jag till, och det avgjorde tydligen saken.
Lyckligare liv än det jag levt och lever är svårt att tänka sig. Detta

beror på kärleken, äktenskapet, familjen och yrkesvalet, samt på en för-
färlig massa tur. Men främst ändå på kärleken, jag gifte mig med bygdens
stiligaste kvinna och fick en underbar livskamrat. Det var bara gymna-
sieåren vid Lunds Katedralskola, som i något hänseende var bekym -
mersamma. Men som tur var och är, hade och har jag min dyslexi (ord-
blindhet), som jag, framför allt på gamla dar, kan använda för att för-
klara allt, i synnerhet mina tillkortakommanden under gymnasieåren.
Men mera om detta senare.
Jag föddes som hantverkarpojk i södra Skåne och slutade som skog s -

professor i Uppsala. Men min väg var långt ifrån spikrak, snarare tvärt
om. Jag har nog varit nere i de flesta ”diken” under gymnasietiden, och
i en del ganska djupt också. Men jag lyckades till sist att kravla mig upp,
mycket tack vare en verkligt uppoffrande, blivande hustru. Någon rike-
man blev jag aldrig, snarare tvärt om, och visst var det knalt många
gånger, när barnen var små. Men vi klarade det, Kerstin och jag. Ett rikt
och lyckligt liv har bara delvis med pengar att göra. 
Hos släkten på min fars sida var jag mycket välkommen. Min farfar,

som också hette Lars, var slaktare i Lund och sålde från början fläsk till-
sammans med farmor Malin på Mårtenstorget i Lund. Sedermera flytta-
des verksamheten till Lunds Saluhall och efter några år startades en
char kuteriaffär i Katesund (gata i Lund). Själva slakten och all tillverk-
ning av den berömda korven och syltan och allt annat, som hör till ett
charkuteri genomfördes i deras slakteri i Stora Råby på adressen Lars
Chris ters (!) väg nr 1.
Min farmor och farfar hade 4 söner och en dotter. Min far, Gustaf,

var nummer 3 i barnaskaran. Min fars tre bröder var alla slaktare, två
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var ogifta, den tredje var gift men barnlös. Däremot hade dottern i famil-
jen, Hilda, barn men ”bara” döttrar. Så när jag föddes i denna mycket
manscentrerade del av släkten, var jag ende sonen i familjen. En familj i
vilken de patriarkala normerna och värderingarna dominerade starkt,
flickor räknades nästan inte alls. Därför upphöjdes jag till skyarna redan
från allra första dagen. Detta har sedan fortsatt, så länge den äldre gene-
rationen levde, allt enligt min yngre och enda syster Elsa och till hennes
stora förtrytelse. Det var kanske inte så konstigt, att hon redan från unga
år blev rödstrumpa, även om det så småningom ordnade upp sig ”lite”
till det bättre.
I släkten på min mors sida var jag bara en i högen. Min mor var num-

mer 4 i en barnaskara på 9 barn. Min mormor och morfar var arrende-
bönder på Övedsklosters sandmarker i Klingvallsåns dalgång på gården
Möllehusen i Klostersågen. Alltså på den i särklass allra sämsta jord-
bruksmarken som finns att uppleta i detta land. Att på den marken föda
och uppfostra 9 barn är en bedrift, som jag och många andra av tidens
barn idag har mycket svårt att förstå. 

Min morfar var mycket medveten om sin sandmarks dåliga kvalitet
och föga lämplighet till odlingar av olika jordbruksgrödor. Han hävdade
så fort han fick tillfälle att ”den häringa joren är min schant så dållig, att
den ska ha rain varannan da och gyssel var annan, om den skall gi nåt”
(den här marken är så dålig, så den måste ha regn varannan dag och
göd sel varannan dag, om det skall produceras något på den). Ett utta-
lande som jag kunde citera och spinna vidare på ett antal år senare, när
jag installerades som professor vid Sveriges Lantbruksuniversitet på Ul -
tuna i Uppsala.
Min mor blev en framgångsrik affärskvinna med klädaffär i Veberöd.

Min far hade en målerifirma med några anställda. Ekonomiskt klarade
de sig förhållandevis bra. När därför min lärare i femte klass i folksko-
lan i Veberöd, kom och föreslog att jag skulle anmäla mig till inträdes -
proven på realskolan på Katedralskolan i Lund, bedömde mina föräld-
rar det, som att de nog skulle kunna ha råd att ”våga på” mig, som det
hette på den tiden. Läraren hette Allan Lindskog.
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Uppväxten

Min tidiga barndom var trygg men kanske något splittrad. Detta berod-
de på att min mor och far sällan hade tid med mig. Däremot hade de det
ekonomisk något så när ställt och därav kom en hel del av tryggheten.
Det var aldrig något tjafs om pengar hemma i familjen, var och en hade
sitt och allt var väl organiserat och välskött. Min mor var affärskvinna
ut i fingertopparna och en duktig sådan. Hon hade alltid två ”flickor”
anställda i köket och två i butiken. Men det hjälpte inte, allt skulle ändå
organiseras och följas upp av mor Mathilda. Så tiden till lille Lasse blev
synnerligen begränsad. Fader Gustaf fanns inte med i spelet över huvud
taget, när det gällde barnens tidiga skötsel och vård. Det gjorde som be -
kant inte fäderna på den tiden. Även om fader Gustaf på gamla dagar
berömde sig av att ha varit den första mannen i byn som körde en barn -
vagn!
Men hjälp fanns i närheten. Min far hade en syster som hette Hilda

och som var lantbrukarhustru med en gård bara några hundra meter
från byn där jag bodde. När det blev för stressigt i affären och för körigt
i köket hos mina föräldrar, ringdes det efter faster Hilda eller hennes två
döttrar, Maja-Lisa och Signe. De var 15-16 år äldre än jag och de ställ-
de alltid upp och kom och hämtade mig med cykel så fort det behövdes.
Speciellt Majs-Lisa hade god hand med barn och blev min första, stora
kärlek. Det gick t.o.m. så långt att jag, sägs det, vid 5 års ålder, friade till
Maja-Lisa. Jag var och är som alla vet en handlingens man.
På faster Hildas bondgård fanns också drängen Harry. En stor och

kraf tig karl, som tog hand om djuren, men som också skötte en massa
andra sysslor på gården. Han blev min stora favorit och idol. Detta var
innan traktorns införande i svenskt jordbruk, så alla transporter och
körslor sköttes med häst och vagn. Det berättas, att redan som tvååring
fick jag följa med Harry på lasset, då kogödseln skulle spridas på åkrarna.
Det var kanske inte så konstigt, att jag blev intresserad av växternas nä -
ringsupptagning och hur denna i detalj gick till. Både min licentiat- och
doktorsavhandling kom, kanske därför, delvis att handla om detta.
Men det var ett problem med Harry. Han svor så in i norden. Vart

annat ord han sa var oftast en svordom. Och eftersom man gärna tar
efter sin idol, så började jag också att svärja i mycket unga år. Onda
tungor gör gällande, att ”satan” lär vara det första ord som jag kunde
säga riktigt rent.
Tyvärr hängde detta ofog i och gör så fortfarande. Mina föräldrar för-

sökte naturligtvis att bekämpa min åkallan av högre och lägre makter
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med alla till buds stående medel. Det hjälpte naturligtvis något men
långt ifrån fullständigt. I söndagsskolan fick jag bannor av fröken Elna
Jönsson för att jag använde så många fula ord. Jag skämdes, men dessa
ord kom liksom av sig själv, då man blev ivrig och inte hann tänka sig
för. Ja, jag hade naturligtvis många förklaringar. Och eftersom jag var en
mycket snäll och lydig och duktig pojke, det var nästan alla pojkar på
den tiden, så gick alla dessa förklaringar alltid hem.
Så småningom när jag blev vuxen försökte jag lägga band på mig och

bli av med detta ofog. Men med ett så dåligt ordförråd, som jag alltid
har haft, är det lätt att ta till besvärjelser. Speciellt när jag blir arg. Då kan
jag ibland inte lägga band på mig utan utgjuter mig i långa haranger med
åkallande av både den ene och den andre.
Till min stora bedrövelse ser jag nu på gamla dar, att mitt ofog med

att begagna svordomar går i arv till både barn och barnbarn. Jävla
Harry! Det hela förstärks naturligtvis av att det tycks som om en av
dagens populära trender är att just använda sig av svordomar, speciellt
bland unga damer. 
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Kulturbärarna

Byn som jag växte upp i på 30- och 40-talet hette Veberöd. Den var från
början en typisk skånsk landsortsby med gårdarna längs en bygata. Byn
ligger nära Romeleåsens nordsluttningar i södra Skåne. Var namnet Ve -
be röd kommer ifrån är omstritt. Slutändelsen -röd syftar oftast på, att
området en gång i tiden varit svedjemark. Den förklaringen stämmer
nog ganska väl i det här fallet, eftersom Romeleåsens skogar i forntiden
också täckte de områden norr om åsen, som idag utgör den åkermark,
som byns lantbruk vilar på och består av. Andra gissar på att namnet
syftar på att vävare höll till i byn. Min mormor, Elna i Möllehusen, sa
aldrig Veberöd, då hon appellerade till Byn utan alltid Vevre. Detta har
av en del tolkats som så, att namnet refererar till att vägen mellan Mal -
mö och Simrishamn, som går rakt genom byn, gör en nittiograders böj,
vägen vrider (på skånska: vajen vrir), just inne i själva den gamla byn.
Vevre skulle således vara en förskånskning av ordet vägvred, en nog gans-
ka långsökt förklaring.
Så småningom genomfördes i Sverige Storskifte, Enskifte och Laga

skif te i slutet på 1700-talet och i början på 1800-talet. Detta gjordes för
att effektivisera jordbruksdriften. Därvid flyttades en del gårdar längs
by gatan ut. Initiativet till det hela togs av Rutger Macklean, friherre och
riksdagsman och ägare till Svaneholm, ett slott som ligger på andra
sidan Romeleåsen från Byn sett.
I början av 1900-talet upptäckte man, att den lera som fanns runt Byn

var av sådan karaktär och kvalitet, att den passade utmärkt till att brän-
na tegel av. Därav kom det sig, att en blomstrande tegelindustri växte
fram i Byn. Den utvecklades så småningom till ett municipalsamhälle
med en småskola och en storskola. Ett litet köpcenter växte också fram
med järnvägsstation, två hotell och ett systembolag. Men samhället
domi nerades totalt av det stora tegelbruket, som mest hade 3 ugnar igång
att bränna tegel och takpannor i och ett hundratal anställda. Dessutom
fanns det i Byn ett garveri med ett 50-tal anställda.                                               
Men tiden har sin gång. Först lades systembolaget ner, och Byn dog

en smula. Sedan lades garveriet ner och sedan, värst av allt, tegelbruket
och Byn dog ännu mer. Så revs de båda hotellen och järnvägen mellan
Malmö och Simrishamn ansågs inte längre vara lönsam, så den togs bort
1970. Hur dum får man egentligen lov att vara? Tänk om denna järn-
väg funnits kvar idag! Efterklok är det lätt att vara. Ja, men det fanns
förutseende personer på den tiden, som starkt ifrågasatte klokheten i
ner läggningen. Tänk om vi hade haft en väl fungerande järnvägsförbin-
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delse mellan Malmö och Simrishamn idag. Då hade inte väg nr 11
behövts byggas om till dyr motorväg, vilket idag är ett absolut måste,
om vi inte skall tappa utvecklingen i östra Skåne och få en ohållbar
bostadssituation i Malmö stad.
Ner lades också mejeriet 1955, det flyttades till Malmö. Det var inte

mycket av Byn som fanns kvar. Men bensinen var billig, jobben fanns i
Lund och Malmö, och Veberöd blev en sovstad till dessa båda städer.
Den är idag en blomstrande och omtyckt sådan med vackra omgivningar
på Romeleåsens nordsida och med ett fotbollslag, som i bästa fall ligger
i den nya ”trean”.
När jag växte upp hade inga nerläggningar påbörjats utan Byn var i

fullt sving med handel och hantverk i centrum, aktiva jordbrukare runt
om, och med Mejeri, Garveri och Lantmannaförening mitt i byn. Men
framför allt arbetade många människor på Tegelbruket och hade hus i
Byn eller i dess omgivningar.
I Byn fanns en Småskola, klass 1-2 och en Storskola klass 3-7. Efter

klass 7 blev man konfirmerad, antingen man ville det eller ej. Sedan
fanns det något som kallades för Fortsättningsskola. Den pågick några
månader för att göra eleverna väl förtrogna med det samhälle, som
vederbörande, nu vid 14-15 års ålder, ansågs mogna att självständigt
klara sig i. Hör ni det, alla ni bortskämda tonåringar av idag! För 60-70
år sedan ansågs man vara vuxen att ta hand om sig själv och försörja sig
själv, när man lämnat Fortsättningsskolan och var 15 år gammal.
Jag började i Småskolan 1941 och gick hos Fröken Eneroth i klass 1

och 2. Det enda jag kommer ihåg från den tiden var, att jag satt bredvid
Hasse, och att vi två satt och pratade så mycket under lektionstid, att vi
fick ”sitta efter”, efter skolan slut vid ett tillfälle. Detta att ”sitta efter”,
kanske en kvart efter skolans slut, var den lindrigaste formen av bestraff-
ning på den tiden. Som nummer två kom ”lusingen” (slag med öppen
hand mot huvudet) och som nummer tre ”rottingen”. Den var en bam-
bukäpp som förvarades bakom det stora blågröna skåpet längst ner i ena
hörnet av klassrummet. Men som tur var kom den bara till användning
vid speciellt svåra förseelser. Vid dess användning gällde nerdragna
byxor på eleven. Endast pojkar bestraffades på detta sätt. Den patriar-
kaliska dominansen sattes således in tidigt.
Det som jag minns bäst från denna tid var, att jag var den förste i klas-

sen, som lärde mig multiplikationstabellen utantill och som pris fick väl -
ja ett ”stycke” (bokmärke) av Fröken Eneroths stora samling. Jag valde
en grov, stilig ardennerhäst, som jag stolt förvarade i många år.
Efter småskolan började jag i Storskolan hos tant Margot. Ja, Byn var

liten, alla kände alla, jag bodde två hus från Storskolan, lärarna bodde
strax bredvid Storskolan, mina föräldrar umgicks med folkskollärar -
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paret Margot och Allan Lindskog. Därför var jag redan från början Tant
Margot med min nya Fröken. Att notera här är att i Veberöds folkskola
på den tiden gick klass 3 och 4 i samma klassrum och hade samma lärare.
Att notera här är vidare, att i klass 4, som således gick i samma sal som
jag och med samma lärarinna, fanns en mycket söt flicka, ofta med
rosett i håret, en flicka som så småningom kom att spela en helt avgö-
rande roll för min fortsatta levnadsbana, men det visste jag inte om då.
Efter klass 3 och 4 hos tant Margot avancerade jag till klass 5 och tant

Margots man farbror Allan tog över. Både tant Margot och farbror
Allan var mycket drivande. Så i början på vårterminen i klass 5 kom far-
bror Allan hem till min mor och far och tyckte, att jag skulle börja i
skola i stan, som det hette på den tiden. Det innebar att dessa båda lärare
bedömde, att jag hade möjligheter att klara av inträdesproven till Kate -
dralskolan i Lund. Tre andra familjer i Byn fick samma påhälsning och
samma förslag. Den andre folkskolläraren i Byn Herman Nordtorp
under visade klass 6 och kom med samma förslag till några av den klas-
sens föräldrar. Med i denna grupp var också den rara flickan med rosett
i håret som tidigare omtalats. Vi kan kalla henne för Kerstin, för så hette
och heter hon.
Mina föräldrar var positiva till förslaget och för första gången i histo-

rien blev jag tillfrågad om min åsikt. Vi får här inte glömma, att förhål-
landet föräldrar kontra barn var helt annorlunda än dagens. På den ti -
den fick barn visserligen finnas, men helst inte synas och absolut inte
höras. Båda mina föräldrar var nästan 40 år, då jag föddes och mycket
gammalmodiga, åtminstone tyckte jag det då, så de bestämde allt. Där -
för blev jag inte så lite förvånad, när jag tillfrågades, vad jag själv tyckte
i frågan.
Som tidigare antytts var mina föräldrar mycket gammaldags, framför

allt min fader, vilket återspeglade sig i mycket, inte minst i min kläde -
dräkt. På den tiden bar skolpojkar kortbyxor även på vintern, och då
med långa, stickade strumpor som kliade. En och annan ung familj kunde
tillåta, att deras son bar plusfors eller äppelknyckarbyxor, som de också
kallades. Men att någon pojkspoling skulle tillåtas bära långbyxor var
helt uteslutet. Nu såg jag här min chans. Ja, jag kunde tänka mig att
börja i skolan i stan, men bara om jag fick plusforsbyxor. Och till min
stora förvåning bifölls kravet. 
Nu började en hektisk tid för de pojkar i Byn som skulle prova in på

Katte. Observera, det var ju bara pojkar, som då fick gå på den skolan.
Flickorna skulle istället prova in till Kommunala Flickskolan också i
Lund och de drillades samtidigt med pojkarna. Man skulle prova in i
rättskrivning, provräkning och huvudräkning. Farbror Allan satte igång
och övade med alla pojkarna och flickorna i rättskrivning och provräk-
ning gång på gång. 
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Mitt problem var, som tidigare antytts, rättskrivning, jag kunde ju
inte stava, och inte lära mig det heller. Framför allt var det dubbelteck-
nen som fallerade. Jag kunde skriva och gjorde det också på gamla dar
”bäda” och ”dama” och ”sattsa” utan att lägga märke till felstavningen.
Det fanns ju ingen ordbehandlare på den tiden, och termen dyslexi, dvs.
ordblindhet var ännu inte uppfunnen. Däremot gick det mycket bättre
på provräkningen och i huvudräkningen var jag kung. Så jag kom in på
Katte och det gjorde alla de andra pojkarna också, och alla flickorna
kom in på Kommunala Flickskolan, Kerstin också.
När jag nu tänker tillbaka kan jag inget annat än beundra och förund-

ras över, vilken enorm kulturgärning alla dessa folkskollärare på landet
gjorde på den tiden. För det var inte bara i Veberöd, som denna rekry-
tering till högre studier pågick. Det gick till på samma sätt i hela Sverige.
Tänk så mycket av sin fritid dessa folkskollärare satsade på dessa elever.
Fick de någon uppskattning för allt detta arbete? Något betalt fick de i
varje fall inte. Jag fick tyvärr aldrig möjlighet att tack farbror Allan för
all den kunskap och entusiasm för lärandet, som han bibringat sin gamle
elev. Däremot fick jag möjlighet, tillsammans med den söta flickan med
rosett i håret, att tala om gamla tider med tant Margot och berömma
henne och farbror Allan för deras högt värderade kulturgärning.
Men denna kulturgärning var verkligen inte uppskattad av alla. Så

småningom, när jag började gå i skola ”i stan”, som det hette på den
tiden, när man började på läroverk, blev kanske inte jag personligen,
men väl mina föräldrar, nästan hånade för att de trodde, att jag skulle
kunna ”ble nått”, som det hette. Många ansåg att det hade varit mycket
bättre, om jag hade fått lära mig att arbeta ”på riktigt” i stället. Exempel
på Jantelagens härjningar fanns redan då i allra högsta grad, kanske
främst på landsbygden. ”Men inte kan väl vi, vi som är från landet?”
Men se det kunde vi, och det riktigt rejält också! Av dessa grupper från
Byn vid denna tid, blev det minst 2 professorer, några VD:ar, flera dok-
torer, några lärare och mycket, mycket annat nyttigt folk för samhället.
Denna samhällsutveckling, som jag är ett så typiskt exempel på, tog

sålunda sin början strax efter andra världskrigets slut. Den innebar att
den begåvningsreserv, som alltid har funnits hos begåvade hantverkar-,
lantbrukar- och industriarbetarpojkar och -flickor, började tas tillvara,
speciellt för pojkarna. Och den initiala drivkraften i hela denna utveck-
lingskedja, var från början alla dessa folkskollärares entusiasm för
lärandet.
I dagens samhälle är det en annan begåvningsreserv, som allt mer bör-

jar tas till vara, nämligen kvinnornas. Drivkraften i denna utveckling är
kvinnorna själva. Att så inte skett mycket, mycket tidigare får tyvärr nog
männen ta på sig. 
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Nästa stora begåvningsreserv, som borde få utvecklas mycket snart
och vars framsteg skulle kunna komma mänskligheten till del, är den
som finns hos alla dessa pojkar och flickor i tredje världen. Hur detta
skall gå till är vår tids största utmaning. Att så måste ske är jag helt över-
tygad om. I annat fall går mänskligheten under. 
Det finns ingen bättre långsiktig investering för ett land att göra, än

att ta emot och ta hand om all denna begåvningsreserv, som idag ström-
mar in över våra gränser bl.a. från Afrika, från Asien och från Mellersta
Östern. Vi bör inte bara ge dem skydd och tak över huvudet, vi bör
också starta att utbilda dessa människor till dugliga medborgare. Och
tänk vilken heterosiseffekt som skulle uppenbara sig i kommande gene-
rationer (heterosiseffekt: 1 + 1 = 3, genetiskt sett). Även om det på kort
sikt kan upplevas betungande, blir det en win–win situation i det långa
loppet.
Tänk så mycket fler människor vi kommer att behöva i Sverige, kanske

främst i norr, om medeltemperaturen ökar med 2-4 grader och det kom-
mer att regna 20 % mer än idag. Helt plötslig skulle odlingsförutsätt-
ningarna för det svenska skogs- och jordbruket i grunden förändras och
mest troligt avsevärt förbättras. 
Denna klimatförändring innebär också en helt annan sak. Om ingen-

ting händer i tredje världen och det mycket snart, kommer människorna
där att revoltera. Inte minst aktuell kommer denna reaktion att vara, nu
när klimatet kommer att slira till det. Detta innebär bl.a. att öknarna
kommer att fortsätta att breda ut sig samtidigt som en del länder och
kustnära områden kommer att läggas under vatten. Och människorna i
tredje världen är många, riktigt många. Görs inget drastiskt nu, kommer
världen att få uppleva folkvandringar i aldrig tidigare skådad omfatt-
ning. 
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Körsbärstanten

Min mor, Mathilda, var välkänd i hela socknen. Hon föddes 1898 på
Möllehusen, en arrendegård under Övedskloster. Den var belägen på de
rena sandmarkerna mellan Veberöd och Sjöbo. Utan överdrift kan sägas,
att hon var uppvuxen under synnerligen begränsade förhållanden. Hon
var ett av nio barn och tillbringade en stor del av sin barndom med att
vakta kor och göra dagsverken på Övedskloster. I skolan var hon duktig
och hade nog vissa planer en gång i tiden på att bli lärarinna. Men de
eko nomiska förutsättningarna för en sådan utbildning förelåg inte, som
man säger idag. Min morfar hette Nils Persson, så därför kallades jag
ibland, när man följde de lokala, gängse namngivningsreglerna för Nels
Pers Mathildas Lasse.
I stället för lärarinna blev min mor handlare i klädbranschen och en

framgångsrik sådan. Men hon glömde aldrig sitt ursprung och många
var de fattiga i socknen, som fick kläder av Mathilda från hennes butik.
Det gick så långt ibland, att när jag vid något tillfälle hade svårt att hitta
en speciell skjorta eller ett underställ och frågade min mor var de blivit
av, erkände hon, att även de plaggen hade hon givit bort till någon behö-
vande i Byn.
Min far, Gustaf, född 1893, var hantverkare och målarmästare och hade

en liten verkstad i Byn med två anställda gesäller. Han var också poli-
tiskt aktiv inom Högerpartiet och satt med i kommunalfullmäktige och
i en massa nämnder. På den tiden var mycket av det politiska arbetet i
kommunen ideellt. Det fanns veckor under min uppväxttid, då min far
inte var hemma en enda kväll i veckan på grund av sammanträden i
någon nämnd eller utskott. Jag var själv politiskt intresserad, men inte
mer än så, aldrig politiskt aktiv. Jag röstade på Högern ända tills Sverige
fick en statsminister, som utnämnde en vapenvägrare till försvarsminis-
ter. Då var måttet rågat och jag blev folkpartist, som min underbara
hustru.
Min far kom från Lund och var sålunda Torning, medan min mor var

Färsing. Torningar har, som bekant, blått blod, medan Färsingarna för-
modades ha grönt. Färgen på mitt blod är således en blandning av blått
och grönt, ungefär som på mina politiska åsikter, kanske med ett och
annat rött stänk.
En intressant detalj att notera är att Karl X, som år 1658 hade snott

Skåneländerna från Danmark, ofta beklagade sig över skåningarnas
motsträvighet mot att försvenskas. Så gjorde också Karl XI och värst av
alla tyckte den kungen, att folket från Färs härad var. De opponerade sig
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jämt och ständigt mot alla nya lagar och förordningar och inte minst
mot alla dessa nya skatter, som pålades bönderna i häradet. Denna infor-
mation kommer naturligtvis från historieboken. Men denna information
gör också, att idag vet jag var all min oppositionslusta mot överhet, mot
ineffektiv administration och mot ointelligenta myndigheter kommer
från. På samma sätt så förstår jag, att när mina obstinata barn och barn -
barn nu för tiden orerar som värst, är det det gamla färsingeblodet som
svallar, även om det nu naturligtvis är uppblandat till en del.
Färsingarna var på den tiden också kända för att vara goda hästkar-

lar och hade avlat fram en speciell hästras. En ras som är svår att åter-
finna idag. 
Efter min ”förvisning” till Uppsala 1979 förklarade jag alltid för alla

som ville höra på, och de var inte många, att Sverige inte erövrade
Skåne. Det var istället så, att Skåne släppte Danmark 1658 och tog över
Sverige istället. En skåning skryter som bekant aldrig, utan säger bara
som det är.
Min far var också intresserad av gamla möbler och av allmogemåleri,

en konstform som han själv försökte sig på till en hel del. När jag växte
upp försökte min far intressera mig för måleriverksamheten. Han hade
startat en liten firma, som var väl inarbetad i bygden, och som jag lätt
skulle kunna ta över. Men min far var inte speciellt pedagogisk av sig,
utan jag fick börja med att slipa och tvätta, och skrapa och borsta av allt
gammalt som skulle målas om. Så gjorde man ju med lärlingar på den
tiden. Så relativt tidigt ställde jag mig frågan, om det verkligen inte fanns
något annat här i världen, som jag kunde ägna mig åt än att slipa, tvätta,
skrapa och borsta och passa upp en massa gesäller.
Om detta min faders agerande, har min syster Elsa en helt annan upp-

fattning. Hon menar i stället, att min far var mycket pedagogisk, när jag
kom hem från skolan i Lund och klagade på skoltrötthet och alla andra
av världens besvärligheter. Skulle det inte vara bättre, om jag började
arbeta praktiskt, undrade jag? Då satte fader Gustaf sin son på att slipa
och tvätta, skapa och borsta av allt gammalt, som sedan andra fick måla
och göra snyggt och trevligt och som sedan vederbörande fick beröm för.
Min skoltrötthet försvann snabbt.
Måleriverksamheten i all ära, men jag kom snabbt till insikt om, att

detta inte var min ”grej”. I stället tog jag kontakt med bygdens skogvak-
tare och fick sommarjobb direkt. Så varje sommarlov under gymnasie -
tiden under första delen av 1950-talet arbetade jag med att gallra i alla
dessa täta granplanteringar, som var planterade på Dalby Kronopark
efter det att bokskogen hade huggits ner. Under denna tid träffade jag
också Jägmästare Hjalmar Månsson, som gav mig vissa idéer om fram-
tida yrkesval. Men mer om detta senare.
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Min mors kundkrets bestod inte enbart av bybor. De flesta lantbru-
karhustrur runt Byn och uppe på Romeleåsen handlade hos Mathilda
och i de andra affärerna i Byn. Vi får inte glömma att strax efter andra
världskrigets slut, den tid som det här handlar om, var det inte så van-
ligt med bil. Så många av fruarna till dem som bodde utanför själva Byn
cyklade in till Byn en gång i veckan för att handla. Men det fanns vissa
skillnader. De flesta som kallade sig arbetare i Byn handlade mat på sitt
Konsum och de andra i Lundins speceriaffär, men alla handlade de klä-
der hos Mathilda.
De flesta lantbrukarhustrur lade upp sin rutt så, att de handlade i de

andra affärerna först och sist gick man till Mathilda. Där fick man näm-
ligen alltid kaffe i köket. Otaliga var de tanter som jag träffat och som
jag artigt har fått ta i hand och bugat inför i köket i Veberöd. Detta gjorde
också, att Mathildas Lasse var det tidigt många i bygden, som visste vem
det var. 
Veberöd som by ligger strax inpå Romeleåsen och pojkarna i Byn till-

bringade på den tiden en del av sin lediga tid med upptäcktsfärder i sko-
garna på åsen. Ett vanligt ogräs inom skogsbruket på den tiden var de
överallt uppdykande körsbärsträden. Normalt röjdes de alltid bort i alla
de granplanteringar som sköt upp som svampar ur jorden, sedan de
vackra bokskogarna huggits ner. Men här och där lämnades några körs-
bärsträd kvar av misstag. Och dessa ”misstag” blommade vackert på
våren och framför allt gav de goda bär fram på sommaren.
I Byn fanns på den tiden också en plantskola, som förresten finns än

idag, Björkhaga plantskola. På den tiden drevs den av farbror Svensson,
en god vän till mina föräldrar. Han drev upp och sålde bland mycket
annat förädlade körsbärsträd. Men dessa förädlade träd var ympade på
mer tåliga och härdiga rötter av vilda körsbär. Dessa vilda rötter kom
bl.a. från kärnor från de vildväxande körsbärsträden på Romeleåsen.
Dessa kärnor insamlades och såddes i marken på plantskolan. Insam -
landet sköttes ofta av skolpojkar från Byn, som betalades per kilogram
kärnor. Att skilja bärens kärna från fruktkött skötte skolpojkarna med
munnen, dvs. de plockade bären, åt fruktköttet och spottade ut kärnor-
na i en medhavd spann. Kärnorna såldes sedan till farbror Svensson.
Även jag och min gode vän Eskil deltog i detta insamlande. Eskil var

något av Byns Bombi Bitt. Veberöd ligger som bekant bara några mil
från Vollsjö. I sitt sökande efter goda marker för frilevande körsbärsträd
hade vi två en morgon cyklat ut och upp till Hemmestorp. Sedan hade
vi förpassat oss en bit upp på åsen och där funnit ett par stora körsbärs -
träd, som växte i en stengärdsgård, som omgav en trädgård. Ofta var det
just i dessa stengärdsgårdar, som skogsfolket låtit körsbärsträden vara i
fred och fått stå kvar och utvecklas, ofta till mycket stora träd.
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Jag kommer ihåg att jag klättrade längst upp i ett av träden, åt körs-
bär och spottade ut kärnorna i en medhavd, gul, emaljerad mjölkspann,
som det fanns gott om på den tiden. Eskil satt några grenvarv längre ner
och gjorde samma sak. Efter ett tag kom bonmoran, som ägde trädgår-
den, rusande ut mot oss. Tanten ifråga bannade oss och anklagade oss
för att stjäla hennes körsbär. De skulle hon ha både till sylt och till saft.
Eskil, som var den mest talföre av oss båda, betvivlade hennes uppgifter
på det bestämdaste och undrade, vem som i så fall skulle plocka körs-
bären till henne här högt uppe i trädet. Jo, det skulle hennes barn och
barn barn göra. De skulle komma ut från Malmö med tåget på söndagen.
Eskil förslog att man borde skrämma kärringen, som han sa, med

något. Vi kom överens om, att man skulle säga att han, Eskil var son till
William Arne, som var den mest berömde personen som pojkarna då
kände till. Pojkarna trodde att det skulle skrämma tanten.
William Arne var på den tiden en mycket berömd cirkusartist i denna

del av Skåne. Han uppträdde varje år på Sjöbo marknad och körde runt
med motorcykel på väggarna i en jättetunna av trä, som monterades upp
på marknadens nöjesfält. Pojkarna, som varje år cyklade till denna mark -
nad, besökte självklart också den jättelika tunnan och förundrade sig
storligen över att William Arne vågade och kunde köra motorcykel runt
på väggarna i tunnan och inte minst över, att motorcykeln inte föll ner.
Cirkusartisten i fråga var den mest berömde person vi kunde tänka oss
och en son till honom borde väl skrämma tanten, trodde vi. Hotet verk-
ställdes genom Eskil som satt närmast gumman. Men hon hytte bara
med ena näven och gick in.
Efter det att spannarna var fyllda med kärnor, cyklade vi ner till far-

bror Svenson på plantskolan och sålde kärnorna. Vi spelade sedan fot-
boll en stund hemma hos Eskil, varefter jag cyklade hem. Jag gick in i
köket som vanligt. Och där i kökssoffan satt … körsbärsgumman och
drack kaffe med min mor.
Tanten hade tydligen efter bråket med oss om hennes körsbär, cyklat

ner till Byn för att handla. Som vanligt avslutade hon sin shoppingrun-
da i Byn med att handla hos Mathilda och blev där som vanligt bjuden
på kaffe i köket. Jag bugade och svepte snabbt förbi in i matrummet.
Men nej, nej, nej, det var inte nog. Jag blev tillbakakallad av min hulda
moder och befalld att hälsa artigt genom att ta i hand på Mor Bengta
från Hemmestorps Södergård, en gammal god vän till min mors familj
och släkt till släkten i Möllehusen.
Ja, nu var goda råd dyra, antingen buga och bocka, erkänna allt, kräla

i stoftet och lova att aldrig göra så mer, alltså göra en ordentlig pudel,
som det heter idag. Eller   … jag satt ju högst upp i trädet, när allt hände,
tanten var gammal, hade förmodligen dåliga ögon, kunde hon verkligen
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känna igen mig på det avståndet och genom grenverket med alla bladen.
Jag antog att detta ej var möjligt och satsade på att bara hålla god min.
Jag tog en rövare, tog tant Bengta i hand, bockade djupt och försvann
sedan snabbt upp på mitt rum.
Senare berättade min mor för mej, att tant Bengta hade berättat, att

några drumlar till pojkar hade varit och klättrat i hennes körsbärsträd
och stulit hennes körsbär, men att de satt så högt upp i trädet att tant
Bengta inte kunde få tag i dem.
Ännu senare på dagen erkände jag för min hulda moder hela histori-

en, fick en ordentlig ”lusing”, lovade att aldrig göra så mer, och sedan
var det hela glömt. ”Min mors örfilsteknik var oöverträfflig. Slaget utde-
lades blixtsnabbt med vänster hand, där tre tunga vigselringar gav smär-
tande eftertryck åt bestraffningen” (fritt citerat efter Ingmar Bergman:
Laterna Magica). Orsaken till att min mor bar tre vigselringar i stället
för två, som var det i särklass vanligaste var, att hennes förstfödde var
en son (hm, hm!!).
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Jag orkade inte riktigt ända fram

Vi skriver nu 1944. Jag är 10 år gammal och går i tredje klass i Veberöds
Folkskola. Andra världskrigets framgångar för tyskarna har brutits. De
allierade tycks ta över allt mer och mer. 
På denna tid lastade amerikanska flygande fästningar, med sina enorma

lastkapaciteter, så mycket bomber i England som rymdes i de stora pla-
nen. Sedan lyfte de från baserna fram på efternatten och kom in över
Hamburg, ibland ända in över Berlin, just när det ljusnade. De måste ju
se var de lade sina enorma bombmattor och GPS fanns inte på den tiden. 
Bomblasten släpptes. Tyskt stridsflyg, det som fanns kvar och var in -

takt, gick omedelbart upp för att bekämpa luftanfallen. Tyskarnas strids -
flygplan var mycket snabbare än de amerikanska lastflygplanen. De var
närmast att liknas vid stora hangarer, som man satt vingar, motorer och
propellrar på. Amerikanerna flydde med tyskarna efter sig. 
Efter bombfällningen var det meningen, att de amerikanska planen

skulle återvända till England. Vid vissa tillfällen hann de tyska planen i
kapp och besköt och skadade de amerikanska. I vissa lägen bedömde
besättningarna på de amerikanska planen, att de inte skulle kunna klara
sig hem till baserna i England. Detta gällde speciellt de flyg, som varit
ända borta i Berlin och bombat. Men de måste på något sätt ändå för-
söka komma undan tyskarna. 
Men vart skulle de ta vägen? Polen var redan tyskt och Danmark och

Norge var tyskockuperade. Enda möjligheten var Skåne och Sverige, som
sade sig vara neutralt. Kom de amerikanska planen bara in på svenskt
territorium, så hoppades de, att tyskarna måste vända. Måste och måste,
ibland gjorde de det, ibland inte. Vid ett flertal tillfällen skadades de
stora amerikanska flygande fästningarna av tyskarna, men planen lycka -
des ändå komma in över Skåne, ofta med hackande motorer. Där för-
sökte de sedan buklanda på något fält, som såg plant ut, oftast ett sädes -
fält eller en vall.
En förmiddag vid denna tid gick brandlarmet i Veberöd. Alla Byns

pojkar samlades omedelbart vid brandstationen. Det var likadant varje
gång brandsirenerna löd. Frågan var, var brinner det? var brinner det?
var, var? nyfikenheten var stor. Så småningom fick pojkarna reda på, att
en amerikansk flygande fästning hade störtat uppe i Dörröd, en by som
låg en halv mil söder om Byn, upp på backarna mot Romeleåsen. 
Oj, oj, oj, störtat flygplan, här nära oss, vad göra, vi springer dit, sa

någon. Vi får inte glömma att pojkarna var i 8-10-årsåldern. Ja, natur-
ligtvis, Kaj, Eskil och jag började springa mot Dörröd, 5 km längre bort.
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Kaj tröttnade först och vände efter någon km. Sedan Eskil, men jag höll i.
Jag kom ända fram till Dörröds skola. Men där gav också jag upp. En
av de äldre skolpojkarna i Byn, Hjalmar, kom cyklande tillbaka från
haveriplatsen och berättade för mig, att jag hade en bra bit kvar. Jag var
ordentligt trött och gav upp och fick åka med Hjalmar hem på paket-
hållaren.
Senare i livet har jag varit uppe på nedslagsplatsen flera gånger. Den

låg c:a 1 km ytterligare upp på Rommelåsen. Flygplanet hade försökt ta
sig ner på en öppen åker mitt på den skogbeklädda åsen. Men det berät-
tades att de flesta av besättningsmännen på planet hade klarat sig, dock
att några hade träffats av tyskarnas kulor och var döda, redan då planet
buklandade på åkern i Dörröd.
Men jag kom ändå i kontakt med besättningen. Situationen var föl-

jande. Min mormor och morfar hade en liten gård på gamla dar med
några tunnland åkermark, en bigård och en liten fruktplantering i Klos -
tersågen, mitt mellan Veberöd och Sjöbo. Gården heter Vernershus. I
mycket gamla tider lär det ha legat en krog där. Inom parentes kan näm-
nas, att jag delvis är döpt efter gården. Jag döptes nämligen till Lars
Verner. 
Vernershus som by bestod på den tiden av mina morföräldrars gård,

plus en mycket gammal skola, som då användes som sommarstuga samt
en skola till, som också den var nedlagd. Den senare gjordes om under
kriget till interneringsläger för de utländska piloter och andra besätt-
ningsmän, som på något sätt tagit sig levande ner på svensk mark. Den
gamla, nerlagda skolan omgärdades med ett 2 meter högt staket och
grän sade direkt in till mina morföräldrars gård. 
Alla dessa flygare hade ju tagit sig in olovandes till Sverige och betrak-

tades därför som krigsfångar. Det skulle se mycket illa ut i tyskarnas
ögon, om svenskarna bara skickade hem amerikanarna och engelsmän-
nen direkt. Så därför internerades de. Under hela kriget var som bekant
Sverige otroligt mån om att inte på något sätt stöta sig men tyskarna.
På grund av rådande förhållanden så kom det sig, att när jag besökte

mina morföräldrar, plockade jag äpplen i deras trädgård och stack dessa
sedan genom maskorna i nätet in till de internerade utlänningarna. Ingen
i bygden utom kyrkoherde Söderlinds fru, Louis, talade utländska. Där -
för blev det hon, som fick svara för informationen in och ut över stake-
tet, vilket hon gjorde lite då och då till de internerades stora förtjusning.
Vid denna tid träffades några pojkar i Byn en del morgnar, när de var

på väg till skolan, vid det depeschkontor, som i Veberöd var förlagt till
Albin Frans senare Erik Lundins speceriaffär. Den låg mitt i byn och mitt
emot Storskolan. Inom parentes kan nämnas, att det ansågs allmänt, att
handelsman Frans var lite av Byns stolthet, därför att han var den förste
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i Sverige som installerade en automatisk bensinpump för allmänheten.
Alla andra handpumpades. Det kan också omnämnas, att benämnde
Frans tävlade i automobilkappkörning på Saxtorps racerbana med min
blivande svärfar Albert Holm som andreförare och kartläsare.
Pojkarna samlades således utanför det stora fönstret i handelsboden,

där alltid långa utskrifter av de allra senaste världshändelserna var
nerskrivna för hand med stor stil på gula pappersark, 40 x 200 cm stora.
De hängde som långa gardiner i fönstret och kunde mycket väl läsas
utifrån. Dessutom fanns det kartor över Europa, där frontlinjen mellan
de stridande makterna mycket tydligt var markerad, samt hur fronten
böljade fram och tillbaka vecka för vecka. 
Vi pojkar förstod inte bättre utan vi tog det hela som en fotbollsmatch

mellan två lag. Vissa av oss höll på de allierade, andra på tyskarna. Och
detta var mycket intressant. När jag sedan blev vuxen, och tänkte till-
baka på vilka pojkar, som hade hejat på det ena eller andra laget, så
framkom en kanske inte så märklig sak, men ändå. Alla de pojkar som
hade nazistiska föräldrar, allt sådant visste man ju på landet på den
tiden, hejade på Tyskland. Alla de andra, bl.a. jag höll på Amerika. Den
politiska indoktrineringen började således tidigt, säkert obemärkt och
kanske ofrivilligt, men ändå. Jag föddes in i Högerpartiet och förblev det
troget ända till på gamla dar, då jag bytte till Folkpartiet. 
Apropå nazismen och de politiska förhållandena i Byn. Jag är mycket

stolt över mina föräldrar. Speciellt min fas resoluthet att helt enkelt kasta
ut en nazistledare från Sjöbo, när denne under kriget kom och skulle
värva min far in i det nazistiska partiet. Jag beundrar och högaktar
mycket min far för denna handling. Vi får inte glömma, att detta inträf-
fade under brinnande krig och ingen viste hur det hela skulle sluta.
Nazist ledaren från Sjöbo är den ende person, som blivit utkastad från
vårt hem, även om vi hade besök många gånger av representanter för
Jehovas vittnen och annat löst folk. 
Alla män mellan 20 och 46 år kallades in till militärtjänst lite då och

då under andra världskriget. Men inte min far för han var för gammal.
I stället blev han ansvarig för en grupp i Byn i Civilförsvaret. Han hade
ansvaret för två mycket äldre gentlemän plus några medelålders damer.
Så kom det sig att nästan ett helt rum i mina föräldrars källare var fyllt
med spadar och spett och hackor och spannar och små vattenpumpar
och hjälmar och gasmasker och mycket, mycket annat. Det var ju
meningen, att detta Civilförsvar skulle rycka ut och hjälpa till att röja
upp, om och när Sverige blev anfallet och Byn bombad. 
Jag förevisade ofta all utrustning för mina kompisar i Byn, och vi pojkar

beskrev och demonstrerade för varandra, hur man med hjälm på huvu-
det och med gasmask för ansiktet kunde fylla spannarna med vatten och
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sedan bespruta uppkomna bränder. Inte som en lek med spe och trams
utan gravallvarligt. Obs! det rådde krig i hela Europa och pojkarna var
helt medvetna om detta, även om de bara var i 8-10-årsåldern.
Dessutom lät min far förstärka detta källarutrymme med stöttor och

ståldörr för att det skulle kunna tjänstgöra som skyddsrum, om det allra
värsta skulle inträffa. Allt detta förstärkningsarbete av befintliga källar-
utrymmen bekostades av myndigheterna. Detta skedde inte bara i mitt
hem utan var en allmän åtgärd i stora delar av landet.
Min fars grupp var inte den enda, det fanns ett par sådana grupper till

i Byn. Ja, det var faktiskt så, att i alla byar och städer i vårt land fanns
denna typ av grupper organiserade med den utrustning, som här har
angivits. Dessa grupper hade också regelbundna och organiserade öv -
ning ar och utbildningar.
Och kriget var inte långt borta. Jag kommer så väl ihåg att många

klara kvällar gick jag och min far ut i trädgården i Veberöd, när mörk-
ret fallit för att titta på ljuskäglorna på himlavalvet från flygfältet på
Bulltofta. I Sverige var vi ju rädda för ett överraskande luftangrepp från
tyskarna och på Bulltofta, Malmös gamla, numera nerlagda flygplats,
hade man monterat upp enorma strålkastare, vars ljuskäglor spelade
över himlavalvet varje natt för att eventuellt upptäcka anfallande strids -
flygplan. Veberöd låg fågelvägen bara 3 mil från Malmö och de fladd-
rande ljuskäglorna syntes mycket väl på himmeln i väster från Byn räk-
nat.
På den tiden, kommer jag också ihåg, att min far var strängt sysselsatt

med att tillverka och sätta upp mörkläggningsgardiner i alla fönstren i
Byn. Det var förbjudet att ha ljus tänt i huset, om man inte hade sådana
gardiner. Om tyskarna anföll under natten, skulle inget ljus vägleda dem
till bebyggda städer och byar. På så sätt trodde man, att man i någon
mån skulle kunna undvika att hus och byggnader träffades av bomber,
om nu tyskarna anföll. 
Obs! det är bara 70 år sedan alla dessa förhållanden rådde i vårt land. 
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Fönsterkrossning

Stora dela av den svenska krigsmakten var mobiliserad under andra
världskrigets slutskede. Inte minst i Skåne var det många män mellan 20
och 46 år som var inkallade. Många av dessa militärer var förlagda på
landsbygden och många låg i vanliga 20-mannatält. Ett sådant tältläger
var lokaliserat till strax utanför Veberöd, i skogen mellan dagens
idrottsplats och Hasslemölla, och strax norr om den allra äldsta idrotts -
platsen i Byn.
Tälten var från början vanliga 20-mannatält, inte isolerade, utan föns-

ter och golv. Om det regnade ute och om man råkade vidröra tältduken
inifrån, läckte vatten in. Inga fönster fanns. Att under en längre tid ligga
inkvarterad på detta sätt var inte nådigt. Därför byggde man om hela
tältlägret i Veberöd. Man gjorde helt enkelt så, att man byggde upp små-
stugor som såg ut just som de gamla 20-mannatälten med snedtak och
allt. De nya stugorna var uppbyggda av läkt och med isoleringsmaterial
och takpapp, med ordentligt trägolv och med riktiga fönsterbågar i
snedtaken med fönsterrutor i. Så småningom blev hela skogen full med
sådana småstugor.
Men så blev det fred 1945 och alla militärer hemförlovades, som det

hette på den tiden och alla stugorna stod där tomma och övergivna. Men
just i den här skogen pågick också ett helt annat ”krig”, nämligen det
mellan indianer och vita. Vem som var det ena eller andra skiftade från
gång till gång. Byns pojkar byggde ofta hyddor i skogen, hyddor som
sedan revs av Ljungengänget. Det gänget var egentligen inte så stort och
bestod främst av Lennart på Ljungen och hans kusin snickarens Ingvar.
Ingvar bodde egentligen i Byn, men var kusin med Lennart och eftersom
blod är tjockare än vatten, så anslöt sig Ingvar oftast, men inte alltid, till
Ljungengänget. Han betraktades därför av bypojkarna ibland som avfäl-
ling och förrädare.
Vid ett tillfälle hade bypojkarna fått sin nybyggda hydda helt raserad.

Ljungengänget misstänktes och hämnd skulle utkrävas. Det var Judits
Börje, murarens Hasse och så målarens Lasse dvs. jag. Vi begav oss iväg
för att leta upp fiendelagets huvudkvarter. Men denna gång hade
Ljungengänget varit mycket försiktigt och byggt upp sin hydda alldeles
utanför trädgården på Lennarts gård ute på Ljungen. Men vi tre kum-
paner hittade hyddan efter mycket letande, men eftersom den låg så nära
trädgården, vågade vi inte riva den. Vi misstänkte nämligen, att det
kunde upptäckas inne ifrån huset. Men vi hittade hyddan, smög in och
upptäckte där en gömd skatt. Det visade sig, att Lennart och Ingvar där
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inne i hyddan förvarade knallskottspistoler med tillhörande ammunition
och ett hemmagjort ”gevär”. Dessa skatter konfiskerades omedelbart,
vapnen gjordes obrukbara och ammunitionen beslagtogs, varefter vi
smög oss därifrån.
Vägen hem till Byn gick genom skogen med alla de tomma militära

småstugorna och vi kunde naturligtvis inte låta dessa ”stugor” stå out-
forskade. Vi gick in i dem. Stugorna stod ju tomma och olåsta. Inne i en
av dem stod vi och pratade och en av oss visste att berätta, att nu skulle
alla dessa ”småstugor” rivas och resterna skulle transporteras bort. Vi
kom överens om, att när alla dessa småstugor skulle rivas, skulle alla
fönsterrutorna ändå gå sönder. Eftersom vi var av den hjälpsamma sor-
ten, så tänkte vi, att vi kanske kunde hjälpa de kommande ”rivarna”
med åtminstone så mycket, att vi på förhand kunde slå sönder fönster-
rutorna åt dem.
Vi diskuterade och kom fram till att bästa sättet att göra detta på, var

att försöka få tag i grova käppar och underifrån med kraft stöta upp
dessa genom fönstren på snedtaken. Sagt och gjort, vi hittade lätt i sko-
gen användbara grova käppar och provade i en av småstugorna. Det
visade sig, att vi redan från början fått in rätt teknik att krossa dessa
rutor. Lätt gick det, och roligt var det. Så därför beslöt vi oss för att fort-
sätta vår hjälpverksamhet. Vi gick från den ena stugan till den andra och
krossade alla fönstren. När allt var klart gick vi hem.
Nu hände det sig emellertid, att några veckor senare fick Kjell i

Mossen, klasskamrat med Hasse och mig, besök av några släktingbarn
från stan. Kjell bodde strax intill den här omtalade skogen och bedrev
själv en del verksamhet i denna. Vid besöket av stadsbarnen tog Kjell
dem med sig ut i skogen i fråga. De såg då alla de småstugor som fanns
där. Men de såg också alla de fönsterrutor som krossats. Men de hade
tur eller vad man nu vill kalla det, för de upptäckte en småstuga som vi
i byagänget tydligen hade glömt. Och naturligtvis ville de inte vara
sämre. Sagt och gjort de krossade de fönsterrutor som fanns i den glöm-
da småstugan.
Men ve och fasa! Den person som av krigsmakten hade fått i uppdrag

att ha uppsyn över småstugorna råkade just komma förbi. Han såg poj-
karna, fick tag på dem och frågade vad i he… de höll på med. Kjell för-
sökte förklara, att när de kom till skogen, såg de att alla rutorna i alla
de andra småstugorna var krossade, och då trodde de, försäkrade Kjell
och de andra pojkarna, att det inte gjorde något, om de också krossade
de få rutor, som var kvar i en enda småstuga. Och det tror du att jag
skall tro, sa tillsyningsmannen.
Det blev räfst och rättarting, Kjell och hans kusiner anklagades för att

ha slagit sönder alla rutorna. Det talades faktiskt om, att det hela gick
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så långt, att lärarna blev inkopplade och att man också diskuterade poli s-
anmälan och ersättning för skadegörelse. Om det blev så eller ej eller om
allt tystades ner står skrivet i stjärnorna. Men Börje, Hasse och jag sa
aldrig ett ord någonsin, om hur denna fönsterkrossning verkligen hade
gått till och vilka som var de verkligt skyldiga.
Så därför, Kjell, om du lever och läser dessa rader, tag emot mina

ursäkter och min försäkran om, att jag skäms öronen av mig i dag, att
vi var så fega, ja, så förbannat fega, att vi inte vågade erkänna och stå
för det, vi hade gjort.
Många år senare när jag tänkte tillbaka på denna händelse, undrade

jag om egentligen inte Kjell, som höll till mycket i den här skogen och
som var klasskamrat med mig och Hasse, i själva verket anade, hur det
hela hade gått till. Men han var så god kamrat, att han höll käften. Det
var kanske så, att skadeståndskraven tystades ner, och då fanns det
kanske ingen direkt orsak att rota ännu djupare i frågan.

27



MFF:s pojklag 2

På gamla dar brukar jag hävda, att jag var idrottstokig redan i mycket
unga år, vilket egentligen var ganska konstigt, eftersom varken min mor
eller far var det minsta intresserad av någon form av idrott. Ingen annan
i hela släkter var det heller, utom kanske kusin Åke. Naturligtvis spelade
jag fotboll på somrarna och åkte skidor och spelade bandy och badmin-
ton på vintrarna. Jag deltog som 5-åring i mitt första skidlopp och fick
pris som yngsta deltagare. På flicksidan fick Greta polis motsvarande
pris. Dessutom försökte jag och min gode vän Bertil i slutet av 40-talet
träna lite friidrott på Bertils fars gård. Bertils far var lantbrukare och
bodde granne med oss mitt i Byn.
Vi ritade helt enkelt upp en rund kulring på gården varifrån vi stötte

kula. Kulan var min mors senapskula. Så mätte vi med tumstock hur
långt vi hade stött och jämförde resultaten med dem, som vi kunde hitta
på tidningarnas sportsidor från ungdomstävlingar i staden. Och då visade
det sig, att jag stötte nästan lika långt som de, som tävlade på riktiga
idrottsplatser och med riktiga redskap. Vad jag däremot inte visste då,
men som jag i allra högsta grad blev varse senare, när jag själv försökte
mig på att delta i ungdomstävlingar i olika städer, var, att min mors
senapskula vägde bara hälften av vad en normal juniorkula vägde. 
Dessutom försökte jag och Bertil springa 300 m och ta tid på den

distansen. Det gick till så, att vi båda gick längst bort på Bertils fars
markväg och startade där. Vi hade nämligen stegat upp avståndet och
kommit fram till att från den plats, där markvägen började och fram till
och runt boningshuset på gården, var det exakt 300 m. Jag hade min
mors väckarklocka med mig. Det var nämligen den enda klocka, som vi
hade tillgång till som hade sekundvisare.
Med väckarklockan i handen startade vi när sekundvisaren stod rakt

upp och visade på 0. Jag hade klockan i handen tills vi kom nästan fram
till gårdens boningshus. Då tog Bertil över klockan, och så genade han
fram till målet. Jag som var lite uthålligare, jag var ju ett år äldre, sprang
runt boningshuset och kom på den vägen fram till målet. På så sätt blev
det 300 m, och när jag kom fram till det med ett streck markerade målet,
då stod Bertil redan där och tog tiden. Men vi kom aldrig ens i närheten
av de tider, som vi kunde läsa om på sportsidorna i dagstidningarna från
ungdomstävlingar runt om i Skåne. 
Vi tränade också häcklöpning. Detta skedde på hösten, då säden var

huggen och negrarna var uppsatta i skylar. Dock förekom aldrig någon
tidtagning vid dessa tillfällen. Och så red vi, barbacka, på de stora, ofta
mycket motsträviga ardennerhästarna, Pelle och Linda, som Bertils far,
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Nils Banmästare, hade i stallet.
Men det är från fotbollen som jag har mina bästa idrottsminnen. Det

är framför allt en fotbollsmatch, som jag aldrig glömmer. Det gick till så
här. Pojklagen från byarna runt Malmö deltog i en utslagsturnering i Dal -
by en tidig sommarsöndag. Vi skriver nu slutet av 40-talet. Och kan man
tänka sig, även MFF:s pojklag skulle deltaga. Naturligtvis inte deras
första lag, nej, nej, men väl deras andra pojklag.
Veberöds pojklag hade som vanligt cyklat milen fram till Dalby

idrotts plats, där turneringen skulle gå av stapeln. Någon annan trans-
port än cykeln var ej att tänka på vid denna tid. Någon lagledare hade
vi som vanligt inte med oss, det fixade vi själva. Och ve och fasa, när vi
kom fram, fick vi veta, att vi skulle möta just MFF:s pojklag 2 i första
matchen. Vi Veberödspojkar stod och tittade på när Malmöspelarna
anlände med buss och med lagledare och allt. Omklädningsrummen var
på den tiden inrymda i mycket enkla baracker med små fönster och utan
el och vatten. När Malmöspelarna skulle gå in genom den trånga dör-
ren, fick de gå in på tvären för de var så breda över axlarna (hm). De var
ju ute på ”vischan” och skulle visa hur det gick till att spela fotboll.
Veberödsspelarna var lyckliga, vi hade för ovanlighetens skull lyckats

få ihop fullt lag. Gert Ekdal stod i mål, jag spelade centerhalv och Len -
nart på Ljungen spelade center. Min gode vän Bertil spelade vänsterback
och min granne Kjell högerhalv. Lennart hade fått nya, blå gymnastik-
skor, kommer jag så väl ihåg. Och till alla dagens barn vill jag här berätta,
att det fanns bara en sorts gymnastikskor över huvud taget. Kan ni tänka
er det, bara en sorts gympadojor? De var alla blå med brun sula, och
som alla hade, och som Lennart på Ljungen just fått ett par nya av.
Matchen började och Herre Min Gud, MFF pressade och pressade

och pressade, Veberödsförsvaret vi slog undan och slog undan och slog
undan. Hela laget utom Lennart var nere i försvaret. Det var inte så
mycket till spel från Veberödslagets sida, det var mest till att tjonga bort
bollen. Men mitt i halvleken hände det, det som är den verkliga tjus-
ningen med fotbollen, och det som gjort fotbollen till världen främsta
sport och med flest utövare.
Det kom en boll in mot Veberöds mål och jag tjongade till den för

kung och fosterland. Och se, det visade sig att sparken från mig blev till
en utomordentlig passning i djupled till Lennart. Han befann sig vid till-
fället långt ute på vänsterkanten, men sprang i en vid båge in mot mit-
ten av planen, sprang ifrån sina markerare, hann upp bollen och med
den fortsatte han mot MFF:s mål. Lennart var mycket snabb och sprang
ifrån alla MFF-arna och blev ensam med målvakten och HAN GJORDE
MÅL!!! Det stod: Veberöd - MFF 1 – 0, smaka på den du!!! För den som
inte är riktigt insatt i den tidens förhållanden kan meddelas, att Vebe -
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röds a-lag i fotboll höll på den tiden till i division 7 och MFF i samma
serie som idag.
Pressen från MFF fortsatte halvleken ut. Nästa halvlek blev om möj-

ligt ännu värre. MFF-spelarna sköt i båda stolparna och i ribban två
gånger, men Gert lyckades med tur och skicklighet freda målet. Veberöd
vann matchen och slog alltså ut MFF:s pojklag ur turneringen med 1–0.
Veberödslaget stod och tittade på när MFF-spelarna äntrade bussen för
hemfärd. Dörren i bussen var tillräckligt bred så att MFF-spelarna
kunde komma in i bussen på vanligt sätt.
Den känslan som jag upplevde efteråt och säkert alla de andra

Veberödsspelarna också, glömmer jag aldrig. Idag när man upplever all
denna underbara och intressanta idrott på TV, och ser hur jublande
glada, oväntade segrare uppträder och reagerar, brukar jag alltid tänka,
ja, ja pojkar och flickor, jag vet exakt hur det känns. Att uttryck denna
känsla med ord är en omöjlighet. Och när jag vill, kan han frammana
för min inre syn, hur Lennart i en vid båge in från vänster springer, i sina
nya, blå gymnastikskor, ifrån alla MFF-spelarna i sina ljusblå tröjor och
gör mål, ett mål för Veberöd. 
Men lagets nästa match gick inte lika bra, och Veberöd fick stryk av

Dalby, och var således utslagna ur turneringen. Men det spelade ingen
roll, vi hade ju slagit MFF och cyklade hem jublande glada.
Jag var lång och kraftig för min ålder och fick debutera i Veberöds 

a-lag i fotboll redan som 13-åring, men i början höll jag mest till i reserv-
laget. Så småningom blev jag ordinarie i a-laget och också ibland dess
lagkapten. När Veberöds nya idrottsplats efter mycket om och men
invigdes, gjorde jag Veberöds första mål på den nya planen och blev
utsedd till bästa spelare i laget. Jag spelade kontinuerligt i Veberöds 
a-lag i fotboll varje söndag eftermiddag under säsongerna fram tills jag
var 19 år gammal, då tog jakten och flickorna (läs Kerstin!) över.
Däremot fortsatte jag med friidrotten. Jag var framförallt kastare.

Någon stjärna blev jag aldrig, inte ens lokalt, även om jag hade drömmar
om annat. Jag tävlade för IFK Lund och var medlem i dess allsvens ka friid-
rottslag. Jag kastade nästan 40 m med den stora diskusen, stötte 11 m med
seniorkulan och kastade 50 m i spjut. Men mer än så blev det aldrig.
Men däremot var jag längre fram i tiden som student med i LUGI:s 

8-mannalag i dragkamp. Ett lag som blev tvåa i tyngsta klassen vid
svenska mästerskapen i dragkamp på Lunds idrottsplats 1959. I finalen
drog 8 ”jätteklumpar” från Trehörnan lätt upp 8 inte fullt så storväxta
lundastudenter. Men Lundalaget blev i alla fall tvåa i Svenska mäster-
skapen i dragkamp, tyngsta klassen och var och en av oss fick en fin sil-
vermedalj hängd om halsen för den bedriften. Det är dock absolut för-
bjudet att fråga om, hur många deltagande lag det fanns med i den klassen.
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Ett märkligt sammanträffande

Den mest efterlängtade dagen under året under det sena 40-talet i södra
Skåne var för en hel del personer inte jul- eller midsommarafton eller
födelsedagen utan den 1 oktober. Orsaken var, att just det datumet bör-
jade ”bockajakten”. Rådjur var ju det största jaktbara djur som fanns i
dessa marker på den tiden. Älg fanns inte och kronhjorten var mycket
sällsynt och lovlig endast 3 dagar om året, oftast någon gång i mitten av
oktober. Den fick dessutom bara skjutas med kula, och det var mycket
få jägare i Skåne, som hade tillgång till studsare vid denna tid. 
Stammen på kronhjort uppgick endast till ett par hundra djur på den

tiden och diskussionens vågor gick höga, om man över huvud taget skulle
tillåta jakt utanför godsen. Dessutom ansågs just den rasen av kronhjort,
som fanns i Skåne, vara nominatrasen för arten, dvs. den ras av kron-
hjort, som Linné hade satt namnet Cervus cervus cervus (det vetenskap-
liga obs! inte latinska, namnet är idag ändrat). Rasen borde därför vär-
deras högt och verkligen skyddas. Små stammar av dovhjort fanns på
godsen men knappast utanför dem.
Det som hände ett jaktlag den första oktober i slutet av 40-talet i min

lilla By strax intill en av Skånes åsar, inträffade för mer än 50 år sedan.
Alla händelser är således väl preskriberade, tack och lov för det. Ja, jakt-
lag och jaktlag, det lag vi här talar om var ingen välorganiserad enhet
utan bestod av lite olika personer varje gång. Oftast var det några lant-
brukare och några ”byare”, som kom överens om att jaga ihop, olika
personer från gång till gång.
Just det här året var det samma visa som varje år. Ingen tog initiativet

att samla jaktlaget, man vill ju inte visa sig angelägen. Men alla med-
lemmarna satt hemma vid telefonerna och bara väntade på, att någon
annan skulle ringa och buda. Till sist var det alltid någon, som inte
kunde hålla sig längre utan ringde runt och man beslöt att samlas där
och där morgonen därpå.
Den här morgonen samlades man på en gård nere vid ängarna hos

Helge. Det var Nilsson på sex och Olof på trean, och handlaren och dis-
ponenten och hans påg Nisse, och Meningen och hans påg Sven, och
Manne och hans bror Doktorn. Klaras Knut hade med sig Mathildas
Lasse, dvs. jag, som av åldersskäl ännu inte bar bössa, offentligt. Alla
hade lämnat hundarna hemma för man hade alltid så svårt att komma
överens om, viken hund man skulle jaga med.
Helge var naturligtvis jaktledare på sin egen gård. Han ställde upp

skyttarna på vägen och skickade iväg Manne, Nisse och mig att bilda en

31



drevkedja. Den skulle börja driva längst nerifrån ängarna och upp mot
vägen, där passkyttarna stod. Skogen man drev igenom var ett exempel
på dessa otroligt fula tallplanteringar med tallprovenienser från Tysk -
land och med kraftig undervegetation av ”hyllebuskar” (fläder). 
Drev ked jan var nästan framme vid passkyttarna, när det small ett

hagelskott. Sedan var allt tyst. Drevkarlarna kom så småningom fram
till passkyttarna och man återsamlades.
Nå, sa jaktledaren, vem var det som sköt. Jo, det var jag, sa Doktorn.

Det kom en bock och jag slängde ett skott efter den, men det tog inte,
försäkrade Doktor. Men vi får kanske titta efter lite ändå, sa jaktleda-
ren. Lasse spring ner och se om du ser nåt!
Jag sprang ner på en liten skogsväg, som djuret enligt uppgift kommit

på, då skottet föll. Jag, som redan på den tiden var en ivrig läsare av
Svensk Jakt och såg mig själv som kunnig i många jaktliga frågor, gick
noggrant till verket. Systematiskt genomkorsade jag den kraftiga slyvege-
tation som omgav den lilla skogsvägen. Och till min stora förvåning,
djupt inne i en tätning av hyllebuskar låg – djuret, stendött, och det var
ett stort djur. 
För att säkert hitta tillbaka till platsen tog jag upp en ren, nystruken,

vit näsduk, som min omtänksamma moder alltid skickade med mig,
även i jaktliga sammanhang. Jag vek upp densamma och bredde nog-
grant ut den på det döda djuret för att lätt kunna hitta tillbaka. Så sprang
jag tillbaka till jaktlaget och berättade. Efter information om händelsens
oförmodade förlopp, förpassade sig hela jaktlaget skyndsamt ner till det
skjutna djuret, som drogs ut på den lilla skogsvägen.
Tänk att vi fick en bock ändå, sa jaktledaren och skruvade lite på sig.

Alla höll med. Utom jag. Jag hade som sagt läst Svensk Jakt och hade
noggrant studerat bilder av olika djurslag, speciellt alla de i Sverige före-
kommande hjortdjuren i skolbibliotekets Djurens Värld och kunde nu
inte hålla mig längre. Men, sa jag, ser ni inte, att det är en kronhjort!!!
Vad jag, som den unge pojken jag då var inte förstod, utan först långt
långt senare begrep, var att alla hade naturligtvis sett, att det var en
kron hjort, som Doktorn i den höga slyvegetationen tagit för ett rådjur
och skickat ett hagelskott efter. Hade ingen inte sagt något, hade kron-
hjorten gått för ett stort rådjur, snabbt tagits ur och flåtts och styckats,
och så var det med det. Men nu, nu var det så att säga offentligt. En skytt
hade skjutit en kronhjortskviga med hagel på icke lovlig tid.
Det blev en sällan skådad aktivitet i jaktlaget. Snabbt som ögat

bestämdes, att bil skulle hämtas, att djuret skulle lastas in och förpassas
upp på åsen till Nilsson på sex, som hade ett låsbart garage. Allt gick
snabbt. Bilkaravanen for genom byn upp på åsen i en väldans fart.
Djuret hängdes upp i Nilssons garage, togs ur och portarna reglades,
noggrant.
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Efter välförrättat värv samlades jaktlaget ute på gården i en ring.
”Sexan” var på den tiden en typisk trelängad Skånegård med den öppna
sidan vettandes ner mot Byn. Gården låg som sagt på åsen med åkrar
framför sig ända ner till Byn. Sikten ner mot Byn var således god och den
lilla grusvägen som gick upp till gården kunde man se och följa hela
vägen.
Jaktlaget stod på gården och förberedde den fortsatta jakten, som

skulle ske just på Sexan. Då ropar Manne, den spefågeln, att det kom-
mer en svart PV ut från Byn och kör upp mot gården. Det är säkert poli-
sen i Byn, för han har ju en svart PV, fyllde han i. Ha, ha, ha.
Doktorn började nu oroligt gå runt de övriga personerna i jaktlaget,

som bara skrattade och försäkrade honom och sa, att det fanns väl fler
svarta bilar i Byn än polisens och bilen skulle säkert inte upp till Sexan.
Men egentligen var det fler än Doktorn som började skruva lite oroligt
på sig. Alla här deltagande jägare, utom spolingarna Sven, Nisse och så
jag förstås, var män i staten. De var invalda i kommunens politiska och
kyrkliga styrelser och nämnder, och att ha deltagit i oegentligheter i jakt-
liga sammanhang skulle verkligen ifrågasätta vederbörandes omdöme
och vara synnerligen betänkligt och kunde i framtiden bli besvärande
både för den ene och den andre. Det hade som alla förstår med heder,
anseende och prestige att göra.
Den svarta bilen kom allt närmare, man konstaterade att den verkli-

gen var svart, att det var en PV och att den inte svängde in på någon av
de andra små sidovägarna, som också fanns.
Då började Doktorn en märklig dans. Han gick eller snarare hoppade

runt jaktlaget med av någon underlig anledning högt uppdragna knän
och försäkrade alla och envar att ”jag tar på mig allt, det var jag som
sköt, ingen annan utom jag har haft det minsta att göra med att kron-
hjorten är skjuten med hagen på olovlig tid. Det är mitt hela och fulla
ansvar”. Men lugna dig nu sa någon, för att det kommer en svart PV hit
behöver det ju verkligen inte vara polisen, sa någon. Hur som helst sa
Doktorn i mycket ansträngt tonläge, jag tar på mig det hela och fulla
ansvaret.
Den svarta PV kom närmare, svängde in mot gården och körde slut-

ligen upp på gårdsplanen framför garageporten, stannade intill det upp-
ställda jaktlaget och ur stiger – polisen.
Vid åsynen av lagens upprätthållare kastade sig Doktorn fram, slet

upp plånboken och visade upp giltigt jaktkort och vapenlicens, fortfa-
rande med höga knälyft. Ja, ja, ja, sa polisen, ta det lugnt, jag vet att ni
alla har erforderliga vapenlicenser och giltiga jaktkort, så det behöver
jag inte kontrollera.
Men sa han, jag har tagit hand om en lösspringande hund, och när jag
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såg jaktlagets bilkortege susa genom Byn, trodde jag, att det kanske var
någon av era jakthundar som kommit bort. Jag ville bara vara behjälp-
lig.
Ja, ett till synes orubbligt lugn spred sig över jaktlaget och aldrig har

väl någon polisman fått så många goda och hjälpsamma förslag om
vems hunden kunde vara, och hur han skulle fortsätta att leta och var
efter den rätte ägaren till den upphittade hunden. Förslagen haglade väl-
villigt över polismannen, som stod fem meter framför portarna till ett
garage, där en kronhjort hängde, som var skjuten med hagel på olovlig
tid.
Jag måste erkänna, sa Doktorn efteråt, att det kom en skvätt i byxan.
Idag är alla i jaktlaget döda, utom Sven som lever och så jag förstås,

även om också vi två börjar uppnå ”mogen” ålder.
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Den vita katten

Fotboll, jakt och fiske var de fritidsaktiviteter, som stod till buds för ung-
domar i de små byarna i södra Skåne på 40-och 50-talen. Fotboll på vår,
sommar och tidig höst, jakt och fiske på sen höst och vinter. Så mycket
annat att ägna sig åt fanns egentligen inte. Var det snö någon gång på
vintern, så låg den bara ett par dagar. Frös någon märgelgrav till något
år, så var isen så osäker, att all skridskoåkning på den fick ske mot för-
äldrarnas sträng uttalade förbud.
Sådana var förhållandena för de två klasskamraterna Lennart och Lasse.

Vi spelade fotboll i byns pojklag de flesta söndagar på sommaren. Len -
nart spelade center, jag centerhalv. Hemmamatcherna spelades på Byns
egen fotbollsplan och vid bortamatcher cyklade man till de närliggande
byarna för att möta deras pojklag. Vid dessa tillfällen hände det ganska
ofta att man startade med att spela fotboll, fortsatte med att spel kort
om pengar och som avslutning slogs man. Sedan var det tid att cykla
hem igen.
På höst och vinter jagade de båda klasskamraterna. Lennart var ”bon -

na påg” och hans far brukade en arrendegård på ett område öster om
Veberöd, som kallades och kallas för Ljungen. Gården tillhörde Dom -
kapitlet i Lund. Men då, som nu, så tillhör jakten arrendatorn, om inget
annat säjs. Min far var målare i Byn, och var inte intresserad av jakt.
Men jag hade en morbror som jagade och som gärna tog mig med ut.
Problemet för oss båda kumpaner var, att ingen av oss hade uppnått

den åldern, att vi officiellt fick bära hagelbössa. Åldersgränsen för att
söka licens för hagelgevär gick vid 18 år, men i några mycket speciella
fall kunde en 16 års gräns tillämpas. Men inte ens den nedre ålders-
gränsen kunde hjälpa oss.
Nu löste sig detta problem mycket enkelt, därför att Lennarts far hade

hagelbössa och t.o.m. licens för densamma. Jag hade en äldre kusin, som
också hade en hagelbössa med erforderlig licens. Min kusin var dess -
utom inte speciellt intresserad av jakt utan var istället engagerad i täv-
lingsskytte med mausergevär och var en mycket aktiv medlem i Byns
skytteförening. Hagelbössa hade han införskaffat av en ren tillfällighet
och den hängde alltid på väggen hemma i stugan strax ovanför kaminen.
Där gjorde den ju ingen nytta, tyckte jag.
Vi två ungdomar hade således båda tillgång till hagelbössor och Len -

nart bjöd ofta mig på jakt, nästan varje söndag på hösten. Det var ju den
enda dagen, som man kunde jaga på. Man gick ju i skolan och arbetade
även på lördagar på den tiden.
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Det första som var lovligt på hösten på den tiden var duvorna, dem
fick man börja jaga redan den förste augusti. Dessutom låg jaktmarken
i ett mycket sandigt område, och detta var långt innan myxomatosen
hade slagit till, så kaniner fanns det i mängder, och de var lovliga året
om. Lyckade skott både på duva och kanin fordrar gott handhavande av
hagelbössan, och vi tränade snabbt upp oss varje förhöst till goda skyt-
tar. Detta medförde att vi var ofta lyckosamma längre fram på hösten,
då både rådjur och gäss i allra högsta grad fanns med i bilden.
En höst jagade vi rapphöns i ett betfält vid en gammal ödegård, vars

mark numera också tillhörde Lennarts far. Ödegården låg långt ifrån all
annan bebyggelse. Vi jagade med en setter som hette Seppo, som Lennart
hade haft några år, men som var svår att få någon ordentlig fason på.
Det var sällan han stod för någon fågel, desto oftare stötte han dem långt
innan någon jägare kom i närheten av ståndet.
Den här morgonen hade hunden rest en flock rapphöns på hundra

me ter från jägarna. Men fåglarna tycktes gå ner igen i slutet av ett bet-
fält. Gå ner och ställ dig vid den gamla ladan, så skall jag försöka gå runt
rapphönsen, sa Lennart till mej. Den gamla fallfärdiga ladan var det
enda som fanns kvar av den gamla ödegården. Lennarts kringgående
rörelse misslyckades och Seppo reste rapphönsen på nytt på alldeles för
långt håll. Så det blev inga rapphöns den söndagen.
Efter ett tag kom Seppo rusande och for in i ladan. Ut kom en vit katt,

som jag naturligtvis sköt. Det var ju helt klart en vildkatt, som höll till i
den gamla fallfärdiga ladan och som levde på sorkar och möss, men som
säkert också tog en mängd rapphöns- och fasankycklingar och andra
fågelungar. Jag, som på den tiden redan i flera år hade läst Svensk Jakt
och som ansåg mig väl bevandrad i den svenska jaktlagstiftningen, viss-
te, att det stod klart utsatt ”att katt som vistas utanför trädgård må sak-
löst skjutas av jakträttsinnehavaren”. När Lennart kom upp till mig frå-
gade han, vad jag hade skjutit på. Jo, sa jag, det kom en vit katt och den
sköt jag. Hm, sa Lennart, och så gick vi vidare. Katten lämnades åt räven.

Ibland om söndagseftermiddagarna när vi hade jagat färdigt, bjöd
Lennarts mor in oss på middag. Så gjorde hon också veckan efter den
misslyckade rapphönsjakten. Både Lennarts far och mor deltog i midda-
gen, och vid ett tillfälle frågade Lennarts mor oss, om vi inte någonstans
hade sett hennes vita katt, som hade varit försvunnen en hel vecka. Den
brukar vara borta några dagar ibland men aldrig en hel vecka. Jag är så
fäst vid den katten, så det skulle vara rent förfärligt, om räven har tagit
den, sa Lennart mor.
Lennart tittade strängt på mig och sa med ögon: Håll käften, för fan!!!

Jag slog ner blicken och bad om ännu en bit av den goda söndagssteken,
som jag tyckte var extra delikat just denna söndag.
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Post scriptum. Jag, som är den ende, som idag lever av de inblandade i
denna sorgliga historia, är nu över de 80. Jag har jagat i hela sitt liv, men
efter betan med den vita katten, har jag aldrig skjutit någon katt mer.
Inför barnbarnens föraktfulla blickar försvarar jag mig alltid med att på
den tiden fanns det en massa vilda och hemlösa katter ute i markerna
och att det alltid var kutym att ta bort dem. 
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Politiken

Det fanns under min ungdomstid på 50-talet i Veberöd egentligen bara
tre politiska partier. Det var det stora, helt dominerande Social demo -
kratiska partiet, Högerpartiet och Bondeförbundet, nuvarande Center -
partiet. Något Folkpartistiskt eller Kommunistiskt parti fanns egentligen
inte. Miljöpartiet och Kristdemokraterna var inte ens en gång uppfunna.
Vid val kunde några få röster hamna på Folkpartiet och alltid en på det
Kommunistiska partiet och alla visste, eller trodde sig åtminstone veta,
vem det var som röstade på just det partiet. Miljöpolitiken var inte på
något sätt partipolitiskt förankrad, om det nu över huvud taget fanns
något som kunde kallas miljöpolitik. Alla hus eldades med ved eller koks
(kol) och min mormor och morfar, som vid denna tid bodde i Verners -
hus, en bra bit utanför Byn, hade just fått elektricitet installerad. Tidi ga re
hade fotogen- eller karbidlampor lyst upp mörka vinterkvällar i deras
stuga.
Veberöd styrdes under denna tid nästan alltid av Socialdemokraterna.

Och fallerade den majoriteten vid något tillfälle, lyckades de alltid locka
över Bondeförbundet på sin sida och kunde regera vidare i lugn och ro.
Denna koalition mellan Socialdemokrater och Bondeförbundet kom till
stånd långt innan Erlander och Hedlund hade pratat sig samman och bil-
dat samma sak på riksnivå. Att Veberödspolitikerna på detta sätt hade
visat vägen, även för rikspolitiken var en sak, som många Veberöds -
politiker var stolta över, även de som tillhörde andra partier.
Min far var högerpolitiker och stod alltid på tredje plats på listan till

kommunalfullmäktigevalet. Som förstanamn stod alltid tegelbrukchefen
Disponent Oskar Vebmark, som andra Distriktsveterinär Hjalmar Jepp -
s son och så min far på tredje. Högern fick alltid in 2 eller 3 personer i
fullmäktige, vilket innebar, att min far var med vissa perioder och inte
med i fullmäktige i andra. Men min far var hantverkare och egenföreta-
gare och aktiv i bygden på många olika sätt. Bl.a. startade han Veberöds
försköningsförening, och var mycket aktiv, när det gällde Byns byalag
och att få Boken om Veberöd skriven och tryckt. Allt detta politiska och
annat arbete för bygden genomfördes av alla helt ideellt och det fanns
veckor, kommer jag ihåg, som min far var på sammanträde varje kväll i
veckan under min uppväxttid.
Valdagen på den tiden var något alldeles extra. ”Husarna” i Byn gjorde

extra fint i trädgårdarna, alla som hade flaggstång hissade flagan, man
klädde upp sig och man promenerade stolt och långsamt till vallokalen,
storskolans gymnastiksal. En gång vart fjärde år kände man sig högtid-
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lig och betydelsefull. I en sådan här liten by kände alla alla, och alla visste
eller trodde sig åtminstone veta, hur alla röstade. Det innebar, att de tre
partiernas representanter satt i bilar vid vallokalen med röstlängderna i
högsta hugg och prickade för och kollade av, så att deras förmodade
sympatisörer verkligen kom och röstade. Om de inte gjorde det, så fick
de fram på valdagens eftermiddag ett telefonsamtal med förfrågan om,
var de blev av. De som var dåligt gående blev ofta hämtade av det parti,
som trodde sig om att få deras röst.
Alla de tre partierna tillämpade denna taktik och speciell munterhet

väckte det, när Högerledaren skickade ut Tegelbrukets stora limousine
med livréklädd chaufför för att hämta personer till vallokalen. En del av
dem som hämtades, visste man med säkerhet, att de inte röstade på
högern. De t.o.m. sedermera skröt om, att de hade åkt fin bil till vallo-
kalen, men sedan röstat på ett helt annat parti än högern.
Röstlokalen var Storskolan gymnastiksal. Där fanns också en läktare

ovanför den egentliga salen, och där kunde allmänheten följa samman-
räkningen efter väl förrättat val. Byns politiskt intresserade, även jag,
stod där upp och kunde se hur den ena stapeln av röster växte mer eller
mindre i förhållande till de andra på de olika borden och man gissa och
tippade vilt, vilket hög som hörde till vilket parti. Trots att alla kände
alla, skedde det aldrig någon direkt kommunikation mellan salen och
läktaren. Det var stämningen alldeles för allvarlig och högtidlig för. Det
var ju val. Det var ju val till Sveriges Riksdag och Regering och det var
inget man flamsade om.
Sedan var kanske den politiska situationen i Veberöd lite speciell. Det

stora Socialdemokratiska partiet leddes i många år av Otto Alm och Ed -
vin Alqvist, som båda var anställda på Tegelbruket och således hade de
politiska musklerna. Oppositionen leddes av Oskar Vebmark, som var
chef för samma Tegelbruk, och som således hade de ekonomiska musk-
lerna. Alla tre var mycket flexibla och diskuterade tills de kom fram till
den för Byn mest fördelaktiga lösningen. Sedan fick rikspolitikerna käfta
bäst de ville och kunde om ideologier och annat.
Många personer i bygden var aktiva i politiska nämnder och utskott.

Alla var inte direkt inblandade i partipolitiken och kanske inte speciellt
intresserade heller. Men många var respekterade och ansågs ha gott om -
döme och hamnade ibland på den ena valsedeln och ibland på den
andra. Ibland hände det också, att samma person stod på både Social -
demokraternas och Högerns lista vid ett och samma valtillfälle.
En av nämnderna i samhället var den Sociala nämnden, som bland

mycket annat också hade eller åtminstone förväntades ha den moraliska
överblicken och kanske ansvaret. Åtminstone kände vissa ledamöter det
så. Därav kom det sig, att två representanter för denna nämnd skickades
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ut till en lantbrukare strax utanför Byn. Han hade i många år levt ensam
som ogift. Men då han kommit en bra bit över de 50, hade han anställt
en ung flicka som piga, som just hade blivit konfirmerad. 
Hur det nu var och inte var, så blev pigan ”på det viset”, som det hette

på den tiden i denna del av landet. Byn moralister blev upprörda och det
ansågs allmänt att någon måste göra något. Vad som skulle göras, var
det egentligen ingen som riktigt visste, men två mycket betrodda och
respekterade representanter för den Sociala nämnden skickades dit. Den
ene var folkskolläraren i Dörröd, den bistre Johan Wellander, den andre
min blivande svärfar Albert Holm, föreståndare för mejeriet i Byn.
Lantbrukaren tog emot och bjöd in. Han erkände utan omsvep, att

det var han som ”ställt till det”. De båda representanterna tog på sig sin
allvarligaste uppsyn och Johan Wellander, en mycket allvarlig man, frå-
gade lantbrukaren rent ut med barsk stämma. ”Men hur i all världen har
det här gått till? Jo, svarade den gamle lantbrukaren, ”hon ville, och jag
konne” (hon ville och jag kunde).
Min svärfar berättade senare, att de båda barska representanterna

hade haft mycket svårt för att hålla masken. De förhörde sig sedan om
den ekonomiska situationen och de framtida planerna och fann allting
mycket gott. Och för så vitt jag vet, avlöpte allt till det bästa. En familj
bildades, flera barn kom till världen, och gården gick i arv till nästa
generation.
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Guldörhänget

Umgängesformerna under andra världskriget (1939-1945) tog sig mycket
speciella former på landsbygden i Skåne under denna tid. Det var inte
bara landet som sådant som blev isolerat, det var som om varje by också
blev det. Det kunde upplevas, som om varje samhälle avskilde sig från
sina grannar och slöt sig inom sig självt. Detta kunde vara både positivt
och negativt. Positivt i den bemärkelsen, att bygemenskapen och samman -
hållningen i byn varken för eller senare varit så stor som då. Negativt
därför att det var lätt, att varje by blev sig själv nock. Och speciellt i
Skåne har man ju som bekant mycket lätt för det senare.
Få hade bil på den tiden, och de bilar som fanns stod ofta stilla på

grund av bristen på bensin. Den importerades från Mellanöstern och
några sjötransporter av drivmedel till något annat än till militärfordon
var ej att tänka på. Samma sak gällde för gummi till däck till bilarna.
Flyg var nästan okänt som civilt persontransportmedel.
Några personer som måste använda bilen inom yrket övergick till

gengas. Så gjorde också hela taxirörelsen. Det innebar, att en panna
monterades på bilen, oftast baktill eller på en speciell släpkärra. Pannan
eldades med ren ved, ofta av björk, huggen i små bitar. Genom att minska
ner tillgången på luft (syrgas) till elden i pannan, åstadkom man en ofull-
ständig förbränning och en gas bildades, som hette kolmonoxid. Denna
gas, alltså kolmonoxiden, som var mycket giftig, sprutades in i motorn,
där den exploderade och förbrändes, oxiderades, till koldioxid. Den
energi som frigjordes i denna process användes sedan för att driva fram
bilen. (Det senare resonemanget är överkurs).
Men det var mycket kritiskt med luftinställningen till gengaspannan

på bilen. Under olika väderbetingelser, varierande luftfuktighet och tem-
peratur, fick inställningen justeras. Oavsett hur man lyckades med den
inställningen, blev bilen mycket svagare än med bensin. Min far var
målare och mattläggare. Ofta transporterades mycket tunga korkmatte-
rullar på taket på en liten Opel Kadett. Och när jag åkte med och man
kom till en besvärlig backe, fick jag ofta hoppa av och hjälpa till och
föra bilen uppför backen. Speciellt Orehusabacken mellan Veberöd och
Blentarp var besvärlig på den tiden, nu är den helt ombyggd. Nästan
varje gång man kom där, fick min far påkalla min hjälp. Otaliga är de
gånger, som jag hört uppmaningen från far just i denna backe: Lasse å o
för (Lasse: ut och knuffa på bilen)
Isoleringen under krigstiden drev fram ett intensivt socialt umgänges-

liv i byarna. Tidigare bildade Byalag och Gillen blomstrade som aldrig
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förr. Ett uppsving som höll i sig långt efter det att kriget var slut. Detta
intensiva festande pågick också i min hemby och Veberöds Gilles årliga
fester var världsberömda inte bara i Byn utan även i Vomb, Silvåkra och
Dörröd. Medlemmar var bybor som så önskade samt lantbrukare och
hantverkare också i ”förorterna” ovan.
Festerna var förlagda antingen till Järnvägshotellet i Byn eller till

Östarps Gästgivaregård. Det förstnämnda hade främst sin blomstrings-
tid i samband med framväxten av järnvägslinjen Malmö-Simrishamn,
invigd 1896. Det gick rykten i Byn, om att innehaverskan fru Bengtsson
hade ett mycket gott kulinariskt anseende bland högre järnvägstjänste-
män i Malmö. Detta medförde, att de ofta förlade sina styrelsesamman-
träden ute hos fru Bengtsson på Järnvägshotellet i Veberöd. De åkte natur -
ligtvis tåg både till och från sammanträdena, av olika orsaker.
Östarps Gästgivargård är något alldeles speciellt. Den ligger intill en

typisk gammal fyrlängad Skånegård, Gamlegården, som nu är museum
och ägs av Kulturen i Lund. Här kan man än idag se hur bebyggelsen i
Skåne såg ut i gamla tider och vilka redskap och djurraser som fanns på
landsbygden förr i tiden.
I gamla tider var Gästgiverierna en del av ett utbyggt kommunika-

tionsnät och hotell, där den resande kunde äta, övernatta och byta häs-
tar. Den nuvarande byggnaden i Östarp uppfördes 1924, förmodligen på
samma plats, som ett tidigare Gästgiveri hade legat. Lite förvånande är
det dock, att Linné inte nämner något om detta Gästgiveri, eftersom han
under sin Skånska resa 1749, både passerade och beskriver Everlöv och
Ljungen. Östarp ligger nästan mitt emellan dessa båda ”metropoler”.
På Gästgiveriet i Östarp regerade på min tid Fru Vollmer, en viljestark

och kulinarisk högtstående kvinna helt i klass med Fru Bengtsson på det
tidigare omtalade Järnvägshotellet i Veberöd. Än idag är Gästgiveriet i
händerna på familjen Vollmer, och än idag står den skånska matkultu-
ren som högst på Östarp.
År 1952 brann Gästgiveriet ner, men byggdes upp exakt som det såg

ut tidigare. Min fader Gustaf stod för allt målningsarbete i nybyggnaden
med undantag för den typiska utsmyckningen i stora entrésalen. Alla
dessa typiska skånska blomsterdekorationer är utförda av min fars gode
vän, ”Gåramålaren” av högsta klass, Gustaf Hagström i St. Rödde. Allt
utom en bukett, som min far sparade åt sig själv.
Någon gång i slutet av 40-talet anordnade Veberöds Gille en stor fest-

lighet på Östarp. Som alltid i dessa sammanhang var Gästgiveriet full-
satt. Även jag var med. Man åt och man drack och det hölls tal och det
skålades och det sjöngs eller skrålades, om man så vill kalla det. Vid
sådana tillfällen kunde ungdomarna understundom tycka, att själva mål-
tiden tog lite väl lång tid. De hade ju oftast kommit tillstädes för dan-
sens skull.
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Nåväl, vid detta speciella tillfälle tog måltiden så småningom slut.
Borden dukades av och dansen kunde påbörjas. Där var många vackra
flickor från bygden och jag var som alla andra flitig på dansgolvet. Där
var flickor, som man måste dansa med, och där var flickor, som man
mycket gärna ville dansa med. De senare var ofta så upptagna att det
gällde att hålla sig väl framme.
Det var framför allt en flicka som jag dansade med flera gånger. Men

det var många som dansade, och snart var danssalen ordentligt uppvärmd.
Pojkarna tog av sig kavajerna och flickorna använde aftonväskan som
solfjäder. Jag bjöd upp den där flickan på nytt, och efter ett par rundor
på dansgolvet var vi båda ordentligt varma. Jag föreslog då, att vi skulle
gå ut och svalka oss lite. Det var i maj och ute stod ”majnatten blånan-
de blå”.
Strax utanför den stora Gästgivaregården i Östarp stod och står fort-

farande en jättestor, flera hundra år gammal ek. Vid ekens fot stod vid
detta tillfälle en bänk. Vi satte sig på den för att svalka oss, vilket i det
här fallet inte var möjligt, åtminstone inte för mej.
Så småningom gick vi in igen och min danspartner gick in på dam-

rummet för att pudra näsan. Efter ett litet tag kom hon utrusande, ganska
uppskakad och meddelade, att det hade hänt en förfärlig olycka. Hon
hade tappat sitt ena guldörhänge. Vi båda for ut igen och gick skallgång
runt den gamla eken efter det borttappade guldörhänget. Men i mörkret
och i gräset var det praktiskt taget omöjligt att se något över huvud
taget. Vad göra? Saken förbättrades inte av att flickan i fråga hade spa-
rat länge just till dessa guldörhängen, och att de var alldeles nyinköpta.
Dagen efter cyklade jag och flickan ut till Östarp på nytt och fortsatte

att leta. Men förgäves, något guldörhänge hittades aldrig.
Ja, va fan skulle jag göra, jo… jag gifte mig med flickan.
Inte direkt förstås, men när väl studentexamen efter sju sorger och

åtta bedrövelser äntligen var över, och när sedan också militärtjänstgö -
ringen var avklarad, så skedde det i Veberöds Kyrka den 4 juni, 1959.
Det kan tilläggas, att flickan som här omtalas, är samma flicka som

omnämns med rosett i håret i det tidigare avsnittet ”Kulturbärare”. Och
att hon dessutom heter Kerstin, har väl alla förstått vid det här laget.
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Lunds Katedralskola, Katte

Vi går nu tillbaka något i tiden och skriver 1946. Jag är på väg med buss
från Veberöd till Lund och iklädd nyinköpta ”äppelknyckarbyxor”. Min
mors syster Olga möter vid Botulsplatsen i Lund för vidare transport till
Lunds Katedralskola och till inträdesproven därstädes.
Som inträdesprov till realskolan fick vi skriva rättskrivning och räkna

en provräkning och testas i huvudräkning. Jag hade en massa fel på rätt-
skrivningen, men provräkningen gick bra och huvudräkning har alltid
varit min starka sida, så vid den nästan glänste jag. Det var faktiskt så,
att läraren som ställde de muntliga frågorna hade svårt att hinna med
själv.
Än i dag minns jag en episod som inträffade under rättskrivningen. Vi

fick sitta i ett vanligt klassrum med individuella bänkar. En lärare läste
upp en text, som vi skulle skriva ner. Efteråt fick vi tid på oss att se ige-
nom vad vi skrivit och göra eventuella korrigeringar. Strax bakom mig
sitter en pojke, som jag aldrig tidigare träffat. Plötsligt hör jag, hur han
väser fram med stela läppar ”hur fan stavas ljuta döden”. Och se, det
kunde jag, alla sådana klurigheter hade farbror Allan lärt mig och också
alla de andra pojkarna och flickorna, som skulle prova in på läroverk
och flickskola. 
Då var det betydligt värre för mig med andra stavningsfinesser. Det

som jag alltid gick bet på var det där med dubbel- eller enkeltecken, och
detta var min akilleshäl genom hela läroverkstiden. Varför stavas nyckel
med ck och inte paket, eller är det möjligen tvärt om? Varför stavas ute-
liggare med två g men ytterligare med ett? Var finns logiken? Svårt att
härleda orsakerna för en ung man med mest fotboll och handboll, åsså
flickor förstås, i huvudet. Som tidigare omtalats var dyslexin, ordblind-
heten, inte uppfunnen på den tiden, och den skulle förfölja mig under
hela min läroverkstid, ja faktiskt ända tills de första ordbehandlingspro-
grammen på dator kunde tas i bruk. Då vaknade jag helt plötsligt upp
till ett helt nytt liv. 
Resultaten av inträdesproven offentliggjordes på en anslagstavla på

skolgården. Åter en gång tog jag bussen in till Lund och tillsammans
med Moster Olga promenerade vi till Katedralskolans skolgård för att
inhämta resultaten av inträdesproven. Och för första gången fick jag se
mitt namn skrivet med skrivmaskin på vitt papper. JAG HADE KOM-
MIT IN!! Jag stod upptagen på den uppsatta listan på de pojkar, som var
antagna som elever vid Lunds Katedralskola i klass 1/5 B. Antagna hade
också alla de andra pojkarna och flickorna från Veberöd blivit, mycket
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tack vara folkskollärarna Margot och Allan Lindskogs och Herman No r -
torps fostrargärningar. 
Min ordblindhet gjorde, att min läroverkstid blev något bekymmer-

sam. Kanske inte i realskolan (dagens högstadium) men väl på gymnasi-
et. Jag var nog bland dem, som var flitigast och läste mest på läxorna i
klassen, men vad hjälpte det. Jag var alltid bland de sämsta på proven i
alla språken inklusive svensk uppsatsskrivning. Jag visste inte riktigt var-
för det blev så. Så småningom har jag förstått, att mycket berodde på,
att jag, som jag tidigare påpekat, var och är dyslektiker. Men det var på
den tiden ett i stort sett okänt fenomen eller förhållande eller tillstånd
eller sjukdom eller vad det nu skall kallas. Jag vet inte, men själv skyller
jag gärna alla mina dåliga betyg i språk på min dyslexi. Någon nytta
skall man väl ändå ha av en brist i sin begåvning, som jag sarkastiskt och
avundsjukt uttryckte mig, om det var någon som gitte att höra på.
Men i fysik, kemi och biologi gick det något mindre dåligt och mate-

matik och gymnastik var mina minst dåliga ämnen. Inte i något ämne
gick det riktigt bra förutom i just matte och gymnastik. I mitt studentbe -
tyg har jag bara med vad som med dagens betygsystem skulle kallas
God känt utom i Svenskt uppsatsskrivning, där jag fick underkänt. I
gym na stik och matte, i den ordningen var det lite bättre.
Men jag tog igen allt med råge inom skolidrotten. Jag var lagledare

och lagkapten i Kattes fotbollslag, handbollslag och bandylag. De sista
åren på Katte var jag också ordföranden i Skolans idrottsförening (se ne -
dan) och fick stipendium, som bästa kamrat från Föreningen Norden.
Ett stipendium som innebar en veckas vistelse i fjällen 1955 tillsammans
med ett 30-tal andra gymnasister från hela Sverige. Det var en vistelse,
som betydde att jag verkligen fick upp ögonen för fjällvärlden och för
friluftsliv i allmänhet. Ett intresse som sedan bara växt och växt med
åren och som så småningom utmynnat i en liten stuga i Duved.
Skolpojkars påhittighet är enorm. Tänk bara på alla dessa smeknamn

på alla dessa stackars lärare. Här följer några exempel från Lunds Kate -
dralskola. Masen, kristendomsläraren adjunkt Mattsson, som var oer-
hört stolt över att en gång i tiden ha besökt katakomberna i Rom. Vi ele-
ver fick honom att berätta, om denna resa gång på gång, alltså samma
historia om och om igen. Så gick den timmen utan läxförhör. Rufus,
historielärare, en snäll gammal man, som aldrig log, Pegen, biologilärare,
som alltid sprang omkring i klassrummet och fäktade med pekpinnen;
Stålmusen, engelsk- och fransklärare, som var så på alerten, att han all-
tid hade läroboken uppslagen, när han halvspringande kom in i klass-
rummet för att snabbt kunna börja lektionen; Sprutis, gymnastiklärare,
som dessutom var brandkapten i Lund och som oftast uppträdde under
gymnastiklektionerna iklädd florett; Skurken, modersmålslärare, som
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egentligen borde få ett eget kapitel.
Få lärare har väl varit så hatade som Skurken under läroverkstiden

och så beundrad och uppskattad efteråt. Under hans lektioner fick vi ele-
ver, en i taget, ta oss an en mening i en bok. Vi fick ta ut subjekt, predi-
kat, objekt och attribut och sedan bestämma alla ordklasserna, ord för
ord i tilldelad mening. Timme in och timme ut höll vi på med detta. Och
vi var så trötta på detta att vi kunde spy. Men se, när vi sedan satt där
vid universitet och högskolor och själva skulle skriva våra uppsatser och
avhandlingar på svenska eller på något utländskt språk, ja, då hyllades
verkligen Skurken. Då höjdes han till skyarna, och alla kolleger, som satt
där och inte hade haft någon Skurken till modersmålslärare, de slet sitt
hår i förtvivlan, speciellt när avhandlingen skulle vara på tyska eller när
det gällde adjektiv eller adverb i engelskan. Tyvärr fick jag aldrig tillfälle
att ge Skurken mitt erkännande och min uppskattning.
Andra smeknamn: Halte fan, sånglärare, handikappad, låghalt (poj-

kar kunde vara grymma), vid uppsjungningen i början av varje terminen
hann jag aldrig längre än till Fjäril vi… så sa sångläraren de förlösande
orden: Det är bra, du är befriad. Här behövdes aldrig någon kritätning;
Gasken, gymnastiklärare som efterträdde Sprutis (se nedan); Snickarn,
slöjdläraren, som hjälpte mig mycket, när jag hux flux blev ordförande
i Katedralskolans idrottsförening.
Jag kom att stanna på Lunds Katedralskola i 10 år. Det normala var

8 år. Men jag tog först realexamen och det tog 5 år. Sedan började jag i
första ringen på ett fyraårigt realgymnasium med matte, fysik och kemi,
och biologi och med specialmatematik som tillvalsämne. Detta linjeval
betecknades med att man var HELREALARE, och var i vissas ögon lite
mer än någon annan linje. Tredje ringen gick jag om ett år så att sam-
manlagt blev det också 5 år på gymnasiet. Således, totalt 10 år till stu-
denten. Hemma i Byn fanns det flickor som hade tagit studenten på
Spyken (privat läroverk i Lund) på 5 år, och det fanns folk hemma i Byn
som undrade vad jag egentligen höll på med.
Men jag var inte den ende som tog god tid på mig. Först var det Pirsa,

Leif Persson från Åkarp, så småningom välbeställd tandläkare därstädes
och Kaj Hanngren, efter ett tag i Lund bakteriolog i Stockholm. Han
bodde nästan granne med mig på Södra Esplanaden. Pirsa, Kaj och jag
följdes åt från första skoldagen till den sista 10 år senare. Något senare
kom Bigge, Birger Lindergård, sedermera överläkare i Lund, med på ba -
nan. Bigge hade kontakter in i universitetsvärlden, vilket senare skulle
visa sig mycket fördelaktigt för oss klasskamrater. Något senare kom
också Tor Falk, sedermera gymnasielärare, med i gänget. Han kallades
av någon outgrundlig orsak allmänt för Per, och var en utomordentligt
skicklig målvakt i Kattes eminenta representationslag i fotboll.
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På latinlinjen fanns alla de snygga tjejerna och så Mats. En del av dem
tog också god tid på sig. Mats, Bigge och jag, eller Krisse, som jag all-
mänt kallades under min skoltid, höll ihop under gymnasietiden, och vi
tog alltså lika lång tid på oss till studenten. Man vill ju inte vara illojal
och gå före någon annan, som man uttryckte det. (hm!). Men efter stu-
dentexamen gick det bättre, eller som Mats en gång uttryckte det, när vi
tre åter en gång efter många år träffades. ”Trots allt, sa Mats, så blev det
ju folk av oss tre ändå, en professor och två överläkare”. Tyvärr gick
Mats Larsson bort alldeles på tok för tidigt. Men Bigge och jag vi svänger
ännu en tid våra lansar.   
Under alla dessa 10 gymnasieår bodde jag hos min Moster Olga och

Morbror Erik på Södra Esplanaden 5 B, i Lund under veckodagarna, hel -
gerna tillbringade jag hemma hos föräldrarna i Byn. Jag spelade ju fot-
boll varje söndag. Moster Olga var blomsterbinderska hos Norrmans
blomsterhandel på Lilla Fiskaregatan i Lund och Morbror Erik var för-
man på Lunds lasarett för tapetserarverkstaden därstädes. Han var dess -
utom kassör i tapetserarnas fackförening. De var barnlösa och tog hand
om mig på ett helt makalöst sätt. De första åren hjälpte Morbror Erik
mig med läxorna och Moster Olga var alltid där med en hjälpande hand.
De skämde helt enkelt bort mig riktigt rejält.
Hos Moster Olga och Morbror Erik i Lund avlöstes jag av min fyra

år yngre syster Elsa, som i sin tur avlöstes av kusinerna Helga och Nils-
Johan. Så även om Olgas och Eriks äktenskap var barnlöst, så är deras
fostrargärning både remarkabel och beundransvärd.
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Ordförande Lars

Hur jag blev ordförande 1954 i Katedralskolans idrottsförening är en
speciell historia. Vi manliga eleverna i min klass hade under nästan hela
gymnasiet haft en gymnastiklärare som hette Kapten Otterdahl, en gam-
mal kavallerikapten, som alltid uppträdde i ridstövlar och ridbyxor och
som oftast hade en florett med sig, när han kom ner för trappan till gym-
nastiksalen på Katte. Han var förutom gymnastiklärare också brandchef
i Lund, vilken naturligtvis innebar, att han allmänt kallades för ”Spru -
tis”. Floretten användes inte till att fäkta med utan utnyttjades som
bestraffningsinstrument i adekvata situationer. Om någon inte orkade
hoppa över en bock eller plint hände det, att han fick hjälp av floretten.
Gissa hur!
”Sprutis” hade sitt tjänsterum en trappa upp. Trappan ner till gym-

nastiksalen var av trä, och när man gick i den knarrade den på ett mycket
speciellt sätt. När så gamle ”Sprutis” med läderstövlar och träklack tungt
gick ner i trappa till lektion, uppstod ett mycket speciellt ljud. Ett ljud
som jag och säkert många andra, än idag mycket väl kan påminna sig.
Ett ljud som många älskade, bl. a. jag, men som säkert lika många hatade.
Men ”Sprutis” blev äldre och äldre och han var inte så noga med, om

alla alltid var närvarande. De sista åren fick de som så ville, spela hand-
boll, och de som inte ville fick i stort sett vila sig. Ibland var det bara
halva klassen, som var närvarande utan att några åtgärder vidtogs. Alla
parter var nöjda med denna tingens ordning. De som spelade handboll
slapp dra på ”hösäckarna”, och ”hösäckarna” kunde läsa på läxorna
istäl let och viska på lektionerna till handbollsspelarna, när dessa inte
själva kunde. Och en trött ”Sprutis” gick upp och satte sig på sitt rum.
Men så blev ”Sprutis” pensionär och skolan fick en ung, ny gymna -

stikdirektör, en reservofficer, en Löjtnant Gustav Ask. Och nu började
det hända saker och ting. Det fanns elever, som inte gått på en gymna -
stiklektion på flera terminer, och så helt plötsligt började det bli namn -
upprop varje gång. Nåväl, så småningom ordnade det också upp sig. För
en viss gentjänst var det alltid någon, som var villig att ropa ja på rätt
ställe och snabbt förflytta sig från en grupp till en annan vid de gängse
namnuppropen.

Jag har alltid varit mycket angelägen om att påpeka, att på min tid
gick man i skolan 6 dagar i veckan och inte minst, att man hade gym-
nastiklektion varje dag utom en! Jag var naturligtvis gruppchef i första
grupp (!) och var oftast den, som ombads se till, att ja ropades vid rätt
tidpunkt och från rätt plats i leden. Hur ofta har jag inte hört:” Krisse,
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jag skubbar idag, kan du fixa det?”
Gymnastiken under ”Gasken” som han allmänt kallades, blev i mitt

tycke mycket roligare och intensivare. På vår och höst fick vi pojkar
träna friidrott och på vintrarna fick vi gå på badhuset och simma. ”Gas -
ken” försökte också få fart på Katedralskolans idrottsförening och blev
ganska snart efter sitt intåg på Katte idrottsföreningens ordförande. Men
någon elev borde vara vice ordförande, ansågs det, och jag övertalades
att ställa upp. Med Gasken som ordförande var det ju bara en formsak
att ha en elev som vice ordförande, sades det, så jag ställde upp och blev
vald.
Eleverna på Katte fick gå och simma på badhuset i Lund en gång i

veckan under sena höstterminer, när idrottsplatserna hade stängt för
säsongen. Badhuset i Lund var på den tiden konstruerat på så sätt, att
åskådarplatserna gick nästan ända fram till bassängkanten. Det var
knappt en meters avstånd från första sittplatsbänken fram till vattnet. 
Vid ett tillfälle demonstrerade ”Gasken” simvändningar i bassängen.

Han stod uppe på bassängkanten framför en klass, som satt på åskådar -
plats med fullt av elever på första bänkraden. Han visade i luften mo -
ment för moment, hur man med armtag simmade fram till kaklet, tog
tag i det, vände kroppen helt om, och sköt iväg kroppen med benen ut
från kaklet. ”Nu gör jag hela rörelsen i ett moment” sa ”Gasken”. Och
så torrsimmar han i luften fram till kaklet alldeles framför eleverna på
först bänk, vänder sig om mot vattnet, och skall just symboliskt skjuta
ut sig ifrån kaklet med benen, då… Bara ett par decimeter bakom ”Gas -
kens” ända sitter en elev, som inte kan hålla sig. Han sätter upp ett ben
bakom ändan på ”Gasken” och skjuter honom med all kraft rakt ner i
bassängen, rakt ner i vattnet… ”Gasken” far som en torped igenom vatt-
net, kommer så småningom upp ur vattnet, dyblöt, och den plats, där
han just stod framför är… tom.
Kamratskapet inom klassen var total. Ingen hade sett något över hu -

vud taget och det var ju inte så lätt att komma ihåg, vem som just suttit
var på just den simlektionen. Man hade ju inte bestämda platser i sim-
hallen, utan man satt på olika platser vid olika tillfällen. Just i det avgö-
rande ögonblicket hade några just tittat bort, andra hade nyst, andra
åter fått en hostattack. Ingen hade sett något över huvud taget.
Följden blev stor räfst och rättarting med skolans rektor i spetsen.

Ingen sa nåt på veckor. Alla visste, men ingen sa nåt, storartat tyckte alla
vi elever. Förmodligen visste också de flest lärarna, vem det var som hade
sparkat ”Gasken” i vattnet. Det skrattades säkert hejdlöst och hjärtligt
åt tilltaget på lärarrummet, men jag tror att man ville, att förövaren själv
skulle erkänna. Till sist blev trycket för stort, förövaren erkände. Som
straff fick han knäskura hela gymnastiksalen på Katte, som var stor som
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en mindre handbollsplan (faktiskt LUGI:s hemmaplan i riktigt gamla
tider, när de låg i tvåan).
Men, och det var här jag kommer in i handlingen, ”Gasken” skulle

straffa alla skolans idrottsintresserade elever för det inträffade med att
avgå som ordförande i skolans idrottsförening. Och där stod jag som
vice ordförande och hade bara att ta över ansvaret. Långt senare erkände
jag villigt, att jag var skitskraj. Men tänk vad nyttigt det var! Jag, som
inte på något sätt var någon stjärna i klassen, snarare tvärt om, blev helt
plötsligt satt att leda, entusiasmera andra och fördela uppgifterna inom
skolans idrottsförening.  Och tänk: jag klarade det. JAG KUNDE!! Och
tänk sån nytta jag haft av detta i hela mitt liv, att jag vågade och att jag
klara det, och till och med till mångas belåtenhet också.
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Studentexamen

Det finns idag något som kallas för studentexamen, och det fanns på min
tid också något som kallades för studentexamen. Men några likheter
dem emellan finns knappast. Förr i tiden avgjordes en elevs hela framtid
framför allt under en tvåveckorsperiod på våren i sista ringen, då stu-
dentskrivningarna genomleds av alla ”sistaringare”. Efter någon månad
genomfördes sedan den muntliga förhörsdelen av studentexamen på en
dag.
Studentskrivningarna började under mars-april månad, samtidigt i

hela landet och alltid med svensk uppsatsskrivning på en måndag. På
onsdagen följde sedan prov i engelska med ett stycke engelsk text, som
skulle översättas till svenska, och ett stycke svensk text som skulle över-
sättas till engelska. På fredagen skrev man vanlig matte, vilket innebar
att 8 tal skulle räknas ut och redovisas. Måndagen därpå skrev man
fysik och under den följande onsdagen testades man i matte spec. Vid de
två senare proven fick man också 8 tal att räkna.
För att få gå upp i den muntliga examineringen för studentexamen

fick man ha underkänt på en skrivning men inte mer. Men där hade jag
tur. Jag fick nämligen underkänt på min svenskuppsats och inte nog med
underkänt, jag fick stort C. Turen bestod i och berodde på att reglerna
just hade ändrats. Förhållandet var nämligen det, att några år tidigare
hade man ändrat på en bestämmelse, som då hade gällt i många år. Den -
na sa, att man måste ha godkänt på sin svenskuppsats för att överhuvud
taget få gå upp i den muntlig examen. Så hade jag varit abiturient några
år tidigare, så hade jag inte fått möjligheter att avlägga min mogenhets -
examen, eftersom jag hade underkänt på min svenskuppsats. Mogen -
hetsexamen kallades studentexamen i gamla tider.
Orsaken till att jag fick underkänt på min svenskuppsats var, att jag

hade tre stavfel, vilket jag, rätt eller fel, skyllde på min ordblindhet. Det
spelade ingen roll i övrigt hur bra uppsatsen än var, hade man 3 stavfel,
så fick man underkänt på sin studentuppsats. Och inte nog med det, man
fick inte BC utan fick stort C. Alla som är insatta i det gamla betygs-
systemets värderingar, vet vilken nesa det var att få underkänt dvs. BC.
Men att då få stort C, det var så skamligt, att det nästan inte fanns med
på kartan.  
Men reglerna hade ändrats och jag fick tillsammans med 98 andra

abiturienter på Katedralskolan i Lund i början av maj månad år 1956 gå
upp i den muntliga studentexamen. Den gick till på så sätt, att de 4 olika
klasserna på Katte delades in i grupper om 4 elever. Bigge och Per, som
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egentligen hette Tor, och Ahlgren kom i samma grupp som jag.
Den muntliga examinationen gick så till, att varje grupp fick sig till-

delat 4 skolämnen, som de skulle förhöras i. Allt vad eleverna lärt sig
under gymnasietiden skulle de kunna svara för. Deras ordinarie lärare
skulle ledda förhöret. Min grupp tilldelades följande ämnen: svensk litte -
raturhistoria, engelska, matte och kemi. Det bekymmersamma var, att
det också utsågs en utomstående person som sensor i varje ämne. Veder -
börande skulle närvara vid de muntliga förhören. Och sensorn kunde,
om så ansågs påkallat, ta över och leda förhöret. Sensor skulle också,
tillsammans med den ordinarie läraren, välja ut det område eller de
områden inom skolämnet i fråga, som förhöret skulle kretsa kring.
De som utvaldes till sensorer, var ofta professorer eller docenter vid

universitetet i Lund eller lektorer vid Lärarhögskolan i Malmö. Och här
började nu problemen att torna upp sig för min grupp. Som sensorer
hade gruppen fått kemiprofessor Bodfors i kemi, zoologiprofessor Han -
ström, i svenska och matte, och en kvinnlig rektor för Malmö Lärar -
högskola i engelska.
Med sensorn i svensk litteraturhistoria var det inget problem, honom

klarar jag, sa Bigge. Han var nämligen släkt till släkten på något sätt med
professor Hanström och spelade tennis med honom en gång i veckan.
Bigge lovade att om gruppen bara kunde komma överens om, vad de
gemensamt skulle läsa på om någon författare, så skulle Bigge ordna så,
att sensorn bad att läraren skulle förhöra gruppen just på den författa-
ren. Snabbt kom vi i gruppen fram till, att Strindberg hade alla läst lite
av och om, så honom kunde vi ta. Men, sa någon, han har ju skrivit så
satans mycket, vi kan ju inte läsa på om allt vad den gubben har skrivit.
De hade bara 4 veckor på sig och tre ämnen till att bekymra sig för. Nej,
det var ju riktigt. Men så kom vi på, att man kunde ju tidsbegränsa sig
t.ex. till Strindbergs författarskap på 80- och 90-talen.
Sagt och gjort, Bigge fick i uppdrag att informera zoologiprofessorn

och utnämnde Sensorn, om att gruppen som Bigge tillhörde, var speci-
ellt intresserad av August Strindbergs författarskap och speciellt då det
han skrev på 80- och 90-talet. Så då var det klart.

Med matten var det inga problem. Alla pojkarna var mycket förtjusta
i sin mattelärare och eftersom de gick i en klass med specialmatematik,
så räknade man kallt med, att i vanlig matte skulle inga problem behöva
uppstå. Inför ”Kärringen”, som var rektor på Malmö Lärarhögskola
och som skulle vara sensor på engelskan, kom visserligen deras eng-
elsklärare att buga och bocka och lisma och smila speciellt mycket inför.
Det förmodade vi, eftersom han var sådan. Dessutom visste vi om, att
han sökte en lektorstjänst just på Lärarhögskolan i Malmö. Vad vet
egentligen inte elever om sina lärare? En tjänst som han förresten så små-
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ningom också fick. Så med engelskan fick det bli som det blev, med den
läraren visste man aldrig vartåt det skulle barka.
Nej, kemin var vårt stora problem. Vi kände nämligen mycket väl till

bakgrunden, trodde vi. Vår egen kemilektor och vår tilldelade sensor i
kemi professor Bodfors, hade en gång i tiden båda varit docenter i orga-
nisk kemi vid Lunds universitet. De hade båda sökt en ledigförklarad
kemiprofessur i Lund. Bodfors hade fått tjänsten och vår kemilärare hade
fått bli lektor vid Katedralskolan i Lund, för att han och hans familj över
huvud taget skulle kunna hålla sig kvar i Lund. Detta var ett förfarande,
som var mycket vanligt bland utkonkurrerade docenter vid Lunds uni-
versitetet på den tiden. Detta gjorde också, att kompetensen på undervi-
sande lärare på gymnasiet vid Katedralskolan var enorm. De sista åren
undervisades vi nästan bara av docenter i respektive ämne. Vilket annat
läroverk i landet kunde eller kan visa upp en sådan lärarkompetens? Hur
många av dagens lärare och lektorer på gymnasierna runt om i landet
har docentkompetens?
På grund av den gamla konkurrensen om kemiprofessuren och annat

ont förtal, trodde vi oss veta, att i den förmodade kampen och ovänska-
pen mellan kemiprofessorn och kemilektorn skulle vi kunna bli ett slag-
trä. Vi ansåg att det förelåg information om att sådant hade inträffat
tidigare. Samtidigt insåg vi, att vi inte kunde göra något åt det. Men vi
bävade.
Måndagen den andre maj 1956 randades. Vi fyra samlades i ett klass-

rum på nedre botten på Katte. Första lektionen var svenska. Vår mycket
omtyckte lektor Göransson kom in i klassrummet med sensorn dvs. zoo-
logiprofessorn i hälarna. Göransson gick som vanligt upp i katedern, tog
upp sin stora, röda snusnäsduk som vanligt, vecklade ut den som van-
ligt, harklade sig som vanligt, snöt sig som vanligt i näsduken, vek som
vanligt noggrant ihop den på nytt och stoppade ner den igen i byxfickan
och satte sig ner. Sedan talade han om för oss elever med sin allvarliga
basröst, att han hade fått i uppdrag av sensorn, att förhöra gruppen på
den store författaren August Strindberg. Förhöret skulle kretsa kring och
lägga speciell tonvikt vid Strindbergs författarskap under 80- och 90-
talen. Tack Bigge, det gjorde du bra!
Vi satt där rakt upp och ner och bara log. Sensorn skrattade högt och

lektor Göransson såg ut som ett levande frågetecken. Han förstod ingen-
ting. Och aldrig har väl 4 gymnasister så intensivt och så bra pålästa, dis-
kuterat Strindbergs 80- och 90-talssuccéer och tillkortakommande, som
under de 35 minuter som förhöret varade. Det skulle egentligen pågå i
45 minuter, men efter en halvtimma var sensorn nöjd och bad Görans -
son avsluta förhöret.
Nästa förhör var i engelska. Varje elev fick läsa ett stycke på engelska
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och sedan översätta ett annat engelskt stycke till svenska. Hela tiden höll
läraren och sensor ögonkontakt och kastade menande blickar mellan sig.
Vissa blickar antydde uppskattning av vederbörande elev, andra motsat-
sen. Att en sensor och en vuxen lärare sitter och himlar med ögonen mot
varandra uppfattade vi mycket negativt. Det var faktiskt direkt osmak-
ligt, tyckte jag. Men någon katastrof blev det aldrig. Det blev det inte
med matten heller. Förhöret handlade mest om geometri, ganska enkla
saker, och var snabbt avklarat.
Och så kom då kemin. In i klassrummet kom kemiläraren med pro-

fessor Bodfors i släptåg. Han var en lång, gänglig, mager man, klädd i
en svart, skrynklig kostym och med ett tärt, och som vi tyckte, mycket
all varligt ansiktsuttryck. Vår kemilärare meddelade, att förhöret skulle
starta med redovisningar och frågor rörande Det Periodiska Systemet.
Här bör nu en parentes inskjutas. Det var nämligen på det viset, att

av någon outgrundlig anledning hade vår kemilärare de tre sista kemi-
lektionerna strax före det muntliga studentförhöret ännu en gång för-
hört hela klassen på, ja faktiskt tragglat, just Det Periodiska Systemet
upp och ner och fram och tillbaka (hm!).
Förhöret startade med att vår kemilärare hängde upp kartan med Det

Periodiska Systemet och att han bad förste man att gå fram och beskri-
va principen för systemets uppbyggnad. Då, och just då, somnade pro-
fessorn. Sedan sov han sittande på en vanlig pinnastol i 45 minuter. När
dessa 45 minuter hade gått, harklade sig vår kemilärare högljutt två
gånger, sensorn vaknade, tackade för förhöret och lämnade tillsammans
med kemiläraren klassrummet. Vi reste oss upp och stod som förstum-
made. Var detta allt? Var det detta, vi hade haft ont i magen av under
sista månaden och inte sovit för under de allra sista nätterna. ”Snacka”
om antiklimax! 
Men kemin var över, ja hela den muntliga studentexaminationen var

nu över, hade det gått bra, hade alla klarat sig, ja det var den frågan alla
ställde sig? Klockan var 1 på eftermiddagen och inte förrän kl 6 skulle
resultatet komma.
Men allt gick bra den dagen, och så gjorde det också under de tre

nästkommande dagarna för alla de andra grupperna. Så alla de 99 abi-
turienterna vid Katedralskolan i Lund hade helt plötsligt blivit vitmös-
sade studenter, men observera att mössans innerfoder är rött, ett arv från
före år 1658.
Efter denna berättelse är det kanske lättare att förstå, varför den

muntliga examinationen av abiturienter har strukits.
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Exakt 5 veckor efter studentexamen 1956 ryckte 397 Christersson in
till militärtjänstgöring på Ing1 på Laxön i Älvkarleby. En utbildning som
så småningom skulle visa sig bli hela 22 månader lång, allt i ett enda
svep. Jag och nästan ett hundra andra nybakade studenter möttes på sta-
tionen i Älvkarleby av en vilt skrikande och viftande ”vinkelchasse”,
som 30 år senare, skulle det visa sig, skulle bli Sveriges överbefälhavare.
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Generalen och Drottning Elisabeth

De olympiska sommarspelen 1956 ägde rum i Melbourne, Australien. På
den tiden var flyget inte alls lika utvecklat som idag, och att flyga rid-
hästar från Europa till de olympiska ryttartävlingarna på andra sidan
jordklotet var inte att tänka på. En båtresa för hästarna till ”down un -
der” på över en månad var också uteslutet. Så det beslöts helt sonika, att
det inte skulle arrangeras några olympiska ryttartävlingar i Australien,
utan att dessa skulle förläggas till Europa denna gång. Dessutom fanns
det karantänsproblem med i spelet också.
Valet föll på Stockholm, som ansågs ha förträffliga förutsättningar för

dylika tävlingar. Dels kunde man utnyttja den gamla Olympiaborgen på
Valhallavägen, som byggdes till spelen 1912, och dels fanns det närlig-
gande Järvafältet tillgängligt. På den tiden var detta område inte alls
bebyggt som idag, utan utgjorde ett utomordentligt övningsfält för både
I 1 och Ing 1. Detta område är faktiskt belägget nästan mitt i det som i
allmänhetens ögon kallas Storstockholm. 
I början av maj 1956 hade 397 Christersson tagit sin efterlängtade

studentexamen på Nordens äldsta läroverk, nämligen Katedralskolan i
Lund. 397 Christersson var en sådan ung man, som tillbringade en stor
del av sin vakna tid antingen på idrottsplatser och i idrottshallar eller i
naturen med bössa och fiskespö. Han tog god tid på sig, innan han avlade
sin mogenhetsexamen, som det kallades på den tiden. Redan som 18-
åring hade jag dock mönstrat, fått mitt militära nummer och placerats
på Ing 2 i Eksjö. Men att så skede hade sina randiga skäl.
Mönstringen innebar, att alla pojkar i åldersklassen 18 år testades av

de militära myndigheterna både fysiskt och intellektuellt. Detta gjordes,
för att man skulle kunna placera vederbörande på så lämpligt truppslag
som möjligt. Jag var stor och stark och inte alltför dum i huvudet och
placerades på I 7. Detta regemente var på den tiden förlagt till Ystad. Jag
ansågs dessutom vara lämplig för befälsutbildning och beordrades till en
utbildning, som skulle vara i 15 månader.
Men jag hade andra planer. Jag hade börjat snegla på, vilket yrke jag

kunde tänka mig efter studentexamen. Det där med skogsbruk och jakt
lät intressant. När det gällde skogsbruk var det närmast jobb som
skogvaktare eller jägmästare som hägrade. Jag var informerad om, att
om jag gjorde militärtjänstgöring vid ingenjörtrupperna, skulle detta
vara en fördel, om jag i framtiden sökte in till utbildningar inom de
skogliga yrkesbanorna. Därför ansökte jag om förflyttning till Ingenjörs -
trupperna. Det meddelades att jag beviljades överföring till Ingenjör s -
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trupperna, om jag samtidigt gick med på att också genomgå Ingenjörs -
truppernas Kadettskola. Därmed skulle också min militärutbildning för-
längas till 22 månader. Jag skrev på som det då hette, och blev överförd
till Ing 2 i Eksjö.
Tidig på våren 1956 fick 397 Christersson order om att måndagen

den 4 juni det året infinna sig på militärförläggningen på Laxön strax
intill Älvkarleby i Gästrikland. På grund av sitt fiskeintresse visste 397-
an mycket väl var det låg. Dock blev jag överraskad av att jag inte skulle
rycka in på Ing 2 i Eksjö, som tidigare sagts. Orsaken till detta var, att
jag hade blivit klassificerad som befälselev, det blev alla med studentex-
amen, och alla befälselever, som tillhörde Ing 1, Ing 2 och Ing 3 kallades
in till gemensam grundutbildning. Denna skulle således ske för de första
3 månaderna på Laxön.
På järnvägsstationen i Älvkarleby möttes vi alla nyinryckande befäls -

elever av befintligt ingenjörbefäl på platsen. Det var ett hundratal stu-
denter som släntrade iväg på landsvägen från järnvägsstationen till
Laxön. Detta skedde under ständig skrik och armviftande från en vin-
kelchasse (sergeant på stat, alltså ordinarie befäl inom armen, men som
var under utbildning). Han försökte på detta sätt beordra studenterna
att gå vid sidan av vägen, och inte mitt på densamma. Men alla var ju
nybakade studenter och livet lekte. Ville den där typen där framme gå
där och skrika och vifta med armarna, så fick han väl göra det.
Men vi pojkar skulle strax bli varse annat. Denna olydnad och detta

trotsande av tydligt givna order, togs mycket snabbt ur studenterna. Och
det ganska bryskt, när vi så småningom kom fram till Laxön och fick
militära kläder på oss.
Den ständigt skrikande vinkelchassen hade kraftigt stubbat hår, som

var högsta modet på den tiden. Även 397-an bar vid denna tid denna fri-
syr. Vinkelchassen hade dessutom mycket utstående öron, varför poj-
karna helt följdriktigt snabbt döpte honom till ”vingmuttern”. Under de
tre månader som jag och mina gelikar utbildades på Laxön, var denne
vinkelchasse den värsta slavdrivaren av dem alla, men så blev han också
30 år senare, som alla läsare av dessa rader redan vet, general och Sveri -
ges överbefälhavare. 397 Christersson, som visserligen inte blev general,
men väl major i Ingenjörstruppernas reserv, träffade honom också ett
par gånger under senare tid på officersmässen på Ing 2 i Eksjö, och det
visade sig, att han var en synnerligen trevlig och intressant person.
När 397-an och hans soldatkamrater hade legat inkallade i en månad,

skulle de olympiska ryttarspelen äga rum och fältritten förlades till
Järva fältet i Stockholm. På grund av att befälseleverna på Laxön förmo-
dades vara språkkunniga, beordrades hela kompaniet till Järvafältet för
att serva utlänningarna med diverse tjänster. Det förmodades att många
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utlänningar skulle besöka den svenska ”Ryttarolympiaden”, som den
allmänt kallades. Befälseleverna beordrades tjänstgöra i permissionsuni-
formen med väl putsade lågskor. Vi inkvarterades i tält en bit från täv-
lingsarenan på Järvafältet.  
Klockan sex på tävlingsdagens morgon för fältritten väcktes jag av

sergeant Kruth, ja, han hette faktiskt så. Jag beordrades att omedelbart
följa med i en utanför parkerad militärjeep. Något besked om vart och
varför angavs inte. Någon mat hann jag inte få i mig. 
Jeepen for iväg i full fart och stannade efter ett tag utanför ett stort

reparationstält för bilar under fältförhållande. På denna tid fanns inga
partytält. Bilen stannade tvärt vid ingången. Sergeant Kruth pekade på
mig och gav följande order: ”Befälseleven bevakar tältet, postering här”,
och så pekade han på tältingången, ”repetera”.
Efter en månads drill på Laxön var 397 Christersson så indoktrinerad

för att inte säga hjärntvättad (se nedan), att han genast repeterade or -
dern, frågade inget, steg av jeepen och ställde sig vid det stora tältets in -
gång och såg allmänt dum ut. Varför jag stod där och vad som skulle
hända, hade jag inte den blekaste aning om. Dessutom började det
regna, någon regnkappa hade jag inte fått med mig i brådskan och
någon mat hade jag över huvud taget inte haft möjlighet att intaga.
Tiden när jag blev avsläppt var strax efter sex på morgonen. Tiden

gick, jag stod där ensam vid det största tält jag någonsin sett på ett fält
helt utan levande varelser. Det syntes inte en människa. Vi befälselever
hade ju ändå på något sätt levt i förhoppningen om att få se, åtminsto-
ne något av fältrittävlingen, när vi fick besked om, att vi skulle tjänst-
göra vid Ryttarolympiaden. Men det här såg inte lovande ut. Till sist
vågade jag mig på att titta in i tältet. Men där fanns ju inget, bara en
massa staplade bord och stolar.
Men strax efter klockan tio på förmiddagen började det hända saker

och ting. Den ena civila transportbilen efter den andra började lastas av,
och man bar in saker och ting. Det var mat och flaskor, vita dukar och
kandelabrar. Kypare i frack började iordningställa för en festmåltid.
Några servitörer kom ut ur tältet för att röka och jag kunde äntligen
göra mig underkundig om, vad som var i görningen. 
”Jo, du”, sa en av de frackklädda kyparna, ”här kommer det verkli-

gen att hända saker. Det skall bli lunch för alla hedersgästerna, som är
inbjudna till de Olympiska Ryttarspelen i Stockholm”. Och, tillade han,
”i spetsen kommer Drottning Elisabeth och Prins Philip och med sig har
de också Prinsessan Margret”. Prins Philip var ju där naturligtvis i egen-
skap av ordförande för någon världsvid ryttarorganisation, tycktes jag
erinra mig.
Mycket riktigt. Strax före klockan 11 kom den ena potentaten efter
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den andra. Åtminstone bedömde jag det herrskap som kom, som några
som hade något att säga till om. Det kom höga officerare i uniform
också. Därvid intog befälseleven Christersson enskild ställning och läm-
nade av som han hade blivit lärd på Laxön med så hög röst, att det hör-
des vida omkring: ”General, befälselev 397 Christersson bevakar tältet”.
De flest svara ”bra, fortsätt med det”. Andra tycktes mer förlägna och
faktiskt nästan försökte, till befälselev Christersson stora förvåning, tys -
ta ner mig med orden: ja, ja, ja det är så bra, så bra så.
Men så kom då bilarna som jag väntat på. Ur stiger Englands Drott -

ning Elisabeth, Prins Philip och Prinsessan Margret. Fan va snygg hon är
Prinsessan, kommer jag ihåg att jag tyckte. Men strax kom jag på andra
tankar. Prins Philip kom i uniform, med sabel och allt, och för ett kort
ögonblick föresvävade tanken mig, att jag kanske skulle lämna av på
eng elska till prinsen. Men i det uppskärrade tillstånd jag befann mig i,
kunde jag inte för mitt liv komma på, vilken militär grad prinsen hade.
Inte heller kom jag ihåg vad ”bevaka” hette på engelska. Så jag beslöt
mig för att istället göra min hittills, i mitt korta krigarliv, stiligaste hon-
nör för det engelska kungahuset, när de passerade förbi mig på en meters
avstånd. Prins Philip nickade en liten hälsning, om drottningen såg mig
över huvud taget, vet jag ej för jag tittade bara på Prinsessan Margret,
som kom strax bakom.
När de kungliga passerat trodde alla, att alla gästerna hade kommit.

Men så var inte fallet. En kort stund senare kom en bil körande i en far-
lig vänster. Svängde upp med sladd och stannade. Ut kliver arméchefen,
med sin mycket unga och paranta hustru. Generalen var en liten korpu-
lent farbror, som jag tidigare stött på, då han som arméchef inspekterade
befälselevkompaniet på Laxön några veckor tidigare. Generalskan däre-
mot var en mycket stilig ung kvinna, inte mycket äldre än jag själv.
Det syntes att de hade haft bråttom och hastade in mot tältöppning-

en. Jag sträckte upp mig och lämnade av. Men just innan de skulle gå in
hejdade sig generalskan och frågade sin man, vem det egentligen var,
som var där inne. Ja, jag vet inte, sa generalen. Jag vet bara, att vi skall
äta lunch här. Men så vände han sig mot mig och frågade om befälsele-
ven möjligen visste. Och som vi vet, så visste befälseleven. Jag intog
enskild ställning och nämnde, med mycket hög röst alla de kungliga per-
sonerna vid deras rätta namn med titlar och allt.
Generalskan reagerade omedelbart. Oh, Herre Gud sa hon, och här

kommer jag med bara en städrock på mig. Nej, jag går absolut inte in,
jag vägrar, fortsatte hon. Sjåpa dej inte! sa generalen. Det är klart vi skall
gå in, nu när vi ändå är här, och jag är hungrig. Nej, sa generalskan med
emfas, jag går aldrig dit in, som jag är klädd, jag har ju bara en städrock
på mig”. Generalen såg sig förtvivlat omkring och sökte motiv för att få
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generalskan att gå in. Och där stor befälseleven Christersson.
Generalen flackade med blicken och letade efter ett halmstrå. Vad

säger befälseleven sa generalen till slut till mig: ”Visst kan min fru gå in
i de här kläderna?” Jag tänkte till och förstod, att här måste jag säga
något riktigt klyftigt, så gubben får in kärringen i tältet. Men det måste
vara något helt avväpnande, förstod jag. 
Jag gick på nytt upp i enskild ställning och i mitt förvirrade och upp-

skärrade tillstånd klämde jag i med hög och tydlig röst: ”General, om
man är så stilig som generalskan, behöver man inte ha några kläder alls”.
Generalen titta strängt på mig, men jag såg att generalen log med ögo-
nen, och så gick de in i tältet.
Efter någon timme var allt över och kyparna började duka ut och

stänga ner alltsammans. Jag, som fortfarande inte hade fått någon mat
på hela dagen, vågade mig då in och frågade, om jag inte kunde få lite
att äta. Och det kunde jag verkligen. Det gjordes snabbt iordning en tall-
rik med lax, lite kyckling och någon kaviar och lite annat smått och gott
till den utsvultne soldaten. Han fick också ett glas vitt vin i sin hand. Så
frågade jag var Englands drottning hade suttit, och så satte jag mig på
samma stol och åt med god aptit.
Fram mot kvällningen då allt var lika öde som på morgonen, hämta-

de sergeant Kruth upp mig och körde hem mig till tältet. I det rådde en
dov stämning. Det visade sig nämligen, att resten av tältlaget hade blivit
kommenderat ut på en snabbt iordningställd, extra parkeringsplats på
grund av det myckna regnandet. Där hade de i all blötan fått stå hela
dagen och ösa grus i uppkörda hjulspår i permisuniformen och med
extra väl putsade lågskor. 
När jag, sittande på tältlådan i tältet och inte precis fåordigt, berättade

om allt som jag hade varit med om sedan morgonen, reste Hissings-
Kärra sig till sist upp på armbågarna ur halmen och skrek: ”A HÅLL
TRUTEN”, och gå och lägg dej!” 

60



Blod, svett och tarmar

Militärtjänstgöringen på Laxön blev för mig och hundra andra student-
beväringar från hela landet något alldeles oerhört, ett enormt uppvak-
nande. Nästa alla hade ju just tagit studentexamen, gullat med föräldrar
och syskon och med eventuella fästmör, och nu helt plötsligt vaknat upp
i en helt ny värld. I denna nya värld skulle vi förberedas för att eventu-
ellt gå ut med vapen i hand försvara våra nära och kära och vårt foster-
land. Så hette det åtminstone, gång på gång från befälets sida. Och så
var det ju, på den tiden! Det kunde faktiskt bli allvar, även om verkligen
inte någon önskade det.
För att få ett ordentligt grepp om situationen måste här en del detal-

jer klargöras. Laxön är en ö i Nedre Dalälven strax utanför det lilla sam-
hället Älvkarleby. Det finns två små broar som leder in till ön, en i norr
och en i söder. Båda var på denna tid väl bevakade av militären. Inga ci -
vila släpptes in, om man inte hade ett direkt ärende. Det fanns baracker
till befälseleverna, en matsal och en officersmäss. Dessutom fanns det en
dansbana! Och, och det här är viktigt, inga andra förband fanns på ön
förutom befälseleverna. Vi var med andra ord helt isolerade från omvärl-
den och inget att jämför med. Allt var nytt för oss, och det befälet sade
var lag, ja, nästan mer är så.
Dessutom inpräntades från första dagen i oss befälselever, att en order

från ett befäl, om det så bara var en korpral, skulle verkställas till varje
pris. I annat fall blev det krigsrätt och fängelse! Samtidigt hamrades det
in i huvudet på oss, att nu var det allvar, att ryssen kunde vilken dag som
helst landstiga på svenskt territorium. Underförstått antyddes det, att
eftersom vi inte var med i NATO, fick vi klara oss själva. Allt detta
inpräntades i oss av en befälskader, som inte saknade sadistiska inslag.
Allt detta innebar, att en enda rynka på den bäddade sängen på halm -

madrass innebar att logementets alla sängar revs upp och ombäddning
beordrades för hela gruppen, sk. kollektiv bestraffning (så småningom
upptäckte jag, när jag själv blev befäl, att det fanns ingen bestraffning,
som var så effektiv som just denna); inte tillräckligt skinande kängor
eller en oknäppt knapp i vapenrocken vid morgonuppställningen med-
förde omedelbart 10 armhävningar framför uppställd pluton, detta gällde
också samtligt befäl; dåligt städat logement innebar straffkommende -
ring, som gick ut på att t.ex. tömma latrinen en hel vecka; dålig rakad
haka innebar en veckas kasernförbud; försenad inställelse efter permis-
sion, hämtning med polis och en vecka i buren, åtminstone hotade man
med det. Vi bedömde naturligtvis allt detta som rena rama hjärntvätten,
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men vi var verkligen isolerade och ficks att tro, att det var likadant på
alla andra militära utbildningar. Det var det naturligtvis inte, men det
visste vi inte om, då. Alla, som vi tyckte, stolligheterna, motiverades av
befälet med att det var krigets fruktansvärda strapatser vi förbereddes
för och utbildades till. Så det var som elefantöversten Hathi säger i
Djungelboken: ”Disciplin, Disciplin, Disciplin överallt!”
Så här i efterhand måste jag erkänna, att visst var jag stor och stark

och hade huvudet med mig och inga problem med att lyda order, men
visst var jag och många med mig ordentligt omskakade och inte så lite
skärrade.
Men tänk så många minnen vi har av alla stolligheterna på Laxön. En

speciell nattövning tar därvidlag priset.
Två kvällar i veckan hade Motorplutonen, som jag tillhörde på Lax -

ön, kvällstjänst. Den här kvällen började inte kvällsövningen förrän
mörkret hade infunnit sig. Det hade beordrats uppställning i linnekläder
och vapen. Alla befälseleverna var beväpnade med k-pistar och denna
gång laddade med lösa skott.
Plutonen marscherade ut i skogen, storstammig vacker granskog. Efter

ett tag kommenderades halt och övningens förutsättning meddelades.
Man befann sig i fiendeland, långt ifrån de egna stridslinjerna. Varje be -
fälselev skulle tjänstgöra som rapportkarl och överlämna ett skriftligt
meddelande till ett befäl, som satt i en liten koja en bra bit in i skogen.
Man skulle följa en stig i mörkret, som ledde till denna koja.

Man skulle ta sig fram så obemärkt som möjligt, hela området var
minerat, men stigen var minröjd, så därför fick man inte lämna stigen.
Om man inte kunde överlämna det skriftliga meddelandet personligen
till befälet i fråga i kojan, skulle man omedelbart fortsätta stigen fram
till ny uppsamlingsplats.
Efter ett tag var det min tur att ge mig av. Jag fick lappen i min hand

och började springa längs stigen med k-pisten på ryggen. Men det visade
sig att stigen efter ett tag gick fram till en på marken uppbyggd timmer-
ränna, som vatten forsade fram i. Timmerrännan var c:a två meter bred
och vattendjupet över en meter och strömmen var stark. Efter ett tag hit-
tade jag en planka, som låg över vattenrännan och jag kunde med nöd
och näppe i mörkret ta mig upp och balansera mig över. Jag fortsatte
vidare längs stigen.
Helt plötsligt stötte jag på ett taggtrådshinder, som fienden tydligen

hade byggt upp. Taggtråden var spänd som ett nät en halv meter över
stigen. För att komma igenom och under det måste jag ner på alla fyra,
och inte nog med det, jag måste med ”ålning medelst hasning” (militär
term) ta mig de 25 metrarna fram under detta taggtrådshinder.
Men vad var nu detta? Det var något konstigt med detta hinder. Vad
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såg jag inte i mörkret, men jag luktade och kände. Det luktade pyton och
när jag ålade mig fram under taggtråden, kände jag något slemmigt och
klistrigt, och det luktade blod och inälvor och bajs lång väg. Jag kände
mig för, och eftersom jag hade tagit ur många rådjur och harar i mina
dagar, kände jag igen vad det var, som jag höll på att kravla mig igenom.
Det var tarmar och magsäckar och bajs och blod från djur. Senare fick
vi veta att befälet hade hämtat allt detta på slakteriet i Gävle och lagt ut
det och spänt taggtråd över för att efterlikna så realistiska stridssitua-
tioner som möjligt. Men det var inte slut med övningen för att jag hade
ålat mig igenom alla tarmar och magsäckar och passerat under taggtrå-
den.
Jag tog mig igenom hindret fullständigt nersölad av blod och bajs och

upp på stigen igen. Lite längre fram skymtade jag äntligen den lilla
skogskojan, som jag skulle lämna rapporten i. Skogskoja hade ett tänt
stearinljus i fönstret. Äntligen, tänkte jag, är jag framme. 
Jag knackade på dörren. Inget svar. Genom det lilla fönstret såg jag,

att det satt en gubbe där inne böjd över en karta. Jag öppnade dörren
och gick in. Och mycket riktigt, det satt eller snarare låg en docka fram-
lutad över bordet. Dockan hade en stor kniv i ryggen. Blod hade runnit
ut över kartan på bordet. Så här i efterhand kan man skratta åt det hela.
Men det gjorde inte jag, ensam som jag var där ute i mörkret, och nog
inte någon annan heller i det uppskärrade tillstånd som vi befann oss i.
Man var så indoktrinerad, att så här kunde det gå till i verkligheten, och
nu gällde det, att göra det bästa av situationen och icke falla i fiendens
händer. Det gällde att spela med. Framför allt fick fienden inte veta vad
som stod på lappen. Vad göra?
Jag kom ihåg ordern: Lämna lappen, om inte det gick, ta den med dig

och fortsätt längs stigen. Så jag kutade vidare i mörkret. Kom på nytt
fram till timmerrännan, men denna gång lite längre ner. Men jag måste
över. Nytt letande efter en planka att ta sig över på. Fann en, men Gud
så smal. Skulle jag verkligen i mörkret kunna balansera mig över? Måste
försöka. Kommen till mitten av den smala plankan, då händer det.
Någon ligger alldeles under timmerrännan och drar av ett helt maga-

sin på en k-pist, just när jag har hunnit halvvägs över timmerrännan. Jag
på huvudet i vattnet. Strömmen mycket stark. Jag åker med, i en hiske-
lig fart. Försöker komma upp, väggarna i timmerrännan enormt slem-
miga och hala och det går ej att få något grepp någonstans över huvud
taget. Är detta verklighet, eller drömmer jag, jag är inte säker. Jag blir
verkligen rädd, riktigt rädd. Vart skall detta bära, var mynnar denna
timmerränna, i Skutskär en mil bort? Jag åker med ett hundratal meter.
Där fångas jag helt plötsligt upp av ett kraftigt nät, spänt över hela tim-
merrännan. Skrattande korpraler hjälper mig upp igen. Fullkomligt
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genomblöt men också ren från allt var tarmar, blod och bajs heter.
Övningen avslutas med noggrann vapen-, persedel- och personvård

med bl.a. varm dusch, samt bullar och varm choklad i matsalen och en
massa skratt!
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Högvakt på Stockholms Slott

Efter någon månads drill på Laxön informerades befälseleverna om, att
vi skulle gå högvakt på Stockholm Slott. Alltså, vi skulle vakta kungen
och med vårt liv försäkra att absolut inget hände honom eller någon
annan på Slottet. Befälseleverna fick också veta, att detta var ett heders -
uppdrag och en verklig ynnest, som hade beviljats oss. Men också, att
det innebar, att vi verkligen måste skärpa oss, lära in alla föreskrifter och
regler och sedan till punkt och prick följa dessa. Nu var det verkligen all-
var.
Konturerna av yttre borggården på Slottet i Stockholm ritades upp på

uppställningsplatsen på Laxön. De olika vaktpostställena fördelades och
markerades och varje vaktposts uppgifter utdelades och repeterades se -
dan i det oändliga. Jag blev post nr 1. Min uppgift var, att bevaka ”yttre
borggården samt kommendantsflyglarna”. Intagandet av postställena
och avlösning av post drillades om och om och om igen. Speciell upp-
märksamhet ägnades och drillades, till förbannelse, åt omhändertagan-
det av inkräktare på slottet.
Om en sådan upptäcktes skulle vaktposten först skrika: halt, sedan

halt igen. Om vederbörande då inte stannade skulle posten skrika: halt
eller jag skjuter skarpt. Om vederbörande då ändå inte lydde vaktpos-
tens befallning, skulle vaktposten skjuta varningsskott framför vederbö-
rande. Om då ändå inte vederbörande tog notis om vaktpostens upp-
maningar, skulle posten skjuta skarpt på personen. Men man skall alltid
först skjuta i knähöjd, sades det.
Detta var den absoluta verkligheten, och detta övades och drillades

gång på gång och allt skedde gravallvarligt. Nu var det verkligen allvar
och nu måste varje befälselev göra sitt absolut yttersta. Naturligtvis i
första hand för att skydda Kungen, men också för att bevara Ingenjörs -
truppernas goda rykte. Detaljerna repeterades morgon, middag och
kväll, och vi pojkar hade inget att jämföra med, helt isolerade som vi var
där ute på ön. Vi hade aldrig vaktat någon kung eller ens någon person
tidigare och aldrig varit ansvarig för någon individs liv och lem.
Mer eller mindre halvskärrade transporterades vaktstyrkan en mor-

gon från Laxön direkt till Kungliga Slottet i Stockholm i buss och vi
inkvarterades i en av Kommendantsflyglarna. Klockan 12 på dagen
avlöste befälseleverna från Laxön den vaktstyrka, som föregående dygn
hade vaktat kungen. Jag avlöste vaktposten på post nr 1. Och så stod jag
där, mitt på borggården med skarpladdad k-pist i handen och med en
känsla av att kungens hela liv nu vilade på mig. Och så händer det, som
bara kan hända i en mardröm.
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Längst ut från höger på bortre borggården kommer en 40-årig man,
ganska sjabbigt klädd, insmygande längs ena väggen. Jag observerar ho -
nom omedelbart. Va fan är nu detta? Jag skriker HALT, så att rutorna i
slottet skallrar. Inget händer. Längs husväggen är placerat väggfasta sten-
bänkar, den ena efter den andra. Personen i fråga sätter sig på den ena
efter den andra. Han liksom hasar sig fram på dessa i sittande ställning.
Jag skriker HALT, ännu en gång. Inget händer. Personen fortsätter fram-
hasandet.
Jag blir alldeles kall. Vad är nu detta för något? Är det någon som tes-

tar mig eller kan det verkligen vara allvar? Än en gång skriker jag HALT.
Personen ser sig om, men fortsätter längre och längre in på yttre borg-
gården längs stenbänkarna. Jag rycker säkerhetsblecket ur k-pisten och
skriker så högt jag kan HALT ELLER JAG SKJUTER SKARPT. Men
Herre Gud, tänkte jag, skall jag verkligen stå och skjuta skarpt här inne
mitt på borggården. Allt har gått så snabbt, Jag har reagerat helt reflex-
mässigt. Men jag kan väl för tusan inte skjuta skarpt här inne på
Stockholms slott? Till sist kommer medvetandet och sansen i kapp mig,
indoktrineringen släpper, och jag lyckas till sist tänka till själv.
De kompisar, som inte har vakten sitter 20 meter bakom mig, och ser

min belägenhet, och någon ropar till mej: kalla ut patrullen. Allt hade
gått så fort, och jag gjorde bedömningen, att om vederbörande inkräk-
tare var där för att t.ex. kasta en handgranat, skulle patrullen inte ha en
chans att hinna förhindra det. 
Nu satte sig personen i fråga ner på en av stensofforna längst in på

Borggården, från mig räknat, närmast Slottets huvudbyggnad, och han
satt stilla. Jag siktade framför honom och kallade ut patrullen. Den rusa-
de ut och grep… fyllehunden. Ja, det var nämligen en sådan och han
hade förirrat sig in på Borggården och varken såg eller hörde vad som
försiggick.
Men tänk så nära jag var att skjuta skarpt mitt inne på Stockholms

Slott. Vilken uppståndelse och vilken skandal det skulle ha blivit. Och,
det värsta av allt, jag skulle kunna ha skadat folk, och det var nog det
som var det allvarligaste.
Så här i efterhand tänker jag ofta på denna händelse. Och jag tänker:

så lätt det är att indoktrinera folk. Och vidare: så viktigt det är, att det
finns verklig kunskap och erfarenhet bakom all denna drill och detta
exercerande, som sker i det militära. Här hade vi nästan nyinryckta poj-
kar i stort sett bara drillats av våra egna korpraler, som utbildningsmäs-
sigt inte var något annat, än förra årets befälselever. De hade ingen
utbildning i psykologi och i indoktrinering. De hade skrämt upp oss poj-
karna i vår isolering där uppe på Laxön till max, med att i stort sett allt
vilade på våra axlar. Skrämt upp oss på samma sätt som de själva hade
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blivit uppskrämda ett år tidigare av sina korpraler. Om det hände något
skulle varje befälselev få stå till svars för alla misstag. Och här var det
fängelse som gällde. Efteråt erkände jag gärna: allt mitt handlande var
hel reflexmässigt, inövat, indoktrinerat, att tänka efter hanns helt enkelt
inte med.
När kompaniet så småningom förlades till Stockholm, beordrades det

att på nytt genomföra ett högvaktsdygn på Slottet. Men då hade vi sti-
git i graderna, alla var korpraler och en del stolta sådana, inte minst jag.
Denna gång beordrades jag till patrullchef, blev furir för ett dygn, tre
streck på armen, jo, jag tackar, slapp att posta utan fick istället tillsam-
mans med min ställföreträdare ombesörja alla vaktavlösningarna ute på
postställen.
Postställena på Slottet är utplacerades på många olika platser runt

hela slottet. Ett är placerat inne i det ena valvet, alldeles vid de kungli-
gas trappuppgång. Just vid detta valv hade min kompis Svenberg sitt
postställe under detta dygn. Man postade i 2 timmar och var sedan ledig
i 4 timmar. Nu slumpade det sig så, att Svenberg hade vakten mellan
0200 och 0400. Det är väl den tiden, som sjömännen kallar för varg-
timmen? Detta var på prinsessan Sibyllas tid, och hon hade vid detta till-
fälle parkerat sin limousin just i valvet där Svenberg stod. Han hade stått
där rakt upp och ner i 20 minuter, inte en själ varken sågs till eller hör-
des av. Svenberg hade purrats just för att gå på detta vaktpass kl. 0200
på natten och var mycket trött. Här stod han, alldeles framför honom
stod en stor limousin med ett mycket inbjudande baksäte. Han gick in i
bilen, som var olåst, och det var ju inte så märkligt, det stod ju alltid en
vakt omedelbart utanför bilen. 
Han skulle bara sitta en liten stund och vila, men… han somnade.

Och nog är det väl märkligt, att just under detta vaktpass, kom vaktha-
vande kapten för att visitera posterna. Och där satt Svenberg och sov.
Räfst och rättarting när pojkarna på nytt kom hem till regementet och
Svenberg fick en vecka i buren.
Nu skall väl i ärlighetens namn sägas, att det där med arrest i en vecka

under militärtjänstgöringen kanske inte var så betungande. Medan vi
andra slet med brobygge, långa marscher, exercis, tältförläggning och
annat smått och gott, satt ”fången” inomhus med tillgång oftast till både
radio och tidningar och böcker och mat på bestämda tider. Eller som
Svenberg sa, får jag en chans till, skall jag göra om samma sak igen.
Saken var nämligen den, att arrestlokalen var belägen alldeles i anslut-
ning till den ordinarie kasernvakten. Denna leddes av en överfurir, men
själva vaktstyrkan var vanliga beväringar. Så de som vaktade Svenberg
var soldater från ett annat kompani på regementet. Att det förekom in -
smuggling av tidningar och böcker och till och med vid något tillfälle en
liten radio var en självklarhet.
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Gruppfälttävlan till Stockholm 
och livet där

Hela Laxövistelsen avslutades med en gruppfälttävlan. Befälseleverna på
Ön var uppdelade på tre plutoner, med 4 grupper i varje. Varje grupp
innehöll 8-10 soldater. Tävlingen bestod av en cykelmarsch från Laxön
till Ing 1 i Solna strax utanför Stockholm med full packning. Inte raka
vägen ner. Nej, nej, nej. Den anbefallda marschväg var 22 mil lång och
snirklade sig fram genom Uppland och med inlagda skjut- och oriente -
ringstävlingar lite här och där. Tid togs då siste man i gruppen anlände
till Ing 1:s kaserngård i Solna. Tävlingen började för min grupp kl 0400
på morgonen med hinderbanan på Laxön, med cykel, med vapen och
med full packning. För min grupp slutade tävlingen vid 22-tiden på
kaserngården på Ing 1 i Solna. Gissa vilken grupp som vann?
Sedan hände det saker, när befälskompaniet väl kom ner från Laxön

till Stockholm till Ing 1. Där fick vi se hur de andra 6 ingenjörskompa-
nierna utbildades och i allmänhet hade det. Och det var annat det än
livet på Laxön.
Soldatrepresentanter utsågs och befintligt befäl byttes ut stup i kvar-

ten. Under någon tid var jag befälselevernas representant i personalrå-
det. Permissioner beviljades i en helt annan utsträckning än tidigare.
Förhållandena blev helt enkelt drägligare, tyckte befälseleverna. Likväl
längtade vi hem varje dag, varje timme, varje minut, varje sekund. Och
när vi kom till Stockholm, hade vi gjort 3 månader av en utbildning, som
för en del var utstakad att vara i 22 månader… utan avbrott.
Hur i alla sina dar klarade vi av det, har jag tänkt många gånger senare

i livet? Jo, jag använde mig av en teknik, som jag sedan också använde,
när jag tentamensläste inför någon tenta vid Lunds universitet. Speciellt
gällde det, när utbildningen var inom ett helt ointressant ämne, men som
måste göras för att betygen och examen skulle fås ut. Jag duperade helt
enkelt mig själv. Fick mig själv att tro, att detta var ju egentligen oerhört
intressant, och att jag kommer att ha en enorm nytta av att kunna just
detta i framtiden. För min del lyckades det ibland, men långt ifrån alltid. 
Men jag överlevde, t.o.m. ganska väl. Och detta tack vare, att jag

begrep att situationen i världen på den tiden faktiskt var sådan, att det
kunde bli allvar en gång. Detta var under kalla krigets dagar, som jag
gjorde lumpen 1956-1958. Sovjet hade just gått in i Ungern julhelgen
1956. En invasion, som påverkade min och de andra pojkarnas julper-
missioner det året!
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Men den främsta orsaken till att vi pojkar över huvud taget ”överlev-
de” var kamratskapet. Varken förr eller senare i livet har jag upplevt just
kamratskapet så intensivt, så betydelsefullt för individens välbefinnande,
ja man kan nästan säga för vederbörandes ”överlevnad”, som i lumpen.
Hur många gånger under dessa 22 månader sade inte vi till varandra i
knepiga och långtråkiga situationer och med hemlängtan, som ständig
följeslagare, och som en kniv i bröstet: men för fan grabbar, kom igen
pojkar, nu tar vi i, nu hjälps vi åt, nu gör vi nåt annat, nu hittar vi på nåt
kul, eller häng med här nu, så vi får den här skiten gjord, osv. osv. Och
så gjorde vi det. Hade man varit ensam, hade risken för någon form av
negativ påverkan och riktigt allvarlig depression varit mycket stor.
Dessutom låg ju hela Stockholm där framför våra fötter. En idealisk

lördag kunde se ut på följande sätt: väckning kl 0615, bäddning och
städ ning av logementet, frukost, uppställning 0730, städning av alla
övriga lokaler som kompaniet utnyttjade såsom undervisningslokaler,
korridorer, kaserngård mm. fram till 10.30. Lunch i matsalen på rege -
men tet.
Cykel till Karolinska sjukhuset. Blodgivning och 25 kronor i handen.

Observera daglönen var 2,50 om dagen på den tiden. Sedan buss eller
cykel till Ulriksdals kapplöpningsbana för galopphästar för att bära och
flytta hopphinder på banan. Satsning av pengar från jobbarna på banan
på hästar de visste!? säkert skulle vinna. Banpersonalen själv fick inte
spela, eftersom de var anställda på banan. Ibland spelade jag min 2-
krona på samma häst, som jobbarna säker visste skulle vinna. Men det
var inget bra, upptäckte jag snart. Så det spelandet slutade jag tidigt
med. Men en viss liten dusör för utfört arbete på banan fick vi ”häck-
flyttare”.
På kvällen blev det sedan en ordentlig vända på Restaurang Prinsen

mitt i Stockholm. Om ankomsten på kvällen till regementet råkade ske
efter klockan 24, då all inpassering var förbjuden och området var
ordent ligt tillbommad och bevakat, skedde det genom ett speciellt hål,
som vi själva hade gjort i det omgivande staketet med ingång genom ett
buskage i Hagaparken. Detta hål såg vi till, att det alltid hölls öppet, då
vi gick kasernvakt och kontrollerade att det höga staketet, som omgav
Ing 1 verkligen var oskadat och intakt.
Det var nämligen så här. En gång varje dag kommenderades två och

två av vaktstyrkan ut på patrullrunda runt hela Regementet för att just
kontrollera, att det 2 m höga och med taggtråd högst upp försedda sta-
ketet runt hela regementet, verkligen var helt intakt (hm!). Och observe-
ra, vaktstyrkan bestod ju alltid av oss själva. Denna kontrollrunda var
en promenad på flera km, så det var aldrig något befäl som följde med.
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Andra fritidsaktiviteter som vi ägnade oss åt var statistjobb på Kung -
liga Operan, bl.a. Aida, och diskning på Berns. Dessutom dansades det
på Nalen på vintern och på Grönan på sommaren. Men den mesta friti-
den tillbringades på logementet, i sängen, oftast sovandes.
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Vinterutbildning

Som skåning hade jag alltid längtat efter att få uppleva en riktig vinter.
Visserligen anordnades skidresor till fjällen under min tid på Katte i
Lund, med det kostade pengar, och få ansåg sig ha råd. Jag hänvisade
hela tiden till att åka skidor skulle jag få lära mig, när jag väl kom i lum-
pen. Och det fick jag.
Ingenjörstruppernas studentkompani vinterutbildades i Bruksvallarna

vår vintern 1957. Kompaniet hade åkt buss upp och varje grupp hade
tilldelats tältplats. Snödjupet var c:a en meter och vi skottade snabbt
fram barmarken och fick upp tälten. Tältresning var vi specialister på
sedan många och långa övningar på Järvafältet. Det tog inte många mi -
nuter förrän det var tänt i kaminen också. Det fanns faktiskt huggen ved
på plats.
Dagen då vi kom upp snöade det. Sedan var det solsken i 4 veckor i

sträck och vi blev totalt sönderbrända i ansiktet. Vi klagade allmänt över
att ” kan den förbannade solen aldrig gå i moln”.
Man fick lära sig att åka skidor, man fick lära sig bl.a. att dra pulka,

lastad med den gamla kulsprutan modell 25, tung som tusan. Man fick
lära sig åka med pulka och full last utför fjällsluttningar med två brom-
sare bakom pulkan, fastspända i rep. Man kom snabbt underfund med,
att det första som då hände i branta utförslöpor var att bromsarna föll,
att man helt plötsligt står där ensam med en tung pulka bakom sig, fast-
spänd med sele runt midjan och att man susar i en förfärlig fart rakt ner-
för fjällsluttningarna, utan tillstymmelse till möjlighet att bromsa eller
svänga. På detta sätt hamnade man för eller senare, snarast det först-
nämnda, i ett buskage av något slag, och oftast upp och ner. Befälets
kommentar… ja,se skåningar.
Och så naturligtvis alla dessa tävlingar. I en av dessa fick jag verkli-

gen lära mig vad just skyttet betyder i en skidskyttetävling. En av de sista
dagarna i Bruksvallarna skulle en sådan tävling gå av stapeln. Man skulle
åka 6 km och skjuta 5 skott på 5 skjutstationer. De som kunde åka ski-
dor for naturligtvis iväg i en förfärlig fart. Jag, som hade en något
begränsad skicklighet på nämnda fortskaffningsmedel, tog det lugnt,
knallade runt banan i en behaglig takt, sköt mina 25 skott och gick i
mål, inte alltför utpumpad.
Efter någon timme kom resultatet. Vem hade vunnit? Jo… 397

Christersson. Va, hur var detta möjligt? Hur hade detta gått till? Jo, jag
var en relativt duktig skytt, hade träffat med alla de 25 skotten och inte
åkt skidor så där förfärligt långsamt. Det fanns andra på kompaniet,
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som var minst lika bra skyttar som jag, men de hade tagit i så kraftigt i
skidåkningen, att de hade kommit fram till skjutstationerna alldeles
utpumpade och bommat de flesta skotten. Varje bom betydde ett tids -
tillägg på en minut. Så räknade man ihop löptiden och skjutresultaten så
var jag bäst.
Aldrig senare har jag haft möjligheter att delta i någon skidskyttetäv-

ling. Så därför, nu när skidskyttetävlingarna har blivit så populära tack
vare TV, säger jag alltid sanningsenligt, om det är någon som vill höra
på, vilket det sällan är, att jag har vunnit alla skidskytte-tävlingar jag har
ställt upp i.
Även under Kadettskolan genomgick jag och 39 andra kadetter vinter -

utbildning. Denna gång i Hemavan och denna gång var utbildningen
mycket mer koncentrerad till just skidåkning i rejäl fjällterräng, dvs. till
ren utförsåkning. Kadetterna indelades i tre grupper: skidåkare, icke-
skid åkare och så skåningar.
Vid ett tillfälle utspelades en viss och intressant psykologisk krigfö ring

mellan kadetter och dess ledare, kapten så och så (jag har tyvärr glömt
vad han hette, men han var omtyckt av de flesta kadetterna, däribland
jag). Situationen var följande. Natten hade varit klar och morgonen
ordent lig kall. Termometern visade på minus 44 grader. Uppställning till
dagens övningar var klockan sju. Pojkarna såg på termometern och
ansåg att det var alldeles för kallt för att över huvud taget vistas ute en
så kall dag. Man kunde ju få allvarliga frostskador. Jag, som var vald
talesman för kadetterna, skickades in till Kaparen för att meddela
Kadetternas åsikter.
Icke, ingen risk för frostskador förelåg. Uppställning som anbefallts,

fick jag till svar på anhållan om inställd uppställning. Jag meddelade
Kaparens svar på min anhållan. Men pojkarna gav sig inte, vi konfere-
rade och kom överens, vi ställer inte upp. Jag skickades in på nytt. Jag
argumenterade med Kapten. Kapten fortsatte att avvisa allt tal om
frostskador. Denna gång i något högre tonläge. 
Jag tillbaka till pojkarna i logementet. Pojkarna ordentligt förbanna-

de. ”Kan den där förbannade gubbstrutten inte förstå, att vi sätter hela
vår hälsa på spel, om vi ställer upp i denna kyla” hette det bl.a. Även
värre tillmälen tillgreps. Pojkarna vägrade ställa upp. Jag in igen till
Kaparen. Även jag höjde rösten ett snäpp, jag hade ju lärt mig under
utbildningen gång (hm!). Hör nu på, sa Kadettskolans chef ordagrant.
”Vägrar kadetterna att lyda order?”
Ja, här sätter nu hjärntvättningen eller indoktrineringen in, eller disci-

plinen om man så vill. När jag på nytt kom in till pojkarna, kunde vi inte
enas, en del för, en del mot. Så alltsammans slutade med att alla ställde
upp programenligt med skidor och vapen och allt. Men alla var rejält
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förbannade. Jag lämnade av, Kapten tog emot, och kommenderade
fram  åt på två led. Själv tog han täten. Och så kom antiklimax. 
Förläggningen i Hemavan låg längst ner vid sjön, alltså längst ner i en

dalgång. Nästan omedelbart efter det att man kommit utanför husknu-
ten steg terrängen brant uppåt. Man började klättra. Efter en tre, fyra
hundra meter kommenderades halt. Jag kommenderades fram. Kap -
tenen förevisade medhavd termometer, jag beordrades avläsa tempera-
turen och meddela kadetterna resultatet. Minus 22 grader. Fjällmarschen
fortsatte som om ingenting hänt. Solen gick upp, och kadetterna upp-
levde en underbar dag på fjället i strålande sol.
Efter genomförda övningar återsamlades kadetterna på Hemavans

uppställningsplats. Kapten kommenderade som vanligt: Slut för idag,
ka detterna svarade som vanligt: Tack för idag, och Kapten kommende-
rade höger och vänster om. Kapten tittade på mig, jag tittade på Kapten.
Vi båda log.
Hur hade då detta gått till? Jo, vi kadetter hade fått oss en ordentlig

lektion i vad fjällvett är och hur betydelsefullt det är att ha god fjäll-
kunskap om väder och vind och om topografins betydelse. Som alla vet
är kall luft tyngre än varm. Därför rinner den kalla luften ner i klart
väder längs dalsidorna och samlas längst ner i botten av en dalgång. Det
var därför det var minus 44 grader på uppställningsplatsen, men bara
hälften så kallt bara några hundra meter upp i backarna. Det visste
naturligtvis Kaparen och det viste nu också varenda kadett.
Som vanligt avslutades vinterutbildning med en tävling. Denna gång i

slalom, ner för den branta slalombacken i Hemavan. I skidåkargruppen
vann kadetten Bröms från Stockholm på tiden 31 sek. Skånegruppen
vanns av mig på 5 minuter blankt. Men då hade jag varit ute i fjällbjörk -
skogen både på vänster och höger sida av backen. Men jag hade
åtminstone kommit igenom alla portarna, när jag väl kom i mål.
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Lunds universitet

Efter lumpen blev det Lunds universitet för min del. Jag började höst-
terminen 1958 med att läsa Systematisk botanik under en termin och
fortsatte sedan med den fysiologiska delen av botaniken. Och nu var det
klippt! Helt plötsligt förstod jag, att det var just detta, som jag var verk-
ligt intresserad av. Här kände jag mig hemma. Det var växtfysiologi, dvs.
läran om växternas livsprocesser, jag skulle ägna mig åt resten av mitt
liv, om möjligheter gavs. Och det gjorde det. Det kände jag redan från
början.
Redan efter den muntliga 2-betygstentamen (40 poäng) för den fruk-

tade professor Hans Burström, med spets som resultat, erbjöd profes-
sorn mig på stående fot en tredjeamanuenstjänst. Jag tackade ja, men vi
kom överens om, att jag skulle läsa 2 betyg i kemi först. Så skedde sam-
tidigt som jag läste 2 betyg i genetik med muntlig tentamen för den
berömde professor Müntzing. Sedan började jag, som det skulle visa sig,
min livslånga verksamhet inom den växtfysiologiska ämnessfären. Även
om tjänstebeteckningarna för min del har varierat en hel del under årens
lopp, så är det växtfysiolog som jag har varit och alltid kommer att vara,
så länge jag lever. Att tillämpa teoretiskt vunna sanningar i praktisk
odling och att förklara i praktiken inhämtade erfarenheter med teoretiska
resonemang har varit ledstjärnan i mitt livsverk, om jag nu har åstad-
kommit något.
Samtidigt med mitt första år vid Lunds universitet inträffade den mest

betydelsefulla händelsen, alla kategorier, i mitt liv. Jag gifte mig 1959.
Och som alla förstår, som läser denna bok, blev det med flickan med
rosett i håret som jag träffade, när jag gick i tredje klass och hon i fjär-
de i Folkskolan i Veberöd. Det var en B-skola, så vi gick i samma klass-
rum och med samma lärarinna, folkskollärare Margot Lindskog. Det var
också den flickan som tappade det ”förbannade” guldörhänget vid en
fest med Veberöds Gille på Östarp.
Min oroliga och sökande själ gick äntligen i hamn och den totala

tryggheten i mitt liv infann sig helt plötslig och helt överraskande. Allt
till min stora förvåning. Helt plötsligt och för första gången i mitt liv,
fick jag en fast punkt i tillvaron, som var så stark, kände jag, att inga
krafter i världen kunde rubba den. Jag föddes helt enkelt på nytt. Jag
gifte mig med bygdens vackraste flicka, och fick en underbar livskamrat.
Jag har sagt det tidigare och säger det igen.
Jag tänker ofta på äktenskapet. Det är verkligen ett lotteri. Helt plöts-

ligt binder man sig vid en annan människa, som man knappt känner och
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som man sedan skall leva med i vått och torrt under resten av livet.
Kerstin Holm hette bruden och bodde gjorde hon 300 m från där jag
bodde i Veberöd. Vi hade träffats tidigt, men under tonåren växte
Kerstin ifrån mig. Mot slutet av tonåren hann dock jag ikapp, och vi
fann varandra på nytt. Men kände vi varandra, nej, verkligen inte.
Jag var mycket kär i min Kerstin. Många säger, att det går över med

åren eller att det första kärleksruset är övergående. Inte så för mig, jag
är minst lika kär i min Sassa idag, som jag var, när vi gifte oss för mer
än 50 år sedan.
Min akademiska karriär tog efter giftermålet den vanliga routen. Men

efter det att jag hade ”lissat” 1967 på Växtfysiologen i Lund hos pro-
fessor Hans Burström, tyckte jag att min utbildning hittills var något
snedvriden. Förutom min licentiatexamen i växtfysiologi hade jag betyg
i kemi, genetik och botanik, men inga i zoologi. Och egentligen var jag
från början också intresserad av djur. Det var ju min fars stora intresse
för fåglar, och Nils Lindmans alla radioprogram om svensk natur till-
sammans med jakten och fisket, som fört in mig på den biologiska
banan.
Därför kom jag överens med min kära hustru Kerstin om, att jag skulle

anslå ett år åt en 2-betygsutbildning (40p.) i zoologi. Under tiden skulle
Kerstin försörja familjen. Under hela min utbildning hade jag haft lärar-
banan, som en möjlig linje för ett framtida yrkesval. Denna tanke spelade
naturligtvis också in, när jag bestämde mig för zoologistudier. Läste jag
in 2 betyg i Zoologi skulle jag ha kompetens för att söka biologilektorat
på gymnasienivå.
Detta säkerhetstänkande berodde på att förhållandena var sådana på

den tiden på institutionerna i Lund, att framtida försörjningsmöjligheter
för amanuenser, assistenter och biträdande lärare inom universitetsvä-
sendet var minst sagt begränsade. Någon framtida karriärstege för aka-
demiker hade inte ens börjat diskuteras på den tiden. Det fanns oftast
endast en professorstjänst och en docenttjänst på varje institution. Dessa
två tjänster var fasta, alla de andra tjänsterna var löst hopsnickrade
olika för olika år. 
Så ”snacket” gick på många biologiska institutioner, att kunde man

inte bli något annat, så kunde man ju alltid bli gymnasielärare. Jag och
min gode vän och handledare Sune P. brukade skämta om, att när vi en
gång blev utkonkurrerade och utslängda från institutionen, skulle vi bli
lektorer i biologi. För min del kunde jag mycket väl tänka mig en lek-
torstjänst i biologi vid Läroverket i Torsby. Jag valde just detta läroverk
som mitt förstaval, eftersom jag hade läst, att älgstammen var speciellt
stark i Värmland och att jakt så gott som ingick i en lektorstjänst på
läroverket därstädes.
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Jag tog mina 2 betyg i zoologi och när jag en av de sista dagarna på
kursen cyklade hem från Zootis inträffade en sådan där mycket speciell
händelse, som nog inträffar i allas liv, och som senare i livet visar sig ha
varit helt livsavgörande för vederbörandes framtid. Jag råkade möta min
gode vän Sune P. i en korsning nere vid Nöden i Lund. Sune jobbade
kvar på Växtfysiologiska institutionen. Vi hade inte setts på ett tag och
eftersom familjerna umgicks, så förhörde vi oss om hur respektive och
barn hade det. Förresten, sa Sune P. efter en stund, Burström har fått en
massa pengar från den stora skogliga forskningsfonden till en forskar -
assistenttjänst på vatten- och näringsupptagning hos tall och gran. Är du
kanske intresserad?
Ja, Herre min Gud, helt plötsligt vände alltsammans, helt plötsligt

uppenbarade sig framtidsutsikter i oändlighet. Dagen efter var jag tidigt
uppe hos min gamle professor på Växtfysiologen, där jag ”lissat” ett år
tidigare just på näringsupptagning hos växter. Jag fick tjänsten som
forskarassistent på stubinen, och på den vägen, kan man säga, är det än
idag, även om pensioneringen har satt vissa käppar i hjulet.
Min nya tjänst på Växtfysiologiska institutionen i Lund var en ren

forskartjänst, vilket jag egentligen inte var helt nöjd med, eftersom jag
tyckte om att undervisa. Men man kan inte få allt här i världen. Så med
liv och lust började jag odla tall och gran i klimatkammare och växthus.
I detta arbete hade jag god hjälp av min gamle, gode vän på institutio-
nen trädgårdsmästare Ingvar Jönsson. Jag utvidgade så småningom pro-
jektet till att inte bara omfatta näringsupptagning och transpiration hos
tall och gran, utan jag införlivade också de fysiologiska processerna ba -
kom och inom olika stressfenomen hos växter. På så sätt kom frosthär-
dighetsutvecklingen hos växter i allmänhet och hos tall- och granplantor
i synnerhet att bli en av de ekofysiologiska processer, som jag ägnade en
mycket stor del av mitt vetenskapliga liv åt att kartlägga. Och som alla
snart skall få se så spelade en viss ostkaka en avgörande roll i detta sam-
manhang. 
För dem som inte vet, kan det omtalas, att de båda vännerna Sune och

Lars så småningom båda blev professorer vid SLU på Ultuna i Uppsala.
De gjorde sålunda båda som Carl von Linné en gång hade gjort, de bör-
jade med att utbilda sig i botanik i Lund för att så småningom hamna i
Uppsala. Carl von Linnè flyttade från Lund till Uppsala, därför att det
fanns mer pengar att hämta där, likaledes gjorde de båda vännerna. Men
inte blev någon av dem en von Pettersson eller en von Christersson för
det.
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Fisketur med smörgåspaket

Min hustru Kerstin hade en äldre syster som hette Birgit. Efter student -
examen på Spyken i Lund utbildade hon sig till farmaceut i Stockholm.
Efter avlagd examen fick Birgit arbete på apoteket i Tomelilla. Nästgårds
till apoteket i Tomelilla låg sparbanken. Där arbetade Erik, och så gick
det, som det ofta går. De bildade familj och började flytta runt i Sverige
som bankmän ofta gör i karriären.
Efter ett antal platser hamnade de i en stad i Bohuslän. Där inför-

skaffade de så småningom också en sommarstuga ända ute i havsbandet.
Jag och min fru hyrde på den tiden, vi talar här om början på 60-talet,
en tvårumslägenhet i andra hand mitt inne i Lunds stad, på Svanegatan.
Jag var amanuens på Växtfysiologen, Kerstin var anställd på apoteket
Hjorten i Lund. Vi tog naturligtvis tacksamt emot inbjudan under ett par
år att tillbringa någon sommarvecka uppe i Bohuslän. Vi besökte således
under några somrar Birgit och Erik i deras sommarstuga i den underba-
ra bohuslänska skärgården.
Mitt stora fritidsintresse har alltid varit jakt och fiske och i Bohuslän

fick jag tillfälle till det senare. Det fanns som bekant torsk och makrill i
havet. Inne i vikarna fanns också skrubba och vittling och ibland kunde
t.o.m. en och annan havslaxöring dyka upp. Sades det åtminstone, jag
såg aldrig någon.
Jag kastade lite med mitt spinnspö inne från klipporna nära Eriks och

Birgits badbrygga, men det blev aldrig speciellt upphetsande. Erik hade
också lite nät hängande i sin sjöbod och jag lade ut det ett par gånger
och fick lite skrubba och vittling.
Granne med Birgit och Erik ute i skärgården bodde Sven och Maja.

De var båda infödda bohuslänningar och speciellt Sven hade mycket
höga tankar om fisket i Bohuslän. Umgänget på somrarna var intensivt
och ibland när Sven och Maja inbjöd Erik och Birgit på ”sittning” invi-
terades också jag och Kerstin. Vid dessa tillfällen kom alltid det utmärkta
bohuslänska spinnfisket upp till debatt framför allt fram på småtim-
marna.
Sven var infödd på platsen och kunde verkligen berätta om alla de

fångster som bärgats. Vid något tillfälle under en sådan fest, då solen
just höll på att gå upp, uttryckte jag mig kanske något oförsiktigt och
ställde en gång en något opassande fråga. Sven replikerade omedelbart
och menade, att han och Erik borde ta den där skåningen och land-
krabban med sig ut en morgon och verkligen visa, hur riktigt havsfiske
skulle gå till. Det var visserligen en båttur på två timmar, innan man kom
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ut till de ”verkliga platserna”, men eftersom Sven praktiskt taget var
född där ute, så kände han till dem så väl som sin egen innerficka. Sagt
och gjort det bestämdes, att vi skulle gå ut alla tre tillsammans mycket
tidigt en morgon. Och eftersom Sven hade den största utombordaren
skulle vi ta hans båt.
Därav kom det sig, att Erik och jag steg upp med solen en morgon. Vi

sammanträffade i köket och kom överens om, att vi skulle göra rikligt
med smörgåsar och goda sådana. För trots allt, så visste man ju aldrig,
hur det kunde bli med fisket, även om vi skulle komma till de allra bästa
fiskeplatserna och ha den absolut bästa och mest kunskapsrika fiskevär-
den med oss. Goda smörgåsar att trösta sig med var ju alltid bra att ha
i reserv, men naturligtvis bara i reserv. Ingen tvivlade någonsin på resul-
tatet.
Vi mötte Sven på bryggan och startade vår två timmar långa motor-

båtsresa ut till det yttersta bohuslänska havsbandet. På resan ut berättade
Sven en märklig historia. Sven var begravningsentreprenör inne i staden.
Han hade arbetat i firman i många år och så småningom tagit över den-
samma. Hans föregångare var en något jovialisk bohuslänning, som ar -
be tade kvar i firman långt efter pensioneringen. Tänk att det finns folk,
som inte kan ge sig!
Sven och den förre ägaren till begravningsbyrån var vid ett tillfälle ute

hos en snickare i trakten för att hämta hem en färdiggjord likkista. De
färdades i en liten lastbil. Kistan lastades på flaket. På hemvägen bad två
äldre damer att få åka med in till staden. Den äldre begravningsentre-
prenören erbjöd sig då mycket chevalereskt att sitta på flaket tillsam-
mans med likkistan, så att damerna kunde åka bekvämt i hytten på last-
bilen.
Hur det nu var och inte var, så började det plötsligt att spöregna. Den

gamle begravningsentreprenören på flaket bredvid likkistan riskerade att
bli ordentligt blöt. För att undvika att så blev fallet, tog han helt sonika
och lyfte på kistlocket och kröp ner och lade sig i kistan och stängde
locket.
Nu var detta egentligen inget ovanligt för den gamle begravnings -

entreprenören. Ibland under sin krafts dagar och då han själv ansvarade
för arbetet i affären inne i staden med likkistförsäljning och begrav-
ningsåtaganden hände samma sak. Detta gällde speciellt, när kunderna
var få och tröttheten efter en bastant lunch gjorde sig påmind. Då lyfte
han gärna på locket på en av kistorna i affären, kröp ner i den och vilade
middag. Det berättas, att vid inte så få tillfällen hade kunder kommit in
i affären och funnit innehavaren sovande middag i en av kistorna.
På vägen in till staden med lastbilen stod två unga män vid vägkanten

och liftade. Nu får man komma ihåg, att det var på den tiden, då liftning
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var en mycket vanligt förekommande företeelse, speciellt på landsbyg-
den. Hade man plats i bilen eller på flaket och var det ungdomar från
bygden, som skulle in till stan, så stannade man alltid och tog upp dem.
Så gjorde även Sven denna gång och eftersom han hade fullt i last-
bilshytten, sa han till de båda pojkarna att hoppa upp på flaket.
Efter en stund hade regnskuren gått över. Begravningsentreprenören i

likkistan hörde att det inte längre smattrade på locket av kistan. Han
förstod att det kanske hade slutat att regna. Han gläntade lite på kist-
locket, såg de två pojkarna sitta där alldeles bredvid, och han frågade
dem, om det hade slutat att regna.
Sven, som iakttog allt i backspegeln, såg hur pojkarna for upp och

reste sig i hela sin längd och kastade sig handlöst av lastbilsflaket. Hur
det gick för pojkarna är i dagsläget inte bekant, därför att de aldrig mer
hörde av sig.
Denna historia berättade Sven på typiskt bohuslänska med de mycket

speciella i-ljuden som finns i denna dialekt. När Erik och jag artigt hade
skrattat åt denna historia, som vi tidigare hört minst femtielva gånger,
tyckte jag, att det var dags för en smörgås. Men nej, sa Erik, vi har ju
bara åkt en timma och vi har minst en kvar, så nu får du ge dig, Lars, sa
han. Jag suktade och teg.
Vi åkte ännu en timma genom en underbar skärgård med nästan helt

stilla vatten och en sol som började värma, och var till sist framme vid
Bohusläns absolut bästa fiskevatten. Nu, sa jag, efter en del misslyckade
kast med spinnspöet, nu är det väl ändå tid för en smörgås. Men inte, sa
de två andra i båten, vi måste få den första fisken först, innan vi börjar
äta våra goda smörgåsar. Och så beskrev Erik mångordigt för Sven, vilka
fina och goda och många smörgåsar, som han och jag hade gjort i ord-
ning i den tidiga morgonväkten. Ja, sa Sven, jag har bara två enkla smör-
gåsar med mig och bara med vanlig prickig korv på. Inget bekymmer sa
Erik, vi har så gott om goda smörgåsar och vi delar gärna med oss. Jag
nickade bifall, mest för att få slut på allt tal om goda smörgåsar, för jag
hade nu nått det stadium, då våld låg nära till hands. 
Efter ytterligare några kast utan fisk, sa Erik äntligen de förlösande

orden, om att det kanske nu var tid för några smörgåsar. Så gick det
kanske bättre med fisket efteråt. Det tyckte jag var en alldeles utmärkt
idé, så jag bad Erik plocka fram smörgåsarna, så skulle jag ta fram ölen.
Nä, Du får plocka fram smörgåsarna, sa Erik. Jag, sa jag, det är ju du
som har lagt ner smörgåsarna i din ryggsäck. Nej, jag la inte ner några
smörgåsar, sa Erik, tog inte du ut dem ur kylskåpet och lade ner dem i
din ryggsäck?!
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Ja, som alla nu förstår, hade vi glömt alla de goda smörgåsarna
hemma i kylskåpet. Svens två smörgåsar med prickig korv delades bro-
derligt på tre. De tre medhavda ölen dracks upp, det fortsatta fisket gick
inget vidare. Den två timmar långa hemfärden genomfördes utan några
upplivande bohuslänska historier.    
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Anna-Lisas ostkaka

Jag var något så ovanligt som en akademiker, som tog tillvara den ut -
bildning som erbjöds inom det militära. Och den var inte dålig, snarare
tvärtom, om man var intelligent nog att inse det. Jag gick ut som etta på
plutonchefsskolan med 100 befälselever, jag gick ut som etta på kadett-
skolan med 40 kadetter, och jag gick ut med högsta betyg på kompani-
och bataljonchefskurserna. Nu skall i ärlighetens namn erkännas att
konkurrensen var i det närmaste obefintlig. 
Men det märkliga var, att aldrig någon gång hörde jag, att någon kal-

lade mig för ”stridis”, ett epitet som många till lumpen negativt inställ-
da akademiker gärna använde i förnedrande syfte, om någon som för-
sökte att lite för ambitiöst genomföra givna order. Å andra sidan fick jag
utmärkelsen ”bästa kamrat” efter avslutad plutonchefskola. Jag blev så
småningom major i Ingenjörtruppernas reserv och var under många år
krigsplacerad som bataljonschef för en ingenjörsbataljon i Västsverige.
Mellan 25 och 45 års ålder tjänstgjorde jag i det militära varje år mel-

lan 1 och 6 veckor. När jag på gamla dagar tänker tillbaka på all den
militärtjänstgöring jag gjort, och det blev till slut ganska många dagars
tjänstgöring, förundras jag över, att inte fler akademiker förstod, vilken
utomordentlig chefsskola armén egentligen var. Än konstigare blev
många akademikers direkta aversion mot den militära utbildningen, när
man betänker de ekonomiska fördelarna. Tack vare all denna militär-
tjänstgöring, frivillig så väl som obligatorisk, kunde jag minimera mina
studieskulder mycket markant.
Jag genomgick ledarskapsutbildning både vid Lunds universitet och

vid SLU på Ultuna. Men kvaliteten på dessa utbildningar kom aldrig ens
i närheten av den, som jag fick i det militära. Många gånger under min
tid som prefekt och institutionschef på SLU på Ultuna, och när jag såg
hur bakvänt många av mina kolleger betedde sig, tänkte jag så här. Tänk
om de hade haft en reservofficersutbildning i botten, då hade de kunnat
ha betydligt mindre problem med att leda sin institution.
Under min första tjänstgöring som plutonchef på Ing 2 i Eksjö, blev

jag en dag kontaktad av en officer som hette Allan Karlsson. Allan berät-
tade att han var ordförande i Naturskyddsföreningen i Eksjö, visste vem
jag var, och undrade om jag inte kunde komma och hålla ett växt -
fysiologiskt föredrag, när föreningen hade nästa möte. Så inleddes en
livs lång vänskap och intressant samarbete.
Varje gång jag gjorde min repövning och det var som tidigare nämnts

minst en vecka varje år, bjöd alltid Allan någon kväll hem mig på mat
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och kaffe hos sig och hans hustru Anna-Lisa. Allan och jag pratade bota-
nik och Allan visade bilder, han var en duktig fotograf, och så bjöd all-
tid Anna-Lisa på mat och kaffe och goda kakor, speciellt hennes ostka-
kor föll alltid mig väl i smaken.
Under ett år strax efter det att jag i Lund hade startat med att under-

söka tall- och granplantors näringsupptag och deras frosthärdighets -
utveckling (se ovan), var jag inkallad till repövning på Ing 2 i Eksjö. Men
bara en vecka. När repövningen bara varade en vecka, var allting mycket
hektiskt. Man ryckte in på måndagen och fick sin utrustning och hyrde
sitt rum i staden. På tisdags- och torsdagskvällen var det alltid kvälls -
tjänstgöring och på fredagskvällen ryckte man ut. Detta hektiska sche-
ma innebar, att man fick ha både ”inryckare och utryckare” på officers-
mässen på samma kväll och det måste vara på onsdagskvällen.
Vid en sådan vecka kom Allan och bjöd hem mig på onsdagskvällen

för han kände väl till mitt schema. Samma kväll hade de unga officerar-
na på min bataljon i vanlig ordning ordnat med en kombinerad ”in- och
utryckare” på officersmässen. Och så hade jag, än en gång, ställts inför
en av dessa valmöjligheter, som så småningom skulle det visa sig, skulle
komma att ha nästan avgörande betydelse för min hela framtida karriär.
Men det förstod jag inte just då. Alltså: Skulle jag välja Anna-Lisas goda
ostkaka och Allans trevliga sällskap och försitta möjligheten att ännu
mer lära känna och trimma ihop min bataljons befäl eller vice versa?
Jag valde det förstnämnda, Anna-Lisas goda ostkakor fällde avgöran-

det, gottegris som jag var och är, och tur var det. Det var nämligen så
här. Jag hade just kommit på, att frostskador på gran och tall inte upp-
trädde på vintern i vårt land utan på sen vår, på sommaren och/eller på
tidig höst. Detta berättade jag för Allan och förklarade vidare, att jag nu
letade med ljus och lykta efter områden med riktigt ordentliga sommar-
froster. Och då sa Allan, ordagrant: ”men för tusan, det har ju Roland
på Wallnäs hur mycket som helst av”.  
Och så kom det sig, att jag tog kontakt med Roland Sandstedt, som

var skogs- och produktionsansvarig för Wallnäs AB i Ingatorp på Syd -
svenska Höglandet. Detta skogsbolag har en mosse, som kallas för Ny -
gårds mosse, och där har Roland mätt upp temperaturer under juli
månad som vissa nätter gått ner till minus 10 grader. Detta var exakt så da -
 na förhållanden, som jag letat efter med ljus och lykta. Och nu efter
många års arbete på just denna mosse kan vi summera, att mer speciella
klimatförhållanden än de på Nygårds mosse på Sydsvenska Höglandet
knap past går att uppbringa i vårt land.
På denna mosse har nu jag under årens lopp planterat en rad olika

arter av tall och gran och contortatall, gödslade på olika sätt. Även pil
och poppel har frosthärdighetstestats på denna mosse. Jag har också
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haft möjligheter att jämföra, hur temperaturen på mossen påverkar tem-
peraturen inne i plantorna under växtperioden och konstaterat, att det
verkligen sker en iskristallbildning inne i dessa plantors vävnader. Alla
dessa resultat är publicerade i artiklar bl.a. i internationellt högt ranka-
de, vetenskapliga tidskrifter. Dessa artiklar bidrog starkt till, att jag så
småningom fick en professur på Ultuna. Tänk vad en god ostkaka kan
ställa till det.
Dessutom fick jag kontakt med Roland Sandstedt, Vallnäs, numera

Marian nelund och en livslång vänskap och ett mångårigt samarbete
inleddes. När jag så småningom kom till Skogsfakulteten på Ultuna fort-
satte samarbetet med Roland. På marker som Roland införskaffat genom -
fördes en rad tester på Sydsvenska Höglandet. På dessa planterades en
del av de poppelkloner, som jag hämtat hem som frö från Alaska och
British Columbia i Kanada. Även i allt annat skogsbruk utbytte Roland
och jag åsikter och idéer.
Roland Sandstedt är den skickligaste och mest kunnige, praktiske

skogsman, som jag träffat under min långa tid vid Skogsfakulteten i Ul -
tuna. Att sedan Roland var jaktansvarig på Wallnäs AB:s marker och all-
tid inbjöd mig till olika jakter, förminskade på intet sätt vårt intresse av
samarbete och en livslång vänskap har utvecklats. 
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Bolsjoj

Efter zoologistudierna fick jag således nytt jobb på direkten som forskar -
assistent på Växtfysiologen i Lund 1968. Arbetet innebar bl. a. att jag
skulle kartlägga hur upptagning av olika mängder av olika näringsäm-
nen, t.ex. kväve och kalium, kunde påverka överlevnaden hos unga tall-
och granplantor, då de sattes ut på kalhyggen i tuffa miljöer. På den tiden
planterade man varje år i Sverige c:a hundra tusen hektar kalhuggen
skogsmark med 400 miljoner plantor. Många av dessa plantor dog,
antingen av torka eller frost eller så ”kvävde” gräset dem. Kunde man
genom att ändra deras näringsstatus få dem att överleva bättre? Det var
frågan som jag skulle utreda och det blev frågeställningar, som jag kom
att syssla med en stor del av resten av mitt liv.  
För att testa om en gran- eller tallplanta kunde överleva frost eller

torka bättre, om den gödslades på ett visst sätt, måste naturligtvis plan-
torna utsättas för frost och/eller torka. Och hur skulle en sådan test i så
fall kunna gå till, snabbt och under helt kontrollerade förhållanden? Jag
fann mycket snart, att några tillförlitliga metoder för detta inte fanns i
Sverige. Men i litteraturen kunde jag läsa, att ryssar och amerikaner
hade god koll på dess problem. Speciellt ryssarnas metoder tycktes
mycket avancerade, åtminstone enligt deras egna publikationer.
Därför letade jag i sammanställningar av olika stipendier för veten-

skapligt samarbete mellan Sverige och utlandet. Jag fann snabbt, att det
fanns sådana mellan vårt land och det stora landet i öster, som skulle
kunna vara direkt tillämpliga på mitt arbete. Jag sökte och fick ett sti-
pendium, där jag skulle få vistas vid K.A. Timiryazev Institute of Plant
Physiology i Moskva i två månader. Dessutom skulle jag få möjlighet att
besöka motsvarande institutioner i Novosibirsk och St. Petersburg. I
Moskva skulle jag få arbeta vid professor Tumanovs avdelning för frost-
härdighetsstudier.
Jag skrev till professor Tumanov och föreslog en tidpunkt, då det

skulle passa mig att komma till Moskva. Efter lång tid svarade de ryska
myndigheterna, att professor Tumanov inte hade tid att ta emot mig.
Efter ytterligare en tid skrev jag på nytt till professor Tumanov och
föreslog en ny tidsperiod för min vistelse vi institutionen i Moskva. Två
dagar innan föreslagen avresa till Moskva, fick jag inresetillstånd. Att
myndigheterna i Sovjetunionen tvekade, att över huvud taget släppa in
mig, berodde nog på att jag var reservofficer med en betydelsefull
krigsplacering i Sverige. Detta kände naturligtvis ryssarna till, förmoda-
de jag. Rätt eller fel, men jag fick mitt brev att jag var välkommen.
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Så jag kom hals över huvud iväg till det stora landet i öster. Vi skriver
nu hösten 1969 och resan kom lite olägligt, eftersom Kerstin och jag just
hade flyttat in i ett nybyggt hus på Norra Fäladen i Lund. Men Kerstin
var på den tiden hemma med barnen, så vi bedömde, att det nog skulle
ordna sig. Dessutom fanns mormor och morfar i närheten och resten av
släkten fanns också runt om.
Jag flög till Moskva och möttes på flygplatsen av professor Krasavzev

och en kvinnlig tolk. professorn pratade tyska och tolken engelska, så
det såg ut att lösa sig bra. På min fråga varför professorn pratade tyska
och inte engelska svarade han, att eftersom vi slogs mot tyskarna under
kriget, var vi tvungna att lära oss tyska, så vi kunde prata med dem.
Professorn och tolken kom och hämtade mig med en av institutionens

svarta limousiner. Institutionen hade ett antal sådana till sitt förfogande
fick jag så småningom veta. Bl.a. sades det, att de äldsta professorernas
hustrur ofta åkte och handlade med dessa limousiner med chaufförer.
Således lite annorlunda förhållanden än de i Sverige.
Jag kördes till hotell Ostankino, beläget strax intill Botaniska träd-

gården. Där hade man reserverat ett hotellrum åt mig. Professorn och
tolken följde med mig upp på rummet och så fort de kommit upp dit, tog
professorn fram ett kuvert med 500 rubel, som han gav till mig. Han
meddelade dessutom, att nästa månad skulle jag få ytterligare 500 rubel,
samt att hotellrummet var betalt för hela min vistelse i Moskva.
På den tiden var rubeln av samma värde som dollarn. En forskare av

min kaliber tjänade då i Sovjetunionen 200-300 rubel i månaden. Allt
var mycket billigt i Moskva på den tiden. En ordentlig lunch kostade 1
rubel, och det kostade 5-15 kopek att åka metro (tunnelbana) eller trol-
leybuss hur långt som helst. Allt detta gjorde, att jag aldrig i hela mitt
liv, varken tidigare eller senare, har haft så gott om pengar, som under
dessa två månader. Här bör tilläggas, att man inte fick föra ut några
rubel från Sovjetunionen, och även om man så gjorde, kunde de inte
växlas till någon valuta utanför Sovjetunionen. Så där satt jag med
hotellrummet betalt och med 500 rubel på fickan per månad, samtidigt
som jag visste att familjen hemma inte hade det så väl förspänt.
Dagen efter min ankomst till Moskva hämtade professor Krasavzev

mig och vi båda promenerade genom den botaniska trädgården till
Timiryasev Institute of Plant Physiology. Institutionen var främst känd
för sin forskning kring fotosyntesen med professor Charlakian i spetsen.
Han hade gjort betydelsefulla insatser inom nämnda ämnesområde och
var världsberömd, sades det. Det ansågs på institutionen, att han t.o.m.
hade varit kandidat till Nobelpriset i fysik något år. Men även institu-
tionens frosthärdighetsforskning hade världsrykte.  
På institutionen visade Krasavzev runt och presenterade mig för per-
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sonalen på avdelningen. Bl.a. fick jag hälsa på dess berömde chef pro-
fessor Tumanov. Han hade dock inte tid att prata med mig någon längre
tid just då, men lovade att återkomma senare. Ett löfte som han sedan
förnyade varje gång vi sågs, men som han i verkligheten aldrig höll. Pro -
fessor Tumanov var en liten tjock, jovialisk man, som varken talade eng-
elska eller tyska, vilket förmodligen var orsaken till, att han inte ”hann”
att prata med mig på de två månader som jag var i Moskva.
Jag var i Moskva för att ta del av deras metoder att bestämma frost-

härdigheten hos växter över huvud taget, men främst hos tall- och gran-
plantor. Och vad fick jag se? Ja, hade jag kommit 50-60 år tidigare, så
kanske det hade varit något nytt, men nu! Det var en enorm skillnad
mellan det som beskrevs i litteraturen och det som fanns i verkligheten.
Det var stort och det var klumpigt och mycket gammeldags. 
Det visade sig, att den metod, att bestämma unga tall- och granplan-

tors frosthärdighet med, som jag hade knopat ihop i Lund med stor hjälp
av Bengt Roman, en administratör och tekniker på min hemmainstitu-
tion i Lund, var det mest avancerade, som institutionens forskare hade
sett. Så jag tillbringade två månader i Moskva med att mest studera det
sovjetiska samhällslivet.
Dock lyckades jag till sist få till stånd en undersökning genom att

samla in unga kvistar från en rad olika barrträdsarter i den botaniska
trädgården. Dessa kvistar fryste jag sedan ner till olika låga temperatu-
rer vid olika tillfällen. Detta gjordes för att se hur frosthärdigheten vari-
erade med omgivande faktorer hos olika barrträdsarter. Jag fick ihop så
mycket resultat, att det blev till en vetenskaplig artikel. Jag skrev den på
engelska och med professor Krasavzev som medförfattare. Den senare
över satte sedan allt till ryska och artikeln publicerades i en av Sovjet unio -
nens högst rankade växtfysiologiska tidskrifter. Denna tidskrift ansåg
amerikanarna vara så intressant, att de hela tiden översatte varje num-
mer av tidskriften till engelska.
Så det här blev naturligtvis mycket intressant. Först hade jag skrivit

uppsatsen på engelska, sedan hade Krasavzev översatt den till ryska,
varpå amerikanarna översatte den tillbaka till engelska. Jag blev förvå-
nad, när jag så småningom kom hem till Lund igen och fick tag i den
amerikanska översättningen och jämförde den med vad jag från början
hade skrivit. Det visade sig, att det mesta stämde ganska väl. 
Jag träffade också professor Henkel, en rysk tyskbalt som varit i

Sverige flera gånger. Han sysslade med torkhärdighet hos olika sädes -
slag, var mycket berömd med stort porträtt i institutionens vestibul. Han
hade dessutom tilldelats andra, stora utmärkelser. Han hade nämligen
upptäckt, att om man blötlade t.ex. vetekorn några dagar och sedan tor-
kade dem på nytt innan sådd, så producerade plantor från dessa frön
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betydligt större skördar. Dessa plantor var dessutom mycket mera här-
diga mot framför allt torka, men också mot frost än plantor från obe-
handlat frö. Detta var en stor grej i Sovjetunionen, som inte hade det
allt för fett speciellt på landsbygden på den tiden. Men framför allt där-
för att nederbörden i Sovjetunionen, speciellt i Sibirien, är mycket begrän-
sad.
Professor Henkel var en något excentrisk och tankspridd gammal

man. Så varje gång jag stötte på honom på institutionen, så hälsade han
på mig och tog i hand, varje gång. Det kunde vara upp till tio gånger per
dag. Oftast lovade han också, att berätta för mig om all sin forskning,
så fort han fick tid. Tyvärr fick han aldrig tid han heller.
Men jag fick en helt annan uppfattning om professor Henkels stora

upp täckt, och det vetenskapliga klimatet i Sovjetunionen, när jag på vä -
gen hem från Moskva i Leningrad, som staden då hette, träffade profes-
sor Alexandrov. Jag tillbringade 2 veckor vid den Växtfysiologiska insti-
tutionen vid Leningraduniversitetet, innan jag flög hem.
När professor Henkels arbeten kom på tal, framkom det efter ett tag,

att professor Alexandrov hade visat, att hela Henkels upptäckt var ett
metodfel. Professor Alexandrov hade visat, att man inte fick någon som
helst påverkan på skörderesultaten, om man blötlade vetekornen och
torkade dem på nytt innan sådd, snarare tvärt om. Men Alexandrovs
sto ra problem var, att han inte var med i partiet. Han hade därför mycket
svårt, att över huvud taget få sina forskningsresultat publicerade. Dess -
utom fick han inte tillstånd ens att lämna Leningradområdet. Han berät-
tade flera gånger för mig, på en ganska god engelska, om sina problem,
ofta med tårarna rinnande nerför kinderna, om hur gärna han skulle
vilja resa ut i världen och tala med andra forskare.
Jag fick tyvärr inte ut så mycket vetenskapligt sett av min vistelse i

Moskva och Leningrad. Däremot fick jag en god inblick i hur en insti-
tutions inre liv gestaltade sig i Moskva på den tiden, samt hur ett kom-
munistiskt samhällssystem i praktiken fungerade.
Jag är som bekant sådan att jag gärna pratade med folk, och ryssar-

na ville mer än gärna praktisera sin engelska. De kom därför gärna och
pratade med mig på labbet. Och så serverades det te i all oändlighet. Små
gummor med hucklen kom med skållhett te flera gånger om dagen och
med mycket söta småkakor därtill. 
Samma små gummor satt också och vaktade institutionens huvud -

entré. De första gångerna fick jag visa passet för att komma in, men
snart blev jag mors med gummorna, och efter ett tag var det aldrig frå-
gan om att visa något pass. Men jag hörde talas om andra institutioner,
där man t.o.m. fick visa passet för att få gå på dass. T.o.m. den berömde
Nobelpristagaren Sacharov var tvungen att visa sitt pass på den fysiska
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institutionen i Moskva, varje gång han gick på toaletten, allt enligt egen
utsago i ett svenskt radioprogram.
Jag blev således relativt snart en samtalspartner på institutionen och

arbetade tillsammans med många andra på det stora laboratoriet. Men
ibland hände det något, som jag, första gången det inträffade, blev
mycket förvånad över. Helt plötsligt var alla på labbet bara borta. Helt
plötsligt var jag ensam i det stora labbet. Jag gick in i de intilliggande
labben och såg, att de var också helt tomma. Efter ett tag kom alla till-
baka och jag kunde naturligtvis inte motstå att fråga, nyfiken som jag
alltid var, var alla hade varit. Jo, en politisk emissarie hade kommit och
talat politik med institutionens personal, och att alla måste närvara. Jag
frågade, naturligtvis!, om jag fick vara med någon gång, men det ansågs
helt olämpligt och att allt skedde på ryska, så jag skulle ha svårt att för-
stå, för jag förstod väl inte ryska?. Jag var väl inte amerikans spion?
Frågan låg faktiskt i luften.
Men vid andra tillfällen bjöds jag med, då man någon eftermiddag på

nytt samlade hela institutionens personal i stora aulan. Oftast var det
några operasångare från Bolsjojteatern eller från någon annan teater,
som uppträdde med sång och spel. Och allt detta skedde på arbetstid.
Bolsjoj, ja, den teatern blev lite av ett andra hem för mig under min

Moskvavistelse. Situationen var följande. Forskarna på institutionen till-
delades då och då biljetter till Bolsjojteaterföreställningar. Så småningom
fick jag veta, att biljetter delades ut regelbundet och att det ansågs helt
olämpligt, att inte ta emot dessa gratisbiljetter. Dessutom, hade man ta -
git emot biljetter, måste man använda dem, dvs. någon kontrollerade, att
det verkligen satt någon på just den tilldelade platsen. Det var här jag
kom in i bilden. Forskarna på institutionen fick sina biljetter, någon
måste sitta på den reserverade platsen. Var jag möjligen intresserad av
balett eller opera? Egentligen inte, men jag hade naturligtvis hört talas
om den berömda Bolsjojteatern, och en fribiljett var ju alltid en fribiljett
och jag hade all fritid i världen, så varför inte.
Vid första besöket på teatern förstod jag, redan i entrén, att det här

var nog något alldeles enormt. Första besöket gällde balett, en kultur-
form som jag inte hade några som helst kunskaper om. Men det fanns
en kille i baletten, som gjorde enorma språng. Jag var som bekant idrotts -
tokig och tyckte, att vederbörande hoppade höjd och längd samtidigt.
Jag blev verkligen imponerad. Nurejev hette han visst! Efter detta besök
tog jag gärna emot fribiljetter till Bolsjojteatern, och det fanns veckor, då
jag besökte teatern mer än en gång. Ibland var det fina platser också,
nere i salen på rader inte långt från scenen. Där satt jag och jäste bland
alla Moskvaborna.
Fribiljetterna gällde både opera och balett, men oftast balett, och jag
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fick så småningom också se Svansjön. Dessutom visade det sig, att man
vid huvudentrén på Bolsjoj serverade stans godaste glass i pauserna, vil-
ket naturligtvis också bidrog till, att jag nästan alltid tackade ja, när
någon kom och erbjöd mig en fribiljett.
Jag fick också en viss inblick i det dagliga, civila livet på institutionen.

Vid ett tillfälle sprang ett vattenledningsrör läck till den klimatkamma-
re, som jag hade fått mig tilldelad. Jag anmälde saken för någon och man
stängde av vattnet. Dagen efter kom en teknisk representant för univer-
sitetet och konstaterade, att det var ett hål på röret. Nästa dag uppen-
barade sig sex (6) man för att laga röret.
Reparationen gick så till, att fem man satte sig genast att spela kort

och dricka te nere i källaren, medan den sjätte hantverkaren plockade
fram verktygen. Han sågade av den delen av vattenledningsröret, som
det fanns ett hål på och gängade på en ny bit rör. Det tog c:a en timme.
Sedan satte hans sig också ner och deltog i kortspelet. De här sex perso-
nerna satt sedan hela den dagen och spelade kort i institutionens källare.
Det denna grupp således hade åstadkommit på en hel dag var, att de
hade bytt ut en c:a 30 cm lång rörbit. När jag såg hur det hela förlöpte,
blev jag intresserad och följde upp händelseförloppet i detalj.
När jag umgicks med kolleger och personer över huvud taget, och vi

inte var på tumanhand, fick jag ofta berättat för mig, hur allt var mycket
bättre i Sovjetunionen i förhållande till hur det var i USA. Alltid jämför-
des det med USA, aldrig med Europa. Arbetslösheten, som man hade så
stort problem med i USA, var inte något problem alls i Sovjetunionen.
När jag sedan var på tumanhand med någon, så fick jag mig till livs en
helt annan historia.
Jag vandrade mycket runt i stan och besökte Röda torget och alla

dessa enorma museer och utställningar och varuhus. Bl.a. fann jag, att
alldeles nedanför Röda torget, fanns en kiosk, där man kunde köpa en
svensk tidning – Norrskensflamman. Det var den enda svenska tidning,
som jag upptäckte, att man kunde köpa i Moskva. Nu köpte jag aldrig
den, därför att innan jag åkte till Sovjetunionen, hade jag blivit rådd av
personer, som redan hade vistats i Moskva under en längre tid, att pre-
numerera på en svensk dagstidning, redan innan jag avreste. Det funge-
rade utmärkt. Jag fick DN i portioner om 5 till 7 tidningar åt gången,
alltid minst en vecka gamla, men ändå. När dessa tidningar kom, var det
högtidsstunder för mig.
På mina strövtåg i staden kom jag en söndagsförmiddag ut till

Leningradstadium. Det mycket märkliga var, att det inte fanns en enda
vakt så här på söndagsförmiddagen. Mycket märkligt. Överallt annars
vart jag än kom fanns det alltid vakter i stora mängder. Här kunde jag
nu lugnt promenera runt helt fritt bland inomhushallarna. Jag kom till
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en, där en dörr stod på vid gavel och där det innanför tränades ishock-
ey. Jag gick in och satte mig ner vid rinken och tittade på. Jag var allde-
les ensam som publik. Efter ett tag kom en av spelarna fram till mig och
frågade på en något bruten engelska, vad jag gjorde där. Jag sa som det
var, att jag kom från Sverige, arbetade på en institution här i Moskva
och var idrottsintresserad. Spelaren bad då mig hälsa hem till Tumba.
Vem får jag hälsa från, frågade jag naturligtvis. Svaret kom: Boris Majo -
rov! Alla som vet något om rysk ishockey på den tiden, förstår min för-
våning. Majorov berättade vidare, att laget jag såg träna var CSKA,
Moskva!    
Jag åkte mycket tunnelbana och beundrade dessa enorma och vackra

tunnelbanestationer. Jag åkte också ofta trolleybuss, elektriska bussar
med stora ställningar på taket, som överförde ström från luftledningar.
Dessa bussar var praktiskt taget alltid överfulla. Det intressanta var att
det fanns inga konduktörer som tog betalt. Man lade helt enkelt sina 15
kopek, som det kostade, i en helt transparant låda, då man klev på bus-
sen. Gud nåde den, som inte betalade. De andra passagerarna hade full
koll. Ibland smet någon ungdom in utan att betala, men han fick alltid
sig en åthutning av någon gammal gumma. Men de nöjde sig med det,
han var ju så ung, tycktes de anse.
Vid mina turer runt om i staden kunde jag inte undvika att lägga

märke till alla dessa militärer, eller kanske rättare uttryckt uniforms -
klädd personal, som var i arbete praktiskt taget överallt. Det gick tydli-
gen till så, att alla unga män, som inte studerade, kallades in till militär-
tjänst. De förlades i baracker och fick sina bruna uniformer. En del unga
pojkar kommenderades sedan ut på diverse gatu- och byggnadsarbeten
eller olika typer av renhållningsarbeten i parker och på gator och torg.
Man såg ofta uniformsklädd personal reparera t.o.m. bilar direkt ute på
gatan. Man såg uniformsklädda unga men överallt på stan. På detta sätt
kunde man visa att arbetslösheten var lika med noll.
Dessutom hörde jag talas mycket om, vilket enormt problem alkoho-

len tydligen var i Moskva på den tiden. Men berusade personer såg man
inte många av. Däremot såg jag, att så snart en berusad person uppen-
barade sig, så kom polisen med sina ”Svarta Major”(stora svarta bilar)
och ”sydde” in vederbörande på direkten. Detta skedde gång på gång.
Man berättade för mig, att myndigheterna försökte stävja missbruket
genom att försvåra tillgängligheten av alkohol. Den såldes och distribu-
erades endast i små luckor i vissa hus. Men framför dessa luckor ringla-
de sig alltid hur långa köer som helst.
När jag såg detta samhälle, som det tycktes i direkt förfall, undrade

jag många gånger, hur svenska kommunister kunde resa till Moskva och
se detta förljugna samhälle, och sedan komma hem till Sverige och fort-
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sätta att propagera för samma typ av samhälle här hemma. De var ju
ändå intelligenta personer. När jag kom hem spådde jag Sovjetunionens
undergång inom 10 år. Men jag hade fel. Ryssarna är ett tåligt folk, som
min mormor Elna i Möllehusen alltid sa, när Sovjetunionen kom på tal,
så det dröjde ända till 1989 innan Sovjetunionen kollapsade och gick i
stöpet.
När jag kom till Moskva fann jag, att myndigheterna hade planerat, att

jag också skulle få besöka Novosibirsk och Leningrad. Besöket i den sist-
nämnda staden blev av, jag besökte som bekant Leningrad på väg hem.
Till Novosibirsk däremot kom jag aldrig, även om jag låg på kraftigt för
att få komma dit.
Däremot kom jag dit 22 år senare, när jag och min underbara hustru

Kerstin blev medbjudna av en grupp ”tokiga” genetiker från Alnarp. I
spetsen för gruppen fanns mina gamla elever vid Växtfysiologen i Lund,
dåvarande docenterna, nuvarande professorerna Roland von Botmer
och Bengt Gustafsson. Gruppen togs omhand av ledande spannmålsge-
netiker i Novosibirsk och vi besåg försöksfält runt om i området. Grup -
pen gjorde också en avstickare ner till Altaibergen och upp till Omsk,
där vi bland mycket annat också fick se Lysenkos labb och kontor. Han
var som bekant den genetiker, som påstod att förvärvade egenskaper
kunde nedärvas. En ”vetenskaplig” upptäckt, som höll på att svälta ut
hela det ryska folket genom att den förhindrade att hybridiseringsforsk-
ningen kom igång. Men så kom Chrusjtjov och slängde ut honom och
hybridforskningen kunde ta sin början även i Sovjetunionen. Men allt
går runt, idag är epigenetiken inne på något, som kanske skulle kunna
anses nudda vid Lysenkos idéer.
Min vistelse i Moskva genererade så småningom återbesök av ryska

forskare på internationella konferenser om frosthärdighet hos växter,
som jag anordnade på Ultuna. Så gjordes också många år senare mitt
besök i Novosibirsk.
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Vänstervågen 1968-1970

Under min tid som amanuens och 1 000-timmarsassisten, det hette så på
den tiden, vid Växtfysiologen i Lund hade jag fått föreläsa en del. Det
upplevde jag som mycket positivt. Av de reaktioner, jag fick tycktes det,
som att studenterna gjorde detsamma. Därför ställde jag upp och blev
”biträdande lärare” på institutionen under vissa terminer runt 1970.
Även om jag hade tjänst som forskarassistent, så var förordnandet på
denna tjänst tidsbegränsat och det ansågs allmänt, att de var taktiskt rik-
tigt att ha kvar ett ben i undervisningen.
Tjänsten biträdande lärare var på den tiden en befattning, som ibland

missuppfattades av allmänheten. Oftast fick personer, som avlagt licen-
tiatexamen, men som ännu ej disputerat, denna typ av tjänst. Här bör
också inflikas, att man på denna tid avlade doktorsgraden, och inte som
nu doktorsexamen, vilket är en mycket stor skillnad. Den gamla doktors -
graden tog 3 till 10 år att avlägga efter licentiatexamen. Men det fanns
också personer, som höll på hela livet med att disputera, speciellt inom
humaniora. Doktorsexamen å andra sidan har utvecklats till att bli en
något utökad, gammal licentiatexamen. Och så var det också tänkt. 
Jag var vid denna tid i 35-årsåldern, och till släktens stora förvåning

höll jag fortfarande på att utbilda mig, tycktes det. Jag mins så väl, hur
mina släktingar reagerade, när jag kom hem till Byn och på frågan, vad
jag egentligen gjorde, svarade, att jag var biträdande lärare. Vad, sa en
del, är du inte ens riktig lärare efter alla dessa år vid universitetet, utan
bara ”biträdande”?
2-betygs-(40p.)kurserna i botanik var stora på den tiden. 90 elever per

år var ett vanligt antal. Jag tillsammans med medarbetare svarade för
den fysiologiska och anatomiska delen av botaniken. Under normala för -
hållanden innehöll kurserna föreläsningar, laborationer, seminarier, ex -
kur sioner och tentamen. Men så kom studentrevolterna i Frankrike i
maj 1968 och våra svenska studenter skulle inte vara sämre. Samtidigt
blev Mao och maoismen mycket populär bland unga radikaler i Sverige.
Det var kanske inte så konstigt att så blev fallet. Det var en hel del

ledande personer i Sverige, som besökte Kina. Bl.a. kom en chefredaktör
för en av Sveriges största morgontidningar hem från ett besök hos Mao
och var mycket imponerad över, vad som hände i det landet. Att 45 mil-
joner människor samtidigt svalt till döds förstod man inte, eller ville inte
förstå.
De svenska studenterna skulle inte vara sämre än de franska. Det

svenska undervisningssystemet med att lärarna bestämde vad eleverna
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skulle läsa, hade ju kapitalismen hittat på. Att föreläsa och ha individu-
ella tentamen var bara överklassens sätt att trycka ner de arbetande mas-
sorna, sades det. Ja, det resonerades faktiskt i dessa termer då.

Nej, studenterna skulle helt enkelt själva diskutera sig fram till och
bestämma, vad de skulle läsa och lära sig. Dessutom skulle de själva be -
stämma undervisningsformerna. Reguljära föreläsningar var en omöjlig-
het, och gruppundervisning och grupptentamen skulle det vara. Natur -
ligtvis skulle de själva bestämma lärobok.  
Det kom visserligen inte order uppifrån, men stämningen vid univer-

sitetet i Lund på den tiden var sådan, att man stack ut hakan, om man
inte följde studenternas krav. Speciellt inom biologin i Lund fanns det
studie rektorer, som var mycket vänsterinriktade. Dock fanns det en och
annan lärare, framför allt vid den juridiska fakulteten, som stod på sig
och fortsatte som vanligt. Men så icke jag och mina kolleger. Ville studen -
terna ha det på detta viset, så låt oss försöka. Det blev ju mycket mindre
arbete för lärarna, men det förstod aldrig studenterna. Och vi lärare fick
ju vår lön ändå, så varför vara motvalls kärring?
Vid ett upprop till en ny kurs vid denna tid uppenbarade jag mig

demonstrativt uppklädd i slips dagen till ära, och vid presentationen av
kursens lärarpersonal informerade jag studenterna även om, att jag
också var reservofficer. Många av elever var vapenvägrare och var mycket
stolta över det. Många av de manliga studenterna uppenbarade sig kläd-
da ungefär som jag var, när jag arbetade inom skogsbruket eller som
dräng inom lantbruket. En del pojkar kom också klädda i kronans utslit-
na, gamla grå underställ. Det gällde ju att inför kompisarna visa på sin
enkla härkomst ur massorna. Det där med att vara uppvuxen med dass
på gården, var mycket populärt och gick fint hem i många kretsar.
Det kan här också berättas, att studenterna själva hade haft ett eget

möte strax innan kursstarten i en lokal, som institutionen naturligtvis
upp låtit åt dem. Därvid hade de diskuterat och bestämt kursens upplägg-
ning och vad de ansåg, att de skulle lära sig på en 2-betygskurs i bota-
nik.
Det första jag gjorde vid kursstarten var att informera eleverna om att

enligt nu rådande lagar och förordningar inom universitetet var det jag,
Lars, som bestämde, om en elev skulle få godkänt eller ej på kursen.
Dessutom informerade jag om, att mitt beslut kunde överklagas, först
till institutionschefen professor Hans Burström, och sedan till rektors -
ämbetet. Alla dessa bestämmelser var i lag stadgade och kunde inte änd-
ras inför den här kursen.  
Nästa steg var att välja lärobok, och jag överlämnade ordet till den

person, som vid starten av kursen hade varit mycket starkt drivande och
nog får betecknas som studentledare. Jag lämnade lokalen och bad stu-
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denterna meddela mig, när de hade beslutat sig för, vilken lärobok de
skulle ha under kursen.
Något sådant meddelande kom aldrig, så efter någon tid gick jag in

till studenterna för att efterhöra, hur långt de hade hunnit. Med mig tog
jag också 5 olika läroböcker i ämnet, som var och en för sig skulle kunna
utgöra kurslitteraturen. Jag lade böckerna på katedern, och sa att detta
var böcker, som de kunde titta på, om de så tyckte och så gick jag ut
igen.
Efter ett tag blev jag inhämtad av en av ledarna för de 90 studenter-

na. När jag kom in i föreläsningssalen frågade någon, vilken bok jag
rekommenderade som lärobok av de 5, jag hade haft med mig. Jag visade
då på den lärobok, som vi hade haft under de närmast föregående åren.
Jag meddelade samtidigt, att den hade fungerat bra, var modern och 
an vändbar. Då bestämde studenterna sig för, att de nog också kunde an -
vän da sig av den boken som kurslitteratur. Men observera, det var stu-
denterna själva, som hade bestämt kurslitteraturen.
Sedan var det själva undervisningen. ”Är det så, att du börjar förelä-

sa, så går vi hem direkt”, sa en av studentledarna till mig, när kursen
bör jade. Därför indelades kursen i 6-mannagrupper. Grupperna började
läsa ett kapitel i boken i taget och efter det diskuterade gruppen vad de
läst. Var det något som var oklart, så stod jag och mina kolleger till för-
fogande för att svara på frågor. Och det blev frågor, många, många frå-
gor. Till sist frågade jag, om jag kanske skulle försöka att ge de studen-
ter, som så önskade, och absolut bara de som ville, en viss sammanfatt-
ning av varje kapitel. Men observera allt var naturligtvis helt frivilligt.
Och så kom det sig, att jag tog fram min gamla föreläsningspärm och

började föreläsa från början, och alla studenterna kom frivilligt och lyss-
nade och ställde frågor, ungefär som studenter alltid gjort så länge jag
föreläst. Det märkliga var, att även den studentledare, som påstått att
kursens elever skulle gå hem, om jag började föreläsa, fanns regelbundet
bland åhörarna. Problemet var bara, att nu hade 2 veckor av dyrbar
kurstid förflutit utan att något blivit gjort. Men å andra sidan, frågan är
om inte studenterna och även lärarna fått sig en ordentlig inblick i, vad
studentmakt egentligen innebär.
Sedan kom tentamen som blev en ren fars. Gruppindelningen om 6

elever i varje grupp hade naturligtvis studenterna gjort själva. Men när
allt var klart, stod tre mycket unga och mycket blyga flickor ensamma
kvar. Det var ingen grupp, som ville ha dem i sin. De tre studentledarna tog
då, mycket förtjänstfullt, ansvaret och gjorde en ny gruppindelning, där
de tre blyga violerna hamnade tillsammans med de tre studentledarna.
Så kom tentamen, som man kommit överens om, skulle vara en

grupptentamen. Jag ställde frågorna, gruppen diskuterade och var och
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en av deltagarna i gruppen fick redovisa svaren på de frågor hon eller
han fått sig tilldelade, observera av gruppen. Vederbörande svarade ock -
så på följdfrågor från examinatorn.
Då visade det sig, att de tre studentledarna samt en av flickorna var

verkligt duktiga, kunskapsmässigt sett, och att de hade god förmåga att
redovisa inhämtade färdigheter. Men de två andra mycket blyga flickor-
na, antingen kunde de inget, eller så var de alldeles för blyga för att svara
på den burduse lärarens följdfrågor. Deras svar var, om de över huvud
taget hade några, helt undermåliga. Och eftersom det var en gruppten-
tamen, så underkändes hela gruppen. Inte kunde några i en grupp få
godkänt och andra inte vid en grupptentamen? Att detta förfaringssätt
var riktigt, höll t.o.m. de tre studentledarna med om. Var det gruppten-
tamen med inbyggd betygssättning så var det. Så gruppen underkändes.
Hade studenterna i gruppen gått vidare, är jag ganska säker på, att jag
fått en reprimand av fakulteten, för säg ”egenmäktigt förfarande” eller
något liknande.
Men ingenting hände. De tre studentledarna och den ena flickan

hörde så småningom av sig på nytt. De gick upp och tenterade muntligt
och enskilt för mig och denna gång gick allt bra. De två blyga violerna
hörde tyvärr aldrig av sig, och det tyckte jag var synd. Vid ett tenta-
menstillfälle på en timma eller två kan man nämligen lära en elev mycket,
inte minst om de mest elementära och fundamentala växtfysiologiska
processerna. Det gjorde jag många gånger med andra elever, som inte
hade förstått så mycket av väsentligheterna under kursens gång.
Detta visste jag, därför att jag hade erfarenheter av att tentera både

sjömän och äldre hemmafruar, som egentligen inte hade den erforderli-
ga förkunskapsbasen för att ta emot en universitetsutbildning. Men man
kunde mycket väl få dem att begripa livsavgörande samband och
utslagsgivande livsprocesser, om man använde sig av ett annat språk än
det gängse vid universitetsundervisningen. Speciellt gällde detta, när man
under en muntlig tentamen kom på tumanhand med eleven i fråga och
tog sig ordentligt med tid.
Universitetsundervisningen bygger naturligtvis, och skall så göra, på

ordentliga och grundläggande gymnasiekunskaper. Ibland hände det, att
dessa saknades helt hos en del elever som togs in. På den tiden började
nämligen institutionerna få betalt efter antalet studenter på kurserna.
Detta var en mycket viktig faktor, som man naturligtvis inte fick ta hän-
syn till, när man antog sökanden till de olika kurserna. Dock kunde
undantag göras och gjordes också, så att kurerna från början nästan all-
tid var fulltecknade och kunde redovisas som sådana. Varje lärare viss-
te, att elever med otillfredsställande grundkunskaper alltid medförde en
massa extraarbete. Men man var också medveten om, att detta omhän-
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dertagande av elever med dåliga förkunskaper och att få dem igenom
kurserna med godkända betyg oftast återgäldades med mycket tacksam-
ma elever. Och finns det något mera tillfredsställande för en lärare än
just uppskattande elever?
Som kuriosa kan nämnas, att man för att popularisera universitets-

utbildningen i biologi på min tid organiserade 1-betygs-(20p.)kurser i
botanik för personer med endast arbetslivserfarenhet. Ett stort antal per-
soner sökte bl.a. många hemmafruar. Man fick bara ta in 50 elever även
om minst det dubbla sökte. Kursen startade med fullt elevantal, men
efter 3 veckor var det bara 3 elever kvar, och när tentamen skulle gå av
stapeln var det endast en elev som dök upp. Och vederbörande gick
redan efter en halvtimme ifrån tentamen och utan att lämna in något svar
på erhållna frågor.
Apropå gruppundervisningen så kom en del av de ledande personer-

na inom studentkåren efter ett tag fram till, att denna typ av undervis-
ning egentligen var helt felaktig. Då lärde man nämligen de arbetande
massorna att samarbeta och att arbeta i grupp. Det var till nytta bara för
kapitalisterna, som på så sätt kunde tjäna ännu mer pengar och suga ut
det arbetande folket ännu mera, om detta folk hade lärt sig att effektivt
arbeta tillsammans i grupp. Därför försvann de mest extrema formerna
i gruppundervisningen snabbt från institutionerna.
Men, om sanningen skall fram, så insåg jag och mina kolleger efter de

erfarenheter vi vunnit, att det där med gruppundervisning utan tvekan
kunde vara ett sätt att aktivera vissa personer, dock långt ifrån alla. Där -
för infördes en viss gruppundervisning i en del kursinslag på institutio-
nen. Någon grupptentamen blev det dock aldrig mera, åtminstone inte
så länge jag var studierektor och vice prefekt på institutionen. 
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Midsommarfirande 
i Minnehahaparken

I mitt nya jobb som forskarassistent upptäckte jag mycket snart, till min
stora förvåning, att växtfysiologisk kompetensen i vårt land angående
frosthärdighetsutveckling hos växter var nästa obefintlig. Och i Moskva
hade jag inte hittat något, som var värt att ta med hem för att ta efter.
Den kunskap som fanns i detta ämne i vårt nordliga land emanerade fak-
tiskt så långt tillbaka i tiden, som från gamle professor Bengt Lidfors da -
gar. Professor Lidfors blev professor i botanik både i Lund och i Uppsala
i början av 1900-talet. Han arbetade en del med frosthärdighet. Men han
var mest känd som socialistisk agitator med en omfattande publicering
både politisk och vetenskaplig. Men med Lidfors vänsteragitation hade
jag inga problem, även om jag befann mig på andra sidan politiskt sett.
Jag hade nämligen tidigt av min far fått lära mig att mycket klart skilja
mellan sak och person.
Det var endast min gode vän Aron Aronsson på Skogigs i Stockholm,

som höll på med just frosthärdighet. Detta trots att vinter- och frostska-
dor i vårt nordliga land ställde till med stora skador årligen på nyplan-
terad skog. Å andra sidan var det kanske just därför, som professor Bur -
ström i Lund fått pengar till ett projekt, att undersöka just dessa bekym-
mer för svenskt skogsbruk, och som jag blev anställd på. Det var också
denna brist på kunskap om kombinationen av växternas näringstillstånd
och varierande fysiologisk status med efterföljande skaderisker, som
gjorde att jag i 12 år kunde fortsätta att få forskningspengar till detta
projekt.
Om jag nu inte kunde finna något intressant i Sovjetunionen, som jag

kunde använda mig av, så fanns det kanske något användbart på andra
hållet. Av den anledningen tog jag familjen med mig 1978 och tillbring-
ade en sommar vid University of Minnesota i St. Paul. Familjen hyrde sig
ett hus där, och jag hittade en cykel i ett uthus och kunde cykla till min
institution dagligen. 
Det där med att cykla i USA var lite ovanligt på den tiden. Inte vid nå -

got tillfälle mötte eller såg jag någon annan cyklist. Dessutom var det så,
att när jag kom cyklande i en korsning, stannade bilarna i alla 4 rikt-
ningarna och släppte fram mig. Någon höger- eller vänsterregel fanns
inte. Man hade inte ens riktigt klart bestämt vid vilken sida av vägen
man skulle cykla. Jag fick olika råd och besked i denna fråga.
Hela institutionen där jag arbetade sysslade enbart med frosthärdig-
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hetsutveckling hos växter och jag lärde mig mycket både om teorierna
bakom och metoder att bestämma frosthärdigheten hos olika slags väx-
ter. Äntligen hade jag funnit något, som jag kunde kopiera och vidare -
utveckla, så att jag slapp uppfinna hjulet igen.
På labbet fick jag dela rum med en indier, Jiwan Palta. Han hade kom-

mit till USA för ett antal år sedan, gift sig och fått barn. Jag och Jiwan
blev snart mycket goda vänner, och det visade sig att Jiwans fru, Marie,
kom från Estland. Hon och hennes mor hade flytt från Estland till Sve -
rige. I Sverige hade de slagit sig ner i Lund (!) eftersom Maries mor var
läkare och hade fått tjänst vid stans lasarett. Själv hade Marie bott ett
tag i Lund, och lärt sig svenska och sedan fortsatt till USA och utbildat
sig där till statistiker. Allt detta bar naturligtvis fram till, att de båda
familjerna började umgås, och en vänskap etablerades som resulterade
under lång tid i besök och återbesök i respektive land. Bl.a. inbjöd jag
Jiwan som opponent vid något tillfälle, när en av mina doktorander på
Ultuna skulle disputera.
När jag och min familj hade varit i USA ett tag, blev det så småning-

om midsommar. De båda familjerna bestämde sig för att fira den gemen-
samt. Marie visste att berätta, att svenskarna i Minneapolis brukade
samlas till midsommar i Minnehahaparken med spelmän och folkdans
och med de flesta deltagarna i traditionella folkdräkter. Namnet på par-
ken hade indianska rötter. De båda familjerna bestämde sig för att åka
dit.
När vi kom till parken spöregnade det. Alla samlades inomhus i en

märklig byggnad, långsmal och trång och med mycket lågt till tak. Men
regnet fortsatte och så småningom började folk sjunga. Och det de sjöng
var gamla svenska folkvisor, allt med amerikansk accent. Regnet tilltog
allt mer och en nästan surrealistisk situation uppstod. Folk stod upp på
bord och bänkar, och i den låga byggnaden nådde de flesta mer än upp
till taket, och fick stå i en konstig ställning med huvudet böjt. Och så de
sjöng eller snarar skrålade ”Hälsa dem där hemma, hälsa Mor och Far”,
och tårarna rann i floder ner för deras kinder och droppade ner på bor-
den och ute fullkomligt vräkte regnet ner och paddrade (smattrade) på
plåttaket.
Men så klarnade det helt plötsligt upp och det blev en underbar som-

mareftermiddag och alla utomhusaktiviteter kunde ta sin början. Fio -
lerna kom fram och det ena folkdanslaget avlöste det andra på en liten
primitiv scen. Alla dansarna var klädda i folkdräkter från det gamla lan-
det. De båda familjerna satte sig på en lång bänk, så att alla fick plats
och tittade på uppvisningen.
Längst ut på bänken satte sig en äldre farbror. Efter ett tag uppmärk-

sammade jag, att farbroders satt och lyssnade på, när barnen stojade och
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vi föräldrar pratade och intog medhavd mat och dryck. Efter ett tag gick
jag bort till honom och frågade, om han pratade svenska. Ja, lite grand sa
farbrodern och berättade, att han hade kommit till Minneapolis från
Sverige för 50 år sedan. Jag frågade då, varifrån i Sverige han kom. Jo,
sa farbrodern, jag kommer från Lund! Men, sa jag, det gör ju vi också.
Ja, sa farbrodern, jag tyckte nog, att jag kände igen dialekten, när jag
hörde barnen.
Då blev det naturligtvis tid för presentation. Jag tog farbrodern i hand

och sa att jag hette Lars Christersson. Då var det som om hela farbro-
dern hajade till och så sa han, Lars Christersson, när jag var pojk i Lund
på 20-talet, var jag springpojke hos en slaktare i Katesund i Lund, som
hette just Lars Christersson. Då var det jag som hajade till, och så sa jag,
ja, det var min farfar. Så kom det sig, att jag hade åkt halva jordklotet
runt nästan och träffat en gammal farbror, som en gång i tiden hade varit
springpojke hos min farfar i Katesund i Lund på 20-talet.
Det visade sig att farbrodern var vice ordföranden i Svensk-Ameri -

kanska föreningen i Minneapolis. Jag och Kerstin blev på stubinen in -
bjudna till deras verksamheter och träffade där på många olika aktivite-
ter och en hel del intressanta levnadsöden.
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Annonsen

På skogsforskningsprojektet på Växtfysiologen i Lund om gran- och tall -
plantors frost- och torkhärdighetsutveckling vid olika näringsstatus
hade jag disputerat 1973. Projektet som sådant hade medfört en hel del
förändringar för mig. Dels hade mitt skogsintresse väckts till liv på nytt,
dels hade jag kommit i kontakt med en rad forskare på Skogshögskolan.
Den låg på den tiden fortfarande kvar i Stockholm.
Men nu, i slutet av 70-talet, var min barrträdsperiod över och en ny

skogsforskningsperiod randades, skulle det visa sig. Men denna gång
gällde det skogsforskning med prefixet löv i stället för barr. En naturlig
utveckling för en, som var barnfödd nästan vid och i Björnstorps och
Häcke bergas bok- och ekskogar, och som sett dessa allmänt ersättas med
monokulturer av gran. Men forskningsanslag till lövträdsforskning var
mycket marginella på den tiden.
Så därför, när en speciell liten annons om en ny Fältchef för det stora

Energiskogsprojektet (ESO) på Ultuna dök upp 1979 i tidningen Sko -
gen, small det till direkt. På så sätt blev det åter en gång så för mig, att
en liten, liten detalj fick helt avgörande betydelse för mig och min familjs
fortsatta livsöden. 
Situationen var följande. Det skogsforskningsprogram som jag arbe-

tade på, leddes dels av min professor Hans Burström i Lund, dels av pro-
fessor Torsten Ingestad på Skogshögskolan i Stockholm. Det var den
senare, som hade initierat det hela. Han hade en gång i tiden disputerat
för Burström i Lund, så ett fortsatt samarbete dem emellan var helt
naturligt.
I mitt arbete hade jag ofta kontakt med Torsten i Stockholm, och jag

besökte honom ett par gånger varje termin. Därvid kom jag också i kon-
takt med många andra doktorander, som jobbade på Skogis. En kontakt
som utmynnade i att också några av dessa besökte mig i Lund. Därvid
tog jag dem med mig ut i skogarna i Skåne och visade dem framför allt
fina bok- och ekskogar.
Så kom oljekriserna -73 och -79 och professor Gustaf Sirén på ”Sko -

gis” fick vind i seglen med sina energiskogstankar. Han resonerades så
här. Det som växer upp först och snabbast i en plantering av gran och
tall på ett kalhygge, är oftast olika arter av det stora pil- och videsläktet
Salix. Låt oss, istället för att förbanna dessa slyväxter och ha ett elände
med att ständigt behöva röja bort dem, för att gran- och tallplantorna
skall kunna utvecklas normalt, helt enkelt börja odla dem i rationella
planteringar. Detta var, vad det här var frågan om. Helt enkelt ett försök
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att hitta de trädslag, som var mest effektiva med att omvandla strål-
ningsenergin i solljuset till kemisk energi i form av cellulosa, d.v.s. ved.
Och detta på svenska marker och under svenska klimatförhållanden. Se
boken: Papperspopplar och Energipilar, som jag skrivit och som är en
detaljerad beskrivning av hur energiskogsodlingen utvecklades först i
Sverige och sedan i många andra länder.
Dessutom började vid denna tid sågspån från sågverken främst i norr

ersätta den allt dyrare oljan i många av våra fjärrvärmenät. Till detta
skall också läggas att klimateffekterna av ökad koldioxid i luften allt
tyd  ligare kunde påvisas. Professor Siréns Energiskogsprojekt följdes upp
av professorerna P-O Nilssons och Mårten Bentz´ Skogsenergiprojekt. I
båda dessa projekt flisades träd och buskar, toppar och grenar. Den
erhållna flisen eldades sedan upp för att producera värme och el. I för-
bifarten kan nämnas att flisen idag nästan helt har ersatt importerad olja
i våra fjärrvärmeanläggningar och minskat utsläppen av koldioxid avse-
värt. 
Det internationella engagemanget var en tradition, som professor Gus -

 tav Sirén redan från början introducerade på ESO. Han var dessutom en
av initiativtagarna, kanske den främste, till bildandet av ett internatio-
nellt samarbetsorgan inom bioenergiområdet. Samarbetet fick efter en
del turer namnet: IEA Bioenergy. 
Både metoder att odla energiskog och att utnyttja skogsrester i vad

som idag kallas Skogsenergi för energiändamål utvecklades således först
vid Sveriges Lantbruksuniversitet och spreds därifrån till olika europeis-
ka länder men även till länder utanför Europa. En avgörande orsak till
den mycket kraftiga satsning på flis i just Sverige var, att vi i vårt land
hade den fördelen, framför nästa alla andra länder, att vi redan när olje -
kriserna startade, hade ett väl utbyggt fjärrvärmenät i de flesta städer
och större samhällen. Pannorna till dessa nät eldades med olja och såg -
spån från sågverken. Producerad energiflis från såväl skogsenergi som
energiskog kunde således direkt tas tillvara och ersätta importerad olja.
Praktiskt taget alla andra länder kunde endast använda producerad flis
till elproduktion via vattenånga och turbiner med dåligt energiutbyte
och därmed också med ett relativt begränsat ekonomiskt utbyte. 
Ett trädsläkte som tidigt också väckte skogsägarnas intresse var pop-

pelsläktet, varav vi i Sverige har en representant nämligen aspen, Popu -
lus tremula. Strax efter första världskriget, hade världens ledande pop-
pelforskare organiserat sig i en sammanslutning som fick namnet Inter -
national Poplar Commission (IPC). Speciellt forskare från Mellan- och
Sydeuropa och USA och Kanada var aktiva inom denna sammanslut-
ning. Sverige var visserligen med, men gjorde inte något större väsen av
sig. På 80- och 90- talen började emellertid forskare vid ESO sedermera
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institutionen för lövträdsodling på Ultuna att aktivt deltaga i IPC arbe-
ten. Jag var under en följd av år styrelsemedlem i denna sammanslut-
ning. 
Professor Sirén fick en del forskningsmedel sig tilldelad 1976-77 till

Energiskogsprojektet, men de stora anslagen kom från och med 1978
och framåt. Man satte igång med bl.a. fältförsök i södra och mellersta
Sverige. Samtidigt började ett nytt ämnesområde dyka upp i skogsforsk-
nings-sammanhang, nämligen ekofysiologin. Det är ju så i forskarvärl-
den, man håller på med i stort sett samma saker hela tiden, men man
kallar det lite olika saker. Detta kallas för utveckling.
Vid Skogshögskolan i Stockholm var mina goda vänner, Sune Elow -

son, Sune Linder, Kurth Perttu drivande i ekofysiologins utveckling. I
Lund var det jag som drev den. Naturligtvis var jag livligt påhejad av
mina vänner på Skogis. Dessa var alla doktorander, ansågs lovande, och
inordnades snabbt i professor Siréns stora energiskogsprogram. Snabbt
blev dessa tre också invalda i Energiskogsprojektet styrelse.
På Växtfysiologen i Lund hade jag så småningom blivit universitets-

lektor, studierektor och vice prefekt. Här satt jag och föreläste år ut och
år in, om i stort sätt samma saker, allt på en ganska låg nivå. År efter år
vände jag på bibban med alla ”overheaden”, för de grundläggande, växt -
fysiologiska sanningarna ändrade som bekant inte så mycket på sig över
tid. Den ena studentkullen efter den andra kom och gick. Vissa studen-
ter kom man ihåg, vissa till och med kunde man namnet på. Då var det
svårare att komma på, om man kom ihåg dem för att de varit speciellt
duktiga, eller speciellt dumma.
Hela tiden höll jag kontakt med mina lärare och goda vänner på Sko -

gis. Jag försökte också följa med vad som hände inom det praktiska
skogsbruket. Det var ju inom det, man skulle kunna komma att tilläm-
pa resultaten av mina tidigare undersökningar. Jag försökte följa med
genom att läsa en del skogstidskrifter, som jag hade sett till att institu-
tionen prenumererade på.
Vid ett tillfälle när jag satt och bläddrade i tidningen Skogen, upp-

täckte jag en liten annons långt bak i tidningen, där det stora Energi -
skogsprojektet (ESO) på Skogis sökte en ny Fältchef. Jag visste, att mina
goda vänner satt i styrelsen för detta projekt. Jag ringde upp professor
Sirén och förhörde mig. Jag tog också kontakt med mina vänner. Jo, jag
kunde ju alltid söka, men de gjorde klart för mig, att skulle jag söka,
skulle jag också absolut vara beredd på att flytta till Uppsala, om jag fick
tjänsten. ESO hade just i den vevan följt med flytten av en del av
”Skogis” till Ultuna.
Jag cyklade hem till Drätselgränden, där vi då bodde. Stort familjeråd.

Kerstin och Katarina mycket för. Albert direkt emot. Jag flyttar aldrig
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från kompisarna, löd motiveringen. Jag tänkte. Jag förstod redan från
början att sökte jag jobbet som Fältchef för det stora Energi skogs -
projektet, skulle jag ha stor chans att få det. Speciellt nu då alla mina
kompisar satt med i styrelsen. Dessutom hade jag träffat professor Sirén
vid ett par tillfällen och visste, att professorn själv var mycket intresse-
rad av växtfysiologi. Professorn menade till och med, att skulle han göra
om sin utbildning, skulle han också bli växtfysiolog. Men det sade han
kanske till alla andra ämnesföreträdare också. Vad visste jag?
Professor Gustaf Sirén hade dessutom hållit ett par föreläsningar på

Växtfysiologen i Lund. Redan från början hade kemin stämt. Vi båda
hade dessutom höga militära befattningar inom de finska resp. svenska
reservofficerskårerna. Dessutom hade professorn erfarenheter från fins-
ka vinterkriget, erfarenheter som han mer än gärna delade med sig av,
och som jag gärna lyssnade på.
Det var med andra ord krattat i manegen för att jag skulle få tjänsten

som ny Fältchef för ESO. Men samtidigt skulle det innebära, att jag och
hela familjen skulle bryta upp från allt vi hade i Skåne. Bryta upp från
det gamla landet, som Wilhelm Moberg säger i Utvandrarna. Helt plöts-
ligt skulle vi försöka finna oss till rätta i Uppsala, en stad som vi egent-
ligen inte visste så mycket om. De hade ett bandylag, Sirius, i allsvens-
kan, men det var ju allt, och så hade de visst ett universitet där också
(hm!).
Jag sökte jobbet som Fältchef tillsammans med 7 andra och jag kalla -

des till intervju. Professor Sirén var på resande fot i USA, så intervjun
leddes av Projekt ESO:s sekreterare Skogsmästare Nils-Gustaf Forsberg
och projektets ekonom, Jägmästare Kjell Holländer. Den senare var till-
satt i styrelsen av rektor för att hålla ett öga på professor Sirén. Hans
ekonomiska utsvävningar blev ibland lite väl vidlyftiga, tyckte universi-
tetets administration så därför denna uppföljning. 
Jag minns inte så mycket av intervju, men en sak kommer jag ihåg.

Kjell Holländer frågade efter ett tag, då alla formalia var avklarade, vad
jag hade för utbildning i ekofysiologi. Som tidigare omtalats var just
ekofysiologi ämnet på modet för dagen. Jag förstod mycket väl hela
sam manhanget, så jag dröjde något med svaret. Efter en stund svarade
jag: Ingen. Båda intervjuarna lyfte på ögonbrynen, och jag såg på dem
att de tänkte: Men Herre Min Gud, det är ju för att du är bra på ekofy-
siologi, som du är här. 
Här hade naturligtvis mina goda vänner varit aktiva och informerat

intervjuarna om, vad de skulle lägga tonvikten på vid utfrågningen. I
denna sitter nu den sökanden och påstår, att han inte har någon utbild-
ning i just detta ämne, som alla ansåg så viktigt för hela projektet. Inte
konstigt att intervjuarna höjde ögonbrynen.
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Men, sa jag, jag har i flera års tid arbetat fram ekofysiologiska dok-
torandkurser och lett alla dessa på institutionen. Ett visst lugn spred sig
över intervjuarnas ansikten. Senare förklarade jag, att ekofysiologi fanns
inte på min tid som begrepp, då jag utbildade mig. Det var något som
framtidsinriktade biologer, bl.a. jag i Lund, hittat på under senare tid.
Men framför allt hade några på Skogsfakulteten i Uppsala med Sune
Linder och Sune Elowson i spetsen varit aktiva i denna utveckling.
Jag fick jobbet som Fältchef, ett jobb som jag egentligen inte visste ett

dugg om och vad värre var inte kunde något om heller. Helt plötsligt
skulle jag, som teoretisk docent i växtfysiologi och växtanatomi, bestäm-
ma plöjningsdjup, ev. herbicidanvändning, gödslingsintensiteter, ogräs-
bekämpningsmetoder, tidpunkt för sticklingsskörd, klonpreferenser,
sticklingslängder och mycket, mycket annat. Saker och ting som jag inte
visste ett ”skit” om, och vad värre var, inte hade någon som helst prak-
tisk erfarenhet av heller. Inte undra på att administrationen på SLU tyck-
te, att det var konstigt att någon ”utombyare” fått jobbet som fältchef
för det stora ESO-projektet. Det hade ju funnits lämpliga kandidater
inom de egna leden på Ultuna, tyckte ledande administratörer. De hade
egna påläggskalvar, som de nu hade svårt att placera.
Men som den flexible person jag var och är (!), fann jag snabbt på

råd. Jag tog omedelbart kontakt, eller rättare sagt professor Sirén, som
anade varthän det lutade, såg till att jag fick kontakt med dem, som
kunde det praktiska hantverket, och som kunde lära upp mig. I de teo-
retiska delarna av odlingsproblematiken var jag väl förbered.
De som lärde mig att odla just pil var framför allt chefen för och grun-

daren av Salixprodukter AB i Heberg Rune Carlsson, skogsmästare Kjell
Åman i Gällivare, som en rad somrar hyrdes in av ESO. Detta gjordes
delvis för att hjälpa mig till rätta med de praktiska tillämpningarna.
Dessutom ingrep förtjänstfullt platschefen på ESO:s försöksstation på
Malmön nära Köping, skogstekniker Gunde Fryk i den praktiska utbild-
ningen. Jag sa som det var, jag kan ingenting om det här praktiska, så nu
får ni lära upp mig. Och det gjorde de verkligen. Eftersom jag både
kunde ta och ge, så blev det inga som helst problem, däremot livslånga
vänskapsband. Dessutom kom här min omfattande ledarskapsutbild-
ning inom det militära synnerligen väl till pass.
Tidigare har omtalats att Linné flyttade från Lund till Uppsala för att

det fanns mer pengar där att hämta. Huruvida han lyckades i förhållan-
de till de ekonomiska förutsättningar han ställdes inför i Lund, har jag
inte riktigt klart för mig. Men Linné tycks, som bekant, ha klarat sig
mycket väl.
För min del blev det som att flytta från byns fattighus till slottet. Jag

var ju docent och universitetslektor i Lund med ordinarie lön, plus mel-
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lan 10 000 och 20 000 kr per år som bidrag till pågående forskning. På
Ultuna blev jag helt plötsligt ansvarig för en årlig budget på... 5 miljo-
ner kronor. Det var annat det. Helt plötslig öppnade sig världen för mig.
Helt plötsligt fick jag utlopp för all den kreativitet som fanns inneboen-
de.
Men det hela betydde också, att jag och hela familjen måste flytta till

Uppsala. Nåväl, det gick ganska bra det också, hustru Kerstin och Kata -
rina trivdes utmärkt redan från början. För sonen Albert var det lite
besvärligt i början med ett olyckligt skolval, som föräldrarna inte riktigt
begrep. Men det rättade till sig så småningom, när han väl kom in på
Katedralskolan i Uppsala.
För min egen del var det rena himmelriket. Här var jag helt plötsligt

omgiven av kolleger på SLU, som talade samma språk som jag. Ja, av
kolleger i en rad andra discipliner än min egen och som med glädje hjälpte
mig lösa än det ena än det andra problemet. Det var mycket som jag inte
visste om jordmån och insektsangrepp, om gödslingseffekter och skör-
detidpunkt, om ogräsbekämpning och viltskador. Inga problem, det var
bara att lyfta på luren, så fick man besked om det allra senaste på forsk-
ningsfronten i det ena eller det andra avseendet. Å andra sidan hjälpte
jag gärna kolleger, som frågade om fotosyntes, jonupptagning, transpi-
ration, fenologi, frosthärdighet mm, mm.
Och så Upplands underbara natur till allt detta. Med skogen i norr,

denna fantastiska skärgård i öster, och så slätterna i söder och väster. Till
det kommer jakten, i vilken jag, då jag flyttade till Uppsala bytte ut en
relativt svag kronhjortspopulation på Romeleåsen i Skåne, mot ett under
vissa år mycket rikt älgbestånd i Uppland. I övrigt var alla andra jakt-
förhållanden lika. Det enda jag saknade och saknar i Uppsala var och är
väl egentligen ett anständigt allsvenskt fotbollslag, speciellt på gamla
dar, då jag kom att bo 400 m från ”Studenternas”.
Det var bara administrationen på SLU, som jag hade problem med

och som jagade mig. Men så småningom hade även jag mobiliserat mina
styrkor och kunde gå till motangrepp. Speciellt när jag blev professor,
blev det bättre. Även om administrationen polisanmälde mig för bedrä-
geri, så hade de inget för det, för tjii fick de, och det så det small i byg-
get. Men mera härom senare.
Summan av hela den här kardemumman blev, att åter en gång upp-

levde jag att en liten, liten detalj, i det här fallet en liten oansenlig annons
långt bak i en skogstidskrift, påverkade en persons, ja en hel familjs
vidare livsöden. Jag funderar ofta på, vad som skulle ha hänt om jag inte
sett den puttelilla annonsen i Tidningen Skogen. Och vad som hänt med
mig och min familj om vi stannat kvar i Lund.
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Badbyxorna

Det var inte bara inom Sverige, som oljekriserna på 1970-talet satte sina
spår i samhället och inom forskarvärlden. Många andra länder var lika
beroende av olja som Sverige, och de började också se över samspelet
mellan sin energi- och forskningspolitik.
Många av forskarna vid Energiskogsprojektet (ESO) på Ultuna var

internationellt aktiva och internationellt engagerade. Dessutom var de
flesta av oss lite resgalna, som de flesta forskare är och skall vara, där-
för att det internationella samarbetet är idag en viktig del av allt forsk-
ningsarbete. 
Den tradition som Gustaf Sirén introducerat fullföljdes i allra högsta

grad av hans efterträdare och medarbetare. Professor Kurth Perttu ledde
under många år det meterologiska samarbetet inom IUFRO. Professor Lisa
Sennerby-Forsse var ansvarig för koordineringen av IUFRO:s skogspro-
duktionsforskning. Det gjorde hon så bra att hon år 2006 utsågs till
SLU:s nya rektor, men mer om detta senare. Universitetslektorn och
sena re prefekten Stig Ledin arbetade med samarbetet inom IEA på mark-
sidan. 
Jag var ansvarig för Short Rotation Forestry (SRF) inom både IUFRO

och IEA och styrelseledamot av IPC och kunder således samordna pro-
jekt om SRF inom alla de tre organisationerna. Detta resulterade i att jag
tog initiativet till och var ansvarig ledare för konferenser i bl. a. Belgien,
Australien, Filipinerna, Indien (Himalaya), Kanada och USA. Den natio-
nella grenen av IPC i Sverige heter Nationella Poppelkommissionen
(NPC), vars ordförande jag var i många år. Idag heter NPC:s ordföran-
de Dr Lars Rytter, Ekebo, Skogforsk. Denne Lars är också bördig från
ESO på Ultuna.
ESO-personalens internationella engagemang innebar naturligtvis ett

oändligt resande och mycket tid tillbringades utomlands. Minst en gång
varje höst och en gång varje vår deltog ledande ESO-personal i konfe-
renser antingen i Sverige eller utomlands. På våren var det inga svårig-
heter att hitta lämpliga tidpunkter för dessa konferenser, men på hösten
var det lite annorlunda. På den tiden, med det här redovisade starka
svenska arrangemanget, var det helt otänkbart, att lägga en konferens i
anslutning till tredje veckan i oktober. Också tiden närmast före och
tiden närmast efter var bekymmersamma. Det gick till sist så långt, att
även utlandet tog hänsyn till detta förhållande och ansåg, att hela okto-
ber månad var en direkt omöjlig konferenstid. Det fanns ju det, som var
viktigare än internationellt samarbete, tyckte en del, speciellt svenska
älg jägare.
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Vid ett tillfälle under slutet av 80-talet var en konferens inom IEA för-
lagt till Tacoma strax söder om Seattle i Nordvästra USA. Lisa Sennerby-
Forsse (växtanatom), Stig Ledin (”jordgubbe”) och jag skulle deltaga
som representanter för ESO. På den tiden flög man från Sverige vid en
sådan tidpunkt, att man landade i USA någon gång på förmiddagen. Nå -
gon kunde sova någon timme på planet, men mer blev det inte. Man lan-
dade ganska trött, men man försökte att hålla sig vaken tills fram mot
kvällen och gick sedan tidigt till sängs, för att vara pigg och nyter dagen
därpå, då konferensen började. Detta var det vanliga tillvägagångssättet.
Den här gången hade vi tre ESO-medarbetare haft medvind och lan-

dade före tidtabell i Tacoma. Stig hade stämt möte med en amerikansk
”jordgubbe” och försvann omedelbart. Lisa och jag åkte till vårt hotell
för att checka in. Men det var för tidigt på förmiddagen, våra rum var
inte färdigstädade, så vi fick vänta på att kunna ta rummen i besittning.
Vad göra?
Det visade sig, att det låg ett badhus strax intill och Lisa föreslog, att

vi skulle gå dit. Sagt och gjort. Bagaget lämnades i hotellvestibulen, och
baddräkter inköptes på badhuset. Bassängen såg inbjudande ut och Lisa
och jag simmade några vändor.
I direkt anslutning till badbassängen låg en inomhusarena för friid-

rott. Jag, som en gång i tiden varit intresserad av friidrott och löpning
sprang några varv på löparbanan. Efter ett tag hade Lisa fått nog och
gick tillbaka till hotellet för att se om rummen var klara. Jag stannade
kvar och simmade några vändor till.
Efter ett tag var även jag nöjd och tänkte gå hem. Men då såg jag en

skylt, där det stod STEAM BATH. O, vad bra tänkte jag, äntligen skulle
jag få uppleva en ångbastu, vilket jag inte tidigare gjort. Visserligen
fanns det på min tid i Lund ett turkiskt bad på badhuset i staden, men
jag hade aldrig haft möjlighet att gå dit in. Bada bastu på både svenskt
och finskt vis, var jag mycket förtjust i, men ångbastu var något nytt.
Utanför bastun var det uppsatt en mängd krokar, där det hängde

badattiraljer. Jag tog av mig badbyxorna, hängde upp dem på en av de
lediga krokarna och gick in. Så fort jag kom in slog ångan emot mig,
glasögonen immade igen och jag såg inte ett dugg. Jag kände mig för
med händerna och tyckte mig förnimma en ledig plats på en bänk vid
ena väggen, där jag slog mig ner. Som i dimma såg jag, att det satt fullt
med folk runt väggarna på bänkar i hela bastun, och jag hörde hur några
tjejer fnittrade borta i ena hörnet. Tänk, tänkte jag, att tjejer är sig lika
över hela världen, alltid detta fnitter, överallt hör man dem... men tjejer...
snabbt försökte jag få bort så mycket av imman på glasögonen, att jag
åtminstone kunde skymta den rådande situationen.
Och där satt jag, Lasse Krister från Veberöd, spritt språngande naken
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i en ångbastu i Tacoma, USA, med fullt med herrar, men också med
damer och tjejer och alla i baddräkt. 
Vad göra? Snabbt som tanken rusade jag mot utgången, följd i dörren

av alla bastubadarnas skrattsalvor. Jag fick snabbt tag i mina badbyxor
och försvann ut i omklädningsrummet. Men jag hann kasta en snabb
blick på allt, som hängde på de där krokarna utanför ångbastun, och det
visade sig, att där hängde bara badhanddukar och badrockar, inga bad -
dräkter. 
Jag hade agerat som i Sverige. Går man in i en bastu, tar man av sig

badbyxorna. Men tydligen inte här och framför allt inte, om det är en
gemensam bastu för både herrar och damer. Väl ute på gatan, väl påpäl-
sad, skrattade jag hejdlöst åt den situation jag hade försatt mig i. Men
inte för någon har jag tidigare berättat denna historia. Inte för Lisa och
absolut inte för Stig.
Men konferensen då, vad blev det av den? Ja, amerikanerna försökte

sig på något nytt denna gång, och tankegången var nog riktig. Man för-
sökte att ersätta det normala harvandet med beskrivandet av metoder
och uppräknandet av resultat, den ena forskaren efter den andra, med
något annat. Man försökte med korta summeringar av var och en, och
sedan en allmän debatt mellan de närmast sörjande. Intentionen var nog
god, men många av deltagarna var inte ordentligt informerade, utan vi
gick på som vanligt till arrangörernas stora förtrytelse.
Det var förresten första gången som jag offentligt redovisade mina

höga Långa-Veka resultat, de som ligger på en produktion av vedbio-
massa över mark på 30 ton TS och över per hektar och något visst,
gynnsamt år. Och då som nu, var det ingen, som trodde mig. Ingen för-
stod, att man med mycket tät plantering av snabbväxande Salix- och
Populuskloner och med bevattning och gödsling på ren sandmark, så att
rötterna får god tillgång på syre trots intensiv bevattning, kan produce-
ra upp mot 100 m3 ved per hektar vissa gynnsamma år. 
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Skjortan

Vetenskapligt oinitierade och pedagogiskt obevandrade politiker ”spräng -
de” i början av 70-talet sönder och samman dåvarande Skogshögskolan
i Stockholm. Bitarna spreds ut över landet. En del hamnade i Umeå, en
del i Uppsala (Ultuna), en del i Garpenberg, ja, t.o.m. Alnarp fick så
småningom sin beskärda del. Än i dag lider svensk skogsforskning och
undervisning av denna dumhet. Men berörda forskare och undervisare
har försökt och försöker i dag att göra sitt bästa för att hålla ihop och
förta effekterna av detta tilltag. Orsaken till denna utflyttning var rent
regionalpolitisk. Tänk vilket världscentrum för avancerad skogsforsk-
ning ”Skogshögskolan” skulle kunna ha varit i dag om hela Skogshög -
skolan hade flyttats till Umeå, alternativt till Ultuna eller Alnarp.
Några år efter det att Skogshögskolan i Stockholm hade utlokalise-

rats, som det så vackert hette, befann jag mig som Fältchef vid ESO på
Skogsfakulteten på Ultuna. Till mångas förvåning hade jag som bekant
fått denna tjänst. På så sätt inträffade det märkliga, att en teoretisk do -
cent i växtfysiologi i Lund, blev innehavare av en tjänst i praktisk energi -
skogsodling på Ultuna.
Men jag tillträdde tjänsten och snabbt lärde jag mig det där med att

plöja och harva och så och sätta pinnar i marken. Inte för att det var
enkelt, utan därför att mycket snabbt kom jag underfund med att hela
universitetet i Ultuna var fullt med folk, som kunde de där med plöja och
harva och så. Och att prata och fråga och be om råd var en av mina allra
starkaste grenar.
Mycket snart framkom att många delar av det arbete, som jag var satt

att leda, hade sina rötter i den teoretiska växtfysiologin. Dessutom hade
jag tack vare en utmärkt reservofficersutbildning vid Ingenjörstrupperna
i Eksjö och Solna fått kunskaper om och erfarenheter av transporter och
maskiner av allehanda slag, tillika med en avancerad ledarskapsutbild-
ning. Tidigt kunde jag konstatera, att den ledarskapsutbildning, som jag
fick vid Kadettskola på Ing 1 i Solna och senare vid kompani- och batal-
jonchefskurser på Ing 1 och Ing 2 i Eksjö, vida översteg i kvalitet de som
universiteten i Lund och Ultuna förmedlade.
Jag började snabbt känna mig säker i sadeln. När därför kollegerna i

Garpenberg något år efter tillträdet till den nya tjänsten på Ultuna, in -
bjöd mig att hålla föreläsning för jägmästarstudenterna, tackade jag med
glädje ja. Om sanningen skall fram, hade jag från början själv haft vissa
tankar om att satsa på att bli jägmästare. Bland annat hade jag flera års
skoglig praktik, förlagd till olika delar av Sverige från Dalby Kronopark
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i södra Skåne till Iggesunds AB:s skogsarbetarby i Skån i norra Häl -
singland och till Billeruds sågverket i Grums i Värmland. Problemet var
att studentbetyget var för klent, vilket berodde på mycket speciella orsa-
ker, ansåg jag. På den tiden var inträdeskraven till Skogshögskolan så
höga, att stort A i alla ämnen vissa år inte räckte till. Man var tvungen
att ha kompletterande universitetsutbildning dessutom för att komma in
på Skogis, informerades jag om.
Nåväl, hur som helst, jag var inbjuden som föreläsare till jägmästar-

kursen i Garpenberg och jag skulle åka dit och verkligen lära dessa unga
skogsstudenter vad skogsbruk egentligen var för något, och vilka teore-
tiska växtfysiologiska sanningar som låg bakom. Jag var dessutom gans-
ka säker på att lyckas, eftersom jag hade en mycket lång tid bakom mig
som föreläsare vid Växtfysiologen i Lund och som faktiskt en del stu-
denter hade tyckts gilla. Självförtroendet var således på topp.
Föreläsningen började med de vanliga preludierna. Kursledaren häl-

sade föreläsaren välkommen och sade något roligt om, att det var ju
trevligt att en skåning kom upp till Bergslagen och föreläste, om hur
skog skulle odlas och skötas. Föreläsaren log med, utan kommentarer
och jag påbörjade föreläsningen.
Det var som vanligt. Några studenter verkade intresserade, medan de

flesta mest verkade sitta av ytterligare en föreläsning. Jag förstod, att här
fick lite specialinsatser sätta in för att få fart på flickorna och pojkarna.
Och efter ett par provocerande uttalanden, om svenskt skogsbruk och
speciellt om den svenska granskogsmaffian härjningar, och några lustifi-
kationer om pilar i skogen och brandSiréner och dylikt, hade jag fått
auditoriet i min hand, trodde jag.
Föreläsningssalen var nybyggd och en sådan, där åhörarbänkarna är

placerade på ett sluttande plan ner mot katedern och svarta tavlan,
unge fär som i en gammeldags amfiteater. Medan de flesta studenterna
tycktes lyssna, såg jag i ögonvrån, att längst uppe i ett hörn till höger i
salen satt två unga flickor och …stickade och pratade. Det lustiga är, att
när folk stickar så rörs armbågarna upp och ner, och de här flickorna
kunde verkligen sticka. Deras armbågar for upp och ner som ”lärke-
vingar” som man säger i Skåne, samtidigt som själva stickorna blixtra-
de till ibland.
Nåväl tänkte jag, jag får väl lägga på ett kol till för att få deras upp-

märksamhet också. Jag höjde röste något, gestikulerade ännu mer än
vanligt, vände mig allt mer tydligt upp mot hörnet där flickorna satt.
Men det hjälpte inte. Armbågarna flög om möjligt ännu snabbare upp
och ner och stickorna blixtrade till lite då och då.
Jag är av den där typen som aldrig ger mig, så jag höjde rösten ännu

några snäpp, lade in ytterligare ett par provocerande uttalanden och ges-
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tikulerade om möjligt ännu mera. Men inget hjälpte. Till sist gav jag
upp. Tusan också, tänkte jag, tänk att jag inte fick fart på de där töser-
na.
Dubbelföreläsningen var över, och som vanligt stod det en liten kö av

studenter nedanför katedern, som det alltid brukar göra, när jag föreläst.
Studenter, som av artighetsskäl eller av blygsel inte velat avbryta förelä-
saren, trots uppmaningar, med frågor under själva föreläsningens gång.
Och till min förvåning ser jag i ögonvrån, att längst bak i kön står de två
stickande flickorna. Hoppsan, tänkte jag och sträckte på mig, har jag
likväl fått fart på de där två damerna. De har stickat, men ändå lyssnat
uppmärksamt och så intresserat, att de nu vill ställa frågor. Undrar verk-
ligen vad det är som intresserar dem.
Snabbt som ögat klarade jag av de studenter, som stod före flickorna

i kön, och gav dessa studenter några korthuggna svar. Och så var det
flickornas tur. Det skall bli väldigt intressant att höra, vad de är intres-
serade av, tänkte jag. Nå, sa jag till flickorna när de stod framför mig,
vad kan jag hjälpa damerna med? Jo, sa den ena, vi ville bara …och så
tystnade hon. Men den andra fyllde i. Jo, vi tycker, att du har en så snygg
skjorta, vi bara undrar var du har köpt den?
Ja, jag hade för en gång skull inte något intresseväckande, uttöm-

mande och vetenskapligt korrekt svar på dessa studenters intelligenta
och helt adekvata fråga, utan packade ihop och åkte hem till Uppsala
med ett något stukat pedagogiskt självförtroende.  
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Den randiga ”lappen”

Det sades från början, att energiskog i form av Salixplanteringar skulle
odlas på sådan mark, som lantbruket inte kunde använda sig av och på
områden, där det inte var lönsamt att plantera konventionell skog. Detta
innebar, att etableringar av energiskog fick ske på nerlagd jordbruks-
mark, på skogliga impediment, i sumpmarker och på torvmossar av
varierande slag. Just det senare visade sig vara mycket intressant.
Sverige har 6 miljoner hektar torvmossar, så det var naturligt, att just

dessa markområden kom i fokus. Speciellt utbrutna torvmossar, där man
lämnat kvar ett metertjockt torvlager, ansågs som utomordentliga för-
söksområden. Erfarenheter kunde också inhämtas från Finland i denna
fråga. Problemen med dessa torvmossar var, att praktiskt taget alla var
av Sphagnumtyp, vilket innebar att torvens pH låg på 3 eller strax över.
Salixbuskar behöver ett pH av minst 5,5 för att växa väl.
I Sverige finns det dessutom en mossetyp, som kallas för Carex -

torvmosse, med ett pH omkring 6 och som är mycket näringsrik. Sådana
områden är idag oftast redan uppodlade antingen med jordbruksgrödor
eller med mycket snabbväxande granplanteringar. Ett problem som är
gemensamt för båda typerna av mossar är, att de är sommarfrostlänta,
men det är ju en av orsakerna till att det utbildats mossar just på dessa
områden.
Stora energiskogsförsök lades ut i slutet av 70-talet på Stormuren i

Jädraås med personal från SLU i Uppsala. Samtidigt testade dåvarande
Domänverket, nuvarande Sveaskog, en rad olika växtmaterial och
odlings metoder för energiskog på Finnmossen i Västmanland. Energi -
skogs-projektet på Ultuna testade själv samma saker på en utbruten
torv mosse i Sösdalatrakten i Skåne, på den sk. Mellby mosse. Den mos-
sen har under många år, bl. a. under andra världskriget, försett skånska
egna hem med bränsle, så även nedtecknarens av dessa rader. Området
var mycket väldränerat med cirka en halv meter torv kvar ovan den
underliggande mineraljorden, som, vilket oftast var fallet i en torvmos-
se, utgjordes av en gammal sjöbotten. Problemet var, att torvmossen var
en Sphagnumtorv-mosse med ett pH på torven på strax över 3.
På den tiden hade man på SLU i Uppsala arbetat fram metoder att

titrera fram den mängd kalk, som en mark behövde kalkas med, för att
man skulle uppnå ett tillfredsställande pH för den tänkta grödan i fråga.
Metoden var alldeles ny och eftersom Energiskogsprojektets grundare
och ledare på den tiden, professor Gustaf Sirén, alltid var på alerten och
snabb tog till sig nya idéer, skickades Fältchefen dvs. jag, ut att hämta
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hem markprover från Mellby mosse. Dessa markprover titrerades sedan
på Markvetenskapliga institutionen på Ultuna. Resultaten av titrering-
arna var så intressanta och anmärkningsvärda, att professorn höll dem
för sig själv.
På den tiden hade Skogfakulteten vid SLU ett antal Försöksparker

från norr till söder. Den längst uppe i norr var förlagd till trakten av
Gällivare. Den bar det fantasieggande namnet Ätnarovas Försökspark.
Denna park leddes av en skogsmästare, som tidigare samarbetat mycket
med professor Sirén och vars skicklighet på skogsodlingsområdet och
vars noggrannhet i försöksutläggningen var vida känd och respekterad. 
Odlingssäsongen är dock kort i Gällivare, och även om mycket pap-

persarbete måste genomföras på en försökspark, även då träden inte
växer, blev det tid över. Speciellt våren kunde vederbörande Skogs mäs -
tare tänka sig tillbringa i den svenska söder. Detta utnyttjade professor
Sirén. Varje vår under 1980-talets första hälft kom Skogsmästaren, eller
”Lappen”, som medarbetarna i Halland snabbt döpte honom till, ner till
södra Sverige, för att leda utläggningen av försök och tester av nyfram-
korsade Salixkloner på olika marktyper.
På så sätt kom Lappen även till Mellby mosse. Mossen var stor, unge-

fär 100 hektar och ägdes av två markägare. Den delades på mitten av ett
nästan bara tänkt dike. Bara den ene markägaren var intresserad av
energiskog. Lappen åkte dit våren 1978 och anlade det första testförsö-
ket. På sommaren året därpå kom projektets Fältchef, dvs. jag dit och
skulle inventera tillslaget i det utlagda försöket. Jag hittade det inte, trots
att det var mycket noggrant inprickat på försökskartan. Där det skulle
vara planterat, fanns inte en planta. 
Men på andra sidan diket växte det faktiskt Salixplantor. Kanske inte

så konstigt eftersom hela försöket var anlagt på fel sida av det mer eller
mindre utplånade diket, alltså på grannmarken. Det var nog inte så
märkligt att försöket hade hamnat några meter fel där ute på den vida
mossen utan ägogränserna utmärkta. Hade man inte en mycket detalje-
rad karta var det lätt att komma fel.
Problemet var, att ägaren till den mark, där försöket nu var utlagt,

inte var det minsta intresserad av energiskog, snarare tvärt om. Där
växte plantorna inte bra, med de hade åtminstone överlevt. Fältchefen,
som var som bekant en nyanställd akademiker från Lund, och helt ovan
att hantera sådana praktiska förhållanden, rådgjorde med professor
Sirén, om hur de skulle förfara. Glöm det och låt det självdö, sa profes-
sorn. Och rätt fick han, både bildlikt och reellt. Efter några år fanns inte
en levande planta på försöket. Den förfördelade markägaren hörde hel-
ler aldrig av sig.
Orsaken till att plantorna dog var det låga pH, så nu skulle det kal-
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kas men på rätt sida av diket. Man hade ju tagit prover på torven och
titrerat, så man visste hur mycket kalk som behövde spridas för att göra
området brukbart. Hur mycket preciserades aldrig, bara att det var
mycket. Det fanns t.o.m. de som hävdade, att man talade här om upp till
20 ton kalk per hektar och ännu högre, men det kunde väl inte vara möj-
ligt. En normalgiva på en jordbruksmark, som behöver kalkas, är 3-5
ton per hektar.
Nåväl, Lappen skickades dit, kalk hämtades från närbelägna Igna -

berga kalkbrott. Hur mycket var det egentligen ingen som riktigt fick
reda på. Professorn viste naturligtvis och så Lappen.
Torvytan, som skulle kalkas, var helt kal, inte en växt så långt ögat

nådde. Man började med att plöja och harva området. Det här var på
våren och torven var ordentligt uttorkad, och var den inte det, så blev
den det efter plöjning och flera harvningar.
Lappen hade hyrt in en traktor. På den tiden var det ej så vanligt med

en hel hytt på traktorn, men det skulle finnas en sk. störtbåge på alla.
Det innebar, att föraren delvis var skyddad från skador, om traktorn
välte. Han var dock helt oskyddad för väder och vind. Under plöjning-
en, men framför allt under harvningen i båda riktningarna, rök torven
något enormt, vilket innebar, att Lappen blev alldeles svart i ansiktet.
När sedan all kalken spreds, rök det minst lika mycket av den, varför

Lappens ansiktsfärg snabbt skiftade från svart till helt vitt. Inte nog med
det, efter ett tag började det dessutom att regna, och Lappen, som inte
hade någon mössa på sig, blev så blöt i håret, att vattnet rann ner i ansik-
tet på honom.
Just i det ögonblicket dök Fältchefen upp och än idag förbannar jag

mig för att jag inte hade någon kamera med mig. Då hade jag nämligen
kunnat föreviga ett ansikte, som var randigt uppifrån och ner med öm -
som vita och ömsom svarta ränder, som i vissa fall obemärkt gick över i
varandra. Det kunde ha blivit årets bild. Ja, Lappen såg ut som en fot-
bollströja från Landskrona BIOS i ansiktet.

Post scriptum. Så småningom planterades området med Salix och fram
på förhösten lyste hela fältet gult som ett rapsfält gör tredje veckan i maj
på Västerlen i Skåne. Men det var inte rapps som växte där, och tyvärr
inte Salixplantor heller. Det var korsört. Hela området var helt uppfyllt
av mycket täta bestånd av stor och hög korsört. Var alla frön kom ifrån
är en intressant frågeställning. Har de hela tiden funnits lagrade i torven
och varit den enda arten efter den massiva kalkningen, som kunnat gro
och utvecklats? För naturligtvis har det funnits frön i torven av en
mängd andra arter också, men de har ej kunnat gro och utvecklats eller
helt enkelt konkurrerats ut av korsörten. 
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Detta är ett utomordentligt belysande exempel på den enorma kon-
kurrens, som råder under jord i ett ekosystem och hur alla förändringar
i de yttre förhållanden, hur små de än må vara, i detalj förändrar ett eko-
systems artsammansättning. Eller uttryckt på annat sätt: varje art har en
mycket liten och smal nisch med avseende på den sammantagna inver-
kan av omvärldsfaktorerna, där en art konkurrerar ut alla andra.
Kanske genom det som kallas för allelopati, där en arts rötter avsöndrar
något ämne, som i sin tur förhindrar andra arters frö från att gro
eller/och andra arters rötter från att tillväxa och utvecklas. Tänk om vi
kunde få alla våra miljöentusiaster att börja förstå och ta till sig alla
dessa samband, som råder i ett ekosystem, d.v.s. mellan å ena sidan olika
arters tillväxtpotentialer och å den andra variationerna i alla de omgi-
vande faktorerna. Detta borde vara en självklarhet, när man diskuterar
den biologiska mångfalden, nu när klimatet håller på att ställa till det.
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Pekingankan

När Katarina, dottern i huset, hade varit ”utslängd” en tid från hemmet
av fader Lars, som hon själv karaktäriserade sin belägenhet, och när
också Albert, sonen, hade varit hemifrån en tid, bestämde vi oss på som-
maren 1986 för en återförening i familjen. Vi kom överens om att
gemensamt åka med transsibiriska järnvägen. En av orsakerna var ock -
så, att jag skulle på en konferens i Kina om frosthärdighet med forskare
från hela världen. En sådan konferens hölls vart 5:e år, och denna gång
skulle den hållas i Shanghai. Förra gången, för 5 år sedan, hade den varit
i Japan, i Sapporo, och jag var med där också. Nästa konferens, alltså
om 5 år, skulle hållas i Uppsala, skulle jag föreslå på konferensen i
Shanghai. Och så blev det så småningom också bestämt.  
Dessutom var det så, att jag hade haft en professor Yang-Sie från

Shenyang i Kina som Visiting professor på min institution i mer än 2 år.
Professor Yang var nu hemma i Shenyang igen, och eftersom transsibi-
riska järnvägen passerar Shenyang på sin väg till Peking, så passade det
utmärkt, att jag stannade där ett par dagar och något återgäldade pro-
fessor Yang-Sies Sverigevistelse.
Sagt och gjort, vi köpte biljetter, det var märkligt nog inte alls dyrt,

och påbörjade resan. Först var det båt från Stockholm till Helsingfors.
Därifrån med tåg till Moskva, där den transsibiriska järnvägen startade.
Och sedan sju dagars tågresa genom Sovjetunionen, över Uralbergen,
genom hela Sibirien, förbi Baikalsjön, genom Manchuriet och fram till
Shenyang.
Var det inte tråkigt att sitta så länge på tåget? är en fråga som jag fått

många gånger. Inte alls, dels hade familjen varit utspridd ett tag, så bara
att träffas igen och umgås och bara sitta bredvid varandra, uppskattade
åtminstone Kerstin och jag mycket. Sedan intresserade jag mig natur-
ligtvis intensivt för alla de olika naturtyper, som tåget passerade på sin
långa väg till Kina och hur den ena klimatzonen avlöste den andra på
tågets färd genom Asien. Det blev verkligen många bilder i kameran.
Under tiden satt den övriga familjen och läste och pratade och sov.

Och så kivades barnen naturligtvis, precis som i gamla tider. På tåget
skapades också en viss umgängeskultur mellan de olika kupéerna och
vagnarna. Det var alltid några som bjöd på te och kakor här, andra som
serverade whiskey där, och så bjöds det tillbaka, osv. osv. så det hanns
inte med att bli långtråkigt.
Väl framme i Shenyang mötte professor Yang-Sie upp med politisk

sekreterare och institutionsbil för vidare transport till hotellet. Efter att
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ha vilat upp oss efter den långa resan besökte jag professor Yang-Sies
institution. Där höll jag föredrag, om mina egna arbeten i Sverige och
samtalade med en rad andra forskare. Ibland med tolk, ibland utan. Alla
de yngre forskarna ville komma till Sverige och frågade hur de skulle
bära sig åt. Allt var med andra ord som i alla andra länder och institu-
tioner världen över, som jag besökt. Sverige var åtminstone på den tiden
ett mycket populärt land för yngre forskare. T.o.m. mitt visitkort ansågs
så värdefullt att man nästan slogs om det. Det annorlunda med Kina
upplevdes, när man så småningom kom ut i staden och fritt kunde iakt-
taga klimat och omgivningar och försökte… andas.
Shenyang är en industristad med stort kopparverk, och inte någon

dag som vi var där, såg vi solen. Hela himlen var som i en enda brun
dimma. Det var varmt, mycket varmt, det regnade och det klarnade upp,
tycktes det, men man såg aldrig solen. Bara denna bruna himmel och
denna bruna dimma hela tiden. Vilket enormt miljöproblem Kina har
här. Kommer inte kineserna att ta dö på sig själva, om man fortsätter så
här?
När professor Yang-Sie var i Uppsala, blev han hembjuden på middag

till Kerstin och mig vid ett flertal tillfällen. Därför var det naturligt, att
han ville återgälda även dessa inviteringar och bjöd hela familjen
Christersson på middag i sitt hem.
Huset som familjen bodde i var ett nästan nybyggt flerfamiljshus, som

trots att det bara var ett halvt år gammal såg ganska slitet och skabbigt
ut. Familjen bestod av två vuxna och två barn. Barnen var utflugna, men
var nu hemma för att hjälpa till med att serva gästerna och för att träna
sin engelska.
Den kinesiska värdfamiljen bjöd på en middag, som blev något allde-

les extra. Det stod så småningom klart, att professor Yang-Sie ville åter-
gälda alla middagar, som han hade intagit hos Kerstin och mig, på en
gång. När man gick till bords, var bordet dukat med en rad små rätter
på små fat. Man satt kring ett runt bord. Alla rätterna måste naturligt-
vis alla avsmaka. Tog man inte själv, så lade värdfolket upp för respek-
tive. Till allt detta serverades kinesiskt ”renat”. Alla som har besökt
Kina och druckit deras ”renat” vet, att det smakar bara finkel. Det är till
och med värre än det sämsta ”moon-light” här hemma.
Nya rätter på nya fat kom in gång på gång, men man plockade inte

bort de gamla. De nya placerade man bara ovanpå de gamla, vilket inne-
bar, att efter ett tag hade högen fat på bordet antagit ansenliga dimen-
sioner. Men det hjälpte inte, nya fat kom in och smaka måste man. Bar -
nen var mätta och hade sedan länge slutat att äta. Jag och Kerstin fort-
satte dock, men nu åt vi av rena artighetsskäl. Men vi var så mätta, att
maten stod oss upp i halsen.
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Men nu måste vi smaka specialiteterna. 100 år gamla ägg. Jag var den
ende av de svenska gästerna, som lyckades få ner ett. De andra smaka-
de bara. Det såg inte så aptitligt ut, äggulan var alldeles grönsvart, men
den smakade lite sött. Även den lyckades jag pressa ner. Men nu var det
väl ändå slut. Icke så! Icke så! Fram kom en helstekt karp på säkert tre
kg på ett stort fat. Det ställdes allra överst på fathögen, som nu var så
hög, att det var svårt att se de personer, som satt på andra sidan bordet.
Jag blev tilldelad en bit fisk. Hur den smakade och om den smakade, vet
jag ej.
Många av de rätter som serverades kunde också beställas och ätas i

Sverige, om man var intresserad av kinesisk mat. Jag var det inte. Trots
det, hade jag hört talas om Pekingankan, som en mycket berömd kine-
sisk specialrätt. Men jag kunde inte tro mina ögon, när nu mamman i
huset under högtidliga former och med tända stearinljus, bar in just en
helstekt anka.
Vi förstod att detta var middagens klo, och att nu måste all njuta av

denna berömda kinesiska delikatess. Alla hade väl hört talas om Peking -
ankan, och detta var just en sådan. Och visst ville väl professor Lars,
som jag alltid kallades i Kina och andra länder där borta, ha en snaps
till?! Ankan på sitt jättefat placerades bredvid fiskfatet, allra högst upp
på fathögen. Jag var den ende som åt, men fråga mig inte hur den sma-
kade. Jag åt och jag tuggade och åt och jag gjorde det som i trans. Om
den smakade anka, fisk eller krusbär, det visste jag inte efteråt. Så idag
när någon kines besöker mig och han eller hon frågar, om jag någon
gång varit i Kina och smakat en riktig Pekinganka, svarar jag alltid: Om,
oh, ja! och så får jag något konstigt, något suckande i blicken, påstår
min kära hustru.
Efter besöket i Shenyang åkte familjen till Peking, Xian och Kanton

och besåg alla de sevärdheter, som man skall se i Kina, när en europé be -
söker detta jätteland i öster. Så småningom hamnade vi i Hong Kong,
varifrån resten av familjen flög hem. Sedan tog jag tåget till Shanghai
och frosthärdighetskonferensen där. Det som hände på konferensen och
som var mest betydelsefullt för mig var, att man beslutade, att nästa
frosthärdighetskonferens om 5 år skulle hållas i Sverige i Uppsala, och
att jag skulle vara ansvarig för den.
Efter konferensen tog jag tåget till Fujang för att besöka ytterligare

två kineser, som arbetat på institutionen i Ultuna. Här fick jag se en
makalös bambuskog. Jag blev mycket imponerad av den, mest av den
anledningen att jag aldrig tidigare sett en riktig bambuskog. Det enda jag
i bambuväg sett var bara de små bambubuskar, som man kan hitta i
Sverige i en del botaniska trädgårdar. Men det här var något helt annor-
lunda.

118



Men det inträffade en annan sak, som nog var något unik. Vissa för-
hållanden i Kina var som följer. Men dessa förhållanden förstod jag först
när jag väl kom hem och träffade och samtalade med andra kineser. Så
här var och är det kanske än i dag. De allra högsta politiska ledarna i
detta enorma land med över en miljard människor, hade tydligen vissa
favorituniversitet. Ofta var det just universitetet i deras egen hembygd,
eller det, där de själva en gång hade utbildat sig, som blev utvalt. Vid
någon av just det utvalda universitetets institutioner, lät de sedan uppföra
en liten villa, med ett kök, en studiekammare samt ett sovrum. Ofta upp-
fördes dessa småstugor i universitetets botaniska trädgård. I dessa villor
drog sedan dessa stora ledare i Kina sig tillbaka, när de kände, att de
behövde tänka och studera något speciellt problem eller helt enkelt
meditera.
Just så var det vid universitetet i Fujang. Här, i den botaniska träd-

gården, strax intill den Växtfysiologiska institutionen, hade Chao-en-lai,
andre man efter Mao på den tiden det begav sig, byggt sig sin lilla villa.
Chao var en ledare som många betraktar som den, som verkligen bygg-
de upp Kina till den stormakt det är idag. Om Mao betraktades som den
store rorsmannen i Kina, så var det Chao-en-lai som byggde båten. Han
kom ganska ofta, sades det, och bodde några dagar i sitt lilla hus i den
botaniska trädgården. 
Speciellt den manlige doktoranden, av de två som arbetat vid vår

institution i Uppsala, var tydligen något av professorns påläggskalv här
i Fujang. Denne hade på något sätt lyckats att ordna det så, att när jag
besökte den Växtfysiologiska institutionen i Fujang, så fick jag bo i en
av Kinas främsta ledares ovan omtalade institutionsvilla. Nämligen i
Chao-en-lais lilla hus, eftersom Chao inte var där just då (observera att
i Kina sätter man efternamnet först).
Så kom det sig att målarens påg i Veberöd, eller Mathildas Lasse, om

ni så vill, har legat i den berömde och i Kina mycket välrenommerade
Cha-en-lais personliga säng, suttit och skrivit vid hans skrivbord och ba -
dat i hans badkar. Det var över 40 grader varmt, när jag var där och
svetten rann ständigt av mig. Vilken oerhörd ära, som hade vederfarits
mig, förstod jag inte förrän efteråt, då jag träffade andra kineser i Sve -
rige och berättade och beskrev under vilka förhållande, jag hade besökt
universitetet i Fujang.
Nu var det så, att de två tidigare omtalade doktoranderna från just

detta universitet, hade vistats en tid vid min institution på Ultuna. De
hade visserligen inte samarbetat direkt med mig, men vi hade deltagit i
varandras seminarier, och jag hade uppmanats, att när jag kom till Kina,
så måste jag absolut besöka deras universitet. Om jag gjorde det, så skulle
de visa mig, hur en riktig bambuskog såg ut.
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Och det fick jag verkligen se. Något liknande hade jag aldrig sett.
Bambun skjuter rotskott som bekant, och väldigt många sådana också,
tätt, tätt. Och det är tydligt, att någon intensiv självgallring sätter sällan
in. Detta betyder att uppvuxna bambuskogar, åtminstone de som jag
fick se, hade 5 000 till 10 000 stammar per hektar, och långa var träden
också. Men se, när de sedan räknade biomassproduktionen, blev det
ändå inte så mycket av det, eftersom bambustammarna är ihåliga, de är
ju som bekant monokotyledoner (enhjärtbladiga) som t.ex. alla palmer.
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Institutionsliv

Jag efterträdde professor Gustaf Sirén på professorsstolen 1989. Åter igen
råkade jag vara på rätt plats, på rätt tid, med rätt kompetens. Vid detta
tillfälle råkade jag dessutom ha en av mina bästa kompisar som ordfö-
rande i professorsnämnden. Därför gick det som det gick, jag fick efter-
träda den berömde Gustaf Sirén. Samtidigt som jag blev professor tog
jag också över som institutionschef. Jag kom att vara med om att ombil-
da det stora Energiskogsprojektet vid SLU, först till Institutionen för
skoglig intensivodling och senare helt enkelt till Institutionen för löv -
träds odling. 
I och med att jag blev professor och institutionschef, fick jag också en

ännu bättre inblick i hur ett universitets forskning och undervisning
sköttes och administrerades. 
På min institution, som oftast var 35 personer stor, var det bara jag,

min sekreterare Marianne och Richard, skogstekniker, som var fast an -
ställda. Detta innebar, att till alla de andra skulle medel sökas oftast
varje år, ibland vart tredje. Men varje år skulle genomförda forsknings -
insatser och uppnådda resultat samt förbrukning av tilldelade medel i
detalj, skriftligen redovisas och föreläggas anslagsbeviljande instans.
För min personliga del som prefekt gick upp till 70-80 % av arbetsti-

den åt till att skriva forskningsansökningar och till att skriva redovis-
ningar för tilldelade medel. Dessa ansökningar gällde som bekant inte
bara, om det ena eller andra laboratorie- eller klimatkammarförsöket
skulle kunna fullföljas och avslutas. Inte heller om den ena eller andra
energiskogsplanteringen skulle kunna fortsättas att inventeras och följas
upp. Nej, det gällde framför allt försörjningen av ett 30-tal medarbetare
och dess familjer. Alltså en i allra högsta grad social angelägenhet.
Några egentliga och utstakade karriärvägar för forskare på de lägre

forskartjänsterna finns tyvärr och märkligt nog inte vid våra universitet.
När man väl har disputerat så står man där. Många gånger är det en ren
sinkadus, om man lyckas hålla sig kvar vid sitt universitet eller inte.
Slumpen spelar ofta här en mycket större roll än kompetensen. Jag själv
är ett lysande exempel på detta.
Fyra femtedelar av min arbetstid gick således åt till att skriva, eller till

att se till att det blev skrivet, ansökningar om pengar till anställd perso-
nal. Resten av arbetstiden och en stor del av fritiden gick åt till att i tal
och skrift på olika sätt och på olika nivåer tala om och argumentera för
institutionens och i förlängningen också SLU:s angelägenheter. Inte
minst gällde detta på det internationella planet. Stora anslag tilldelades
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nämligen också institutionen från EU och andra internationella bidrags-
givare som IEA. Energiskogsodling var som bekant något nytt på den
tiden, både nationellt och internationellt. Det var, som alla vet, min före-
trädare, professor Gustaf Sirén, som hade uppfunnit den.
För min del som prefekt gällde det inte minst att hålla alla dessa fon-

der och myndigheter och intresseorganisationer, som fördelade forsk-
ningsanslag, ”varma” och uppdaterade”. Även allmänheten och politi-
kerna skulle vara något insatta i den forskning som bedrevs, ansåg jag.
Någon tid till kvalificerad forskning och till det så viktiga ”begrundan-
det av uppnådda forskningsresultat” var det knappast tal om för mig
personligen. Och ändå var det så, att det var helt och hållet tack vare
mina tidigare forskningsmeriter, som jag fått jobbet som professor och
prefekt.

Allt detta skrivande av alla dessa forskningsansökningar och rappor-
ter med sista inlämningsdag klart och alltid mycket tydligt utsatt, kan ta
död på den bäste. Jag fick också en hjärtinfarkt 1996 men överlevde. Men
det var nära, riktigt nära, att det hade gått helt galet.
Ett ofog som fick pågå under alldeles för många år var, att den stora

huvudansökan från institutionen till NE (nuvarande Energimyndig -
heten) skulle vara inlämnad senast den 15 januari varje år. Tänk så
många barnfamiljers julhelger, som har blivit förstörda på detta otyg.
Valet av detta datum visar hur okänsligt och inhumant detta system fun-
gerade. Men hur många administratörer på fonder och stiftelser tror ni
förstod det? 
Tyvärr var min situation med denna ständiga kamp om pengar för att

finna finansiering för anställd personal, inte på något sätt unik, snarare
tvärt om. Många personer vid ett universitet är utomordentliga forska-
re, en del t.o.m. med världsrykte. Men så blir de professorer och prefek-
ter. Som sådana, blir då helt plötsligt deras huvudsysselsättning admi-
nistration och slagsmål om pengar. Detta måste kunna göras annorlunda
(se nedan). 
Vid ett tillfälle, efter ett långt sammanträde med efterföljande middag

hos en av de mest betydelsefulla anslagsgivarna, och efter ett par glas
vin, for den lede i mig. Jag frågade högsta chefen för den stora forsk-
ningsfonden, om det verkligen var någon över huvud taget, som läste
alla dessa redogörelser och alla dessa papper, som jag och mina medar-
betare använde månader, ja ibland t.o.m. halvår till att knåpa ihop och
sedan skicka in.
Orsaken till att jag ställde frågan var, att jag hade skäl att misstänka,

att alla dessa projektredogörelser bara prickades av, när de väl kom in
till fonden. De sattes sedan helt sonika in i en pärm, där förblev de, och
lästes aldrig av någon. Orsaken till mina förmodanden var, att jag mycket
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väl visste, att det nästan aldrig fanns någon, som var tillräckligt detalj-
kompetent inom fonden eller i dess omedelbara närhet och som hade tid
att verkligen i detalj kritiskt granska inlämnade, alltid mycket detaljerade
rapporter. Inte vid något tillfälle fick jag några som helst vetenskapliga
eller forskningsmässiga kommentarer eller anmärkning eller omdöme
eller förslag till förbättringar av inlämnade rapporter eller forsknings -
resultat. Inte en enda gång under de nästan 40 år som jag bedrivit forsk-
ning på medel från någon forskningsfond, hörde fonden av sig i strikt
vetenskapliga ärenden och frågeställningar. Hade bara rapporten i fråga
kommit in i tid var allt gott och väl. I annat fall duggade påminnelserna
tätt. Möjligtvis kunde man få, efter begäran, intyg om att inlämnade
rapporter hade inkommit i tid.
Mot slutet av middagen fick jag så svaret på min fråga. ”Du är väl

inte så djävla dum, så att du tror, att det är någon här, som verkligen
läser alla dessa rapporter och papper och allt annat, som ni skickar in?”
Så var det och så är det! Varje år skulle redogörelser skrivas och läm-

nas in, men det var aldrig någon som läste dem. Således, rapporterna
kom in, de prickades av och sattes in i en pärm, that´s it. De verkliga
forskningsresultaten tog de del av, som var intresserade och kunde tolka
dessa, först när resultaten publicerades på ”blankt” papper, (att publi-
cera på ”blankt” papper betyder att forskningsresultaten är publicerade
i en vetenskaplig tidskrift med högt renommé, dvs. att artikeln är grans-
kad och godkänd för publicering av detaljkompetenta, anonyma perso-
ner utan anknytning till författaren).
Till allt detta kommer så ofoget, som sprider sig alltmer, att myndig-

heter och fonder inte betalar hela det sökta beloppet utan bara en viss del,
t.ex. 40%. Men bara om den sökande kan uppvisa belägg för att någon
annan källa betalar resten. Detta är så urbota dumt att det måste vara
någon högt uppsatt administratör eller byråkrat, som kommit på det. En
som är helt okunnig om och ointresserad av forskarnas situation i vårt
land.
Hur tokigt det existerande systemet med fördelning av forsknings -

medel kunde utfalla, visar följande exempel. Någon gång på 90-talet
ansökte jag hos SJRF, Sveriges största skogs- och lantbruksforsknings-
fond, nuvarande Formas, om ett anslag på 4 miljoner kronor. Pengarna
skulle an vän das till att på 4 olika platser i Sverige testa produktions -
potential av vedbiomassa för energiändamål i långliggande försök på
medelgod jordbruksmark. Både löv och barr skulle ingå i testet.
Min institution fick 2 miljoner kronor för de 3 första åren (för längre

tidsintervaller än 3 år delades medel inte ut). Glad i hågen reducerade jag
snabbt antalet försöksplatser till 2 och planterade försöket helt efter
upp gjorda planer på Bulstofta i Skåne och Bodarna i Uppland. Försöks -
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områdena var 5 ha stora vardera och mycken tid lades ner på förbere-
delser och planteringar. Dessa lyckades nästan över förväntan (alla för-
söken var hägnade) och en del erfarenheter gjordes under de 3 första
åren vad beträffar ogräsbekämpning och vårfroster. Efter 3 år skickades
en ny ansökan in för skötsel av de just anlagda, långliggande försöken.
Summan var då betydligt mindre är första gången, kanske några hundra -
tusen.
Under de tre år som gått, hade de experter som satt i SJFR:s utdel-

ningskommitté bytts ut. Ett helt normalt förfarande på denna tid. Den
nya utdelningskommittén gjorde nu en helt annan bedömning än den
gamla. Detta innebar, att helt plötsligt fanns det inte längre pengar till
att fortsätta försöken i Bodarna och Bulstofta. 
Här hade således 2 miljoner kronor och en massa arbetstid lagts ned

på att anlägga ett trädslagsförsök i södra och mellersta Sverige, som
borde fortgå i 20-30 år för att få full valuta för satsade forskningsanslag
och arbetsinsatser. Efter 3 år när mätningarna och observationerna och
inventeringarna knappt ens hade hunnit påbörjas, fick alltsammans läggas
ner. 2 miljoner forskarkronor bara kastades rakt ut i luften, därför att
ett par gamla professorer satt och kivades i en kommitté. Tänk vilken
nytta vi hade haft idag av att ha dessa båda försök välskötta, årligen
inventerade och fortfarande gående, och så mycket kunskap och erfa-
renheter vi skulle kunna ha vunnit under årens lopp. 
På min tid som professor var det någon i Stockholm, som räknade ut,

att för att jag och mina medarbetare skulle tilldelas en krona i forsk-
ningsanslag, kostade det den utdelande fondens och myndighetens, dvs.
universitetens administration 2 kr. Alltså av 3 kronor som anslagsgivande
myndighet fått sig tilldelat av skattebetalarnas pengar för forskningsän-
damål, fick jag 1 krona medan fondens och universitetets administration
tog 2 kronor. Det skulle vara intressant, om någon insiktsfull person ville
göra om denna undersökning och uträkning under dagens förhållande.
Jag misstänker nämligen, att det är ännu värre nu, eftersom idag är EU
också med i spelet. Den stora frågan är, om inte allt detta fördelande av
forskningsmedel skulle kunna göras på ett mycket mera effektivt sätt.
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Farfar from Vaaarmland       

Var femte år hade en professor, på den tiden det begav sig, rätt till en ter-
mins ledighet från ordinarie arbetsuppgifter, en sk. sabbatstermin. Avsik -
ten var, att vederbörande skulle ytterligare förkovra sig och bygga på
sina färdigheter inom sitt specialgebit. Eller, vilket också var ganska van-
ligt, få tid för att skriva en bok. De flesta som utnyttjade denna möjlig-
het åkte utomlands, oftast till något universitet, som var speciellt känt
för något eller hade speciellt framstående forskare inom ett visst
ämnesområde, som var speciellt intressant för vederbörande.
Jag blev professor 1989 och var således berättigad till en sabbatster-

min 1994. Jag valde då att åka till universitetet i Seattle (University of
Washington), till min gamle vän och trätobroder professor Reini Stettler.
Han var från början schweizare, som hade fått en professur i genetik

i Seattle. Men han var också väl insatt i och mycket intresserad av eko-
fysiologiska förhållanden. Detta gjorde att han och jag fann varandra på
alla dessa konferenser och möten i olika delar av världen, som organise-
rades, ibland av oss själva, inom IUFRO, IEA, IPC mm. (Alla skogliga
intresseorganisationer, se Förkortningar).
På dessa konferenser ”beskyllde” professor Stettler växtfysiologer för

att inte kunna peka på och precisera de verkligt avgörande processerna
i en växts, i ett träds eller buskes tillväxtpotential. Varefter jag undrade,
vad genetikerna egentligen växtförädlade på, när de inte ens hade detta
klart för sig. Så höll vi på, ofta till långt in på nätterna och ofta med ett
glas Chardonnay i handen. Jag hade tidigare besökt professor Stettler i
Seattle, och han hade i sin tur besökt mig både i Uppsala och i Vomb.
Professor Stettler hade tidigt börjat intressera sig för att verkligen i

detalj kartlägga genernas uppbyggnad hos växter, det som vi kallar för
genkartering eller gensequestrering. Det är en kartläggning av arvsmas-
san genom lokalisering av dess gener till en viss kromosom eller del
därav samt genens betydelse på och för organismen i fråga. På den tiden
höll medicinarna på med att göra samma sak med det mänskliga geno-
met i det sk. Hugo-projektet. Växtgenetiker försökte göra samma sak på
växter och detta intresserade mig i allra högsta grad. Inom växtgeneti-
ken började man med den lilla växten backtrav (Arabis thaliana), som
endast har 14 kromosomer. Människan har som bekant 46, men medi-
cinarna skall ju alltid vara värst.
Hustru Kerstin och jag skulle således tillbringa ett halvår i Seattle,

USA och ansökte därför om uppehållstillstånd i USA på dess ambassad
i Stockholm för denna tid. Det var inga problem alls, vi åkte båda till
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ambassaden och kom hem med beviljat uppehållstillstånd. Men, och
detta var ganska bekymmersamt, vi hade bara fått uppehållstillstånd för
halva tiden. Detta upptäckte vi tyvärr relativt sent. Jag ringde ambassa-
den, så fort vi hade fått det hela klart för oss och förhörde mig.
Det visade sig, att det tydligen hade blivit ett rent skrivfel. Vi uppma-

nades komma in på ambassaden igen, så skulle allt ordna upp sig. Men,
tyckte jag, skulle vi verkligen behöva åka till Stockholm igen bara för att
få ett papper påskrivet, nu när tiden fram till avresa var så knapp. Detta
kan vi lika bra ordna, när vi kommer till USA, ansåg jag, och så slipper
vi lägga en dag till på att åka till Stockholm. Sagt och gjort vi åkte till
USA med uppehållstillstånd på två och en halv månad.
Professor Stettler tog emot oss på flygplatsen och körde Kerstin och

mig till ett stort hus nära vattnet, som professor Stettler hade hyrt åt oss.
Vi installerade oss snabbt och som vanligt vid liknande situationer tidi-
gare, och senare med för den delen, hittade jag en cykel i källaren, som
jag cyklade in till universitetet på varje dag. Regnade det åkte jag van-
ligtvis buss.
Jag arbetade i labbet med genkartering och lärde mig mycket. Men

två och en halv månad gick fort. Uppehållstillståndet gick ut och det var
tid att söka ett nytt. Kerstin och jag åkte in till stan till Immigrations -
myndigheten. Väl där förklarade jag situationen för tjänstgörande tjäns-
teman, som var en kvinna, att en ren felskrivning hade gjorts av ambas-
sadpersonalen i Stockholm. Det var därför som vårt uppehållstillstånd
hade gått ut, och att vi nu ville förlänga det med ytterligare två och en
halv månad. 
Damen på andra sidan glasväggen öppnade nu hela luckan och titta-

de bekymrat på Kerstin och mig och sa, att så kunde man verkligen inte
göra. Uppehållstillstånd i USA kunde bara sökas, om man befann sig
utanför USA. Vad är detta för trams, sa jag, och åter en gång förklarade
jag för ”Tanten”, att allt berodde på en ren felskrivning på USA:s
ambassad i Stockholm, och att hon väl inte menade allvar med, att
Kerstin och jag skulle åka hem igen för att söka nytt uppehållstillstånd.
”Tanten” menade, att vi fick åka vart vi ville för att söka nytt uppe-
hållstillstånd i USA, bara att vi måste vara utanför USA:s gränser, när vi
gjorde det.
Himmel och pannkaka, så här dumt kan det väl ändå inte bara vara.

USA var väl ändå ett civiliserat land. Jag tog om allt från början, om hur
vi hade sökt uppehållstillstånd på ett halvt år i USA på landets ambas-
sad i Stockholm, och att vi fått det beviljat, men att på grund av en ren,
och observera av ambassadpersonalen medgiven begången felskrivning,
endast fått uppehållstillstånd för två och en halv månad inskrivet i passen.
Men det hjälpte inte. ”Tanten” skakade på huvudet och sa att sådana
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var reglerna.
Nu hände det, som alltid inträffar med mig i sådana situationer. Jag

blev fly förbannad, slog näven i bordet och krävde att få tala med
Myndighetens högsta chef. ”Tanten” sa, att det går bra, men det kom-
mer inte att hjälpa det minsta, snarare tvärt om.
Kerstin och jag fördes upp till en högre våning, in genom långa korri-

dorer och in till en morsk man, sittande i ett jättestort rum bakom ett
enormt skrivbord, helt tomt på papper. Bakom mannen i fråga hängde
ett stort porträtt av USA:s president och vid båda ändarna av det jät-
testora skrivbordet, var USA:s flagga placerad. Vi erbjöds sitta i karm-
stolar framför skrivbordet.
Jag var fortfarande förbannad och slog an värsta majorsrösten. Jag

be skrev med vilken ständig stigande förundran vi gång på gång hade bli-
vit informerad om en fullständig osannolik praxis i detta land, vad be -
träf far tillståndsgivandet av uppehållstillstånd. Samtidigt beskrev jag vår
situation i detalj.
Mannen bakom det stora skrivbordet tittade på mig, tittade på

Kerstin och så tillbaka på mig igen. Sedan sa han med en mycket ljus och
pipig röst. Do you have your passport with you?
Jag tappade snabbt majorsrösten och stammade fram ett: ja, natur-

ligtvis. Ge mig dem, sa mannen. Passen slogs upp, stora stämpeln kom
fram, en bläckpenna raspade, på 10 sekunder var allt klart. Mannen
reste sig upp och överlämnade bugande mitt och Kerstins pass med nytt
uppehållstillstånd för ytterligare två och en halv månad. Dessutom öns-
kade han oss lycka till med den fortsatta amerikavistelsen.
Men, men… stammade jag med frågande uppsyn. Hur gick det här till

egentligen? Då kom det helt avväpnande svaret på bruten svenska: My
farfar kom from Vaaarmland.
Tillägg: När jag kom hem, tog jag reda på vad som verkligen gäller,

och ”Tanten” hade helt rätt. Regeln, att uppehållstillstånd i ett land
endast kan sökas, om man befinner sig utanför landets gränser ifråga, är
allmängiltig. Detta gäller i nästan alla länder. Men saken är också den,
att just nu i dagarna, när detta skrives, våren 2015, diskuteras i vårt
land, om det inte är på tiden, att denna regel ändras. Alla kan ju inte ha
sådan tur, att de råkar ut för en myndighetsperson, vars farfar kommer
från Vaaarmland.
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Too much to loose i Toulouse

Ett av de mest karaktäristiska dragen för Energiskogsprojektet vid SLU i
Uppsala på 80- och 90-talen var den internationella sammansättningen
av medarbetarstaben. Vid något tillfälle på 90-talet kunde man räkna in
13 olika nationaliteter i en arbetsstyrka på 35 personer, trots att både
skåningar och tornedalingar räknades som svenskar.
Energiskogsprojektet startades av en finländare, som efterträddes som

chef av en tornedaling, som så småningom ersattes av en som införde
beteckningen ”eljest” ibland vokabulären om annorlunda personer. Så
småningom hamnade projektet i skånska händer, därefter i nederländs-
ka, innan storprojektet upplöstes och arbetena inkorporerades i ett antal
andra institutioner inom SLU.
En inkorporering som från början bedömdes som helt rationell, men

som så småningom visade sig vara behäftad med avsevärda nackdelar.
Framför allt därför, att samverkan med näringen helt kom av sig. Denna
samverkan med praktiken hade under projektets glansdagar varit ett av
dess adelsmärke. Situationen förbättrades något, när en av projektets
många doktorander så småningom blev rektor för hela SLU, förstod svå-
righeterna och försökte vidta åtgärder för att lösa dem.
Energiskogsprojektets grundare professor Gustaf Sirén, tog från bör-

jan också många internationella initiativ. Han var en av de första som
in såg vidden i problematiken, som åskådliggjordes, för att inte säga
avslöjades under oljekriserna på 70-talet, nämligen att hela Västvärldens
välstånd var uppbyggt på och helt beroende av billig, fossil olja från
Mellanöstern.
Nu var professor Sirén inte ensam om att inse detta problem. Redan

efter den första oljekrisen 1973 förstod man i USA, med dåvarande utri-
kesminister Henry Kissinger i spetsen, varthän det lutade. Därför startade
han IEA.
Det internationella engagemanget på projektet var således påtagligt av

många skäl. Personal inom projektet har alltid haft ledande positioner
inom internationella skogs- och energiorganisationer. Inom såväl IEA
som IUFRO och IPC har medlemmar inom projektet tjänstgjort som sk.
”task leader” och ”project manager”. Detta har i sin tur medfört, att
relativt sett mycket utländska anslag tillfördes svenska forskningspro-
jekt, inte minst på senare tid från EU. Sådant internationellt samarbete
innefattade alltid minst 3 länder, men ju fler länder som ställde upp på
ett samarbetsprojekt, desto lättare var det att få det accepterat i respek-
tive organisationers styrelser.
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Energikriserna i världen var en sak och ländernas utrikespolitik en
annan. Men ibland kom de att beröra och påverka varandra. Årtionden
efter andra världskrigets slut genomförde de stora länderna, USA och
Sovjetunionen, tester med utprovningar av atombomber med spräng-
ningar i avlägsna delar av respektive land. Frankrike, med sina stormakts -
ambitioner, ville naturligtvis inte vara sämre. Problemet var, att i Frank -
rike fanns inte tillräckligt avlägsna område för sådana aktiviteter. 
Men Frankrike hade ju kolonier. Så man letade upp en avlägsen atoll,

Mururoaatollen i Söderhavet, som var obebodd, och som fransmännen
hävdade att den tillhörde dem. Där genomförde de sina tester. Kritiken i
Sverige var stark, inte minst när det uppdagades att radioaktivitet spreds
vida omkring efter dessa sprängningar. Så småningom förhandlades alla
dessa SALT-avtal fram, och atombombsarsenalen skars ner lite i taget.
Till sist fick man också till stånd ett provstoppsavtal i hela världen. 
Men innan Frankrike skrev på provstoppsavtalet ansåg de, att de

måste genomföra ännu ett atombombsprov, ett sista försäkrade man.
Kritiken mot detta bombprov var stark i hela världen. Men det bekym-
rade inte fransmännen. De sprängde en atombomb på Mururoa. Det sista
atombombsprovet, förhoppningsvis, genomfördes den 27 januari 1996.
Och det blev en kritikstorm av sällan skådat slag i stora dela världen.
Vid den tiden var energiskogsprojektet i full sving på Ultuna och inte

minst vårdade personalen ömt de internationella kontakterna. Forskare
vid projektet hade funnit att intressant information, men kanske fram-
för allt intressant växtmaterial, kunde inhämtas från utlandet. Dock var
den verkliga drivkraften för det internationella samarbetet det förhål-
landet, att det fanns pengar att hämta både nationellt och internatio-
nellt, (läs från EU). Svenska politiker och myndighetspersoner låg också
på forskarna, att vi skulle söka och hämta hem anslag från utlandet, så
slapp myndigheterna själva att bekosta allt.
Eftersom energiskogsodling hade uppfunnits på Ultuna och därifrån

spritts till andra länder, var det naturligt, att Sverige och institutionen för
lövträdsodling sökte och fick anslag att leda ett brett upplagt EU-pro-
jekt. Syftet med projektet var, att i detalj kartlägga potentialen för bio-
massaproduktion för energiändamål med utnyttjande av olika Salix klo -
ner på olika typer av jordbruksmark. Ledare för hela projektet var uni-
versitetslektor Stig Ledin och Dr. Nils-Erik Nord. De andra länderna,
som var med, var Frankrike, Tyskland, England och Danmark.
Regelbundna sammankomster hölls i respektive land inom projektet

för att leda, informera och diskutera upplägg och skötsel och så små-
ningom också resultat av odlingarna. Just i den vevan, då Frankrike
sprängde sin atombomb i Mururoaatollen, hade man kommit överens
om att förlägga en sammankomst till Toulouse i Frankrike. Det franska

129



försöket låg nära den staden.
Kritiken mot Frankrikes atombombsprov bara växte och växte. Till

sist gick det så lång, att demonstranter i Stockholm köpte franska viner
på Systembolaget och demonstrativt hällde ut allt vinet i rännstenarna
på gatorna i Gamla Stan.
Institutionsledningen, som naturligtvis också skulle följa med till

Frankrike – Frankrike är ju alltid Frankrike – diskuterade den uppkom-
na situationen. Man kom ganska snart fram till, att det naturligtvis var
helt uteslutet att under rådande förhållande åka till Frankrike och delta-
ga i ett samarbete.
Samtidigt tyckte vi, att det var tråkigt eftersom det var forskare vid

institutionen, som hade de största och mesta kunskaperna, om hur man
odlar Salix på jordbruksmark. 
Vi ville därför gärna dela med oss av denna kunskap till fransmännen

och som sagt Frankrike är ju alltid Frankrike. Så det diskuterades och
tänktes visa tankar men nej, institutionsledningen kunde ju bara inte åka
under rådande omständigheter, det fick ju bara inte ske. Däremot kunde
de direkt involverade, svenska forskarna naturligtvis resa, men institu-
tionsledningen, nej, nej, nej!!
Men så kom någon på, att vi borde kanske inte bara protestera i

Sverige, vi borde naturligtvis också protestera i Frankrike. Om vi prote-
sterade i Sverige mot Frankrikes atombomssprängningar var det inga
frans män som upptäckte det. Men, å andra sidan, om vi åkte till Frank -
rike och där protesterade, skulle det bli mycket mera uppenbart med vad
vi svenskar ansåg om de franska atombombssprängningarna på
Mururoa.
Så kom det sig att ett glatt gäng svenska energiskogsforskare åkte till

Frankrike och Toulouse för att deltaga i ett samarbetsprojekt på EU-
nivå. Men observera, vi åkte under protest! Vi blev inkvarterade, under
protest så klart, i ett litet mysigt hotell i Toulouse strax i närheten av
konferenslokalen. Vi upptäckte, också under protest, att det fanns en
liten men utmärk restaurant strax intill, som drevs av ett franskt par och
som serverade mycket god mat till rimliga priser. Vi blev snart goda vän-
ner med restaurangparet, som mycket snart också deltog i svenskarnas
protester, även om de i ärlighetens namn inte förstod så mycket av vad
protesten egentligen gick ut på. Men de skålade med och var mycket
vänliga och förstående.
Sista dagen eller rättare sagt sista natten hände något märkligt. När

en av de svenska delegaterna kom hem på kvällen, efter en intressant
exkursionsdag, under protest, till sitt hotellrum och skulle byta om till
långbyxor till middag på det vanliga stället, fann han till sin förvåning,
att hans byxor var borta. Åtminstone påstod han det.
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Den förmodade stölden anmäldes till hotellets reception, som vidtog
erforderlig efterforskning. Men byxorna var och förblev borta. Hotell -
direktören var förtvivlad, rev sitt hår och bedyrade, att något sådant ald-
rig tidigare hade inträffat på hans hotell. Vad göra, ord och handling är
som bekant ett hos mannen, så hotelldirektören polisanmälde byxstöl-
den.
Tidigt på morgonen dan därpå anlände en polisintendent med vid-

hängande assistent. Förhör inleddes – på franska – och det gick någor-
lunda eftersom den byxlöse forskaren kunde en del franska. Men sedan
blev det värre. Institutionschefen, som naturligtvis också var med, men
obs! också under protest, fick bli den som fick intyga, att den byxlöse
hade haft byxorna med sig, då han anlände till hotellet, dock inte på sig,
då stölden skedde. 
Och nu blev det värre. Vederbörande hade visserligen läst franska i 5

år vid Norra Europas äldsta läroverk, nämligen vid Katedralskolan i
Lund, men någon stjärna i franska hade han inte varit och de 5 åren låg
ganska långt tillbaka i tiden. Så det blev mycket voila, ici, quel heur et
il, locomotive, se soir, trotoire, alla bone heur, osv. Men till sist kunde
institutionschefen dock intyga och skriva under, på heder och samvete
och i sittande polisers närvaro, att byxorna hade funnits i kofferten, då
den anlände till hotellet, och att de nu inte kunde återfinnas.
Men längst ner på pappret formulerade institutionschefen – på svenska

för säkerhets skull – en kraftig protest mot Frankrikes förhoppningsvis
sista atombombsprov. Och se! Den protesten gick verkligen hem. Frank -
rike slutade, som bekant med sina atombombsprov direkt och har sedan
över huvud taget inte genomför några ytterligare.
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”Very busy”

Energiskogsprojektet vid SLU i Uppsala besöktes på sin tid ofta av gäst-
forskare från hela världen. Kanske främst från Kina och Japan och från
omgivande länder där borta i öster. En som besökte projektet eller Instit u -
tionen för lövträdsodling, som det nu var ombildat till, var professor
Don Lee från Seoul, Sydkorea. Han arbetade vid institutionen i flera
omgångar. Första gången var, när han som nydisputerad doktor i USA,
under slutet av 80-talet besökte oss och stannade i mer än ett halvt år.
Han arbetade mycket tillsammans med Sune Elowson och Ulf Granhall.
Dessutom bearbetade Don Lee och skrev om sin doktorsavhandling i

Sverige, så att han fick den publicerad på ”blankt papper”. För det var
då som nu, att skulle man kvalificera sig för högre tjänster vid ett uni-
versitet, så gällde det att publicera och att publicera i ansedda veten-
skapliga tidskrifter. Allt tal om att pedagogisk skicklighet och informa-
tiv och administrativ erfarenhet var betydelsefullt för att erhålla t.ex. en
professur var, då som nu, rent nonsens. Det var det, som man hade pub-
licerat och kvaliteten på det som gällde, punkt slut.
Don stannade vid institutionen i mer än ett halvt år. När han kom

hem efter sin doktorsexamen i USA och sin vistelse i Sverige, blev han
professor vid ett av Seouls nio universitet, ett universitet med en stark
Skogsfakultet. Så småningom blev Don rektor för hela universitetet och
också President för den världsomspännande skogsforskningsorganisa-
tionen IUFRO. Denna organiserade en världskonferens 2010 i Seoul
med Don som ordförande för hela konferensen. Inte nog med det, efter
att ha lett denna mycket stora IUFRO-konferens till ett lyckosamt slut,
blev han slutligen Skogsminister i Sydkoreas regering och en mycket
fram gångsrik sådan.
Men innan han blev skogsminister återvände han flera gånger till

Uppsala, då under kortare vistelser. Institutionens dåvarande chef pro-
fessor Lars, som jag alltid kallades i de östliga länderna, gjorde också ett
antal svarsvisiter i Seoul och Sydkorea och en varm vänskap uppstod
också mellan våra respektive familjer. Det var därför helt naturligt, att
jag skulle hjälpa Don, då han vid ett tillfälle skickade ett brev och berät-
tade, att han hade en professorskollega vid ett annat universitet i Seoul,
som hade fått ett stipendium.  Detta stipendium innebar, att vederbö-
rande innehavare fick vistas utomlands vid någon Skogsfakultet under
något år.
Don bad mig ta kontakt med Skogsfakulteten i Umeå och höra efter,

om de kunde ta emot den koreanske skogsprofessorn på ett år eller så.
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Han var specialist på barrträd, så därför var det naturligt, att han sökte
sig till Umeå. Dessutom hade han egna pengar med sig, så han skulle inte
kosta dem något. Då som nu, så rörde sig de flesta tankegångarna inom
institutionerna alltid om pengar. I 99 fall av 100 så förhörde sig utländska
forskare, som ville komma till Sverige och arbeta något år, om respektive
institutionsföreståndare hade möjlighet att skaffa pengar till dem. Men
det var det inte frågan om i det här fallet.
Jodå, en institution i Umeå svarade, att de var beredda att ställa upp

som värd för denne koreanske skogsprofessor. Jag meddelare Don, att
allt var grönt, och frid och fröjd rådde. Vi båda kom överens om, att
professor Kim, som han hette, skulle själv ta kontakt med den aktuella
institutionen i Umeå.
Det gick några månader, så kom ett nytt brev från Don. Av någon 

an ledning, som inte på något sätt framgick av brevet, hade Skogs -
fakulteten i Umeå hoppat av och nu undrade Don, om inte jag själv
kunde ta hand om professor Kim inom min institution. Professor Kim
var visserligen barrträdsforskare som sagt men ändå…? Inom energi -
skogen arbetade vi bara med lövträd, och inte med våra ädla lövträd
som ek och bok och ask, utan med triviala lövträd som pil och asp och
poppel. Jag svarade, att det var svårt för mig att ta emot Kim.

Men Don bönade och bad. Vänskapen mellan Don och mig fällde
slutligen avgörandet. Professor Kim inbjöds att tillbringa ett sabbatsår
vid Institutionen för lövträdsodling vid SLU i Uppsala. Vad han skulle
syssla med hade jag inte en susning om, men det fick väl lösa sig på
något sätt. Man fick ha en ordentlig genomgång med honom, när han
väl var i Uppsala och ta reda på vad han verkligen var intresserad av och
vad han kunde.
Två dagar innan professor Kim anlände till Uppsala fick jag ett nytt

brev från Don. I detta tackade Don än en gång mig, för att jag var så
vänlig och ställde upp som värd för professor Kim. Don skrev också, att
han var säker på, att allt skulle gå bra, problemet var bara det, skrev
Don, att professor Kim var lite svag i engelska… Va??
Professor Kim anlände till Arlanda och jag var ute och hämtade upp

honom. När Kim kom ut från flyget, gick jag emot honom och sa på min
mest tydliga och mest välartikulerade engelska jag kunde: Y o u  a r e  
m o s t  w e l c o m e  t o   S w e d e n . Vaha? sa Kim och såg helt oför-
stående ut. O, Herre Gud, begrep han inte ens en så enkel fras? Men så
var det, han kunde nästan ingen engelska alls, inget över huvud taget,
och han skulle stanna på Ultuna hos oss i ett helt år.
Vad göra, ja, här fick det bli tal om en dubbel rockad. Kontakter togs

med vuxenskolan i Uppsala och professor Kim sattes på skolbänken i
lägsta klassen, med engelsklektioner varje dag. Efter fyra veckor ringde
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hans engelsklärare till mig och var bekymrad och ville ha ett personligt
samtal. Jag åkte dit, Kim var också där. Hans engelsklärare berättade,
att Kim kom varje dag försent till lektionerna, och att han gick långt
innan lektionen var slut. Någon läxa gjorde han aldrig. Han visade dess -
utom ett allmänt missnöje med undervisningen. När jag konfronterade
honom med dessa fakta, ryckte han bara på axlarna, log och svarade
”very busy”. Vad jag sa, och vad läraren sa, begrep han inte ett ord av.
Läraren bedömde det som utsiktslöst att försöka lära honom någon 
engelska, vi kom överens om att ta Kim ur skolan. 
Men vad skulle han då göra det här året, som han var i Uppsala? Vi

kom överens om, att vi fick försöka och sätta in honom på något prak-
tiskt arbete som tekniker. Sune Elowson var vänlig nog att ställa upp
som handledare. Han tog Kim med sig till institutionens försöksodling-
ar i Långa Veka i Halland. Där fick han gräva upp och väga rötterna på
olika djup dvs. olika nivåer i de energiskogsodlingar, som fanns där.
Hans intresse för uppgiften och hans effektivitet i arbetet var väl inte den
allra bästa. Sune är en vänlig människa, som inte klagar i första taget,
men efter ett tag, ansågs det inte relevant att fortsätta. Sune gav upp och
Kim kom tillbaka till Uppsala.
Han sattes på några andra tekniska uppgifter också med samma resul-

tat. Men professor Kim var en glad själ och deltog i projektets alla all-
männa aktiviteter. Han fikade varje förmiddag och eftermiddag med per-
sonalen på projektet och när vi skrattade, skrattade Kim. Varje dag gick
han med personalen och åt på Syltan. Han deltog i samtliga fester på
projektet och var ibland hembjuden på middag till någon på projektet.
Han var alltid livad och glad och log alltid, då han blev tilltalad, och all-
tid svarade han ”very busy”. Till sist gick det så långt, att personalen på
Ultuna började kallade honom för ”Very busy”.
Tiden gick och Kim var med överallt, alltid lika glad, alltid en trogen

gäst på alla seminarier, men vad han verkligen gjorde var det ingen som
riktigt visste eller förstod. Efter nästan ett år kom hans hustru och dot-
ter på besök i Uppsala. Då visade det sig, att hustrun var… engelsklärare
i Korea! Hon var helt och fullt medveten om Kims språkkunskaper. Hon
undrade över hur vi över huvud taget kunde kommunicera med honom.
Jag berättade som det var, att det kunde vi inte, och hustrun bara ska-
kade på huvudet.
Hustrun åkte hem, men Kim stannade. Han stannade nästan i två år,

och om han fick något gjort var svårt att säga. Jag visste dock, att han
hade besökt det utmärkta Ultunabiblioteket ofta och strax innan han
lämnade Uppsala, visade han upp 3 stycken färdigskrivna manuskript.
De var dock på koreanska, så jag kunde inte bedöma dess kvalitet.
Något år senare besökte jag med hustru Kerstin Don Lee i Seoul, och
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då kom ”Very busy” med stor bil och chaufför och tog Kerstin och mig
med på en rundtur på 5 dagar runt hela Sydkorea och han visade oss en
del av landets sevärdheter. Bland annat besökte vi den gamle diktatorn
Park Chung Hees sommarpalats allra längst upp i bergen i norr, mycket
nära gränsen till Nordkorea. 
Vi åkte också och tittade på en botanisk trädgård för blinda. I den

kunde avsaknaden av syn hos besökaren ersattas med känsel, doft och
hörsel. Vid en skogsdemonstration av ett mycket vackert bestånd av
Cryptomeria japonica (svenskt namn finns ej) sprang vi helt plötsligt på
ett stort fält, fyllt med stora fälthaubitsar, riktade mot Nordkorea.
Områ det var som sagt alldeles inpå gränsen mot Nordkorea.
Varje jul åren efter Kims besök i Uppsala skickade han presenter till

Kerstin och mig. Dyrbara presenter i äkta läder och med hög kvalitet på
scarfsar och slipsar och kulspetspennor och plånböcker. Den närmaste
tiden efter Kims besök i Uppsala ringde han också lite då och då för att
tala med mig. De samtalen brukar min hustru Kerstin beskriva, som de
märkligaste telefonsamtal hon någonsin har lyssnat på. Det är ju som be -
kant inte så lätt att prata teckenspråk i telefon.

Post scriptum 1. Vid Dons senaste besök i Uppsala var Lisa, som var
doktorand vid Energiskogsprojektet, då Don första gången besökt det-
samma, rektor för SLU. Hon bjöd Don och hela sin gamla institution på
officiell lunch. Don var då som sagt rektor för National University of
Seoul och President i IUFRO. 
Post scriptum 2. Efter den stora IUFRO-konferensen i Seoul 2010, som
leddes av Don, och som han fick mycket beröm för, blev han, som tidi-
gare omnämnts, skogsminister i Sydkoreas regering. Så nu tänker jag, nu
när sossarna återigen styr Sverige, ringa upp Stefan vid nästa reger-
ingsombildning och föreslå, att Lisa blir ny miljöminister. Vilken Stefan,
jo Stefan Lind i Kramfors, bror till Robert.
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Evalueringar

På 80-talet kom ett nytt begrepp in i den svenska universitetsvärlden,
nämligen evalueringar. Om det var Gustaf Sirén med sitt Energi skogs -
projekt, som var anledningen till att det infördes, kan jag inte bekräfta,
men kanske var det så. Situationen på SLU var följande. Efter oljekri-
serna på 70-talet såg allmänheten och kanske främst miljörörelserna
energiskogsodlingen som en möjlighet att förhindra ett upprepande. Det
fanns t.o.m. de på den tiden, som såg energiskogen som ett alternativ till
kärnkraften. Dock icke så svenskt skogsbruk och svenskt lantbruk. En
hel del av dess representanter stod upp som en man och sa, att införan-
det av energiskog i stor skala i vårt land måste till varje pris förhindras.
Med det hjälpte inte. Det fanns folk i vårt land, som visste hur slip -

stenen skulle dras. Dessutom var det så, att i Sverige var det svårt att
hitta forskare och professorer, som var starka nog, att gå emot Gustaf
Sirén och hans folk och den då starka miljörörelsen. Alltså, här måste
utländsk expertis inkallas och engageras, om man skulle få stopp på
Gustaf Sirén och hans energiskogsplaner, resonerade man.
Fem utländska professorer valdes ut i början av 80-talet av ledande

per soner inom svenskt skogs- och lantbruk och de fick i uppgift att i de -
talj granska det stora, svenska forskningsprojektet Energiskogsodling
(ESO). Projektet i sig och all dess personal fick i uppdrag, att skriva en
omfattande redogörelse för allt vad man hittills åstadkommit och vilka
framtidsplaner man hade. All skriftlig redogörelse skickades till evalue -
ringsgruppen för bedömning.
Dessutom besökte evalueringsgruppen Sverige vid två tillfällen. Vid

det första åkte gruppen runt i södra och mellersta Sverige och tittade på
försök och tester och diskuterade försöksuppläggningar med berörda
forskare. Vid det andra besöket satt gruppen ner, diskuterade ytterligare
med berörda parter och formulerade så småningom evalueringsgruppens
gemensamma ståndpunkter, om energiskogsprojektets vetenskapliga kva -
liteter och dess vara eller inte vara.
Och det var nära, mycket nära, ingen tvekan om det. Det fanns en

amerikansk mikrobiologiprofessor i gruppen, som var mycket kritisk till
projektet vetenskapliga kvaliteter. Han ville mycket tydligt lägga ner allt-
sammans. Elaka tungor hävdade, att han handlade på någons uppdrag,
och visst fanns det tecken, som tydde på det. Men tack och lov så fick
han inte gruppen med sig. Det fanns som bekant fler forskare än Gustaf
Sirén inom ESO på den tiden, som både kunde ta för sig, och som hade
sådana vetenskapliga kvaliteter, att det räckte mer än väl och blev över
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också. De kunde i detalj och på högsta vetenskapliga nivå diskutera före-
lagda problemställningar och problemformuleringar med den kringre-
sande professorsgruppen. 
Men det som i stället kom ut av denna evalueringsgrupps arbete var,

till mångas förfäran, att forskare inom ESO hade fått en utomordentlig
och synnerligen kvalificerad genomgång av sina försöksuppläggningar.
Dessutom fick projektets forskare mycket goda och intressanta förslag
och tips för den fortsatta verksamheten. 
Under min tid på ESO genomfördes ytterligare två evalueringar. Då

var det verkligen inte tal om någon nedläggning. Snarare tvärt om. Den
sista utvärderingen, som jag var med om, och då som chef för ESO, sam-
manfattade skriftligen hela verksamheten med följande värdeomdöme.
”While not perfect, the program gets very high marks on its performan-
ce to date”. En forskargrupp, som får ett sådant omdöme av en interna-
tionellt sammansatt utvärderingsgrupp, kan känna sig relativt tillfreds-
ställd, och det gjorde verkligen jag och mina kolleger också.
Det här med internationella evalueringar av svenska forskningspro-

jekt har sedan dess blivit vardagsmat. Och som redan jag och mina kol-
leger upptäckte, var det verkligen till fördel för ett projekts sammanfatt-
ning av uppnådda resultat, men kanske främst för ett projekts och forsk-
ningens fortsatta verksamhet. 
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En överraskande maträtt

Tekniken med att evaluera, som det ibland kallades för även på svenska,
eller utvärdera ett visst projekt eller forskningsområde, hade säkert före-
kommit innan det blev aktuellt att utvärdera ESO. Men efter de tre ESO-
utvärderingarna blev tekniken allt vanligare. Naturligtvis förekom den
tekniken också i utlandet och även jag hade nöjet av att få deltaga på de
granskandes sida i några länder.
Visst var det ett hedersuppdrag och visst var det ett tecken på, att man

var internationellt accepterad som forskare, att få ett internationellt eva-
lueringsuppdrag. Men det var inte nådigt. All sådan granskning gjordes
naturligtvis utanför ordinarie arbetsuppgifter. Var det då ett större forsk-
ningsprojekt, med mycket skrivlystna och publiceringsglada deltagare,
hade man att göra i månader om allt skulle läsas och gås igenom. Det
gällde oftast hundratal, ja, många gånger betydligt flera sidor, oftast
skrivna på ”blankt papper”. Dessutom skulle det skrivas tryckningsvär-
da kommentarer till hela det granskade forskningsprojektet. 
Jag kommer ihåg en speciell sådan utvärdering i början på 90-talet av

ett mycket speciellt skäl. Min gode vän professor Paavo Pelkonen i Joen -
suu i Finland förhörde sig, om jag skulle vara villig att, tillsammans med
en kanadensisk professor George Gordon, utvärdera ett större forsk-
ningsprojekt i Finland angående frosthärdighetsutveckling hos tall- och
granplantor. 
Dels var ämnesområdet just min specialitet, dels var Paavo och jag

gamla vänner. Vi hade båda vid olika tillfällen arbetat med Gustaf Sirén
som chef. Så jag sa ja. Jag kände också professor George Gordon väl
sedan många år.
Jag blev i vanlig ordning mig tillsänd allt vad gruppen i Finland hade

publicerat under forskningsperioden samt de publiceringar, som låg till
grund för det aktuella forskningsprojektet. Jag läste och fann allt gott.
Skrev en sammanfattning och skickade tillbaka alstret. Efter någon
månad kom inbjudan till den muntliga redovisningen för evaluerings-
gruppens bedömningar.
Allt gick bra. De finländska forskarna redogjorde för respektives del

i projektet och projektledaren sammanfattade. George och jag hade de -
lat upp forskningsprojektet och vi kommenterade var sin hälft.
Evalueringsgruppen var nöjd, publiken applåderade och de finska fors-
karna var naturligtvis jätteglada.
Och eftersom det var i Finland och eftersom det var Paavo, som var

högsta hönset och eftersom det var jag som var gäst, blev det naturligt-
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vis fest efteråt. Det utlovades redan från början en servering av något all-
deles speciellt. Ja, tänkte jag, det blir väl som vanligt, någon slags piro-
ger med inbakad fisk. Det hade jag fått många gånger i Finland, och jag
hade verkligen många gånger besökt vårt östra grannland, både i tjäns-
ten och på fritiden.
För att riktigt förstå situationen, bör här ”förutsättningen för övning-

en” inflikas, som det heter i det militära. När jag hade blivit anställd som
forskarassistent på det stora skogsforskningsprojektet på Växtfysiologen
i Lund i slutet på 60-talet, kom jag snabbt i kontakt med likasinnade på
Skogshögskolan, som på den tiden låg i Stockholm.
Eftersom jag var en sådan där person, som gärna tog kontakt med

folk, gärna pratade ”vitt och brett”, och tyckte om att umgås, blev jag
ofta medbjuden på festligheter på Skogis. Och då var det så, praktiskt
taget varje gång, att eftersom jag var skåning, visste jag naturligtvis inget
om den norrländska delikatessen surströmming. Därför måste jag natur-
ligtvis invigas i alla dess hemligheter och i alla dessa underbara smak -
upplevelser.
Så var det varje gång. Det gick nästan inte en gång, utan att det var

samma visa vid varje tillfälle. Det var surströmming som bjöds och sur-
strömming skulle det vara, inte minst på alla dessa sammankomster
uppe i Jädraås, på Projektet: Barrskogslandskapets ekologi. Ett projekt,
som jag med liv och lust deltog i, då det planerades i mitten på 60-talet,
men som jag sedan uteslöts ur, när de tilldelade pengarna väl skulle för-
delas. Cést la vie.
I början av dessa festligheter höll jag naturligtvis god min och åt dessa

fruktansvärt illasmakande och illaluktande, ruttna fiskar med låtsad god
aptit. Jag var ju gäst och förväntades att uppföra mig som en sådan.
Dessutom var det så, att varje norrlänning med någon självaktning hade
sin speciella metod att äta dess förjästa fiskar utan att behöva lukta eller
smaka på dem. Och alla skulle de lära mig ”sin” metod.
Snabbt kom jag fram till, att det där med alla dessa ”klämmor” och

knäckebrödsmackor och med alla dessa, mycket goda potatisar och all
denna sprit, allt detta går ut på att undvika att smaka och lukta på den
nästan förintade, stackars fisken. Efter alla dessa inbjudningar gick det
till sist så långt, speciellt när jag verkligen blev varm i kläderna, att jag
gärna tackade ja till en inbjudan, men sa samtidigt, när jag misstänkte
att det var surströmming på gång, att jag gärna kom på kalaset men att
jag själv tog med mig en halv, grillad kyckling.   
Naturligtvis är det så lätt att driva med och förlöjliga norrlänningarna

med att de äter surströmming och säger sig tycka om den. Men jag måste
erkänna, så skåning jag är, att det är likadant för skåningar och spet-
tekakan. Egentligen är det ingen, som tycker om denna oerhört söta och
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torra kaka. Men den är vacker att titta på och man kan beundra det
gedigna hantverket. Men god, mycket tveksamt. Dock, är man en äkta
skå ning, så måste man naturligtvis ”älska” spettekaka. Annat är det med
den småländska ostkakan för den är ju verkligen god. Raggmunk, fatti-
ga riddare, pitepalt och kolbullar är inte heller så dumt.
Det här var mina erfarenheter av surströmming när finländarna bjöd

på fest efter den lyckade utvärderingen av forskningsprojektet. Festen
skulle hållas ute i skogen i en timrad koja. George och jag hämtades med
bil vid hotellet. Vi hade fått vila några timmar där efter utvärderingen.
Festen började som alltid vid sådana tillfällen i Finland med bastu med
efterföljande bad och simtur i närflytande älv. I bilen ut till timmerkojan
antyddes det något vagt om den speciella maträtt, som det skulle bjudas
på. Men bara indirekt. George frågade mig om jag visste vad det var,
men jag sa nej, men att jag kanske kunde ana. Jag tänkte på de tidigare
omtalade pirogerna.
Så kom man in i stugan. Borden var dukade. George och jag placera-

des mitt emot varandra på ett långbord, på grov timrade träbänkar. Nu
skulle den beryktade och mycket ovanliga maträtten serveras. Paavo
påkallade uppmärksamhet.
Jag kallades fram till ett litet podium. In kommer en dam med en…

surströmmingsburk. Paavo berättar stolt för mig på svenska, att de hade
lyckats få tag i en surströmmingsburk från Sverige, i Finland äter man
bara färsk fisk. Detta gjorde att han inte visste, hur burken skulle hand-
havas och inte heller hur surströmming skulle ätas. Här och nu sa Paavo
till mig, har du möjligheter att demonstrera för vår kanadensiske gäst
och för en rad finländska universitetslärare och studenter, hur man äter
och njuter av surströmming i Sverige. 
Ja… jag hade nu två möjligheter. Antingen säger jag som det är. Talar

om att jag tycker surströmming är en vedervärdig maträtt, att jag aldrig
i Sverige äter sådan fisk, och att jag aldrig i hela mitt liv har handhaft en
surströmmingsburk. Dessutom skulle jag tillägga, att jag aldrig i mitt liv
i mina vildaste fantasier hade kunnat föreställa mig, att jag någon gång
skulle bli ställd inför öppningsproblematiken av en uppsvälld surström-
mingsburk. 
Eller så visar jag god min, tänker på att Finlands sak är vår, att blod

är tjockare än vatten och att alla i våra länder borde slå vakt om det
svenskfinska syster- och brödraskapet (vad heter det, när man använder
hen? henskapet?) och här ställa upp och försöka göra, som min gode vän
Paavo bad mig om. Valet var lätt. Det blev det senare alternativet.
Det första jag sa var: ”ut, ut för fan med burken i skogen!” Sedan tog

vi också ut i skogen till ett gammalt, litet bord, ställde burken på bordet,
lade en plastduk under och över burken och på så långt avstånd som
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möjligt, fick vi på något sätt hål på den och tömde ut vätskan i ett
nygrävt hål i marken. 
Sedan började en lustiger dans. Jag försökte erinra mig alla dessa knep

och handhavandeprocesser, som jag visserligen aldrig själv gjort, men väl
sett andra göra så många gånger. Hur var det nu som Loffe gjorde med
alla dessa ”klämmor” och hur mycket knäckebröd var det, som Bertil
föreslog att man skulle ta till, och hur var det Sune gjorde för att få den
typiska och mycket goda potatisen med i spelet, så att den och spriten
kunde förta den värsta smaken och stanken av den ruttna fisken? 
Någon succé blev det inte. Men George fick smaka och tycke artigt att

den smakade… annorlunda. Men med mycket ”moonlight” går allt ner.
Sedan kom pirogerna fram och festen blev mycket lyckad.
Den avslutades med att George och jag satt mitt emot varandra på var

sin sida av ett långt bord och löste alla livets gåtor och problem. Man
jämförde Finland/Sverige med Kanada och beskrev för varandra, va rand -
ras fördelar och nackdelar. De finländska värdarna stod i en stor ring
runt de båda ”munhuggarna”. Vi började en fråga med att vara helt
oense om i stort sett allting, men slutade efter mycket om och men med
ett samförstånd. De finländska värdarna stod i en stor ring och förund-
rade sig. Jag var i underläge från början eftersom det talades engelska, å
andra sidan tog jag igen det hela med att tala betydligt högre.
Det var faktiskt bara när ishockey kom på tapeten, som Paavo la sig

i diskussionen och hade synpunkter. I övrigt höll finländarna som värdar
sig artigt tysta i bakgrunden. Men att de uppskattade fajten framgick av
styrkan på deras ovationer lite då och då. Efteråt kommenterade Paavo
diskussionen med att säga till mig, att han inte visste, att jag var så bra
på engelska. Det hade jag aldrig visat tidigare, menade han. På det sva-
rade jag: ”moonlight”.
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Ytterligare utländska och inhemska
föreläsningseskapader och annat

Mitt jobb på Ultuna innebar en massa resande. Eftersom jag var en
mycket resglad person på den tiden, så höll jag inte igen på något sätt,
sna rare tvärtom. Energiskogsodling var på 80- och 90-talet något helt
nytt för världen. Det var som bekant min företrädare professor Gustaf
Sirén, som hade uppfunnit den. Energiskogsodling med pil var ett nytän-
kande, något som definitivt var något annorlunda inom skogs- och lant-
bruket, och det var många andra länder som gärna ville få information
om, vad det egentligen rörde sig om.
Nu var det en gång så med mig, att jag var av den åsikten, att åkte

man till en konferens, speciellt utomlands, och allra helst om man flög
”overseas” på skattebetalarnas bekostnad, så skulle man på något sätt
göra rätt för sig och sitt land. Så det blev många föredrag och föreläs-
ningar och en och annan ”poster”, även om jag tyckte, att det senare var
ett otyg. Och att tala inför publik i olika delar av världen kan ha sina
sidor och kan skilja sig från vad som är vanligt här hemma.
Vid ett tillfälle var jag inbjuden som föreläsare till min gode vän pro-

fessor Don Lee i Seoul, han som sedermera blev skogsminister i Syd -
korea. Därvid skulle jag vid ett tillfälle tala inför en grupp studenter. När
jag kom in i föreläsningssalen, reste alla studenterna sig upp och stod i
givakt. De satte sig inte ner igen, utan jag fick säga till dem att sätta sig
ner.
Jag började föreläsa och då hände något som var helt nytt för mig.

Universitetet, som var ett av 9 i Seoul, låg strax intill en militär flygbas.
En gång i minuten lyfte två jetstridsplan från startbanan en bit bort från
föreläsningssalen och flög i riktning mot norr, alltså i riktning mot Nord -
korea. De flög upp till gränsen. Vände där och flög hem igen och landade.
Nästa minut lyfte två andra plan av samma sort. Så höll det på, dag ut
och natt in, alltid. Tänk vilken otrolig beredskap de måste ha, när man
har Nordkorea som närmsta granne. Är vi på väg att få samma situation
i Sverige, med vår käre granne i öster?
Två plan lyfte alltså varje minut. Oavsett vad som hände. Detta inne-

bar, att jag föreläste i 55 sekunder, därefter kom detta enorma vrål, som
uppstår då två jetplan lyfter. Vrålet varade i 5 sekunder. Jag pausade i
dessa 5 sekunder, och kunde därefter fortsätta som ingenting hänt till
nästa vrål kom.
Efter föreläsningen om trädens roll i energiförsörjningen, blev det tid
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för frågor. Den ene studenten efter den andre, både pojkar och flickor,
räckte upp handen, Jag nickade åt henom (?), studenten reste sig upp,
gick ut ur bänken, intog enskild ställning och ställde sin fråga. Hen stod
sedan upp under hela tiden jag svarade på vederbörandes fråga. Därefter
satte hen sig ner. Där ser ni, dagens svenska studenter, hur det kan gå till!
Nu är det nog så, att jag föredrar det svenska systemet, även om det kan
vara lite väl slappt i vissa fall.
Vid ett tillfälle föreläste jag för en grupp studenter på Uppsala uni-

versitet. Längst ner i salen i ett hörn satt en lång pojke i en stol. Han
hade dragit fram ett bord framför sig och lagt upp, inte bara skorna utan
båda underbenen på bordet. Pojken låg, med mössan på, tillbakalutad i
sin stol. Jag såg det hela, fortsatte att föreläsa, men drog mig ner mot
pojken. När jag stod alldeles framför pojken, och när pojken inte gjorde
något som helst tecken på att ta ner benen, tog jag fram min allra värsta
majorsröst och skrek till honom -TA NER FÖTTERNA! Sedan fortsatte
jag föreläsningen i lugn takt och med normal röststyrka.
Pojken blev så rädd, att han föll av stolen, tappade mössan men reste

sig upp i hela sin längd och satte sig sedan snabbt ner igen. Efter ytterli-
gare några minuter lämnade han skyndsamt salen med stor, blöt fläck
fram på byxorna.
Men om sanningen skall fram, och jag skall välja mellan dessa två

ytterligheter av studenter, så väljer jag den sistnämnda. Många av dessa
obstinata och ibland många gånger fräcka och t.o.m. direkt oförskämda
studenter har ofta idéer och synpunkter. Och det är just dessa udda ”fåg-
lar” med annorlunda manér och oftast stolliga idéer, som det är så
intressant att undervisa, även om det i vissa fall kräver okonventionella
undervisningsmetoder. 
Vid ett annat tillfälle var jag på IEA-konferens i Toronto i Kanada.

Det var i slutet på 80-talet och det var ett år, då det var vinterolympiad
och Sverige skulle möta just Kanada i ishockey. Jag, som redan från unga
år var en mycket utpräglad och uppföljande sportfåne, kom snabbt
underfund med, efter att ha sett föreläsningsprogrammet, att jag skulle
föreläsa morgonen efter det att Sverige hade mött Kanada i ishockey. 
Nu var denna IEA-konferens inte den första, som jag deltog i. Jag

hade varit på många och skaffat mig många goda vänner, inte minst
bland de kanadensiska delegaterna. Och nu är jag sådan som jag är, och
träffar man kanadensare och är från Sverige, så kommer man in på
ishockey så småningom, oavsett vad samtalen inleds med. Problemet för
mig var, att jag själv inte hade spelat ishockey och visste följaktligen inte
så mycket om spelet. Jag var ju som bekant bandykung i Lund (hm!),
och de enda som spelade ishockey i den stan på den tiden var de, som
inte fick plats i bandylaget.
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På denna tid var förhållandena i ishockey sådana, att Kanada ansåg
sig själva vara alla andra nationer helt överlägset. Att det i själva verket
var Sovjet som var det helt dominerande ishockeylandslaget i världen
just då hade liksom inte riktigt hunnit sjunka in i kanadensarna. Mina
goda vänner från Kanada försummade aldrig på alla dessa konferenser
ett tillfälle att hävda Kanadas överlägsenhet. 
Men så kom då denna konferens. Situationen var således följande. En

av konferensdagarna skulle jag hålla öppningsföredraget för dagen. Jag
visste, att Sverige skulle möta Kanada på natten före. Jag måste få tag i
resultatet. Hade Kanada vunnit, som alla väntade sig, skulle allt bara få
föregås med tystnad. Men om Sverige för en gång skull hade vunnit,
kom situationen i ett helt annat läge.
På morgonen var jag tidigt uppe och lyckades på något sätt, hur

minns jag inte idag, få reda på, att Sverige hade vunnit med 1-0 över
Kanada. Stor sensation. Jag började mitt anförande med att fråga audi-
toriet, om det möjligen var någon, som visste hur det hade gått i mat-
chen i natt i ishockey-OS mellan Kanada och Sverige i den pågående tur-
neringen. 
Inget svar, några kanadensare på första raden börjar skruva på sig,

tyckte jag. Till sist reser sig en av mina goda vänner längst bak i salen
och skriker.”Don´t answer him, he knows, he knows!” Ja, så var det,
som alla vet. Mina goda vänner i Kanada kände mig väl, hade genom -
skådat mig och visste vad jag var ute efter. Och visst kändes det skönt
för mig efter allt det spott och spe, som jag fått utstå under årens lopp
efter alla dessa svenska förluster i ishockey mot Kanada på den tiden.
Men nu är det som bekant annorlunda.
Från det ena ishockeylandet till det andra. Jag har alltid känt stor

samhörighet med Finland och finländare. Varför vet jag egentligen inte
riktigt. Det har förmodligen att göra med, att det vistades många finska
barn i min hemby under andra världskriget, och att några av dem blev
mina lekkamrater. Det kan också vara så att Finland är ett stort skogs-
land, och med tanke på mina intressen och yrkesval har det kanske varit
naturligt för mig att genom tiderna hålla god kontakt med just Finland.
Bidragande orsak till mitt Finlandsintresse var säkert också att mina

föräldrar ombesörjde, så att jag fick bevista Olympiaden 1952 i Helsing -
fors. Dessutom fick jag som relativt nybliven fil.kand. ett stipendium vid
Lunds universitet, vilket innebar att jag fick vistas vid ett sameläger i
Enareträsk i 3 veckor tillsammans med ett 30-tal studenter från Finland.
Det vi gjorde där längst uppe i norr var, att under sakkunnig ledning
starta att bygga upp ett samemuseum med gamla kåtor och annan gam-
mal samisk bebyggelse. 
Vid det besöket kom jag också i kontakt med professor Paavo Kalio
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och fick besöka hans forskningsstation i Kevo nästan ända uppe i Utsjo -
ki vid norska gränsen. Ett besök som i allra högsta grad bidragit till mitt
intresse för vad frost kan påverka och åstadkomma i olika ekosystems
utveckling. Senare i livet fick jag möjligheter att ett par gånger till besö-
ka Kevo forskningsstation och den intilliggande nationalparken. 
I Finland har man genom tiderna hållit många skogskonferenser. Så

t.ex. hölls en stor skoglig världskonferens i Tammerfors i IUFROS:s regi
i början på 90-talet. Jag var där med stor representation från min egen
institution. Nu var det så med IUFRO att de, som många andra stora
världs organisationer, delar ut utmärkelser och diplom. I Tammerfors -
kon ferensen deltog också professorerna Gustaf Sirén och Kurth Perttu i
den svenska delegationen. Båda hade under lång tid varit mycket aktiva
inom just IUFRO och fick på konferensen mottaga utmärkelser för väl
utfört arbete.
Jag. som institutionschef, kände att detta måste naturligtvis firas på

något sätt. Inom delegationen kom vi överens om, att bjuda de båda
pristagarna på middag på kvällen på någon restaurang. Så skedde, men
jag förstod att institutionen vid detta tillfälle borde uppvakta och gratu-
lera de båda pristagarna med blommor.
Därför gav jag mig ut för att inhandla två blomsterbuketter. Jag frå-

gade om vägbeskrivning till någon blomsteraffär i konferensreceptionen,
och fick en beskrivning. Jag letade men hittade inte riktigt. Frågade nå -
gon på gatan med det hjälpte inte. Jag bara virrade omkring i centrum.
Vid ett tillfälle passerade jag en port. Ut ur porten kom en liten lastbil,
som stannade för mig och släppte förbi mig på trottoaren. I hytten satt
två personer. Kanske dessa vet, tänkte jag och gick fram till bildörren vid
förarplatsen. Chauffören vevade ner rutan och jag frågade på min abso-
lut mest tydliga engelska: D o  y o u  k n o w  w h e r e  I  c a n  f i n d
a  f l o w e r  s h o p ? Chauffören tittade på mig, sedan vände han sig
till sin bisittare inne i hytten, och sedan tittade han en bra stund på mig
igen och sa sedan till sist med mycket tydlig finsk accent: Do you speak
English?
Ja, jag hittade så småningom en blomsteraffär och köpte två buketter.

Dessa överlämnades under middagen på kvällen och allt blev en relativt
lyckad tillställning. 
Jag utsågs då och då till att vara opponent på doktorsdisputationer i

Sverige och i de nordiska länderna. Vi ett tillfälle på 90-talet blev jag ut -
sedd att opponera på en doktorsavhandling i Uleåborg i Finland angå-
ende frosthärdighetsutvecklingen hos barrträd. Det var inget konstigt
med det, allt gick som vanligt. Jag flög dagen innan disputationen med
hustru Kerstin till Uleåborg och tog in på anvisat hotell. På kvällen sam-
manträffade jag, som brukligt var med respondenten, mest för att vi
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skulle stämma av vår engelska mot varandra. Respondentens professor
och handledare var också med. Det visade sig, att respondenten var en
trevlig ung dam, och vi åt middag tillsamman, som också brukligt är.
Professorn meddelade, att han ville att jag och respondenten skulle infin-
na oss på disputationsdagen en halvtimma innan utsatt tid på profes-
sorns tjänsterum för att prata mer om de vidtagna praktiska förberedel-
serna för disputationen.
Dagen därpå anlände jag i god tid till professorns tjänsterum. Så gjorde

även respondenten. Alla tre satte vi oss ner lite högtidligt, alla var ju
uppklädda, kring ett runt bord. De praktiska arrangemangen genom-
gicks än en gång. Sedan harklade sig professorn och meddelade, att på
den här institutionen hade man en speciell ceremoni alldeles innan
igångsättandet av en disputation. 
Professorn reste sig upp. Tog högtidligt fram en gammal nyckel till ett

antikt, gammalt skåp som hängde på ena väggen. Låste upp skåpet, tog
fram en flaska konjak och tre glas. Professorn slog upp konjak i två av
glasen, men angående det tredje glaset, så avböjde respondenten. Alla tre
reste sig upp. Professorn och opponenten önskade respondenten lycka
till och svepte konjaken. 
Ja, sa jag efteråt, man måste ta seden dit man kommer. Och eftersom

det var konjak och en mycket fin sådan, var det inget problem för mig.
Whisky däremot dricker jag, som bekant endast i mycket trängda lägen.
Den efterföljande disputationsakten gick alldeles utmärkt, och respon-
denten i fråga fick högsta betyg. Ja, så god var konjaken.
Syftet med konjaken var självklart rent psykologiskt. Tanken var att

lösa upp en eller annan tunghäfta, i första hand hos respondenten. Men
även hos en och annan opponent gjorde en sådan behandling säkert god
effekt. För min personliga del var det dock onödigt för jag pratar på,
som bekant, både med och utan konjak. 
Detta hände således i Finland. Vid ett annat tillfälle i det landet, var

jag inbjuden som föreläsare till Helsingfors för att föreläsa om frosthär-
dighetutvecklingen hos skogsträd. Jag kom dit i god tid som vanligt.
Träffade arrangörerna och kom överens med dem om, att jag kunde
prata svenska för det förstod ju alla bildade finländare. Skönt, tänkte
jag, för det är ju alltid jobbigare att prata utländska, och så kunde man
som bekant precisera sig mycket bättre på sitt eget modersmål. Dess -
utom gick ju svenska ordvitsar aldrig hem på engelska.
När jag hade pratat några minuter, märkte jag att publiken, som verk-

ligen var fulltalig, började att lätt skruva på sig och jag tittade på mötes-
ordföranden. Det tisslades och tasslades lite här och var i bänkraderna,
och den kvinnliga ordföranden kom mycket försynt fram till mig och
nästan ödmjukt undrade, om inte jag kunde prata på engelska istället,
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för finländarna förstod svenska men inte skånska. 
Salen var full med åhörare i Finland. Annat var det i Tomelilla några

år tidigare. Under min långa tid som universitetslärare på Växtfysio -
logen i Lund under 60- och 70-talen hade jag haft många studenter. En
del blev biologilärare lite varstans i landet. Två av dem hamnade på
Österlen. De blev så småningom ordföranden och sekreterare i Österlens
Naturskyddsförening. När sedan jag blev Fältchef vid det stora Energi -
skogsprojektet i Uppsala, tog dessa två pojkar kontakt med mig och
bjöd mig ner till Österlen för att hålla föredrag en kväll om energiskog.
Denna odlingsform var då på 80-talet ett helt nytt begrepp och som
många personer med naturvårdsintresse var nyfikna på.
Jag åkte bil till Bromma och flög sedan till Everöds flygplats utanför

Kristianstad. Där hämtade de båda pojkarna mig med bil och de körde
till Tomelilla Folkhögskola, där jag skulle hålla mitt föredrag. I bilen
pratade vi om gamla tider och om Österlens unika natur. 
Väl framme i Tomelilla plockade jag fram mina diabilder och over -

heads, ja, man hade inget annat på den tiden, och gjorde mig redo för
att hålla mitt föredrag. Salen fylldes till sista plats… nej, så var det verk-
ligen inte. DET KOM EN (1) ÅHÖRARE. Här hade alltså jag åkt bil,
flugit, åkt bil igen och så kom det en åhörare.
Men sa jag, skam den som ger sig, så jag höll mitt föredrag för den

ende åhöraren och så för mina 2 gamla elever förstås. För min del gjorde
det inte så mycket, men för de två pojkarna var det väldigt pinsamt. Det
hade trott sig veta, att intresset för energiskog var mycket större än så.
Men de körde mig tillbaka till Everöd och därifrån flög jag hem.
Tre dagar senare ringde en av pojkarna och förklarade saken. Utbudet

av kvällsaktiviteter var inte så där överväldigande i Tomelilla vid denna
tid. Men just denna kväll och på samma klockslag dessutom, var det
modevisning i en lokal inte långt från Folkhögskolan. Detta förhållande
kände de båda pojkarna inte till, men som tur var fick de något som för-
klarade den dåliga uppslutningen.
För min del visade det här två saker. För det första, att föredrag om

energiskogsodling inte på något sätt kan konkurrera om allmänhetens
intresse för modevisningar. För det andra, att intresset bland bönderna
på Österlen att införa en ny gröda på sina marker var synnerligen be -
gränsat. Det var i det här sammanhanget, som man föraktfullt började
kalla de lantbrukare, som ändå började testa energiskogsodlingar på
nerlagd jordbruksmark för ”buskabönner”. 
Jag tillhörde dem som inte kunde ge mig efter den formella pensio-

neringen 1999. Därför fortsatte jag i stort sett efter pensioneringen som
vanligt, bara med den skillnaden, att jag gjorde bara det, som jag själv
tyckte var befogat och intressant. Och för en forskare, som under hela
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sin aktiva tid har varit bunden till händer och fötter av all denna byrå-
krati och av skrivande av alla dessa ansökningar om nya forsk-
ningsanslag och alla dessa rapporter och annat sattyg, var detta ”gefun-
denes fressen”. På denna tid arbetade alla på institutionen med Salix,
men jag hade sett, framför allt efter resultaten i Vedum, att även poppeln
hade potential att bli ett intressant energiträd. Så för att inte vara i vägen
för mina efterföljare, började jag med poppel. Jag hade nämligen själv
sett och upplevt så mång pensionerade professorer, som inte hade för-
stånd att kliva åtsidan för de unga och lovande lejonen.

Mina arbeten med poppel blev så framgångsrika att ett kommersiellt
växtföretag, SweTree Technology i Uppsala och Umeå, engagerade mig
som ”förståsigpåare” vad gäller poppelodlingar. Bl.a. blev jag medbju-
den på en informationsresa till Chile 2009. Jag skulle hålla föredrag om
poppel bl.a. på universitetet i Santiago och på några andra universitet
samt hos några privata skogsföretag. 
Nu var flygresan till Chile lång och jag en gammal man, så det kon-

staterades att det var nog bäst, att jag åkte business class, medan de
andra åkte i den vanliga. Så därav kom det sig, att jag för första och för-
modligen enda gången i livet flög i business class. Och det var något helt
annat det. En helt ny värld öppnade sig för mig. Enda gången jag över
huvud taget såg eller hade kontakt med de vanliga passagerarna var, då
jag skulle checka in och visa biljetterna. Men då stod jag i en speciell och
mycket kort kö.
Jag skulle byta plan i Frankfurt och fick vänta där någon timme. Tack

vare min business klass biljett hade jag tillgång till Lufthansas VIP-rum.
Och det var grejer det. Stora, härliga fåtöljer, panoramafönster ut mot
flygplatsen, nästan inga människor i den stora salen, fri mat och fri
dryck av alla de sorter. Jag hade aldrig i min vildaste fantasi trott, att det
kunde se ut så här. På vägen ut till flygplanet plockade den snåle Lars på
sig lite frukt. Det kunde vara gott att ha på flyget, tänkte jag.
Flygresan till Santiago blev mycket angenäm. jag sov nästan hela den

långa resan, liggande raklång i den mycket speciella stol/säng-platsen i
business class. Enda gångerna jag satte mig upp, var när någon av alla
dessa förtjusande flygvärdinnor kom och serverade mig något. 
Så kom jag fram till Santiago efter en mycket angenäm flygresa. Där

kom tullen och min portfölj genomlystes. Resultatet var tydligen inte
helt tillfredsställande, för en kvinnlig tulltjänsteman bad mig öppna väs-
kan. I den låg ett äpple, som jag inte hade hunnit äta upp. Och aja baja,
det fick man inte införa i Chile. Ingen frukt av något slag, berättade tull-
tjänstemannen för mig, fick införas till Chile. OK, urskuldade jag mig,
det kände jag inte till. Jag bad om ursäkt och pekade på en papperskorg
som satt på väggen bredvid. Släng äpplet där, menade jag. 
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Men nej, nej, nej, så enkelt var det ej. Här skulle förhör hållas. Jag,
med äpplet, fördes in i ett speciellt förhörsrum med en äldre tulltjänste-
man, även hon en kvinna, en mycket bastant sådan. Förhöret började,
jag erkände omedelbart och skyllde på okunskap. Äpplet vägdes, det
vägde 0,1408 kg, böter utskrevs, i svenska pengar blev det hela 1400
kro nor, jag betalade och gick. Men innan jag gick, tittade jag än en gång
på äpplet, och då upptäckte jag en sådan där liten klisterlapp, som idag
sitter på många äpplen som importeras. På lappen stod äppelsorten
Royal Gala angiven och under stod... Chile – Chili!
En av mina många fröinsamlingsresor i Kanada och Alaska hade jag

förlagt till North West Territories (NWT) 2008. Det är den delstat i
Kanada, som ligger längs norrut. Det var främst runt sjön Great Slave
Lake och längs Hay River, som vi letade fina poppelbestånd. Orsaken till
detta val av område var, att jag dels visste, att här fanns utomordentligt
fina bestånd av poppel, och dels att denna delstat låg på ungefär samma
breddgrad som Uppsala och norrut i Sverige. Så min tanke var, att kan
dessa popplar växa så bra i norra Kanada, så kanske vi kan få dem att
växa lika bra i de delar av Sverige, som ligger på samma breddgrader.
Jag hade nämligen idéer om dessa förhållanden.
Så här förhåller det sig. Kerstin och jag har ett hus i Duved, 8 km väs-

ter om Åre. Om somrarna när vi vistas några veckor i huset, förvånas
jag varje gång över markens enorma bördighet i den här dalgången. Här
är det verkligen kalk i marken. Detta syns också på planterad gran som
växer förvånansvärt bra i dessa fjälltrakter. Rent generellt kan man säga,
anser jag, att är det någonstans, som biomassaproduktionen för energi -
ändamål skulle kunna ordentligt påverkas i positiv riktning i vårt land,
så skulle det vara just i dessa kalkrika fjälldalar eller på andra bördiga
marker i Norrland. 
Men detta förhållande är bara relevant, om tillräckligt härdiga sorter

av snabbväxande trädslag skulle kunna hittas och sedan kanske t.o.m.
förädlas ytterligare. Ett klart intressant trädslag till detta är definitivt
poppelarten Populus trichocarpa, ibland kallad jättepoppel på svenska.
Den har funnits i Europa sedan före 1700 och odlas idag på många plat-
ser i vår världsdel, även som bekant i Sverige. Jag har skrivit en bok om
dessa poppelodlingar. Kanske skulle frosthärdiga poppelsorter från
NWT kunna utnyttjas som hon- respektive hanträd för att korsa fram
nya kloner, som skulle kunna markant öka vedbiomassaproduktionen i
de norra delarna av Sverige. Idén vore värd att pröva, tänkte pensionä-
ren Lars.
Innan resan hade jag ordnat med, att min gode vän och mångårige

kollega Mike Carlson från Canadian Forest Service (Kanadas skogssty-
relse) i Vernon, BC (British Columbia) var med mig hela tiden. Praktiskt
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taget all skog i denna del av Kanada ägs av staten. Detta innebar, att var
vi två än kom, så besökte vi först det lokala, statliga skogskontoret på
platsen. Där fick vi tips och anvisningar om var de bästa poppelbe-
stånden stod att finna just i det området. Mike hade under vintern brev-
ledes varit i kontakt med dessa skogskontor och förberett dem på vad
som komma skulle. 
På skogskontoren fick vi också låna motorsågar. Sedan var det bara

att åka ut och leta fina poppelbestånd. Och eftersom staten ägde all
skog, och eftersom jag hade med mig Mike, som var skogstjänsteman, så
var det fritt fram för oss att ta ner ett fröträd här och ett annat där, för
att kunna samla in rikligt med frö. Tidpunkten för resan var naturligtvis
vald så, att det just var rätta tidpunkten för att samla in mogna poppel-
frön. 
Vid ett tillfälle kom vi till skogskontoret i en liten by där långt uppe i

norr, i NWT. Mike hade tidigare på våren förvarnat skogskontoret på
platsen om vår ankomst i början av juni månad, och skogvaktaren (Fo -
rest officer) på platsen hade förberett sig väl. När vi kom fram, berättade
skogvaktaren, att han kände till ett fint bestånd av poppel. Det låg dock
ganska avlägset, vid Liard River och det var lång väg dit, men det bodde
ett gammalt par i en stuga nere vid älven just där. Förr i tiden hälsade
han ofta på dem. Nu hade han inte varit hos dem på flera år, och han
tänkte ta tillfället i akt och åka med oss fröinsamlare och hälsa på det
gamla paret. Men, sa han, det är dålig väg dit, så det är bäst vi tar min
jeep. Motorsågar lastades in och vi for iväg.
Efter ett tag kom vi fram till den lilla avtagsvägen som gick ut i vild-

marken. Vägen var stängd med bom, och det meddelades på skylt, att en
vägbank hade rasat längre fram. Det var 6 svenska mil fram till stugan,
men vägen fortsatte vidare, och det var kanske efter det att vägen hade
passerat stugan, som vägraset hade inträffat, så vi chansar, tyckte skog -
vaktaren. 
Vägen var smal och besvärlig och det fanns inte ett enda hus på vägen

ut. Men den hade som de flesta vägar här uppe ordentligt tilltagna vägre-
nar, 25-30 m breda och på båda sidor. Varför de hade så breda vägrenar
lite över allt fick jag aldrig riktigt klart för mig. Men dessa breda vägre-
nar gjorde, att man fick en viss överblick över djurlivet. Så på vägen ut
till stugan vid älven och tillbaka såg vi svartbjörnar vid 6 tillfällen, två
med var sin unge. Vi stannade inte någon gång för att sträcka på benen!
Vägen höll och vi kom fram till stugan. Platsen pekades ut på kartan

för mig, och jag såg att den hette Edlindburg landing. Här hade tydligen
en viss flottning förekommit i gamla dagar. Skogvaktaren togs emot av
frun i huset med öppna armar. Det bjöds in till ett stort kök med en
enorm braskamin och med ett väl tilltaget bord vid fönstret. Där vid bor-
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det vid fönstret satt den gamle farbrodern. Han var kanske 10 år yngre
än jag, men var förmodligen en gammal trapper och skogsarbetare med
värk och krämpor i hela kroppen. 
Alla presenterades och kaffet kom på bordet. Som i så många andra

familjer, var det hustrun som förde talet, hela tiden stående vid eller nära
spisen. Känns mönstret igen? Hon var sjuksköterska, kom ursprungligen
från Schweiz, hade kommit till denna obygd, och där funnit kärleken i
form av en trapper. Hon hade en tid arbetat som sjuksköterska inne i
byn och tidvis också bott där inne under veckorna.
Farbrodern var född i stugan. Han sa nästan ingenting, men jag tyckte,

att han tittade så konstigt på mig. Farbrodern hade levt hela sitt liv där
långt ute från all civilisation och social gemenskap, berättade hustrun.
Vad han hade försörjt sig på och med, fick jag inte helt klart för mig.
Tan ken på guld föresvävade mig, men några sådana idéer hade aldrig
funnits, sades det. Det var nog jakten och hustrun som försörjt det gamla
paret. Jakt, kanske på statens marker, jag försökte spinna vidare på
ämnet, men fick ingen respons någonstans. Det blev pinsamt tyst. Den
statliga skogvaktaren satt ju med vid bordet. Annars kanske…
Efter en stund började så farbrodern prata. Jaså, du kommer från

Sverige, sa han till mig. Ja, det gjorde min far också, sa den gamle trap-
pern. Min far hette Edvard Lindberg (Lägg märke till namnet på kar-
tan!) och kom från Färila. Jag fick samma namn som far min, sa far-
brodern. 
Det visade sig, att de båda gamlingarna aldrig hade varit i Sverige. Det

hade liksom aldrig blivit av. Men nästkusinerna från Färila hade varit
där ute och hälsat på i den lilla stugan vid Edlindburg landing en gång.
Och så ringde man till varandra vid juletid och önskade varandra God
Jul. Det hade dock inte blivit av de senaste åren. De hade kvar telefon-
numret, så om jag ville, kunde jag få det och ringa nästkusinerna i Färila
och hälsa från Edlindburg landing, när jag kom hem. 
När jag kom hem ringde jag det erhållna telefonnumret. Men tyvärr,

det fanns inte någon abonnent på det numret längre. Jag tvekade länge
men bestämde mig till sist för att inte göra några ytterligare efterforsk-
ningar. 
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Rektor polisanmäler mig 
för bedrägeri

Jag blev således fältchef för det stora Energiskogsprojektet på Ultuna
1979. Som den konspiratoriskt lagde person jag är, och enligt vad vissa
uppgifter antyder, tror jag, att det var till SLU-administrationens stora
förvåning och kanske t.o.m. dess förargelse, som jag fick tjänsten. Jag
var ju Lundensare, alltså inte Ultunesare och inte socialdemokrat, och
administrationen hade kanske? sin egen kandidat till tjänsten. Var det
detta jag fick betala för?
När Gustaf Sirén pensionerades 1984 efterträddes han som projektle-

dare för ESO av Kurth Perttu, som 3 år senare avlöstes av Stig Ledin på
projektledarposten. 1989 efterträdde jag Gustaf Sirén på professorssto-
len och övertog därmed också ledarskapet för ESO. Professuren hade
därvid döpts om och jag blev professor i ”Skoglig intensivodling, speci-
ellt för energiändamål”. Ordföranden i den grupp som utvärderade alla
sökanden och som sedermera utsåg vem, som skulle få professuren, var
min gode vän och vapenbroder i många år Sune L. (hm !). Sverige är ett
litet land, speciellt när det gäller skogsforskning.
I och med att jag blev institutionschef, fick jag också inblick i univer-

sitetets administration. Den hade sedan professor Hjelm pensionerats
växt lavinartat. Mitt förhållande till administrationen och administra-
tionens förhållande till mig som institutionschef, var något ansträngt,
kan med fog sägas. Bl.a. anmälde rektor mig för bedrägeri hos polisen,
eller var det administrationen, som drev på i denna fråga? Och eftersom
jag var professor, blev det Riksåklagaren, som fick detta ärende på sitt
bord. Jag kallades således till förhör hos Riksåklagaren. Allt gick till på
följande sätt.
Jag och befälen på min ingenjörsbataljon var inkallade till repövning

i Halland - Bohuslän. Detta hände i början på 90-talet Jag var bataljonschef.
Vid ett tillfälle ringde min sekreterare på Ultuna upp mig och berättade,
att det fanns två engelska forskare på besök på Ultuna och att dessa
gärna ville träffa mig. Vi kom överens om, att de två engelsmännen skulle
skickas ner till Västkusten med tåg och att jag skulle plocka upp dem vid
järnvägsstationen i Falkenberg och sedan köra runt i Halland och visa
dem några energiskogsodlingar. 
Jag tog ledigt en eftermiddag, skrev ut en permissionssedel och läm-

nade in den. Hämtade forskarna och vi besåg några av Rune Carlssons
energiskogsplanteringar. Jag bjöd engelsmännen på middag (för egna
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pengar) och satte dem på tåget igen på kvällen. Jag hade kört med egen
bil och skrev reseräkning för färden på sedvanligt sätt. Vad jag inte visste
var, att om man får permission i det militära, så behåller man likväl sitt
traktamente. Detta innebar att för denna eftermiddag, som jag tillbring-
ade med de båda engelske forskarna fick jag traktamente både från det
militära och SLU. 
Först kallade administrationen mig till eget förhör ute på Ultuna. Med

var rektor samt administrationens högsta höns och SLU:s juridiska ex -
pert. När alla fakta hade kommit på bordet, visade det sig, att jag hade
fått 143 kr för mycket i resetraktamente efter en dubbelutbetalning av
dels SLU och dels Ing 2 i Eksjö. Jag var som bekant major i Ingenjörs -
truppernas reserv och var under denna tid inkallad mellan 1 och 6 veckor
i princip varje år.
Under denna tid hade SLU energiskogstester i hela södra och mellers-

ta Sverige och jag reste med bil väldigt mycket. Jag hade årligen resetrak-
tamente som uppgick till mellan 50 000 och 100 000 kronor varje år. De
143 kronorna, som jag påståtts ha fått ut för mycket, som det sades,
skall sättas i relation till dessa summor. Men för att inte tjafsa om denna
struntsumma, tog jag helt på mig felskrivningen, och jag erkände inför
rektor och allra högsta hönset i administrationen omedelbart, att jag
kanske gjort fel, inte förstått bättre, och fått ut 143 kr för mycket. Om
så ansågs var fallet, bad jag om ursäkt och skulle naturligtvis kompen-
sera detta så fort tillfälle gavs. Herre Gud, det var ju en skitsumma i för-
hållande till allt det andra.
Därmed trodde jag att allt var uppklarat. Men icke så. Efter 14 dagar

fick jag ett brev från riksåklagaren, att jag var polisanmäld av rektor för
bedrägeri och skulle infinna mig till förhör. Återigen, det handlar om en
struntsumma! Det handlar om en ren felskrivning om det nu verkligen
var fel! Men observera, inte ett ord från rektor eller från SLU-administra-
tionen, om att de hade polisanmält mig. 
Som kuriosa kan nämnas att samtidigt med rektors polisanmälan av

mig utan någon som helst information från administrationens sida,
framhöll samma administration gång på gång att samarbetet mellan uni-
versitetsledningen och institutionerna borde bli bättre!
Efter en timmes förhör hos riksåklagaren och när allt var utrett, försa

sig riksåklagarens representant på ett sådant sätt, att han strax efteråt
hejdade sig och jag fick avge ett tysthetslöfte, att jag inte under några
omständigheter fick sprida vidare riksåklagarens omdöme om Sveriges
Lantbruksuniversitetets dåvarande ledning. Ett löfte som jag har hållit,
även om jag många gånger har haft väldigt svårt att hålla truten. Efter 3
veckor kom riksåklagarens dom. Den löd kort och gott: Brott kan ej
styr kas. Jag väntar fortfarande på en ursäkt från dåvarande rektor och
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dåvarande högsta hönset för administration på SLU.
Vid ett studentjubileum i Lund strax efteråt umgicks jag med gamla

studentkompisar; några av dem var juridiska experter och framstående
advokater. Jag berättade vad jag varit utsatt för på jobbet, och vad rek-
tor vid SLU sysslade med. En av dem ville absolut, att jag i min tur skulle
polisanmäla rektor för ”missfirmelse av tjänsteman”. Men här sa jag
stopp, någon måste ju rimligen visa sig vuxen i det här fallet.
Men denna polisanmälan och detta rikspolisförhör skall inte på något

sätt fördunkla eller skymma det förhållandet, att jag trivdes helt för-
träffligt på Ultuna. Rektors polisanmälan av mig är en sådan där icke-
händelse, som jag skrattar åt idag och som säger mer om rektor än om
mig, som några av mina professorskolleger sa till mig, när allt var upp-
klarat.
Dessutom är Uppsala en mycket trevlig stad att bo i, nästan lika fin

som Lund (hm!). På Ultuna ”uppfostrade” SLU:s kunniga och framför
allt hjälpsamma personal mig till att bli, åtminstone i egna ögon, en duk-
tig odlare av pil och poppel. Jag arbetade alldeles utmärkt tillsammans
med SLU:s prorektor professor Hilmar Holmen, som, då jag rådgjorde
med honom om SLU:s polisanmälan av mig, ställde sig mycket frågande
till rektors handhavande av mitt ”fall”. När jag vid ett tillfälle ytterligare
en gång beklagade mig över, att rektor hade polisanmält mig sa Hilmar
ordagrant: ”Men för fan Lars, nu får Du väl ändå ge dig, det här är väl
inget att hänga upp sig på”. Detta yttrande av rektors närmaste man,
stärkte mig ordentligt och hjälpte verkligen mig att komma över det
begångna ”brottet”, även om det satt i och skavde ett tag. Jag var ju
gammaldags uppfostrad och ärlighet hade predikats för mig av mor och
far i alla tider.
Mycket gott samarbete hade jag också med Skogsfakultetens olika

dekaner som professorerna P.O. Bäckström, Kaj Rosén och på senare tid
med professorerna Jan-Erik Hellgren och Thomas Lundmark. På samma
sätt hade jag stor nytta av att kunna ställa administrativa och ekono-
miska frågor till Byrådirektör Sigvard Nilsson och få goda förslag och
vinkar om hur olika problem kunde lösas. ”En ädel omgivning adlar”
som Hjalmar Bergman skriver i en av sina böcker.
Men speciellt min institutions reaktion på rektorns tilltag att polisan-

mäla mig stärkte mig ofantligt. Nu är jag en gång sådan, att jag vitt och
brett berättar om mina förehavanden och eskapader. När jag blev polis -
anmäld av rektor, samlade jag hela min institution till ett informa-
tionsmöte och berättade om förhöret både hos rektor och hos riksåkla-
garen. Alla mina goda vänner och medarbetare på SLU och på andra
universitet fick också en ordentlig redogörelse för hur det kunde gå till
på Sveriges Lantbruksuniversitet. Men det som verkligen värmde mig
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var, att när jag kom tillbaka efter riksåklagarens förhör, alltså innan rik-
såklagaren hade avgett sin dom, stod det en stor bukett blommor på mitt
skrivbord. En blomsterbukett som institutionens personal hade samlat
ihop till och som verkligen lyfte mig och fick mig att spotta i nävarna
och ta nya tag. Kom igen, djävla administration, tänkte jag.
Administrationen i sig drog inte in ett enda öre till SLU, men det gjor-

de alla hårt arbetande forskare, undervisare och praktiker. Administra -
tionen i sig visste inte mycket om det dagliga livet och slitet ute på insti-
tutionerna under min tid på SLU. I dag är det säkert helt annorlunda. Så
t.ex. besökte rektor min institution endast en enda gång på de 20 år som
jag arbetade på SLU, och det besöket var ett rent misstag (se nedan).
I och med att administrationen inte behövde söka egna pengar för sin

verksamhet, sitt uppehälle och sin försörjning, fick de heller ingen riktig
känsla av och för de medel, som institutionerna tilldelades. Ute på dessa
var man däremot rädd om varenda krona. Men jag fick aldrig någon
känsla av, att så var fallet på SLU:s gemensamma administration. Jag
kom ihåg, att man på min tid diskuterade, prefekter emellan, om inte
alla dessa tjänstemän på den allmänna förvaltningen borde tidsmässigt
skifta arbete lite då och då. De borde komma ut på institutionerna och
arbeta några år för att få en inblick i institutionernas problem och en
känsla för hur institutionernas surt förvärvade anslag förvaltades och ut -
nyttjades. 
Som ett belysande exempel på hur rädda vi var om institutionens

pengar, kan förhållanden på vår forskningsstation på Långa Veka i Hal -
land omnämnas. Sune Elowson och jag hade fått pengar att bygga upp
en liten försöksstation på Långa Veka med en på den tiden avancerad,
datastyrd gödslingsbevattningsanläggning. Vi kunde sitta i Ultuna och
med telefonens hjälp bevattna våra olika Salixodlingar i Långa Veka.
Mycket av det vi byggde upp var kopior på vad Sune hade gjort i Jäd -
raås. Men apparaturen i Långa Veka var dyrbar och för att förhindra att
den stals införskaffade vi helt enkelt en stor, heltäckt container och
installerade el, värme och telefon samt plockade in all dyrbar utrustning
i den. Men Sune satte också in en säng med madrass i containern. Så när
Sune eller jag arbetade där nere i Halland, hade vi lakan och örngott
med oss och övernattade i containern. Den hade inga fönster, så vi var
alltid mycket angelägna om att inte glömma att ha de stora järndörrar-
na på sidan lite på glänt, så att vi inte låg och kvävdes där inne i contai-
nern. Detta gjordes i istället för att ta in på dyrt hotell, som hade varit
det normala i detta fall.
Inte ens rektorerna hade någon ingående kännedom om institutioner-

nas inre liv, eftersom de aldrig besökte dem. Jag jobbade över en lör-
dagsförmiddag och satt som vanligt och skrev en ny ansökan om pengar
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på mitt kontor i baracken på Ultuna. Plötsligt kommer det två joggare
och springer rakt ut i den nyplanterade energiskogen alldeles utanför
mitt kontorsfönster. De springer rakt ut i odlingen och stället sig där. Jag
for ut. ”Stopp för fan, ser ni inte, att det är nyplöjt och nyplanterat. Där
ute har ni inget att göra”., skriker jag till dem. Jag går ut på vägen ovan-
för den nyplanterade energiskogen och ser, att det är… rektor med fru,
som är ute och joggar på lördagsförmiddagen. Det är enda gången, som
någon rektor över huvud taget besökte min institution under alla de 20
år, jag var verksam på SLU.
Min flytt till Uppsala innebar, att jag fick möjlighet att se världen. Jag

har tagit initiativet till och varit en av de huvudansvariga för energi -
skogskonferenser i många olika delar av världen såväl inom som utom
Europa, och så i Sverige förstås. Allt inom IEAs, IUFROs och IPCs
ramar.
Men det hjälper inte, trots alla mina aktiviteter och initiativ både här

hemma på Sveriges Lantbruksuniversitet och utomlands, så föranledde
mitt ”slarv” eller vad det nu skall kallas, om det verkligen var någon fel-
aktighet, att jag polisanmäldes av min egen rektor för bedrägeri. På
gamla dar, när jag har blivit en snäll gammal gubbe, brukar jag tänka på
och citera gamle Thorild. Han sa som bekant ”att ingenting görs för sina
fels skull, utan för sina förtjänsters”. Det gäller kanske även för den rek-
tor som var aktiv vid Sveriges Lantbruksuniversitet på min tid.
Apropå aktivitet, initiativ och engagemang. Det finaste omdömet som

jag någonsin fått, fick jag av professor Hans Burströms efterträdare på
professorsstolen i Växtfysiologi professor Lars-Ove Björn. Han sa vid ett
tillfälle till mig, då han bad mig ställa upp vid valet av ställföreträdande
prefekt, att du tycks vara en sådan som får saker och ting gjorda. Å
andra sidan brukar min underbara hustru citera Axel Oxenstierna, som
sa till drottning Kristina, att hade jag inte kylt ner drottningen, hade
drottningen exploderat. Ja, vad vet inte alla dessa underbara hustrur om
sina husbönder.
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Jag tänker ibland också på Håkan Juholt. En gång det stora socialde-
mokratiska partiets ordförande. Han som åkte bil och tåg samtidigt och
skrev reseräkning för båda. Inte blev han polisanmäld.
Kanske var det så, att rektor på något sätt ville stämma i bäcken inom

resetraktamentsraseriet på universitetet. Kanske tänkte han så här. Polis -
anmäler jag Lars, så är jag säker på att hela universitetet får reda på det,
och då blir det kanske en skärpning över hela linjen med alla dessa rese-
räkningar. Att Lars får klä skott för den här skiten, det tål han. Åtmin -
stone tror jag och hoppas att rektor resonerade så. Men än lever både
rektor och jag och tänker göra så ett bra tag till, åtminstone jag, så vi två
har god tid på oss att reda ut saker och ting.

Förlåtna äro förorätter,
forskningsresultat fröjdar

Dessa ”sanningar” skulle jag låtit rista på min runsten, om jag levt på
den tiden då detta var aktuellt.
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Misstaget

Alla forskningspengar som kom institutionerna på Ultuna till del från
stat och kommun, från forskningsstiftelser och från EU mm. och som
forskare och undervisare dragit in, skulle gå genom SLU:s administra-
tion. På samma sätt skulle alla räkningar till institutionerna betalas på
detta sätt. Därvid gällde det verkligen för institutionerna, att ha koll på
SLU:s administration, så att tilldelade medel verkligen hämtades hem
och kom den institution till del, som hade tilldelats anslagen. Hur det
kunde gå till belyser följande exempel.
Vid ett tillfälle på 90-talet hade min institution tilldelats 2,1 miljoner

kronor av Energimyndigheten för att testa nytt växtmaterial och nya
metoder att odla Salix på. Anslaget var på 3 år. Alla testerna genomför-
des och rapporterades på sedvanligt sätt. Men någon månad efter det att
de tre årens hade gått, ringde en av cheferna på Energimyndigheten, som
också var min gode vän, docent Lars Tegnér, upp mig och frågade, om
vi inte ville ha de tilldelade 2,1 miljonerna. Va? Ja, sa Lars Tegnér, jag
råkade komma förbi och se att vår ekonomiavdelning just nu håller på
att ta bort de 2,1 miljoner kronor från ert konto, pengar som Ni fick för
3 år sedan, men som SLU aldrig har hämtat hem. Vad i all brännheta
små dj…? sa jag.
Ja, så var det. På något sätt hade administrationen på SLU ”glömt”

att hämta hem 2,1 miljoner kronor från Energimyndigheten. Hade sam -
arbetet mellan vissa personer på Energimyndigheten och vissa personer
på institutionen för Lövträdsodling, som institutionen då var omdöpt
till, inte varit så goda, som de verkligen var, hade 2,1 miljoner kronor
flugit all världens väg.

I ett långt brev till Energimyndigheten fick jag beskriva, att alla till-
delade forskningsmedel var förbrukade enligt ansökan och enligt redo-
visningar samt varför pengarna inte hade hämtats hem av SLU:s admi-
nistration. Som alltid skylldes det på någon omorganisation och något
personalbyte. Men nog borde väl ändå någon av de högsta cheferna på
SLU ha något ansvar även vid omorganisationer och nyanställningar.
Högsta hönset var hela tiden detsamma. Någon ursäkt från SLU:s admi-
nistration till institutionen kom aldrig. 
Efter detta är det kanske lätt att inse, att jag var angelägen om att ta

över Gunnar Johansson som intendent, när den stora institutionen EMC
delades upp i mindre men mera effektiva enheter. Det blev faktiskt så, att
vissa år försörjde sig Gunnar själv genom att påpeka och rätta till alla
de felaktigheter, som administrationen gjorde gentemot institutionen
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genom att föra på den fakturor, som hörde hemma någon helt annan-
stans.
Så därför, låt en avdankad och trött gammal institutionschef få ge alla

unga och hårt arbetande institutionschefer ett gott råd. Se upp med admi -
nistrationen på SLU. Se verkligen till att institutionen i fråga inte betalar
andra räkningar och fakturor än de som verkligen berör institutionen i
fråga! Men allt sådant där är säkert mycket bättre nu än på min tid.

Post scriptum. Just som denna bok går i tryck, förekommer i Uppsala
Nya Tidning (2015-30-11) en debatt mellan en professor och en högt
uppsatt jurist på SLU. En jurist som så att säga kan bedöma SLU:s admi-
nistration inifrån. I en debattartikel beskriver han förhållandena på 1990-
talet, då han själv i allra högsta grad var aktiv inom SLU. Han karakte-
riserar förhållandet mellan 90-talet och nutid på följande sätt: ”Inte
minst har man lärt sig att räkna pengar och hålla reda på dem på ett helt
annat sätt än som var fallet i början av 1990-talet. Man skulle nog
kunna säga att det ekonomiska läget då var i hög grad infallsstyrt och
till stora delar rent katastrofalt”. 
Alltså, om de förhållanden på 1990-talet, då jag och många andra

institutionschefer gjorde allt för att hålla näsan över vattnet på SLU och
utnyttja tilldelade forskningsresurser på ett så effektivt sätt som möjligt,
bedömer en person, som själv delvis var med och kunde se hur det gick
till, förhållandet på administrationen på SLU, som ”rent katastrofalt”.
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Lisa väljs till rektor

När professor Hjelm pensionerades på 80-talet, var det svårt att hitta
någon, som var villig att efterträda honom. Till sist lät sig en vänlig och
omtänksam ekonom i Alnarp övertala sig att ta jobbet. Vederbörande
innehade tjänsten i 12 år och blev naturligtvis professor på köpet. Under
denna tid pensionerades professor Sirén, energiskogsprojektets grundare,
och efterträddes så småningom på professuren av mig.
Jag var med om att ombilda Energiskogsprojektet till egen institution,

först med namnet ”institutionen för skoglig intensivodling” och sedan
helt enkelt till ”Institutionen för Lövträdsodling”. Det första namnet till-
kom på grund av att min professur en gång i tiden benämndes ”profes-
sor i skoglig intensivodling, speciellt för energiändamål”. 
Det är få tjänster i det svenska samhället som är så svåra att inneha

som att vara rektor för ett stort universitet. Egentligen är det ingen som
vill ha tjänsten, eftersom den dels är mycket dåligt betald i förhållandet
till arbetets karaktär, dels är akademiker nästan omöjliga att leda. I alla
andra sammanhang inom näringslivet, inom försvaret, inom utländska
skogsorganisationer och inom idrottsrörelsen, som jag varit verksam i,
har många olika idéer och förslag stötts och blötts, ibland i all oändlig-
het. Men till sist har man kommit fram till ett beslut, som fattats i demo-
kratisk ordning. Och därmed basta. Sedan beslut fattats, har alla ställt
upp lojalt på fattade beslut, och man har med förenade krafter gjort allt
för att genomföra besluten på ett så bra sätt som möjligt.
Icke så vid ett universitet. Här är man sig själv nog. Har man inte fått

igenom sina egna idéer och inte tilldelats de forskningsmedel och de
tjänster, som man ”rimligen” är värd, kan man alltid, många gånger i det
fördolda, sätta käppar i hjulet för genomförandet av fattade beslut.
Samtidigt är det alltid mycket lätt att helt enkelt prata skit om det, som
man betecknar som tokigheter, trots att man själv suttit med vid bordet
och beslutat. 
Ett mycket belysande exempel på bakslughet och att handla i det för-

dolda inträffade för något år sedan vid Uppsala universitet. Allt beskrevs
i detalj i UNT, och någon protest mot beskrivningen i tidningen förelig-
ger inte, så man får utgå från att händelsen är korrekt återgiven. Det som
hände var följande. Ett antal vicerektorer och fakultetsdekaner var miss-
nöjda med sittande rektor. I stället för att direkt tala klarspråk och säga
rent ut, att man krävde rektors avgång, tog man i hemlighet kontakt
med Utbildningsdepartementet och bad dem ombesörja, att rektor er -
bjöds en så hög internationell tjänst utomlands, att hon svårligen kunde
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tacka nej. På så sätt skulle man bli av med sittande rektor utan att de
egna uppfattningarna och aktiviteter uppenbarades. Allt avslöjades natur -
ligtvis av grävande journalister vid UNT, men det ger ändå en viss
inblick i det akademiska livet. Ett liv som jag så småningom blev mycket
förtrogen med och handlade därefter. 
När jag kom till Ultuna 1979 var professor Lennart Hjelm rektor och

en mycket framstående sådan. Under hans tid flyttades Veterinär hög -
skolan och Skogshögskolan i Stockholm till Ultuna, Garpenberg, Umeå
och Alnarp, och bildade tillsammans med Lantbrukshögskolan i Ultuna,
Sveriges Lantbruksuniversitet, SLU. Året var 1977.
Efter 12 år som rektor hade Hjelms efterträdare fått nog och ny rek-

tor skulle väljas. T.o.m. jag tillfrågades om jag skulle kunna tänka mig
ställa upp som kandidat. Men jag var varken jägmästare, agronom eller
veterinär och en sådan utbildning borde nog en rektor för SLU ha tyckte
jag då, så jag avstod.
Ny rektor valdes men efter 6 år var det tid igen och nu var det riktigt,

riktigt svårt att hitta någon som var villig att ställa upp. När jag träffade
mina kolleger diskuterades detta problem fram och tillbaka åter och åter
igen. Vid ett tillfälle beskrev jag hemma vid köksbordet problemet med
att hitta någon som var villig att ställa upp. Min kära hustru Kerstin
arbetade som bekant också vid SLU och kände till folket där minst lika
bra som jag. Den ena kandidaten efter den andra togs upp, men jag visste
med säkerhet, att de ej skulle ställa upp. Jag hade pratat med de flesta
tänkbara.
Men så plötsligt sa Kerstin de förlösande orden, ”Men Lisa då, skulle

inte hon kunna bli en bra rektor?”. Men för fan, sa jag, där har vi kan-
didaten. Redan dagen efter ringde jag till Lisa.
Lisa Sennerby-Forsse hade värvats till ESO-projektet i slutet av 70-

talet av Gustaf Sirén, disputerat på Salixens anatomi vid Stockholms
universitet, och därefter arbetat vidare tillsammans med mig på projekt
ESO. Vi kände således varandra väl, och det är väl ingen hemlighet att
berätta, att jag alltid såg Lisa, som min naturliga efterträdare på profes-
suren. Men så blev det inte. Lisa ville annat. Hon lät sig istället anstäl-
las på Skogfors.
För att ej helt gå miste om Lisas kompetens på vår institution angå-

ende Salixens anatomi och förmåga att ta upp radioaktiva ämnen,
föreslog jag, tillsammans med professor Jan Fryk på Skogforsk, att Lisa
skulle bli adjungerande professor vid SLU och Skogforsk. Och så blev
det.
Så småningom blev hon huvudsekreterare på det nyinrättade forsk-

ningsrådet Formas och trivdes bra med det. Så väl att hon tackade nej,
när jag ringde och frågade, om Lisa ville ställa upp som kandidat i rek-
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torsvalet. Så den gubben gick inte eller man kanske skall säga gumman,
förlåt damen, i detta fall.
Men ny rektor utsågs och den här gången gick det riktigt märkligt till.

Det fanns visserligen en elektorsförsamling, men utan någon som helst
stöd av denna, sas det, gick helt enkelt dåvarande SLU-ordföranden till-
sammans med jordbruksministern in och tillsatte ny rektor. 
Det blev som det blev med den nya rektorn och efter 6 år var det

samma visa igen. Var finna en person, som var beredd att ställa upp som
kandidat till rektorsposten, och som verkligen på nytt skulle kunna få
fart på vårt slumrande universitet? Just i den vevan, vi skriver nu år
2005, då rektorsvalet diskuterades som häftigast, höll IUFRO skoglig
världskongress i Brisbane, Australien. Många svenskar deltog bl.a. Lisa
och jag. Lisa fick vid ett tillfälle under konferensen helt oförberedd rycka
in som keynote speaker samt leda en paneldebatt med världsledande
skogsforskare om produktionen i världens skogar. Detta gjorde hon på
ett alldeles utmärkt sätt, trots att hon inte haft tillfälle att förbereda sig.
Jag och många andra var mycket imponerade.
På Arlanda på vägen hem från konferensen träffade jag min gamle

vän professor Jan-Erik Hellgren, som också hade varit på konferensen.
Vi stod vid transportbandet och väntade på våra väskor på Arlanda. Det
var någon sorts strejk på Arlanda, så det tog tid innan väskorna kom ut
på bandet. Rektorsvalet var på tapeten och jag frågade Jan-Erik, om han
var intresserad av att ställa upp. Nej, nej, nej sa Jan-Erik. Då berättade
jag för honom, att jag förra gången hade försökt få Lisa att ställa upp,
men att hon inte ville. Men sa Jan-Erik, som också var dekanus för skogs -
fakulteten, hennes förordnande som huvudsekreterare vid Formas går ju
ut nu, så nu är hon kanske intresserad. Men, för fan, sa jag, då försöker
jag igen.
Jag ringde Lisa samma kväll och frågade. O, Herre Gud, sa Lisa, det

måste jag tänka på. OK, sa jag, i morgon måste jag ha besked för det är
verkligen bråttom. Dagen efter fick jag ett e-mail från Lisa lydande. ”Ja,
jag ställer upp, men jag är mycket, mycket, mycket tveksam”. Samma
dag ringde jag upp ordföranden i SLU:s styrelse och anmälde Lisa som
rektorskandidat. Samtidigt var jag mycket angelägen om att snabbt sprida
uppgiften om, att den här gången hade vi en verkligt kvalificerad kandi-
dat till rektorsposten. Jag hade goda vänner på rektors kansli så sprid-
ning av den nyheten tog snabbt fart.
Som alla vet blev Lisa vald och som också alla vet, fick Lisa på nytt

fart på ett slumrande SLU. Efter att ha legat i träda i många herrans år
blommar nu SLU upp på nytt. Att inte alla har förstått det, och att en
del dekaner och prefekter känner sig överkörda, hör till spelets natur.
Återigen börjar man kunna visa besökare, både inhemska och utländska,
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runt på SLU med stolthet. Tänk vad skönt det är, att cykla runt på
dagens Ultuna och se på alla aktiviteter och vackra planteringar, (tack
Tomas Lagerström det gjorde Du bra!), och säga till sig själv, ”ja, detta
är vårt universitet”.
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Ur det gamla föds det nya

Vi får inte glömma, att vi har mycket att leva upp till och vara stolta
över, vi på SLU. Här några axplock. Professor Svante Odén var den förs-
te i världen som på 1960-talet uppmärksammade försurning, och beto-
nade allvaret för all mat- och skogsproduktionen i denna utveckling.
Husdjursagronom Anders Larsson var den i Sverige, som på 80-talet till
fullo förstod problematiken och galenskapen med att låta djur äta malda
kadaver av andra döda djur. Ett sätt att utfodra djur som var så vanligt
förekommande i många andra länder. På så sätt undvek vi i Sverige att
drabbas av galna kosjukan, som ställde till med så stora problem i
många andra länder. På SLU verkade också professor Karl-Ivar Brändén,
organisk kemist, som mycket tidigt och mycket nyskapande byggde nya
organiska makromolekyler med stor betydelse för växtförädlingen.      
Det var på gamla Skogshögskolan i Stockholm, som professorerna

Carl-Olof Tham, Åke Gustafsson och Torsten Ingestad på 60-talet bygg-
de upp en av världens allra första och mest avancerade fytotroner, efter
mycket nära kontakter med både statsminister Tage Erlander och finans-
minister Gunnar Sträng. Det var på SLU som idéerna om Energiskog och
Skogsenergi först i världen såg dagens ljus. Energiskog var ett verk av
professor Gustaf Sirén och Skogsenergi av professorerna P-O. Nilsson
och Mårten Bentz. 
Men ingenting har gett sig självt, det är mycket arbete som ligger

bakom, och mycket split och kiv har förekommit, innan saker och ting
har fallit på plats. Så jag känner så väl igen mig, när jag nu idag hör alla
professorer och dekaner klaga och ondgöra sig över förlorade anslag,
oskäliga lokalhyror och omfördelade pengar efter allt byggande. Och till
detta kommer också, åter igen, en ny omorganisation. O ve och fasa,
inte en till, inte nu igen! Men det är bara att bita ihop, gilla läget och
göra det bästa av situationen och leta utvägar. Det fick vi gamlingar all-
tid göra och ibland med lite udda medel. Situationen var följande.
Helt plötsligt och utan någon som helst förvarning skulle vid ett till-

fälle anslagen inom energiforskningen omfördelas. Detta innebar att
insti tutionen för lövträdsodling skulle helt plötsligt få 1 miljon kronor
mindre i anslag. Detta var i början av 90-talet, då en miljon innebar 10
tjänster. Vår institution bestod på den tiden av c:a 35 personer, så helt
plötsligt skulle en tredjedel sägas upp.
Vi försökte bearbeta Energimyndigheten, men den slog ifrån sig och

skyllde på regeringen. Då försökte vi kompensera bortfallet av medel
med ytterligare ansökningar hos LRF, och andra instanser, men de hade
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slut på pengar, påstod de. Från SLU:s sida var det ingen hjälp att vänta.
Hörde SLU:s administration någon gång av sig, så var det för att klaga
på, att institutionens underskott var alldeles för stora. Så under hugg och
slag och under tårar och/eller svordomar fick jag säga upp 10 personer.
Men jag gav mig inte. Som sista utväg fick jag kontakt med Leif

Brandels. Han var någon slags förbindelselänk mellan Regeringskansliet
och Energimyndigheten, och hade tidigare hjälpt institutionen i lite
andra frågor. Jag tog kontakt med honom och förhörde mig, om det inte
var möjligt, att jag kunde få träffa industriministern personligen och
lägga fram mina problem direkt för honom. Energifrågorna sorterade
nämligen under denna tid under denna ministär. Nja, det var svårt, men
Leif lovade att försöka. Efter en tid ringde Leif och bad mig närvara vid
en hearing, om Sveriges energiförsörjning i framtiden, i vilken industri-
ministern skulle deltaga. Efter hearingen skulle jag få en kvart privat
med industriministern. 
Detta var på försommaren och det stundade val på hösten detta år,

vilket jag var mycket medveten om, och Socialdemokraterna var i reger-
ingsställning. Dessutom var det så, att kammen hade börjat växa ordent-
ligt på Miljöpartiet, ett förhållande som Socialdemokraterna försökte
kontra. Till detta skall läggas att på den tiden ansåg t.o.m. Miljöpartiet,
att energiskogen var miljövänlig, ett förhållande som kanske inte råder
idag, svårt att säga, det varierar. 
Att i det läget, menade jag, omedelbart före valet dra ner på anslagen

till just energiskogsodlingen, var kanske inte den allra bästa valvinnande
konceptet. Det skulle ju kunna tänkas spela Miljöpartiet direkt i hän-
derna, råkade jag antyda för ministern, när jag fick min kvart med
honom. Det var stor risk, menade jag, att någon informerade allmänhe-
ten om rådande förhållanden.
Denna utpressningstaktik är inget som jag idag är speciellt stolt över,

men vi fick tillbaka vår fråntagna miljon ur en mycket speciell fond. Det
var nämligen så på den tiden, informerades jag om, att Regeringen hade
satt undan i en mycket speciell fond 15 miljoner kronor till helt oförut-
sedda händelser. Det var just ur denna fond som SLU fick ytterligare en
miljon kronor för att förhindra, att tio stycken välrenommerade ener-
giskogsforskare sades upp alldeles inpå ett val till Sveriges Riksdag, där
miljöfrågorna var mycket mera i fokus än vad de varit tidigare.
Av detta lär man sig, att det finns oftast alternativa lösningar på de

flesta problem. Men det gäller, att ha de rätta kontakterna med etablis-
semanget, att vara politiskt välinformerad, att ha ett rymligt samvete
och i vissa fall ett högt tonläge. Problemet med detta är, att det inte är
alls säkert, att just personer med dessa egenskaper, är det bästa prefek-
ter och forskningsledare.
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Så misströsta ej, ni alla professorer och prefekter, det finns alltid nya
pengar att söka på det mest besynnerliga ställen. Det som jag tyckte var
värst i hela denna historia var, att jag själv personligen helt saknade egna
vapen, egna muskler, att trycka på och åstadkomma något. Hade jag
t.ex. hotat med att säga upp mig, hade jag bara fått till svar från uni-
versitetets sida, att det var ju tråkigt, att jag inte kunde stanna kvar och
arbeta på SLU. Men att jag inte skulle oroa mig, eftersom det fanns all-
tid en rad personer, som var villiga att ta tjänsten som professor i ener-
giskogsodling efter mig. Och så är det ju alltid vid en akademi. Mister
du en professor, står där alltid tio unga, begåvade och välutbildade
docenter beredda att ta över.
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Aktieaffärer och så boken med stort P,
P som i popplar, P som i pilar

Återigen måste vi gå något bakåt i tiden för att få sammanhangen klara
för oss. När jag började mina licentiatstudier 1962 vid Växtfysiologen i
Lund, fick jag Sune P. som handledare. Sune P. höll då själv på med att
disputera. När jag efter licentiatexamen 1967 blev antagen som dokto-
rand, fick jag på nytt Sune P. som handledare. Sune P. hade då själv dok-
torerat. 1979 blev han professor på SLU i Uppsala. Ett halvår senare fick
jag tjänst som ”fältchef” på det stora ESO-projektet, som just hade flyt-
tat till SLU i Uppsala från den nerlagda Skogshögskolan i Stockholm.
När jag med familj skulle flytta till Uppsala, hjälpte Sune P. och hans

hustru Margareta mig och min familj med att hitta ett lämpligt hus. Han
och Margareta hade själva köpt ett fristående hus ute i Sunnersta i en
bebyggelse med 10 stycken likadana hus. Det visade sig, att ett av dessa
10 hus var till salu, när Kerstin och jag skulle flytta till Uppsala. Så vi
köpte det. Så kom det sig, att vi två lundensare kom till Uppsala nästan
samtidigt och kom att arbeta på samma universitet och bo nästgårds. Vi
kunde således följas åt även när vi kom till Uppsala.
Båda två var vi hantverkarpojkar, Sune P. från Dalsland, jag från

Skåne, båda var vi idrottsintresserade och båda var vi politiskt intresse-
rade. Vi hade diametralt olika politiska åsikter, hade många intressanta
politiska diskussioner och trivdes mycket bra tillsammans. Mycket snart
kom vi på, att det där med att vara akademiker, var ekonomiskt inte
någon dans på rosor. Båda var vi unga, båda var vi alerta och båda var
mycket samhällsintresserade. Vi följde väl med vad som hände i världen
och snart blev vi båda intresserade av aktier. Här skall dock erkännas,
att det var Sune P. som började och jag som följde efter. Och så var det
ofta i vårt samspel. Sune P. kom med idéerna och jag genomförde dem.
Problemet med aktieköp för Sune P. och mig var, att vi inte hade några

pengar. Men det gjorde inget, vi följde mycket noga med vad som hände
på aktiebörsen, dag för dag, ibland t.o.m. timme för timme, och letade
efter aktier som inte kostade så mycket. Och så diskuterade vi, vad vi
skulle ha köpt, och när vi skulle ha gjort det, om vi hade haft pengar.
Vid något tillfälle kunde vi dock omfördela några kronor och köpa

några aktier. På den tiden, innan bilen blev varje persons egendom, var
cykeln det vanligaste fortskaffningsmedlet i stan. Och skulle så förbli,
trodde jag och köpte tre (3) stycken aktier i Nyman, som var en cykel-
fabrik i Uppsala på den tiden. Jag kommer så väl ihåg, att banktjänste-
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mannen såg något undrande ut, när jag kom in på banken och bad ban-
ken köpa tre stycken aktier till mig. Observera att på den tiden gick alla
aktieaffärer över lokalt bankkontor, rakt över disk så att säga. Idag är
det som bekant helt annorlunda. Någon annan möjlighet att köpa aktier
fanns inte. Normalt köper man en aktiepost, och de brukar vara på 50
eller 100 aktier. Sune P. köpte aktier i Pripps för öl, det dricker folk all-
tid även i en lågkonjunktur, resonerade han.
En Nyman-aktie kostade på den tiden c:a 50 kr, men jag upptäckte

snart, att det fanns mycket billigare aktier också. Bl.a. hittade jag en från
ett bolag som hette Grauten Oil och som borrade efter olja på Gotland.
Aktien kostade 70 öre och passade min börs perfekt. Och varför inte, det
fanns kanske olja på Gotland. Där fanns ju kalksten och där fanns skiff-
rar och i sådana lager brukar det finnas olja, hade jag läst mig till.
Kerstin och jag sålde våra Nyman-aktier och köpte Grauten Oil istället.
Hundra stycken av dessa aktier kostade bara 70 kr. När vi sedan fick lite
pengar över, så köpte vi fler och fler av Grauten Oil. Lite olja hittade
man men inga större mängder, men aktien steg på grund av publicerade
förhoppningar, som det bolaget var speciellt bra på.
När sedan jag blev fältchef för det stora ESO-projektet på SLU i

Uppsala, 1979, och blev tvungen att verkligen sätta mig riktigt in i Sve -
riges energiförsörjningsförhållande, så började jag inse, att oljan kom -
mer att ta slut. Om det sedan blir om 30 år eller 50 år är svårt att avgöra
idag. Men slut kommer den att ta. Och även om den inte tar direkt slut,
så kommer den att bli allt dyrare och dyrare ju mindre som finns kvar i
marken. Så vi fick ännu mera incitament att köpa fler oljeaktier.
Och oljeaktierna bara steg och steg. Grauten Oil hade nu döpts om

till Sands Petrolium och kostade 7 kr stycket. Men Kerstin och jag fort-
satte att köpa. Sedan blev det ”split” och ”omvänd split” och teck-
ningsrätter och emissionsrätter, men aldrig någon utdelning. Så kom
oljekriserna på 70-talet och aktien for iväg. Den ändrade namn också,
den döptes om till… Lundin Oil! Den som kan sina aktier, vet nu vad det
här är frågan om, och vet också vad aktien kostar idag, men framför allt
vad den kostade för ett par år sedan.
Jag pensionerades 1999. För att inte vara i vägen för min efterträdare

började jag arbeta med poppel. Poppeln som energiträd hade man inte
använt tidigare. Men jag hade gjort lite småförsök bl.a. i Vedum nära
Vara och sett att poppelns produktionspotential var minst lika hög som
pilens. Skillnaden var bara den, att det tog lite längre tid, innan den opti-
mala tillväxthastigheten var uppnådd. Uttryck i vetenskapliga termer:
poppelns pionjäregenskaper var inte lika uttalade som pilens.
Efter min pensionering började jag tänka på att någon borde skriva en

bok om, hur Gustaf Sirén hade startat energiskogsodlingen i Sverige och
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hur den hade spritts till olika delar av världen. Men tiden gick och någon
kandidat uppenbarade sig inte. Till sist kände jag att trycket blev allt
hårdare. Inte skulle väl uppbyggnadsfasen av all denna forskning bara
glömmas bort? Trycket blev för hårt, jag kunde inte stå emot. När det
kom på tal om att skriva energiskogens historia, tittade alla på mig,
åtminstone upplevde jag det så. 
Sagt och gjort jag skrev boken Papperspopplar och energipilar och

sedan började problemen. Vem kunde vilja trycka den? Glad i hågen
åkte jag in till Stockholm med ett antal kopior av manuskriptet till
boken. Jag gick runt till alla de stora och berömda bokförlagen och läm-
nade in mitt manuskript. Jag skickade också in det till myndigheter och
akademier och till några intresseorganisationer.
Det dröjde en månad, sedan hörde några av sig, men långt ifrån alla.

Inte ett enda förlag eller någon organisation var intresserade. Jag letade
efter mindre bokförlag på nätet, hittade sådana, skickade mitt manu-
skript även till dem. Men nej. Boken var för lång, det var för många
färgbilder, ämnet var för snävt, det var för många konstiga ord, osv. osv.
Till sist ringde jag upp några förläggare för att ordentligt ta reda på, om
det var någon som verkligen hade läst manuskriptet. Till sist fick jag tala
med en ärlig förläggare som helt enkelt sa: Egentligen publicerar vi idag
bara kokböcker och skönlitteratur, men bara om det är mycket sex i den.
Och så mycket sex är det inte i boken, även om både pilen och poppeln
är dioika arter.
Men jag tyckte mig förstå, att även om några förläggare erbjöd sig att

på nytt titta på manuskriptet, om det minskades ned ordentligt, om
antalet färgbilder halverades, och om en del svåra ord togs bort, så var
detta bara svepskäl. Ämnesområdet ansågs helt enkelt vara för snävt.
Ingen som hade läst manuskriptet, hade naturvetenskaplig bakgrund och
kunde riktigt förstå, hur intressant och välskriven boken egentligen var,
trodde och tyckte jag (hm!). Skulle jag få boken tryck på det sättet som
jag själv ville att boken skulle se ut, fick drastiska åtgärder vidtagas. 
Så jag gav upp allt samarbete med förläggare, blev förbannad, som

vanligt och fick kontakt med Förlaget Boken i Tranås. Jag hade börjat
skriva boken 1999 under en halvårs lång vistelse som visiting professor
i Australien vid universitetet i Perth. Jag skrev den från början på eng-
elska. Men efter att ha överlagt med goda vänner översatte jag den till
svenska. Tre gånger har manuskriptet varit i papperskorgen, men 2013
plockade jag slutgiltigt upp det, reviderade och förnyade det och fick fart
på tryckningsarbetena. Redaktör Sune Jäderberg på Förlaget Boken var
vänlig nog att redigera boken, som sedan trycktes på min och Kerstins
egen bekostnad i Lettland. Jag fick en bok, som ser ut exakt som jag ville
ha den, och som jag är mycket stolt över. Sune Elowson, Kurth Perttu
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och Stig Ledin har lusläst boken och kommit med många goda råd om
förbättringar. Vilket jag naturligtvis är ytterst tacksam för. Alla tre är så
goda vänner till mig att de verkligen säger vad de tycker och anser.
Vi lät trycka ett tusen exemplar, som jag nu distribuerar ut till intres-

senter. Förlaget Boken hjälper också till med distributionen. (Boken
finns idag att köpa på nätet. Om man googlar på titeln Papperspopplar
och Energipilar, så finns alla uppgifter om köp där).
Tryckningen av boken kostade Kerstin och mig ett hundra tusen kro-

nor. Vi sålde våra oljeaktier och med en del av den vinsten vi då gjorde,
betalade vi boken. Så därför kan man säga, att min och Kerstins vinst på
våra oljeaktier har bekostat publiceringen av en bok, som agiterar för att
den återstående oljan skall stanna kvar i marken och ersättas av bio -
bränsle från biomassa.
Detta gällde fram till hösten 2014. I dag, våren 2015, har det hela

tagit ytterligare en ny vändning. Värdet på Lundin Oil-aktien har nästan
halverats. Så hade jag inte skrivit boken, och hade Kerstin och jag haft
kvar våra aktier i Lundin Oil, så hade aktierna minskat i värde betydligt
mer än vad boken kostade att trycka. Alltså med andra ord, Kerstin och
jag har tjänat pengar på att själva bekosta utgivningen av boken, även
om vi bara lyckas sälja något hundratal exemplar. Outgrundliga äro
aktiekursernas svängningar! 
Men å andra sidan, man vet ju aldrig vad som händer med aktier. Om

något eller några år kommer förmodligen oljeaktierna att stiga på nytt,
för någon gång skall det väl ändå bli högkonjunktur igen. Å andra sidan,
med de höga produktionssiffror som föreligger idag framför allt från
nyavverkade poppelplanteringar i Skåne, är det kanske så att etanol och
metanol eller något annat biodrivmedel kan komma att konkurrera med
oljan i framtiden, om OPEC höjer priserna alltför kraftigt.
I ärlighetens namn skall sägas att försäljningen av boken går trögt. Ett

och annat exemplar säljs lite då och då. Till vänner och bekanta och kol-
leger har jag delat ut boken gratis. En del av dessa har hört av sig och
gett mig mycket beröm för boken. Men nu är det ofta så i akademiker-
kretsar, att alla de som tycker boken är mest strunt, hör aldrig av sig. 
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Kvinnorna och jag

Under min ungdomstid på 40- och 50-talet i södra Skåne, var det endast
några få procent av barnen i ungdomskullarna, som fick chansen att ta
studenten. Dessutom var pojkar i klar övervikt. I min studentklass t.ex.
var vi 22 pojkar och 3 flickor. Alla var ”helrealare”.
I det akademiska livet är det idag, och har så varit en tid, en ny begåv-

ningsreserv som börjar ta för sig och gör sig gällande, nämligen kvin-
norna. Inte minst i Uppsala ser vi det tydligt, med kvinnliga rektorer vid
båda våra universitet. Och aldrig har vi haft så många kvinnliga profes-
sorer och doktorer och doktorander i Sverige som idag. En trend som
går igen i hela utbildningssverige, och som är en förutsättning för att
vårt land även i fortsättningen skall ligga i topp, när det gäller utveck-
ling och framåtskridande. När nu t.o.m. USA:s nästa president tycks bli
en kvinna, kanske vi i västvärlden ändå har kommit en bit på väg mot
ett mer könsneutralt samhälle.
Detta säger jag som, i hela mitt liv, har haft min älskade Sassa vid min

sida, både hemma och på jobbet. Hemma då barnen var små och sedan
vid min sida på jobbet, när barnen blivit lite äldre. Hon har på alla sätt
stöttat mig, i alla mina göranden och låtanden på karriärstegen. Men
hon har alltid hållit sig diskret i bakgrunden, när den burduse Lars har
härjat som värst. Hon har alltid varit där, och det har varit en enorm
styrka för mig. Inte minst när det blåste som hårdast, när t.ex. rektor
hade polisanmält mig, då var det oerhört viktigt för mig att kunna cykla
hem till en trygg och varm famn. Hon hade förmågan att ”lägga ny ved
på brasan” och blåsa på när så behövdes, och inte minst viktigt, hon
hade förmågan och kraften att hålla mig i skinnet och kyla ner mig, när
idéerna och stolligheterna blev alltför vidlyftiga och luftslotten alltför
fantastiska och fanatiska.
Hustru Kerstin visade verkligen sin handlingskraft, när jag fick min

första och allvarligaste hjärtinfarkt. En söndagsförmiddag 1996 hade jag
varit ute i trädgården på Järpvägen i Sunnersta och arbetat, och kom in
med en ordentlig huvudvärk och smärtor i bröstet. Jag satte mig på säng-
en och dunkade huvudet i väggen. Kerstin förstod genast vad det var frå-
gan om och ringde ambulans omedelbart. Den var vid huset efter en kvart.
På Akis kopplades EKG-apparaten in omedelbart. En läkare stod lutad
över mig. Då kom hjärtstilleståndet och kurvan på EKGet blev en rak
linje, berättar Kerstin, som stod på andra sidan britsen. Läkaren vände
sig om och tog de två elektroderna i en defibrillator och applicerade dem
på bröstet på mig. Och på sattes strömmen, det small till och hux flux
levde jag igen. 
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Själv upplevde jag det som att helt plötsligt såg jag bara allt som i en
mycket tät, vit dimma. Det var som om jag tittade rakt ner i ett glas med
mjölk. Men så small det till, tyckte jag, och så såg jag klart på nytt och
så levde jag vidare. Hade inte Kerstin den där söndagsförmiddagen ute i
Sunnersta 1996 omedelbart förstått vad det var frågan om och handlat
därefter, hade jag inte levt idag. Det var verkligen fråga om minuter. Men
som jag har påpekat så många gånger tidigare, jag har haft en förfärlig
tur hela livet igenom. 
Men ändå, trots att Kerstin räddat livet på mig, fysiskt men även psy-

kiskt, så beundrar jag mest av allt min älskade Hustru för hennes empati
och enorma medmänsklighet och omtänksamhet. Dock, man skall kän -
na henne väl för att förstå hur stor integritet hon i själva verket har. Men
det är klart, hade inte Kerstin handlat så snabbt och beslutsamt den där
gången, hade jag ”selat av hästen” redan vid 62 års ålder.
I hela mitt liv har jag varit omgiven av starka kvinnor. Det började

med farmor Malin, som visserligen dog samma år som jag föddes, men
som tydligen ”regerade”, sades det, starkt på slaktaregården i Stota
Råby, utanför Lund. Sedan kom mor Mathilda, effektiv affärskvinna ut
i fingerspetsarna och alla hennes systrar, jag hade som tidigare antytts 6
mostrar. Därefter kom alla dessa butiksbiträden i mor Mathildas affär i
Veberöd och alla flickorna i köket därstädes. Alla skulle naturligtvis
gulla med lille Lasse. 
Inte bara gulla, de klädde mig också som en flicka i många hänseen-

den. Mor Mathildas affär var ju en affär för damer, så det fanns många
kvinnliga attiraljer att spöka ut lille Lasse med. Dessutom lät de håret
växa på mig så att vid 5 års ålder hade jag långt gyllene hår fullt med
lockar. På bilder från den tiden kan man se, att jag ser ut som den mest
långhårige rockstjärnan gör idag. Inte konstigt att jag blev, som jag blev,
när jag så småningom revolterade mot allt detta. 
Och det där med starka kvinnor i min omgivning tycks bara fortsätta

tack och lov. Både dotter och dotterdotter och sondöttrar har idag gärna
synpunkter på både det en och det andra när det gäller mitt välbefin-
nande och uppträdande.
Således, starka kvinnor har jag alltid varit omgiven av i hela mitt liv.

I dag är kvinnorna även på frammarsch i universitets- och forskarvärl-
den i vårt land. Allmänt sett är ett land framåtskridande till stor del
beroende av forskningsframgångar vid universitet och högskolor, och att
kvinnorna äntligen har kommit med på bred front kommer att betyda
mycket.
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Universitets- och högskolevärlden 
nu och i framtiden

Har man som jag vistats vid och tjänat sitt levebröd på universitet och
akademier i mer än ett halvt århundrade, har man naturligtvis vunnit en
del erfarenheter av och fått många uppfattningar om livet på dessa akti-
viteter i samhället. Uppfattningar och idéer som för min del har varierat
med åren och åldern och med samhället i stort.
Andra världskriget slutade 1945, och svenska politiker åkte till USA

och blev inspirerade. De kom hem med mängder av nya idéer. Bland
annat hade de kommit till insikt om, att forskningen på alla nivåer i vårt
land måste byggas upp och utvecklas, om det skulle bli någon fart på
Sverige. Man började då tala mera allmänt om den begåvningsreserv,
som alltid funnits hos lantbrukare-, hantverkare- och industriarbetar-
pojkar- och flickor på landsbygden och i staden, men som man dittills
inte kunnat eller velat utnyttja. En del av denna begåvningsreserv kom
nu till skott. Jag var en av dem.
I början av 60-talet, då jag stod färdig att ta åt mig av den högre aka-

demiska utbildningen, började nya universitetstjänster också att dyka
upp. Då hade både forskning och utbildning i Sverige, med statsminister
Tage Erlander (lundensare!) som främste tillskyndare, verkligen fått fart
på utvecklingen. Så, även i det här fallet hade jag tur. Jag råkade vara på
rätt plats, vid rätt tillfälle, med rätt utbildning. En tur som bekant ”för-
följde” mig genom hela livet. 
Den främsta förutsättningen för en framgångsrik forskning är att den

får vara ”fri” och helt utan kommersiella eller politiska bindningar. Detta
är ett axiom eller borde åtminstone vara det. Om en forskare bedömer,
att det är av avgörande betydelse för t.ex. en fågelarts evolutionära
utveckling och vidare överlevnad, om den har två i stället för tre svarta
fläckar i sin fjäderdräkt, är det självklart att detta skall undersökas och
de olika effekterna klarläggas. Om någon forskare är så tokig, att veder-
börande tror, att man kan klippa 3,5 meter långa sticklingar av ett spe-
ciellt träslag, borra ner dessa långa pinnar en meter i marken och sedan
postulera (antaga), att man på så sätt snabbt kan få fram en väl sluten,
snabbt växande skog, skall vederbörande naturligtvis ha möjligheter att
testa dessa idéer.
Denna ”frihet” är ibland svår att acceptera för många icke-akademi-

ker, och faktiskt även av en del akademiker också. Men då skall vi
komma ihåg, att många av de verkligt stora upptäckterna och framste-
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gen har gjorts just av till synes helt stolliga forskningsidéer och försöks -
uppläggningar. Speciellt politiker och anslagsbeviljande myndigheter har
ibland svårt att hänga med i svängarna. Hade inte t.ex. Lars Ray och
Kurt Hedén vid dåvarande Nämnden för energiproduktionsforskning
(NE), nuvarande Energimyndigheten, så starkt stöttat professor Gustaf
Sirén på 70-talet, då han uppfann och vidareutvecklade energiskogsbe-
greppet, hade en i stort sett samlad förståsigpåarkår inom svenskt skogs-
och lantbruk, omintetgjort alla professor Siréns idéer.
All universitetsutbildning är eller bör åtminstone vara kunskapsbase-

rad och ifrågasättande, stipuleras det. Detta är naturligtvis helt riktigt.
Men efter 50 år vid olika universitet menar jag, att en del andra saker är
minst lika viktiga just för den unga, individuella studenten. Som jag ser
det, är det viktigaste för en ung student, som börjar vid ett universitet,
att hen under de första åren verkligen ordentligt lär känna sig själv.
Detta bör ske genom att vederbörande på allvar börjar att utifrån ana-
lysera sig själv. Hen bör ordentligt klara ut vad det enorma utbudet av
olika utbildningar kan ge vederbörande. Ordentligt klara ut inom vilka
områden hen verkligen är begåvad och intresserad och hur stor denna
begåvning i verkligheten är. Med andra ord sluta dagdrömma, starta
jobba, men jobba med det vederbörande verkligen är intresserad av, och
har fallenhet för och brinner för. Men kanske viktigas av allt, vad veder-
börande skulle kunna tänka sig fortsätta arbeta med i framtiden. Med
andra ord: se till att hen får en ordentlig och objektiv självkännedom
utan skygglappar. Jag anser, att det är alldeles för många studenter, som
idag bara följer med strömmen. Läser Kalle och Greta konsthistoria, så
skall jag också göra det!
För mig var det allra viktigaste under mina första år vid universitetet

i Lund, att jag upptäckte, att jag kunde. Jag hade ju en relativt skral stu-
dentexamen just bakom mig och självförtroendet var verkligen i botten.
Jag hade dock fått en viss vink om att jag kunde, redan under militär-
tjänstgöringen, där jag gått ut som etta på de utbildningar, som jag dit-
tills genomgått. Men detta var ju inom det militära; där de flesta av mina
kompisar genomled och undandrog sig så mycket utbildning som möj-
ligt. Men inte jag. Jag försökte i stället verkligen få ut något av de 22
månaders sammanhängande militärutbildning vid Ingenjörstrupperna,
som jag genomgick 1956-58. Så här i efterhand är jag verkligen tacksam
för den utbildning i t.ex. hållfasthetslära, maskinteknik och motorkun-
skap, men framför allt för den ledarskapsutbildning, som jag fick i lum-
pen.
Både på gott och ont är det faktum att kritiskt tänkande är ett av de

främsta honnörsorden vid ett universitet. Samtidigt gör detta, att det
ställs mycket höga krav på omdöme, sunt förnuft, men framför allt på
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ledarskap på de personer, som sätts att leda unga människor vid univer-
sitet, fakulteter och institutioner. I annat fall blir det som det ibland blev
i Lund i början på 70-talet, när vänstern härjade som värst (se ovan).
Alla skulle vara med och bestämma i alla frågor på en institution. I en

institutionsstyrelse skulle sitta representanter för alla personalkategorier
och den tanken var alldeles utmärkt. Men utan gott omdöme och sunt
förnuft kunde detta förhållande ibland få oanade konsekvenser. Inom en
institutionsstyrelse kunde man lätt som en plätt diskutera och slutgiltigt
ta beslut om en årsbudget på 10-20 miljoner kronor på en kvart, medan
man diskuterade färgen på institutionens gardiner i 3 dagar.
Ett universitet får aldrig bli statiskt, då dör det. Det finns en del pro-

fessorer, dekaner och prefekter på dagens Ultuna, som inte har insett det.
Men det är många, starkt stridande viljor, och det skall vara många,
starkt stridande och drivande viljor på ett väl fungerande universitet. Ur
strid och kiv och kaos föds de stora idéerna. Många gånger under mitt
långa, akademiska liv slogs jag av ineffektiviteten inom universitetsvärl-
den. Samma sak både i Lund och på Ultuna. Som jag såg det, berodde
det i en del fall på brist på ledarskap, många gånger ända från de högsta
universitetsledningarna och ner till minsta prefekt. Men varför blev det
på detta visset? Mycket av detta var inbyggt i själva systemet.
Ta t.ex. tillsättandet av rektor. Det var inte ofta någon av dem, som

verkligen hade både kraften och förmågan att leda och utveckla ett uni-
versitet, som ställde upp som kandidater till rektorstjänsten. De allra
flesta, som var väl kvalificerade, var också utomordentliga forskare; och
det var ju forskare man ville vara, och det var till forskare man var utbil-
dad. Administration var nästan ett fult ord. Dessutom var lönen inte
mycket bättre och oftast var den administrativa utbildningen och ledar-
skapsutbildningen lika med noll. Sen skall det inte stickas under stol
med, att vissa prefekter och inte minst ledande administratörer gärna såg
svaga rektorer, för att själva kunna glänsa och dominera och vidareut-
veckla främst sina egna ämnen och intressesfärer.
Om jag hade fått råda borde varje rektor, dekanus och prefekt innan

vederbörande tilldelades sin befattning genomgå, och framför allt visa
sig kapabel att ta till sig, en kvalificerad ledarskapsutbildning. Alltså inte
bara sitta av ett antal dubbelföreläsningar, som det nu ofta är. Höj sedan
lönerna ordentligt, speciellt för universitetsrektorerna, kanske inte till i
höjd med vad vederbörande skulle kunna få i det privata näringslivet,
men åtminstone så pass mycket, att även de verkliga stjärnorna skulle
fundera seriöst på att ta jobben som finns.
Här ligger det naturligtvis nära till hands att börja fundera i admi-

nistrativa termer. Och gör man det, är universitetet dött. En rektor, deka-
nus eller prefekt, som inte har en gedigen forskar- och utbildningskarriär
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bakom sig, borde inte ens vara att tänka på som rektorskandidat. Att en
rektor för ett universitet har disputerat, borde vara en självklarhet.
Till och med jag blev några gånger tillfrågad, om jag ville ställa upp

som kandidat till rektorsposten. Men som jag själv uttryckte det: att ha
mig som rektor hade inte Sveriges Lantbruksuniversitet överlevt och inte
jag själv heller. Men ibland på gamla dar, när jag tänker tillbaka, så ång-
rar jag ibland, att jag inte ställde upp som rektorskandidat. Det är ju helt
ofarligt att säga så nu. Men nu gjorde jag inte det, utan det fick istället
bli min kollega och mångårig medarbetare Lisa Sennerby-Forsse som,
efter en del turer på SkogForsk och Formas, blev rektor för SLU.  Och
se, en sån rektor hon blev!

176



Tänk om…

Som den kontroversielle, konspiratoriske, ”kortstubinade” och konflikt -
rädde, alternativt konfliktglade person jag är, med dessutom ett stort
bekräftelsebehov – omdömen som jag fått under tidernas gång – vill jag
ha anfört följande, innan jag lägger ner locket på laptopen för gott.
Mina idéer och tankegångar bygger naturligtvis på mina egna erfaren-
heter och upplevelser från en nästan 60-årig vistelse vid mina 2 univer-
sitet i Lund och på Ultuna och från några utländska. Mina erfarenheter
emanerar naturligtvis främst från de naturvetenskapliga områdena. 

Universitetsinstitutionernas ekonomi och effektivitet
Det är många som anser att universitetsforskningen är synnerligen inef-
fektiv, bl.a. jag. Många prefekter, dvs. institutionschefer leder sina insti-
tutioner på ett alldeles utmärkt och effektivt sätt. Men det finns också
de som inte är så framstående och effektiva. Mycket av ineffektiviteten
beror på systemet att fördela forskningsresurser. Här följer några,
kanske stolliga idéer, men ändå. Först lite om hur det ser ut idag.
Principiellt är det tre aktiviteter som är tilldelade ett universitet; det är

forskning, undervisning och information. Dessa aktiviteter är sedan
utportionerade på de olika institutionerna. En del institutioner är gamla
och väl förankrade i universitetsvärlden, andra är helt nya och nyss
organiserade. Jag arbetade vid Energiskogsprojektet (ESO) vid SLU i
Ultuna sedan 1979. Projektet ombildades efter ett tiotal år till en insti-
tution och blev därvid så småningom Institutionen för lövträdsodling.
Till denna ombildning till egen institution var jag en av initiativtagarna.
Vid projektet och sedermera vid institutionen var jag verksam i 20 år
och var dess chef, prefekt, under 10 år. 
En prefekts arbetsuppgifter vid ett universitet är många. Vid min insti-

tution var det främst forskning och information som utgjorde huvud-
parten av arbetet. Institutionen hade en undervisningsdel, som var syn-
nerligen begränsad under min tid. Det blev bättre så småningom.
Utländska, besökande forskare som stannat i Sverige under en längre tid,
var ofta förvånade, för att inte säga förbryllade, över så mycket annat än
forskning, undervisning och information som forskare i Sverige skall
hålla på med. Det anses allmänt att forskningens kvalitet blir lidande. 
För min personliga del gick upp till 70-80 % av arbetstiden åt till att

skriva forskningsansökningar och till att skriva redovisningar för tillde-
lade medels utnyttjande. Resten av arbetstiden och en stor del av fritiden
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gick åt till att i tal och skrift på olika sätt och på olika nivåer tala om
och argumentera för och om institutionens angelägenheter, inte minst på
det internationella planet.
För min del som prefekt gällde det inte minst att hålla alla dessa fon-

der och myndigheter och intresseorganisationer, som fördelade forsk-
ningsanslag, ”varma” och uppdaterade. Samma sak gällde för allmän-
heten och politikerna. Någon tid till kvalificerad forskning och till det så
viktiga ”begrundandet av uppnådda forskningsresultat” var det knap-
past tal om. Och det var ändå så, att det var helt och hållet tack vare
mina tidigare forskningsmeriter, som jag fått jobbet som professor och
prefekt. Allt detta skrivande av alla dessa forskningsansökningar och
rapporter kan ta död på den bäste. Jag fick också en hjärtinfarkt 1996
men överlevde. 
Tyvärr var min situation inte alls unik, snarare tvärt om. Många per-

soner vid ett universitet är utomordentliga forskare, en del t.o.m. med
världsrykte. Men så blir de professorer och institutionschefer. Som såda-
na, blir då helt plötsligt deras huvudsysselsättning administration och
slagsmål om pengar. Detta måste kunna göras annorlunda. 
All den kanske framgångsrika forskning som en del anser att jag be -

drivit angående användande av olika poppel- och pilarter som skogs- och
energiträd i Sverige, har jag genomfört efter min pensionering. De bäran-
de idéerna i denna forskning hade jag fått redan tidigt som aktiv profes-
sor, men som jag aldrig fick tid och möjligheter till att genomföra förrän
efter pensioneringen. 
På min tid som professor och prefekt var det någon i Stockholm, som

räknade ut, att för att jag och mina medarbetare skulle tilldelas en krona
i forskningsanslag, kostade det den utdelande fondens och myndighetens
administration 2 kr. Alltså av 3 kronor som anslagsgivande myndighet
fått sig tilldelat av skattebetalarnas pengar för forskningsändamål, fick
jag eller andra forskare 1 krona, medan fondens och universitetets admi-
nistration tog 2 kronor. Det skulle vara intressant om någon insiktsfull
person ville göra om denna undersökning och uträkning under dagens
förhållande. Jag misstänker nämligen, att det är ännu värre nu, eftersom
idag är EU också med i spelet.
De okunniga och jag själv frågade naturligtvis ansvariga politiker

många gånger, varför det var på ”detta viset”. Jo, sas det, så var det, för
att med stora forskningsfonder fick Regering och Riksdag möjligheter
att styra forskningen. Det senare förstod t.o.m. jag, att det var rätt och
riktigt. Visst skall Regering och Riksdag styra de övergripande forsk-
ningsinriktningarna i ett land, men de skall definitivt inte styra detaljerna
i denna forskning. En uppmaning till rikspolitikerna och EU-parlamen-
tarikerna är således att sätt ramarna och håll sedan fingrarna borta!
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Denna detaljstyrning, som idag råder, är politikerna och administratö-
rerna helt enkelt inte kompetenta till. Den stora frågan är, om inte allt
detta skulle kunna göras på ett mycket mera effektivt sätt.
Ett lysande exempel på hur politiker försöker detaljstyra svensk forsk-

ning är följande. En landsbygdsminister för ett tiotal år sedan anslog 7
miljoner kronor årligen till forskning angående ekologiskt jordbruk.
Ministern krävde att Sveriges Lantbruksuniversitet (SLU) på Ultuna
skulle ta emot pengarna och administrera forskningen. Universitets led -
ningen tvekade och ville i stället ha pengarna till fri forskning kring ett
hållbart jordbruk i Sverige. Då krävde ministern att SLU skulle ta emot
pengarna och att dessa skulle gå just till ekologiskt jordbruk och antyd-
de samtidigt, sägs det, att om inte pengarna mottogs av SLU, och gick
till just ekologisk odling så kunde det bli svårt med anslagen över huvud
taget. Alltså, det för tillfället politiskt korrekta fick detaljstyra den ”fria”
forskningen i Sverige för lång tid framöver. Allt detta detaljstyrande
borde det ändras på.

Tänk om man istället gjorde så här: 

Lägg ner alla stora forskningsfonder och anslagsgivande myndig-
heter i Sverige och skicka ut pengar direkt till universitet och hög -
skolor. Ge ett eller gärna flera universitet i uppgift att lämna förslag
till lösning direkt till Regering och Riksdag på uppkomna problem -
komplex och till vidareutveckling av de stora samhälls- och/eller
framtidsproblemen – och frågorna. 

Låt olika universitet och högskolor utbilda olika yrkeskategorier.
Lägg ner universiteten i Vomb, Morgongåva och Bastuträsk eller
mot svarande. Skicka ut resurserna direkt till de olika universiteten
i förhållande till tilldelade problemkomplex, utbildningskrav och
frågeställningar. Stifta lagar inom vilka ramar man skall hålla sig.

Men om dessa radikala, kanske tokiga, idéer skall genomföras, måste
först en rad viktiga åtgärder vidtagas vid universiteten. I förslaget tillde-
lar således Regering och Riksdag respektive universitet i de olika lands -
ändarna var sina arbetsuppgifter, anger inriktning på forskningen och styr
på så sätt den övergripande forskningen och undervisningen. Uni ver sitet
och högskolor får ekonomiska styrmedel för detta. Arbetsupp gifterna
kan vara desamma för en del universitet samt speciella och unika för
några andra. Låt de nuvarande universiteten, alltså de som är värda
namnet, stanna i statlig ägo och under statlig kontroll. Är det sedan
någon som vill bygga upp speciella institut med egna pengar eller på 
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ideell grund, så är det inga problem med det.
Ge universitetens rektorer lön efter deras kompetens och i nivå med

framgångsrika verkställande direktörer och bankdirektörer. Idag är det
så, att dessa har ibland fem till tio gånger högre lön än vad en universi-
tetsrektor har. På så sätt skulle universiteten få möjligheter att konkur-
rera, om de mest kreativa personerna. Detta skulle verkligen behövas,
eftersom ett universitet, som är värt namnet(!) består av en stab på 
3000-5000 personer och ofta med ett studentantal som uppgår till 
30 000 studenter eller ännu fler.
Tillsättningen av professorer förändras på så sätt att endast utländska

personer får sitta i tillsättningskommittén dvs. professorsnämnden. På så
sätt undviks all denna svågerpolitik och dessa vänskaps- och ovänskaps -
band och egna ”elevförhållande”, som är så vanligt idag och tyvärr så
utslagsgivande. Frågan är om inte jag själv är ett exempel på detta?
Den nya (nye) professorn och vederbörandes institution tilldelas från

början ett antal arbetsuppgifter inom forskning, utbildning, undervisning
och information inom sitt ämnesområde. Hen erhåller personal (tjäns-
ter) och medel att lösa tilldelade uppgifter. Dessutom får institutionen en
ordentligt tilltagen summa pengar att verkligen förnya, fördjupa och
nyskapa inom sitt ämnesområde samt för samarbete med andra institu-
tioner och universitet, inte minst utländska. 
Efter varje femårsperiod utvärderas institutionens arbetsresultat av en

internationell expertgrupp. Om alla förelagda uppgifter är godtagbart
genomförda och institutionen har vidareutvecklats får vederbörande
prefekt fortsätta på den inslagna vägen i ytterligare 5 år. Därefter en ny
utvärdering. Om inte en evaluering ger de önskade resultaten, omorga-
niseras hela institutionen och prefekten/professorn i fråga involveras i
undervisningen, och ny professor tillsätts. Efter tre femårsperioder skall
(lagstiftas!) vederbörande professor överföras till undervisningen eller
utredningsverksamheten.
Orsaken till detta förfaringsssätt är följande. Forskningen är och skall

vara nyskapande, och ett ständigt prövande av nya idéer. Den nya-e pro-
fessorn skall vara en idéspruta av rang med ett väl utvecklat nätverk och
stort självförtroende. Forskningen skall dessutom vara ett kontinuerligt
testande av uppställda hypoteser, samt ett detaljerat uppföljande av vad
andra kolleger, både här hemma och i utlandet, har för sig, mm. mm. För
en verkligt aktiv professor måste även det allmänna samhällets utveck-
ling följas upp. Allt detta fordras för att vederbörande professor och pre-
fekt skall kunna se och vara så på alerten, att hen snabbt upptäcker vad
det egna ämnesområdet skulle kunna bidraga med till mänsklighetens
fromma, inte bara i Sverige utan i hela världen. Forskningen är som
bekant och skall vara kosmopolitisk.
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Ett universitets själ är den fria och kreativa miljön, och då duger det
inte att sprida ut lite här och lite där, som vi har gjort i Sverige de senaste
50 åren. Samtidigt är en universitetsinstitution en myndighet. Tjänste -
män nen är statstjänstemän med myndighetsansvar. Mycket är paradox-
alt och det gäller att sitta på många stolar samtidigt. Idag lockar dess -
utom näringslivet och intresseorganisationer med stora forskningsbi-
drag, om de får vara med och bestämma och framför allt, om de får vara
med att bestämma om, vad som skall publiceras av framkomna resultat.
Patentproblematiken kommer här också med i bilden. 
Under dessa förhållanden är det så viktigt att en universitetsinstitution

är välförsedd med egna medel. Detta framför allt för att kunna stå emot
de mest ohemula krav och svängningar i dels landets politiska ledning,
från vänster till höger och sedan tillbaka igen, dels från alla dessa intres-
seorganisationer, lobbygrupper och numera också från bidragsgivande
näringsliv och företag. 
Att hålla tungan rätt i mun för en prefekt under dessa förhållanden,

kräver inte bara en gedigen ämneskunskap utan också en stor portion
sunt förnuft. Men framför allt fordras en mycket stor kunskap om och
intresse för samhällets utveckling. Det blir så lätt att den samhälleliga
helhetsbilden får ge vika för detaljerade, utifrånkommande egenintres-
sen. Men vi lever ju Gud ske lov i en demokrati. 
Det är så lätt att en prefekt på en institution för lövträdsodling bara

pratar om biomassaproduktion, en entomologiprefekt bara om insekter
och dess nytta och skada, en mykolog bara om svampar, osv. Det är så
lätt att helhetsbilden försvinner i dagens komplicerade samhällsbygge.
Av det ovan framgår förhoppningsvis, att ett universitet absolut inte

får isolera sig. Det får inte bli så, att universiteten befolkas av en hoper
”besserwissers”, som samhället i övrigt inte bryr sig om. Tvärt om, ett
universitets personal skall vara mycket lyhörd och aktiv i samhället, dvs.
se problemen, ta hem problemställningarna till universiteten, finna
acceptabla och alternativa lösningar, och skicka tillbaka dem till sam-
hället. De olika lösningsförslagen skall då vara försedda med detaljerade
konsekvensbeskrivningar. 
Kraven på en institutionschef är således, och skall vara, mycket stora.

Det är hens kompetens på de mest skilda områden, som avgör om en
institution skall bli framgångsrik eller ej. Efter tre femårsperioder är (och
bör vara!) en framgångsrik prefekt förbrukad och tom på nya idéer och
visioner, och skall träda tillbaka från prefekttjänsten. Vederbörande pro-
fessor får nya uppdrag som undervisare, informatör, utredare eller lik-
nande. På så sätt får ”hungriga”, välutbildade, unga lejon en möjlighet
att spänna bågen. Får den tidigare professorn nya idéer på gamla dar,
bör hen överlåta dessa till yngre kolleger. På så sätt skapas också en
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brygga mellan forskargenerationer. 
Med en universitetsordning där forskningsmedlen i alla dessa fonder

redan från början är överförda till respektive universitet, skulle de eko-
nomiska förutsättningarna i stort vara kända för varje institution i åt -
skil liga år framåt. På detta sätt skulle Regering och Riksdag i princip och
övergripande kunna styra svensk forskning och undervisning. På detta
sätt skulle kortsiktiga politiska vindkantringar inte behöva få avgörande
betydelse för den långsiktiga inriktningen av svensk forskningspolitik.
Universiteten skulle på detta sätt kunna bli de självstyrande enheter, som
de idag har kompetens, kunskap och förmåga till att vara. En dyr admi-
nistration skulle kunna nedbringas till ett minimum. 
Många mycket begåvade forskarhjärnor skulle på detta sätt kunna få

fritt utlopp för sin kreativitet och inte behöva bindas upp i alla dessa
oändliga ansökningar om pengar, ständiga rapporteringar och en massa
administrativa sysslor. En professor och prefekt skulle helt enkelt syssla
med det hen bevisligen är bra på och som hen har fått utbildning till.
Slippa syssla med sådant som vederbörande måste starta och lära sig,
nästan alltid från noll. 
Med betydligt mer fasta resurser och därmed också fasta tjänster på

nivåerna strax under professorn på institutionerna, skulle man äntligen
kunna skapa och visa på möjliga forskarkarriärvägar inom ett universi-
tet. Vad en sådan tingens ordning skulle betyda för konkurrensen om
landets begåvningar förstår var och en. Sådana utstakade karriärvägar
saknas helt vid ett universitet. Därför gäller det för närvarande att vara
på rätt plats på rätt tid med rätt utbildning och man skall helst också
vara kompis med ordföranden i tillsättningsnämnden, om man skall få
tjänsten. Slumpen får här spela en alldeles för stor roll. Själv är jag ett
mycket typiskt exempel på allt det här. 
Och tänk, vilken kvalificerad undervisning vi skulle kunna få vid våra

universitet med alla dessa ”gamla” professorer som undervisare, med all
sin kunskap och all sin erfarenhet. I det här fallet skulle det inte behövas
någon pensionsålder utan här skulle vederbörande själva kunna trappa
ner i egenvald takt. Dagens studenter skulle säkert, mycket artigt natur-
ligtvis, påpeka för respektive professor, när det var tid att pensionera sig.
Men nu har EU kommit med i bilden och en mängd svenska forsk-

ningsmedel har kanaliserats genom denna instans. Detta innebär ännu
mera ansökningar och ännu mera rapportskrivande och ett enormt
resande. Men hur det nu är, och inte är, så måste på något sätt denna
enorma förstörelse av svensk, mänsklig forskarkraft, som sker idag på
alla nivåer på något sätt få ett slut. Annars tar Asien och Sydamerika och
kanske t.o.m. Afrika över, medan vi i Sverige och Europa håller på och
administrera livet av oss och vi får se på hur välfärden rinner ut mellan
fingrarna. 
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Allt det ovan sagda om dagens forskningspolitik är ett rop på hjälp.
Mina idéer är naturligtvis helt tokiga. Men de skall ses som en uppma-
ning till våra rikspolitiker att göra något. Vad spelar egentligen ingen
roll. Det kan inte bli värre än det är nu. Så som det är idag kan det helt
enkelt inte fortsätta med spendering av välutbildad forskarkraft på admi -
nistration och byråkrati. 
Något kan säkert universiteten göra själva också. Det är inte bara

ministrar som försöker styra den fria forskningen. Ofta är det så, att ju
”obetydligare” riksdagsman man är, desto större påverkan försöker man
utöva. Å andra sidan är det inte lätt för en riksdagsman att veta var stö-
tarna och påverkan skall sättas in. Vid flera tillfällen har en riksdagsman
kommit fram till mig och sagt ungefär såhär. ”Va, sysslar ni med skog på
Sveriges Lantbruksuniversitet? Ja, ja, jag tycker det är hög tid att ome-
delbart byta namn på SLU till SSLU, alltså till Sveriges skogs- och lant-
bruksuniversitet. 
Om det ligger någon som helst relevans i ovanstående idéer, har säkert

många åsikter om. Om några av mina förslag skulle kunna börja genom-
föras innan jag spänner ifrån hästen, skulle det glädja mig ofantligt. Jag
skulle t.o.m. bli nöjd, om man bara ville börja diskutera i de termer, som
jag ovan antyder. Så stolliga är förhållanden idag.

Miljöpolitik för ett energi-ekologiskt hållbart samhälle

”Det spelar ingen roll om en blomma är blå, röd, gul eller vit, 
bara bladen är gröna”.
(min livsfilosofi)

Är vi alla idioter, som leds av imbecilla, som man frågade sig i Sveriges
Radios näst bästa program, nämligen Spanarna i P1 den 23/8 2013. Vi
biologer begriper inte varför politiker och andra misslyckas gång på
gång på alla dessa otaliga miljömöten världen över. Nu är det tid igen.
Nu väntar vi på förnuftiga, välavvägda och bindande beslut i december
2015 i Paris. Fan trot! (Resultatet av mötet kommenteras på min blogg:
www.larschristersson.blogg.se)
För det kan väl inte vara så, att vi som vill så väl, i allra högsta grad

själva har bidragit till de rådande förhållandena. För oss är ju allting så
självklart, eller…? I Sverige undrar vi, varför inte vårt land kan gå före
och visa vägen, vi som ändå vet… Men vad är det vi egentligen vet, och
hur reagerar alla våra miljöaktivister? Vad är det egentligen de priorite-
rar?
Jo, överallt regerar i vårt land den biologiska mångfalden och det är
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väl kanske i vissa, speciella lägen gott och väl. Men det drivs in absur-
dum. Och det begriper folk! Ta som exempel debatten om salamandern
och vargen och pandan och vita noshörningar mm., eller fridlysnings -
raseriet. Så fort en mer eller mindre ovidkommande lav eller svamp eller
insekt eller blomma påstås hotad av utrotning ropas på fridlysning. Det
anses att en förestående utrotningen visar på att något är fel. 
Javisst, är mycket fel, men vad gör vi åt felet då? Vi angriper sympto-

men och inte orsakerna. Vi koncentrerar oss på fel saker och vanligt folk
förstår inte vad vi biologer egentligen sysslar med. Vi lägger ner en massa
pengar och anstränger oss verkligen på att rädda t.ex. tigern, orangu-
tangen från utrotning (ja, jag har också skickat pengar!) samtidigt som
många länders hela odlingssystem för livsmedel och försörjningsmöjlig-
heter på landsbygden helt håller på att förstöras. Ja, frågan är, om inte
hela civilisationer håller på att förintas. För att inte tala om allt bekym-
mer med vad luft-, mark- och vattenföroreningar egentligen innebär för
mänsklighetens välbefinnande och faktiska överlevnad. Men i Sverige
dis kuterar vi i det oändliga, hur vi skall kunna få den vitryggiga hack-
spetten att breda ut sig, eller om vi skall ha 300 eller 500 vargar i vårt
land. Detta handlingssätt gör, att vi får helt enkelt inte folket och där-
med inte politikerna med oss. Jag är övertygad om, att kommande gene-
rationer kommer att skratta åt oss och kanske t.o.m. förfasa sig över,
vilka motiv vi hade för gjorda prioriteringar.
Och är det något, som vi verkligen har gott om i vår värld, så är det

just arter. Men det märkliga är, att vi inte har en aning om, hur många
de är. Är de 2 miljoner eller 5 miljoner eller kanske 100 miljoner, ja, det
finns t.o.m. de, som tror att det kan vara så många som 200 miljoner
flercelliga organismer på vår jord. Hittills har vi bara hittat och beskri-
vit 1,8 miljoner. Men mer om detta senare (se sidan 194). 
Så har vi den ekologiska odlingen, som får anses ha gjort en viss nytta,

men som i dag är överspelad. Men det tar nog en 10 till 15 år till, innan
allmänheten får detta helt klart för sig. Det brukar ta så lång tid, innan
viktiga forskningsresultat når fram. 
Den ekologiska odlingen startade i vårt land som en följd av student -

revolterna i Paris i slutet på 60-talet, och Maoismens utbredning i Sve -
rige. Dessa rörelser påverkade universitetslivet i stort, (se sidan 92), men
framför allt påverkades det sociala samhället. Helt plötsligt skulle stu-
denter, författare, skådespelare och en del journalister ta sig tillbaka till
sina rötter och leva ett enkelt, sunt, naturnära liv på landet i rent Ros -
seausk anda. De köpte sig små lantbruk eller snarare arrenderade sådana
och flyttade ut på landet och försökte försörja sig på vad de kunde pro-
ducera. 
Det gick naturligtvis inte. De kom snabbt fram till, att de måste ha
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mer betalt för vad de producerade, om de över huvud taget skulle över-
leva. Och det var inga dumma människor som flydde stadslivet, snarare
värtom, det var ofta begåvat men naivt folk, som flyttade ut. De letade
med ljus och lyckta efter nya idéer. Det är här som den antroposofiska
rörelsen kommer med i bilden. 
Anthropos är grekiska och betyder människa och sofia betyder vishet.

Antroposofin är den rörelse som skapades av Rudolf Steiner i Tyskland
1913, då han bröt sig ur det Teosofiska samfundet. Nu skulle man kon-
centrera sig på människan istället för som tidigare på Gudomen. Den
antroposofiska världen bygger på föreställningar om sinnliga och över-
sinnliga världar. De talar gärna om Solanden, vilket indikerar, tror jag,
att de började få en viss känsla för, vilken helt avgörande betydelse ener-
gin i solstrålarna har för alla levande varelser på jorden. 
Den senare slutsatsen är helt och hållet mina egen. Det var som

bekant under denna tid, i början av 1900-talet, som man började förstå
mer och mer av och om växternas fotosyntes, se min bok Pappers popp -
lar och energipilar. 
Idéer om alternativ medicin och biodynamisk odling härrör ursprung-

ligen från antroposofin. Från den biodynamiska odlingen kunde nu de
ekologiska odlarna till en början hämta sina argument, om och för att
vissa odlingsmetoder, som kallades ”naturliga” eller ”organiska”, gav
produkter med högre kvaliteter för människor och djur. I dag efter 40
års forskning vet vi bättre, se boken Den ekologiska drömmen av fyra
Ultunaprofessorer med professor Tomas Käterer i spetsen. 
I dag vet vi, att en ekologisk odling producerar mindre, den läcker

mera kväve än vad en konventionell odling gör vid samma gödslingsni-
våer, kvaliteten på produkterna är inte högre, en ekologisk ko ”rapar
och pruttar” mer metangas per liter producerad mjölk än en konventio-
nell ko, nivån på giftiga restprodukter i maten är i stort desamma från
ekologisk odlade livsmedel som från konventionella. Hårddrar man det
hela lite grand, kan man säga, att det enda som i dag skiljer de ekolo-
giskt odlade livsmedlen från de konventionellt odlade är priset. De först-
nämnda produkterna är oftast dyrare. 
På den ekologiska odlingens minussida ligger också oförståelsen av

och med genkirurgin. Skickliga forskare i vårt land försöker med ganska
enkla metoder att påverka vissa växtslags genetiska konstitution och
genast reser man sig som en man och skriker på förbud. Tänk vilken
enorm fördel kommande generationer skulle kunna ha av att veta mer
om och ha metoder för att påverka det genetiska genomet direkt, nu när
vi inte vet hur klimatet kommer att slira till det. Idag kan vi bara korsa
på gammalt sätt, och av det kan det, som bekant, bli vad som helst. Vad
det blir i det senare fallet har vi ingen koll på över huvud taget.
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Egentligen tror jag att våra miljöentusiasters negativa inställning till
genkirurgi bygger på ett missförstånd och okunskap. Sådant går ju att
rätta till! Det är svårt att hitta en enda kvalificerad genetiker av facket,
som stöder förbudet. Det gick märkligt till för ett tag sedan, då Sveriges
Radio anordnade en diskussion angående genmodifierade grödor. Vid
det tillfället kunde Sveriges Radio inte hitta någon genetiker av facket,
som var villig att ställa upp för att försvara förbudet i en diskussion med
professor Per-Erik Jansson i Umeå. Miljöpartiet fick helt enkelt kalla
hem en EU-parlamentariker från Bryssel för att försvara deras åsikter. 
Det blev en märklig debatt, där professor Jansson pratade bl.a. om

genmodifierade potatissorter, som inte behöver besprutas med medel
mot brunröta, medan EU- parlamentarikern pratade om överfiskning i
världshaven. 
Kanske är det så, att det absolut mest negativa med ekologisk odling

är just att man inte tillåter genmodifierade grödor. Man förstår inte, vil-
ken utomordentlig metod vi har, att med denna genmodifiering förädla
fram nya sorter till våra livsmedelsodlingar i framtiden, när vi mu ser
hur klimatet verkligen kommer att påverka odlingsförhållandena i hela
världen. 
Men det som är bra och var bra, med den ekologiska odlingen var, att

den satte kniven på strupen på den konventionella odlaren. Det behöv-
des, framför allt på 70- och 80-talet, då sprutandet med bekämpnings-
medel härjade som värst, och då gödslingstekniken lämnade mycket
övrigt att önska. När det gäller närodlat, djurhälsa, djurtransporter och
slaktmetoder är kraven och rekommendationerna desamma i ett kon-
ventionellt jordbruk som i ett ekologiskt.
De officiella siffrorna för konsumtionen av ekologiskt odlade livsme-

del har just kommit från SCB (oktober 2015). Vi vet från tidigare, att
konsumtionen av ekologiskt odlade livsmedel uppgick till 4,7 % för år
2013, och nu får vi veta, att den för år 2014 uppgick till 6,0 %. Således
en ökning med 1,3 procentenheter. Detta beskriver ett företag, som anser
sig stå den ekologiska näringen nära, som en nästan 50-procentig
ökning. Så kan det bli, när man räknar procent på procentenheter och
har ett rymligt samvete. Men kanske ännu värre är det, att Sveriges
Radio, som skall stå oberoende av alla intresse- och lobbyorganisationer,
i programmet Plånboken, citerar dessa 50 %, som om de vore accepte-
rade sanningar. 
Egentligen är det märkligt, att konsumtionen av ekologiskt odlade livs -

medel bara uppgår till några få procent efter all denna massiva reklam,
som denna odlingsform fått och får i stort sett i alla media, dock kanske
speciellt i TV och radio. Men så är också 40% av medarbetarna i dessa
båda medier miljöpartister och 15% vänsterpartister, allt enligt en
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undersökning för ett par år sedan. 
En orsak till de låga procenttalen och nyttjandesiffrorna för produk-

terna från ekologisk odling kan också vara det förhållandet, att svenska
konsumenter är välinformerade. De lägger inte pengar på ett livsmedel,
som inte har några fördelar över huvud taget utan bara har ett högre
pris. 
Det skulle i dagsläget vara intressant att genomföra en speciell

Gallup undersökning på Sveriges lantbruksuniversitet. I den skulle man
fråga forskarna anonymt inom jordbruksområdena, alltså de som är
verkligt insatta i förhållandena mellan konventionellt odlade livsmedel
och de ekologiskt odlade, om vederbörandes positiva respektive negativ
inställning till ekologisk odling. Jag är helt övertygad om, att en sådan
undersökning inte skulle utfalla till den ekologiska odlingens fördel. 
Svensk industri klarar sig alldeles utmärkt inom EU, med fri rörlighet

för människor, varor, tjänster och pengar. Annorlunda är det för Sveriges
bönder. De har att konkurrera med andra länders lantbrukare men inte
under likvärdiga förhållanden. Vi har i Sverige helt andra och mycket
strängare krav på livsmedelsproduktion och djuruppfödning, på djur -
transporter, slaktmetoder och kemikalieanvändning. Och det är bra. Det
skall vi absolut behålla och vara stolta över! Men vi får verkligen se till,
så att våra förhållanden inte är sådana, att det tar död på det svenska
jordbruket. Ibland undrar man var våra politiker egentligen håller hus?
Förstår de inte, att vi håller på att offra våra bönder för vår industris
sak. Om detta är meningen, så var då så rakryggade, kära politiker, att
ni medger detta och talar om det för svenska folket!
Förhållanden inom svenskt skogsbruk är lite annorlunda. Det är

ingen, som är stolt över det skogsbruk vi bedrev på 60- och 70-talet med
enorma kalhuggningar av hela fjällområden i norra Sverige. Detta följ-
des upp i vissa områden med att hela bergssidor djupplöjdes med meter-
djupa fåror. Under denna tid fick de ekonomiska särintressen alltför
stort spelrum på biologins bekostnad. I dag spelar biologin en helt annan
roll. Här har miljöaktivisterna verkligen uträttat något positivt.
Andra funderingar om och kring vår miljö och faktiskt vår överlev-

nad. Vi låter kärnkraftsförespråkarna fortsätta, som det tycks i all oänd-
lighet, med att försöka borra ner gamla uranstavar och all radioaktivt
förorenad utrustning och maskindelar i marken. Varför inte kräva att
kärnkraftverken tar sitt fulla ansvar och tar hand om sitt eget avfall, som
alla andra industrigrenar och aktiviteter måste göra? Allt avfall borde
istället upparbetas. Kostnaden för denna upparbetning läggs på kärn -
kraftverken själva och naturligtvis på elpriset? Och hur är det egentligen
med Kärnavfallsfonden? Fattas det verkligen 30 miljarder kronor i den,
som det stod i DI (12/3 2013)? Vi väntar intensivt på fusionskraften och
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på toriumreaktorer med torium från Norge!, av alla platser.
Vi har byggt upp ett kemikaliesamhälle, i vilket luft och vatten och

mark får ta emot oönskade, för att inte säga direkt giftiga ämnen utan
något större motstånd. Äntligen kräver Naturskyddsföreningen en na -
tio nell handlingsplan för att åtminstone få bort giftiga ämnen från barns
plastleksaker, framför allt från de mjuka. Här dyker också frågan upp
om andra plaster och dess omhändertagande. Relativt ny är upptäckten
av nanopartiklar av plast i världshaven. Var kommer de ifrån, hur bildas
de och framför allt, hur bryts de ner, så att vi kan bli av med dem, eller
kan vi inte det? Och var tar alla mediciner vägen, när de har passerat
kroppen på människor och tamdjur? När diskuterade vi denna fråga
senast?  
SLU ger ut ett bokverk om alla i Sverige befintliga flercelliga arter till

ett pris av 1 miljard, alltså 1000 miljoner kronor på 20 år. Bokverket
består av floror och fauner, som det redan idag i de allra flesta fall går
13 på dussinet. Detta bokverk är passé redan när det kommer ut ur
trycket på grund av redan pågående klimatförändringar. Nu tycks det
dock som om SLU äntligen håller på att sansa sig i denna fråga. Det
finns faktiskt datorer och datakraft, och det visste vi redan, då verket
började att ges ut. 
Det man frågar sig är om vi verkligen har så gott om forskarpengar i

vårt land, att vi kan lägga 1 miljard svenska skattekronor på att ge ut i
bokform ett arbete som hör hemma på nätet. Utländska forskarkollegor
är förundrade och ifrågasätter våra prioriteringar.
Hur det verkligen gick till, när alla dessa pengar tilldelades detta fa -

mösa bokverk och när dessutom i samma veva 200 miljoner kronor
avsattes till att bevara miljöer för att den vitryggiga hackspetten skulle
sprida sig i vårt land, skall jag berätta nästa gång. Det märkliga är des-
sutom, att det är näst intill omöjligt att få veta var dessa 200 miljoner
kronor i verkligheten tagit vägen och vad svenska skattebetalare fått för
pengarna! Det gäller ändå 200 miljoner kronor.
Svenska naturskyddsorganisationer och en del politiska partier försö-

ker få svenska folket att tro, att detta med att bevara den biologiska
mångfalden och att odla våra livsmedel på ett, som det kommit att kal-
las, ekologisk sätt, är det som är mest betydelsefullt. Tänk om vi istället
för allt detta hade tagit tjuren vid hornen och insett, vad som håller på
att hända och sagt så här. 
Om 50-100 år kan det komma att vara 2-4 grader varmare i vårt land

och det kan komma att regna 20% mer än vad det gör idag. Samtidigt
kommer havsnivåerna att stiga med 50-100 cm. Har vi kunskap i dag
och odlingsvärda livsmedel i morgon, att ta hand om dessa helt annor-
lunda odlingsförhållanden? I stället för vete och korn och sockerbetor
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kommer vi kanske att odla sockerrör och majs, apelsiner och vindruvor,
kanske t.o.m. perent vete. I stället för tall och gran kommer våra skogar
kanske att bestå av bok, ek och ask (konstruktionsvirke), pil, poppel och
eucalypthus (papper, energi). Vi kommer med all säkerhet att ha helt
andra arter av äpplen och päron och av blommor och bin i vår natur
antingen vi vill det eller ej och oavsett vad vi gör idag. Det senare är
otroligt viktigt att förstå. Men gör våra fridlysningsgalna miljöentusias-
ter verkligen det?
Tänk om vi istället hade sagt: många anser i dag att invandringen till

vårt land är för stor. Då skall ni få se på invandring, för att inte tala om
folkvandringar, om 50-100 år då ökenutbredningen tar död på många
länders befolkningar framför allt i södra Europa, Afrika och Asien.
Samtidigt som länder som Bangladesh nästan har försvunnit från kartan
på grund av oceanernas allt högre vattennivåer. Det tycks som om torra
områden blir torrare och regnrika länder blir ännu blötare.
Tänk om vi istället sagt så här. Låt oss sluta med att förhindra en

framgångsrik genkirurgi och sluta med att motverka introduktion av nya
trädslag och andra växtarter och sorter. Låt oss istället tillåta fullskalig
stamcellsforskning och kontrollerad genteknik och låt oss minimera
genomförandet av ytterligare fridlysningar. Då hade vi kunnat klart visa
för industrin och handeln och för våra areella näringar, dvs. för svenska
folket, vilka ekonomiska fördelar man skulle kunna ha av att utveckla
och exportera energisnåla processer och produkter. Alternativa energi -
källor och inte minst kompletta reningsanläggningar för en massa kemi-
kalier och nytänkande om dessa problem, skulle vårt land kunna expor-
tera till andra länder.
Tänk om vi hade satt in ordentliga resurser på vidareutveckling och

marknadsföring av solceller och solpaneler, på vind- våg- och geoter-
miska energiomvandlingar, på produktion och förjäsning och förgasning
av all den biomassa, som vi kommer att vara i stånd att kunna produ-
cera under de nya klimatförhållandena med högre temperaturer och
mera regn och med nya växt- och trädslag.  
Hade vi gjort så här redan från början, hade vi kunnat få svenska fol-

ket, och därmed politikerna med oss, och Sverige kunde ha gått före och
verkligen visat på att det går att tjäna pengar på att i tid ställa om sam-
hället till det som komma skall. Och då kunde Sverige blivit det före-
gångsland som naturvårdsorganisationerna och en del politiska partier i
dag i så hög grad skriker om.
Nu är det allvar, och det måste vi få folk att förstå! Men förstår våra

politiska partier, våra naturvårdsorganisationer, Naturskydds före -
ningen, Greenpeace, Jordens Vänner m.fl. verkligen detta? Har vi egent-
ligen inte oss själva att skylla? Vi har vetat länge, men vad har vi gjort,
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jo satsat på oväsentligheter när det gäller den ekologiska helhetsbilden. 
Här skall dock icke på något sätt förtigas, att det finns en liten grupp

vetenskapsmän i världen, som anser att den pågående temperaturhöj-
ningen är av övergående karaktär. Dessutom hävdar man att höjningen
saknar tydligt samband med den ökade koldioxidkoncentrationen i
atmosfären. Man anser att klimatet bestäms av en enorm mängd olika
faktorer varav koldioxiden endast är en mycket liten del. Gruppen är
mycket liten, men många av dess medlemmar är meteorologer och har
högt anseende. Dessutom anser de sig diskriminerade av medierna och
anser, att de aldrig får komma till tals. Det senare är nog helt riktigt. Det
gäller ju i våra dagar att vara politiskt korrekt i både det ena och andra. 
Som biolog är det svårt att veta. Jag har högt värderade kolleger i

båda grupperna. Men gruppen som förkunnar en temperaturhöjning på
2 till 4 grader, kanske ännu mera, är så förkrossande stor och den andra
så liten, att jag ansluter mig till den förra. Så feg är jag.
Det som gör mig något tveksam är dock följande. Utan växthuseffek-

ten skulle vår planet vara obeboelig. Växthuseffekten gör att planetens
medeltemperatur är 33 grader över vad den annars skulle ha varit utan
denna effekt. I dag är jordens medeltemperatur +15 grader. Utan en all-
män växthuseffekt skulle den således bli -18 grader. Vår planet skulle
helt enkelt inte vara beboelig på mycket stora områden. 

Denna växthuseffekt beror till 67% på vattenångan i luften och i
molnen. Åtskilliga gånger har jag frågat ledande forskare och föredrags-
hållare, om det verkligen är möjligt att förutsäga den kommande luft-
fuktigheten i alla dessa modellbyggen, som ligger bakom de förmodade
temperaturhöjningarna. De svarar alltid, jovisst, det kan vi. Men i samma
andetag medger de, att det svåraste de har att förutsäga och modellera,
är just molnigheten. Så vad skall en stackars biolog tro?
Å andra sidan, en fossilfri värld skulle Sverige som land inte må illa

av. Vi har som bekant ingen olja, inget kol och ingen fossilgas i vårt land.
Men vi har mycket stora skogar, 24 miljoner hektar, som med andra
trädslag och med en biologisk skötsel skulle kunna bidraga till vår ener-
giförsörjning på ett helt annat sätt än den gör i dag. Och vi har kvar en
hel del av försurningsproblematiken också, även om vi inte hör så mycket
om den idag. 
Allt det ovan sammantaget gör, att jag tillhör dem som allvarligt fruk-

tar, att det kommer att bli 2-4 grader varmare om hundra år. Med min
bakgrund och med mitt kunnande är det därför, framför allt inom mina
ämnesområden, två saker, som är mer angeläget att koncentrera sig på
och kring än andra, nämligen (1) framställning av fordonsdrivmedel från
biomassa och (2) insamling och lagring av koldioxid. 
En betydande ökning av biomassaproduktionen är mycket lätt att
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åstadkomma genom att byta ut långsamväxande tall- och granarter mot
snabbväxande pil- och poppelarter på marker med goda vattenförhål-
landen. Inte minst den ökade temperaturen och regnandet kommer att
gynna en sådan omställning. Och ju mer det växer, desto mer koldioxid
samlas som bekant in och lagra upp i växten. Sedan gäller det naturligt-
vis att hitta metoder, i vilka koldioxiden kan samlas upp och lagras, när
biomassa på något sätt fås att släppa ifrån sig energin genom t.ex. för-
bränning, förgasning och jäsning.
Inte i någon av dessa båda processer (1-2) är befintliga metoder opti-

mala i dag, utan här bör kraftiga forskningsinsatser sättas in. Men po -
tentialen är så stor och framåtskridandet har i dag kommit så långt i
båda fallen, att det råder ingen tvekan om, att båda processerna kom-
mer att framgångsrikt kunna utvecklas. Men det viktiga är, att detta sker
i ett energi-ekologiskt hållbart och ekonomiskt ansvarsfullt samhälle.
Det är som alltid en fråga om tid och pengar. 
I det här sammanhanget kan det vara på sin plats att påminna om, att,

som alla vet, ger 1 m3 asp- eller poppelved upphov till ca 2 000 kWh
värme, eller 700 kWh el, eller 120 liter etanol (jäsning, verkningsgrad
35%) plus motsvarande mängd energi i olika restprodukter, eller 280
liter metanol (förgasning, verkningsgrad 60%) plus mindre mängder
restprodukter. Samtidigt vet vi i dag också, att vi kan med rätt utvalda
poppelkloner producera 25 m3 vedbiomassa per hektar och år i en förs-
ta generations poppelplantering och 30 m3 per hektar och år i en andra.
Avgörande för produktionens storlek är vattentillgången. 
Men det allra första som världens alla politiker skulle kunna göra om

de verkligen menar allvar med sitt miljöengagemang och sitt tal om en
fossilfri värld, är att ta bort all världens subventioner av och till oljein-
dustrin. Subventioner som i dag uppgår till 556 miljarder dollar om året.
Smaka på den du!

Post scriptum. Lite långsökt, som alltid, men ändå! Samtidigt som sista
handen läggs vid skrivandet av denna bok, fredagen den 13 november,
2015, inträffar terroristattackerna i Paris. I de efterföljande kommenta-
rerna i media diskuteras avsikterna fram- och baklänges med alla dessa
terrorattacker världen över. Men det märkliga är, att ingen frågar sig var
alla pengarna till dessa attacker och till all denna krigföring egentligen
kommer ifrån. Pengarna kommer från oljan, både direkt och indirekt,
både genom officiellt stöd och genom stöd i det fördolda. Hur många
stater byter inte olja mot vapen i dag? Och det är inte bara skurkstater,
som gör så.
Om 3 veckor skall världens ledare samlas för att diskuteras en fossil-

fri värld just i Paris. Det är inte helt osannolikt, att just Paris och tid-
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punkten för tillslaget har valts på grund av detta mötets syfte och tid-
punkten och plats för detsamma. Tänk vilken enorm propagandafram-
gång och triumf det skulle vara för dessa satans terrorister, om de kunde
skrämma någon eller några statsmän att utebli från mötet i Paris.
Jag har sagt det tidigare, och säger det igen: vi får aldrig en fredlig

värld, så länge oljans betydelse är avgörande för världens energiförsörj-
ning. Jag vill ha sagt detta innan jag viker in årorna för gott, sedan får
den som vill skratta åt mig, bäst hen kan, om det nu finns något att
skratta åt i framtiden. 

Militärtjänstgöring
Den allmänna värnplikten för pojkar i Sverige avskaffades under 2010.
Den hade vi haft sedan 1901. Att avskaffa den tyckte jag var ett helt fel-
aktigt beslut. Inte militärt, för från försvarsmässiga utgångspunkter var
det helt nödvändigt att sätta in en ordentlig rationalisering. Man kan
karaktärisera hela förfaringssättet med att säga, att Regering och Riks -
dag monterade ner hela det gamla militära systemet för att rationalisera
det. Men sedan glömde man att bygga upp det på nytt. Det som jag tyck-
er är allra märkligast i denna sak är, att det var en högerledd regering
som glömde fas 2. 
Det jag tyckte och fortfarande tycker var helt felaktigt i och med detta

förfaringssätt var, att man helt tog bort lumpens socialanpassande och
uppfostrande inverkan på hela årskullar av unga människor. Skulle man
istället inte kunna utnyttja ”lumpens” uppfostrande och individdanande
effekter på ett helt annat sätt och med en helt annan inriktning? 
Tänk om man istället hade sagt så här. Vi behåller den allmänna värn-

plikten för pojkar och inför den för flickor också. Ett litet antal pojkar
och flickor, de som i dag militärutbildas, tas undan till en sådan utbild-
ning. Resten kunde få en ettårig, allmän social- och miljöutbildning, med
kraftig koncentration och precisering på det praktiska arbetet i ett uthål-
ligt och hållbart samhälle. 
Alla pojkar och flickor kallas in på ett år efter avlagd examen och pla-

ceras långt från hemmet. Denna utbildning skulle innebära att alla ung-
domar, pojkar så väl som flickor, omedelbart efter studentexamen eller
motsvarande, skulle vistas ett år helt utanför hemmet. 
De skulle utbildas i utvecklandet av ett hållbart samhälle med avseende

på alla dess funktioner som juridiska, sociala, ekologiska och ekono-
miska. Mycket lite skulle vara teori, det mesta skulle vara rena praktiska
tillämpningar. Mycket lite skulle ske inomhus, nästan all utbildning
skulle ske utomhus och i praktisk skala. Ingen betygsättning skulle ske.
Rekryterna skulle få fri hemresa en gång i månaden. De inkvarteras i
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logement med lokaler som rymmer ett flertal sängar i varje. Förlägg -
ningarna skall vara försedda med alla slags moderniteter. Naturligtvis
skulle de själva sörja för sin egen matlagning i stora gemensamma kök.
All städning och tvätt och reparationsarbete svarar ”rekryterna” själva
för, naturligtvis under mycket sakkunnig ledning.
Exempel på gemensamma arbetsuppgifter skulle kunna vara: praktisk

livsmedels- och energiförsörjning inom det hållbara samhället, praktisk
socialtjänstgöring, naturrestaureringar av alla de slag, både teoretiska
genomgångar och rent praktiskt arbete, flyktingmottagningar, skogs -
plantering, skogsröjning, katastrofinsatser, ordningsvakter vid festivaler
och stora idrottsarrangemang, mm.mm. Allt under kvalificerad ledning
och under strikt omhändertagande och allmänmänskliga regler. 
Under min militärtjänstgöring lärde jag mig främst två saker, dels att

känna mig själv, dels att leva mycket nära med och att ta hänsyn till
andra människor. Dagens ungdomar, som inte har någon lumpen att
genomlida, missar dessa två mycket viktiga steg på sin väg mot vuxen-
världen. 
Utbildningen skulle ske under strikta och välordnade former, absolut

inget universitetsflum. Det får komma senare, när folk har fått lära sig
att ta hänsyn till varandra. Men utbildningen skulle ske på ett sådant
sätt att individens kreativitet stimulerades, dess integritet bibehölls fullt
ut och dess hela initiativförmåga tillvaratogs och helst vidareutvecklas. 
En av de viktigaste, men kanske svåraste sakerna att lära sig, skulle

vara att skilja mellan sak och person. Rekryterna skulle få lärs sig, att
man kan ha diametralt olika åsikter i sak men likväl högakta varandra.
Redan från första dagen skulle, med alla till buds stående medel, penna-
lism, mobbning och gruppbestraffningar förbjudas och bekämpas. Kon -
trollen skulle vara rigorös.
En allmän utbildning skulle kompletteras med specialutbildningar

t.ex. sjukvård, hushållsarbete av alla de slag, miljövård i praktisk tapp-
ning, hjälptrupper vid katastrofer och vid stora publika arrangemang.
Det viktigaste av allt detta är, att allt sker under ordnade former. Man

kommer i tid på morgonen och man arbetar till arbetsdagen är slut.
Absolut ingen kadaverdisciplin men ordning och reda från början till
slut.
Hade vi gjort så, hade vi fått ungdomar som var bättre redo för vuxen-

livet än vad många är i dag. Och man skulle knyta vänskapsband och
kontakter som varade livet ut. Om sedan skåningarna skickades till
Norrland och tornedalingarna till Österlen, skulle vi få en bättre förstå-
else i vårt land för de olika landsdelarnas möjligheter och potential.
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Genetisk och biologisk mångfald

Vi har i dag ett allt mer mediestyrt samhälle på demokratins bekostnad.
Detta har medfört att i snart sagt varje sammanhang, då den framtida,
uthålliga samhällsutvecklingen diskuteras, åberopas upprätthållandet av
den biologiska mångfalden, som det allt övergripande målet. Och detta
kanske med viss rätt! Men det finns också uppfattningen, att biologisk
mångfald har alltsedan 1990-talet utvecklats till en akademisk modefluga,
som en rad journalister anammat. Begreppet och idéerna bakom biolo-
gisk mångfald är något som företrädare för den ena disciplinen efter den
andra har kastat sig över för att utnyttja till egna förmåner. Under det
senaste decenniet har sedan en del röda, blå och gröna politiker följt
efter.
Begreppet biologisk mångfald uppmärksammades och fördes upp på

dagordningen i mitten och slutet av 1970-talet i vårt land av bl.a. natur-
vårdsrådet Torleif Ingelög och professor Bengt Ehnström vid SLU. Det
var rätt tänkt från början, men som sedan helt förvanskades, när politi-
ker, journalister och opportunistiska biologer tog över. Opportunistiska
därför att det är helt osannolikt, att det kommer att vara möjligt, att i
längden bevara alla de arter i de olika ekosystemen, som vi har i dag, om
temperaturen stiger med 2 grader eller mera de närmaste hundra åren.
Detta oavsett hur stora områden vi än fridlyser. Det är dessutom så att
näs tan alla idag existerande ekosystem, åtminstone i Sverige är manpå-
verkade och omdanade till mänsklighetens fördel. Åtminstone tror vi, att
det är just till vår fördel även på lång sikt. 
Vi vet att redan en medeltemperaturförändring på ett par tiondels gra-

der markant förändrar artsammansättningen i alla ekosystem. Allt detta
beror på den enorma konkurrens, som finns på alla nivåer i ett eko-
system om bl. a. mat, skydd, näring, ljus och vatten.
Men för att för växternas del riktigt förstå kraften i denna konkurrens

måste vi ner på mikroekosystemnivå, och då framför allt i rotzonen. Vi
måste också komma ihåg, att all näringsupptagning och det mesta av
vattenupptagningen sker i rötternas rothår. I rotzonen är slagsmålen om
näring och vatten enorma. Ta t.ex. själva rothårsutvecklingen; ett rothår
lever och är verksamt i högst 2 veckor. Sedan dör det bort och ersätts av
nya friska och effektiva. Evolutionen har gjort, att varje art har sitt eget,
ofta mycket smala temperaturoptimum för t.ex. näringsupptagningen,
inom vilket andra arters rothår utkonkurreras i kampen om de värde-
fulla näringsämnena. Själva jonupptagningsmekanismen är i allra högsta
grad temperaturstyrd. Samma sak gäller för alla de andra omvärldsfak-
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torerna. En växtarts, en trädproveniens, en spannmålssorts, en pil- eller
poppelklons evolutionära utveckling och fysiologiska status är helt av -
görande för deras konkurrensförmåga.
Vi vet också, att alla dessa ekosystem i allra högsta grad förändras

med tiden. Och alla ekosystem utvecklas, eftersom alla träd och buskar
och perenner växer (!), år för år, och oavsett vad vi gör. Jämför gärna
med Dalby Hage-kollapsen (Bild 1).
Våra miljöentusiaster anser att 15 000 arter av de 90 000 vi har i Sve -

rige i dag av flercelliga organismer, obs! flercelliga, hotas av utrotning,
och att just utrotningen av arter aldrig har gått så snabbt som nu. Utan
några klara och entydiga bevis beskyller man helt sonika svenskt skogs-
och jordbruk för alla dessa utrotningar. Samtidigt har vi en höjning av
medeltemperaturen med 0,8 grader de senaste 100 åren. En mycket mera
trolig förklaring till denna snabba utrotning av arter är den snabba
ökningen i medeltemperaturen. Det märkliga är, att det finns nästan inte
en ekolog i Sverige i dag som påpekar dessa förhållanden.
Så därför skulle det vara utomordentligt intressant att se en lista över

de flercelliga djur och växter, svampar och mossor, lavar och alger, som
verkligen har utrotats i Sverige på de senaste 50-100 åren. Det är så lätt
att bara häva ur sig något, som det sedan inte finns vetenskaplig teck-
ning för. 
I dag vill vi inte ha fler fridlysta områden, som bara står och förbus-

kas och växer igen som t.ex. Dalby Hage (Bild 1) har gjort i snart 100
år. Att fridlysa ett område och sedan inte avsätta pengar för detta frid-
lysta område i minst hundra år är kriminellt.

Dalby Hage fridlystes 1918 och är Sveriges första nationalpark. Fridlysningen motiverades av att området
utgjordes av en vacker hagmark med stora ekar och bokar och en mycket rik blomflora, speciellt
våraspekten var uppskattad. Många Lundabor tillbringade gärna här sommarsöndagen på 20- och 30-ta -
let med vänner och matkorg. Hundra år senare har den vackra sommarhagen utvecklats till en enda stor



rishög. Antalet blomarter har minskat från 208 till 109, alltså en minskning med nästan 50%. I början
av 1950-talet insåg man, att något måste göras åt denna rishög, om man över huvud taget skulle kunna
ta sig in i den. Personalen vid Dalby Kronopark med Kronojägare Helge Holst i spetsen beordrades röja
upp stigar, så att man åtminstone kunde komma in och se förödelsen. ”Därom kan jag berätta, ty jag var
med” (fritt efter Runebergs Fänrik Ståls sägner). Idag händer det praktiskt taget aldrig, att jag möter
någon i Nationalparken, när jag en gång varje vår och höst besöker parken.

Dagens tolkning av begreppet biologisk mångfald är alldeles för snävt.
Framför allt glömmer vi bort två saker. FN:s resolution om den biolo-
giska mångfalden, och Sveriges Riksdags nationella mål handlar inte
bara om själva artbevarandet i sig, utan också, vilket är helt bortglömt i
den allmänna debatten, om bevarandet av den genetiska mångfalden in -
om arten. Och då naturligtvis i främsta rummet, om den genetiska varia -
tionens bevarande inom de arter som betjänar människan. 
Dessutom har man helt glömt bort den mikrobiella världen, alltså alla

encelliga organismer, som många gånger är väl så viktig. Alla dessa
encelliga organismer omfattas inte i begreppet biologisk mångfald i
dagens debatt och glöms nästan alltid bort, när vi diskuterar det begrep-
pet. Var håller alla mikrobiologer hus i den allmänna debatten?
Så observera, observera att i den allmänna debatten om den biologiska

mångfalden ingår inte de encelliga organismerna. Dessa organismer är
minst lika betydelsefulla som de flercelliga, högre djur, och växterna.
Detta visar hur snäv tolkningen av begreppet biologisk mångfald har
kommit att bli och hur ensidig satsningen på just själva artbevarandet av
högre växter och djur har helt kommit att dominerat åtgärderna. Det är
inget fel på de beslut som FN och Sveriges Riksdag har tagit i frågan; det
är den snäva tolkningen, som inte bygger på en ekologisk helhetssyn,
som fallerar.
Förhoppningsvis bekänner vi oss alla till en antropocentrisk (männi-

skocentrerad) livsåskådning, vilket innebär, att naturskyddet först och
främst handlar om att skydda människan, och då även från sig själv.
Således måste detta synsätt också genomsyra skötsel och, inte minst vik-
tigt, vidareutvecklingen av den svenska industrin och det svenska jord-
och skogsbruket. Någon annan tanke är tack och lov ännu otänkbar att
få politisk majoritet för i något samhällssystem. En följd av en antropo-
centrisk livsåskådning är att människan borde vara sin egen, bästa vän,
men är i stället i många fall sin värsta fiende.
Naturligtvis är det viktigt, att vi värnar om en biologisk mångfald på

artbasis, men det finns så mycket mera, som är minst lika viktigt för att
skapa ett uthålligt samhälle (se sidan 183). Det är så lätt att, som en del
intresseorganisationer idag gör, falla i fällan att romantisera och för-
mänskliga djur och t.o.m. växter, när ett ekologiskt uthålligt samhälle
diskuteras. Rimligtvis borde det vara mycket mera väsentligt att satsa
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kraft och me del på att utveckla och bevara särskilda sorter inom t.ex.
vete och korn, äpplen och päron, tall och gran, pil och poppel, som kan
odlas om hundra år, då allt tyder på att medeltemperaturen kommer att
överstiga två grader, än att till varje pris i dag slåss för att bevara varen-
da art. 
Speciellt inom skogsbruket frågar man sig, om vi har provenienser

(sorter) inom tall och gran som kan växa tillfredsställande även under
ändrade klimatförhållanden, eller om vi skall gå över till ett mer löv-
skogsbetonat skogsbruk? Och i så fall, vilka trädslag skall vi satsa på?
Skogsstyrelsen har just i dagarna också uppmärksammat frågan om
bevarandet av så vitt skilda provenienser och kloner som möjligt inom
både våra svenska barrträd- och lövträds arter. Man betonar mycket
starkt betydelsen av den genetiska mångfaldens bevarande inom alla sina
biotopskyddsområden. Och med stigande medeltemperaturer och med
ökad nederbörd tilltar intresset för bevarandet och odling av pil och pop -
pel. I bakgrunden skymtar kanske t.o.m. frosttåliga eucalypthusarter. 
Nog borde det vara väsentligare, att ta fram biologiska detaljkunska-

per om alla odlade arter än att till varje pris hålla liv i varenda art av
skalbaggar eller hackspettar. Är det något som vi har rikligt med, så är
det just arter. Som exempel kan nämnas att vi har nästa 300 arter av
blomflugor, vi har 32 olika arter av stickmyggor, vi har 17 olika arter av
björnbär, över 2 000 olika fjärilsarter osv, osv. Ett visst naggande i kan-
ten borde vi kunna acceptera till förmån för många andra ekologiska
ansvarstaganden. 
En tankeväckande fråga i detta sammanhang är hur många arter av

djur och växter som verkligen har utrotats från vårt land under de senaste
hundra åren. Det skulle vara intressant att se en lista över vilka de arterna
är, så att en bedömning angående deras ekologiska betydelse för ett
uthålligt samhällssystem skulle kunna göras. Jag har bett att få se en så -
dan lista vid flera tillfällen, men se, det har varit helt omöjligt att få fram
en sådan lista, av någon anledning?!  
Men det gäller inte bara att bevara de olika sorterna av sädesslag och

skogsträd i sig. Det gäller också de hithörande pollinerande insekterna
och de svampar, inte minst alla mykorrhizasvampar, som alla skogsträd
är beroende av. Det gäller också alla de encelliga alger, bakterier och
virus, som på ett eller annat sätt medverkar till att producera den bio-
massa, som allt levande är helt beroende av. Men se! encelliga organis-
mer hör vi aldrig talas om i den allmänna debatten om biologisk mång-
fald.
Allt detta samspel mellan olika organismer är betydelsefullt för alla de

ekosystem som människosläktet är helt beroende av. Vart har allt tal om
livscykelanalyser tagit vägen? Och på tal om ekosystemtjänster så är art-
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bevarande bara en del av det hela. Med många av alla dessa arter är det
dessutom så, att faller en ifrån står oftast en rad andra beredda att ta
över! Det skulle vara intressant att höra någon systematiker eller taxo-
nom bevisa motsatsen!
Dessutom är det så, att vi i Sverige har 90 000 flercelliga arter av olika

slag beskrivna, varav Artdatabanken vid SLU, Ultuna anser att 15 000
idag är mer eller mindre hotade. Samtidigt har medeltemperaturen i
Sverige stigit med 0,8 grader de senaste hundra åren. Vad betyder denna
höjning av medeltemperaturen för artsammansättningen i våra olika
ekosystem? Allt utrotningshot kan väl ändå inte bara skyllas på våra
olika odlingsmetoder inom skogs- och lantbruket?
Professor Ed Wilson i London anser att det finns 1,8 miljoner flercel-

liga arter beskrivna i hela världen, men att det dessutom finns mellan 5
miljoner och 100 miljoner arter till av flercelliga växter och djur, som vi
ännu inte upptäckt. Vad förlorar vi inte genom att inte veta, vad vi skulle
kunna utvinna av eller med alla dessa ännu oupptäckta arter? Redan i
dag har Artdatabanken på Ultuna sedan starten på 80-talet upptäckt 2 500
nya arter i Sve rige, varav 900 är nya för vetenskapen.
Men blir det verkligen två grader, eller kanske t.o.m. 4 grader varmare

om 50 år, kommer det att regna mer eller mindre, kommer det att bli
tjäle i marken eller ej under vinterhalvåret, kommer stormarna att tillta
i antal och styrka, kommer värmeböljorna bli fler och intensivare, kom-
mer odlingssäsongerna att på något sätt att ändras? Det vet vi inte med
säkerhet. Det enda sättet vi idag kan förbereda oss är att bevara så stor
genetisk mångfald som möjligt inom våra jordbruksgrödor, trädgårds-
växter och inom våra mest betydelsefulla skogsträdsarter. 
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Pensionärstid – 
tid för nyskapande och eftertanke

För många kommer pensioneringen som en befrielse. Inte så för mig.
Tvärtom, jag fortsatte att arbeta som ingenting hänt. Men med en mycket
väsentlig skillnad. Jag bestämde helt och fullt själv över min dag. Äntli-
gen kunde jag förverkliga alla de idéer och planer, som jag haft som pro-
fessor, men som jag på grund av en massa förordningar, administration
och andra åtagande, inte minst ekonomiska för min egen institutions
räkning, inte haft en chans att genomföra. Äntligen kunde jag hinna
tänka en tanke till slut utan avbrott av telefonsamtal, dumma studenter
eller oförskämda administratörer.
All den, kanske framgångsrika forskning, som en del anser, att jag

bedrivit angående återinförandet och pånyttanvändandet av olika pop-
pel- och pilarter som skogs - och energiträd i Sverige, har jag genomfört
efter pensioneringen. Under min aktiva tid hann jag inte mer än att
knappt snudda vid att genomföra alla dessa utvecklingsidéer. De bärande
idéerna i denna forskning hade jag fått redan tidigt som aktiv professor,
men som jag aldrig fick tid och möjligheter till att genomföra förrän
efter pensioneringen. Här skulle mycket kunna göras annorlunda (se
sidan 177). 
Tänk att kunna ha tid och möjligheter att på nära håll nästan dagli-

gen under tillväxtsäsongens olika faser, ha möjligheter att i detalj följa
en rad olika poppel- och pilkloners fenologi, tillväxt, skadesituation och
utveckling i största allmänhet. Speciellt exalterande blir det när det gäl-
ler resultaten från nya poppelkloner från egeninsamlat frömaterial från
motsvarande breddgrader och höjder över havet i British Columbia,
Kana da, och från nyförädlade poppelkloner, framkorsade för svenska
förhållanden av växtförädlaren och min gode vän Bruno Ilstedt vid Ge -
ne tiska institutionen på Ultuna. Tänk att ha möjligheter att bjuda in kol-
leger från olika delar av världen till dessa odlingar på mycket bördiga
men sommarfrostlänta marker och samtidigt kunna förevisa metoder att
lösa frostproblemen och ogräsfrågan och läckageriskerna. Detta är him-
melriket för en pensionerad produktionsnisse som jag. Är det någon som
är intresserad, så kom till mig i Vomb, så visar jag gärna min försöks -
park, som ligger strax öster om Vombsjön vid Björkadammen (0760-16
80 28). 
Men nu kommer nästa fråga, som jag tyvärr inte har något inhemskt

svar på. Vi har idag i vårt land växtmaterial, odlingsmetoder och maskin -
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utrustning att producera praktiskt taget hur mycket vedbiomassa som
helst. Frågan är vad vi skall göra av den? Är det så, att svenska politiker
inte ser till, att våra forskare får ekonomiska möjligheter att ta fram
metoder för att vidareutveckla och tillverka biodrivmedel av all produ-
cerad vedbiomassa, så kommer den att exporteras med god förtjänst till
bl.a. Storbritannien, Polen, Tyskland. Denna exportmöjlighet kommer
att föreligga, när dessa länder skall uppfylla sina bindande åtaganden,
som går ut på att deras energiförbrukning 2020 skall till minst 20 %
bestå av förnyelsebar energi. 
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Varför?

På gamla dar frågade jag mig ofta varför det blev som det blev, och var-
för det gick som det gick? Lite skämtsamt kan man säga, att det kanske
inte var så konstigt, att jag kom att syssla med växters näringsupptag-
ning, eftersom jag redan som 2-åring lär ha fått sitta med på gödsellas-
set och både se och höra hur spridningen av ”koskit” på åkrarna på den
tiden gick till. Allt lastades på en bolstervagn, som drogs av två hästar.
Spridningen på fältet genomfördes för hand med grep. Med en väl in -
övad teknik fick man gödseln att spridas relativt jämt över fältet. Det
skulle till en speciell ”knyck” med grepen för att det verkligen skulle bli
jämt spritt. När jag blev äldre lärde jag mig just denna ”knyck”.
Mitt biologiintresse började hemma i trädgården i Veberöd. Min fader

Gustaf var trädgårdsintresserad och fågelintresserad och jag fick tidigt
egen, liten köksträdgård att sköta. Stor voljär byggdes också i trädgår-
den med utländska så väl som med svenska, egeninfångade fågelarter. Ja,
man gjorde så på den tiden.
Radioprogrammen med Nils Lindman, jägmästare och reservofficer

på Ing 1, spelade en betydande roll. Min far och jag lyssnade alltid till-
sammans på dessa program. Så kom det sig, att jag införskaffade växt-
press, började samla växter och examinera och identifiera arter. På samma
sätt med fåglar. Fågelböcker lånades på skolbiblioteket, listor gjordes
upp, sedda arter avprickades, och antalen kryss räknades. Tyvärr blev det
ingen kikare förrän i vuxen ålder.
Men relativt snart växte jag ifrån det där med att kryssa fåglar och

pressa växter. Istället började jag fråga mig VARFÖR. Varför växte den
eller den växten här och inte där, varför var vissa växtarter ettåriga eller
tvååriga, medan andra var fleråriga? Och vad var det, som var speciellt
med träd? Varför fällde en del träd sina blad på vintern, medan andra
behöll sina barr under samma tid. Det fanns som bekant t.o.m. träd som
fällde alla sina barr årligen. Hur kunde ett träd tillväxa både på längden
och på bredden? Samma sak med fåglar. Varför fanns den ena arten här
och den andra där? Och hur och var hittade de sin mat? Vem åt vem och
hur?
Vid 15 års ålder fick jag tillgång till ett jaktgevär. Och sedan var det

klippt. Det blev jakt för hela slanten. Hos släkten och hos skolkamrater,
på åkern, på ängen, vid sjön och i skogen. Skogen, ja, varför växte den
just där, varför höggs all bok ner på den tiden på de skånska åsarna och
ersattes med gran? Vad kunde denna omställning innebära för markens
bördighet och klimatet? Och vattnet, varför var det så viktigt, varför dog
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vissa trädslag av torka och andra på vattensjuka marker? Och näringen
var kom den ifrån, och hur kom den från gödseln in i en växt? Men
framför allt vad var det, som drev alla dessa processer, var kom all driv-
kraft ifrån? Varför var alla blad och barr och gräs just gröna, varför inte
blåa eller röda? Varför var så många blommor gula. Varför, Varför,
Varför? Det var först när jag kom upp i gymnasiet som jag började för-
stå, att det spelar inte så stor roll om en blomma är gul, röd eller blå bara
bladen är gröna.
När jag blev vuxen fick jag lära mig, att den biologiska forskningen

indelades i deskriptiv (beskrivande) och kausal (orsaksrelaterad) forsk-
ning. Ser man på min utvecklingskedja kan man säga, att jag som 13-14-
åring ägnade mig år deskriptiv biologi, medan att jag snabbt fjärmades
mig från denna och kom in på den kausala biologin. En gren som jag
sedan har ägnar hela mitt liv åt. Än idag frågar jag mig ofta ”varför”,
och det märkliga är, att alla dessa ”varför” blir bara fler och fler, ju äldre
jag blir.
I dag håller hela den gamla biologin på att rasa samman och byggas

upp på nytt. Den deskriptiva biologin har verkligen fått ny luft under
vingarna, nu när kartering av gener har kommit med i bilden. Den
gamla, kausala biologin koncentreras mer och mer på molekylärbiologin
och arbetar idag med en helt ny dimensionsskala, med kvantumfluktua-
tioner och supersymmetrier och med alla dessa strängar hit och dit. Men
hur kommer alla dessa småpartiklar in i systemen? Alla dessa elektroner,
neutroner, kvarkar och andra elementarpartiklar osv., och vad ställer de
till med? 
2014 fick tre forskare Nobelpriset för att de har utvecklat en högupp-

lösande flourescensmikroskopi, som har tagit mikroskopin till nano -
dimensionernas domäner. En utveckling som länge ansetts omöjlig, men
som nu ger oss helt unika möjligheter att kunna detaljstudera livspro-
cesser inuti helt levande celler. En möjlighet som tidigare inte funnits.
Är det så, att allt detta ställer alla våra gamla teorier på huvud och

visar, att egentligen har vi kausalt inte förstått ett dyft. Eller är det
kanske så, att vi börjar kunna förstå hur en speciell jon tar sig ibland in
genom ett membran i en levande cell i en levande vävnad och ibland ut
genom samma membran, medan en annan jon effektivt transporteras i
motsatt riktning eller helt enkelt stängs ute. Kanske börjar vi äntligen
kunna förstå, hur vatten kan komma upp i ett 30 m högt träd, kanske
också varför vi som människor har till 97 % samma genuppsättning som
orangutangen, och vad det är som styr, kanske ytterfaktorer?, när en
genaktivitet slår till eller av, osv.
Det ovan sagda handlar om den verkligt lilla världen, den som ibland

kallas nanovärlden. I den riktigt stora med alla dessa enorma ekonomiska
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klyftor mellan den rika världen och den fattiga, och med alla dessa krig,
förmodas följande gälla. Någon guddom tycks inte finnas. Livet blir
bara vad du själv gör det till. Egen aktivitet och initiativförmåga betyder
mycket, men frågan är, om inte många gånger turen och tillfälligheter
spelar minst lika stor roll. Det gäller att vara på rätt plats med rätt kom-
petens på rätt tid. Min karriär är ett lysande exempel på just det sist-
nämnda. 
Kristendomen och andra religioner har betytt oerhört mycket för

människosläktets utveckling. Men nu tycks de gjort sitt, åtminstone i de -
lar av västvärlden. Om så är fallet måste kulturen, humanismen, med-
mänskligheten, civilisationen och jämlikheten mellan fattiga och rika
länder ta över. Det är kanske t.o.m. så, att inte förrän mänskligheten för-
står detta, får vi verklig fred på jorden.

Warte nur, balde
ruhest du auch

Goethe
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Klassresan

Det talas i dagens Sverige mycket om klassresor hit och dit. Jag funde-
rade och funderar mycket på, om jag gjort någon klassresa. Min far var
en skicklig hantverkare och min mor en duglig affärsidkare, så ekono-
miskt har jag inte gjort någon klassresa. Min mor och far började arbeta
omedelbart efter folkskola och konfirmation, dvs. när de var 14 år gamla.
Båda hade velat fortsätta att utbilda sig, men inte i något av fallen fanns
det ekonomiska förutsättningar för detta. Dessa förhållanden var orsa-
ken till att min mor och far var, när den tiden kom, angelägna om att
”kosta på” både mig och min syster Elsa en rejäl utbildning.

Jag hade visserligen sommarjobbat på alla möjliga och omöjliga sätt
så fort tillfälle gavs under gymnasietiden, men jag fick mitt livs första
riktiga arbete som 3:e amanuens vid Växtfysiologen i Lund vid en ålder
av 26 år och med en månadslön på 300 kr. Både min far och mor arbe-
tade länge efter pensioneringen, så räknar man livslön, så har jag i varje
fall inte tjänat mer är mina föräldrar. Jag hade också en studieskuld, som
skulle vara betald, innan jag fyllde 50 år. Men mycket av den betalades
med extrainkomster från frivillig utbildning och tjänstgöring inom det
militära. 
Socialt däremot har jag kanske gjort en viss klassresa. Det smäller

kanske i vissa ögon ett knäpp högre av att vara skogsprofessor i Uppsala
än att vara målarmästare eller affärsinnehavare i Veberöd.
Men har jag fått ut mer av livet än mina föräldrar? Ja, verkligen. Min

mor och far hade varit och besökt avlägsna släktingar i Småland en gång
i livet och vid ett tillfälle som pensionärer hälsat på sin dotter Elsa i
Fagersta. Det var allt. Jag däremot har fått se stora delar av världen, det
mesta på arbetsgivarnas bekostnad. Jag har ibland fått sitta vid de stora
pojkarnas bord, och ibland varit inbjuden till de riktigt mäktiga jord-
och skogsägarnas rådslag. Jag har till och med tvingat mig på vissa
ministrar, och fått dem att i någon liten grad ändra på lagda regerings-
förslag.
Men jag har aldrig glömt allt som mina föräldrar har kostat på mig

och vad mina gamla lärare har gjort och betytt för mig. Uppväxtmiljön
är betydelsefull, men den betyder långt ifrån allt. För hur man än reso-
nerar, så kommer man aldrig ifrån, att det som också betyder mycket för
en ung persons karaktärsdaning och vidareutveckling är dennes genetiska
konstitution, dvs. vad vederbörande har ärvt av sina förfäder.
Många av de drag som jag har upptäckt hos mig själv, kan jag mycket

tydligt spåra tillbaka till mina mor- och farföräldrar. Så t.ex. har jag
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många gånger fått lägga humanismens och civilisationens band på mig
själv och inte vara fullt så frispråkig och kanske t.o.m. direkt kränkan-
de, angående mina medmänniskors göranden och låtanden, som jag
gärna skulle vilja vara, och som min farfar ofta var. Å andra sidan, om
jag har någon skaparkraft och något ”jävlar anamma” i mig, så kommer
det nog från farfar, som jag dessutom är döpt efter.
Min nyfikenhet och att ständigt vara kärringen mot strömmen kom-

mer nog från morfar, medan mitt intresse för litteratur och bokläsning
kommer från min far, men speciellt från farmor Malin. Min skrivklåda
kommer säkert från samma håll. Den är ett otyg som verkligen har
blom mat upp och ut i och med datorernas intåg och med dem alla dessa
underbara ordbehandlingsprogram. Dessa har i ett slag gjort, att helt
plötslig blev jag av med alla mina dyslexiproblem. 
En lustifikation i detta sammanhang är ett arv, som jag fått från min

morfar. Min mormor och morfar hade sju döttrar och två söner. På
gamla dar glömde morfar Nils nästan alltid att knäppa gylfen, så att alla
hans döttrar fick jämt tjata på honom. ”Men Far”, sa de, ”nu har Far
glömt knäppa gylfen igen”. Tänk så många gånger jag hört detta var-
ningsrop under min uppväxt. Och nu, när jag har blivit en åldrad man,
vad upptäcker jag då och då? Jo, att jag själv ofta har glömt att knäppa
gylfen. Så när nu hustru, barn och barnbarn påminner, då ler jag i mjugg
och tänker på min gamle morfar Nils i Möllehusen. 
Och så tänker naturligtvis jag på mina genetiska kunskaper.

Därvidlag undrar jag i vilken kromosom, och i vilken av all de hundra-
tusental konstellationer av nukleotider, allmänt benämnda med ”bok-
stavsparen” A-T, G-C, i DNA-spiralen, det ligger förborgat, att man
skall komma ihåg, även som gammal gubbe, att stänga gylfen. Det är
helt klart, att denna gen tydligen inte är aktiverad dvs. påslagen, varken
hos morfar Nils eller hos mig.

Men, men, men 
Tungt mig åldern trycker,
trögt jag tankar hävdar.
Fast mig hågen hetsar,
sent jag ära vinner.
Fritt efter Egil Skallagrimsson
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